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رييس جمهوري با بي��ان اينكه تقويت ش��بكه 
ملي اطلاعات به معناي قط��ع اينترنت خارجي 
نيست، گفت: مي خواهيم مردم در كنار اينترنت 
خارج��ي از اينترنت داخلي ق��وي و توانمند نيز 

برخوردار باشند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني رياست جمهوري، 
حس��ن روحاني روز چهارش��نبه در جلسه هيات 
دولت با اش��اره به اينكه در آغ��از دولت دوازدهم 
۲ تعهد اساس��ي به مردم دادم كه روي آنها بيش 
از س��اير م��وارد ت��لاش و ايس��تادگي كرده ايم، 
اظهار داش��ت: در راس��تاي تحقق وعده اشتغال، 
تقوي��ت تولي��د و ش��ركت هاي دانش بني��ان در 
دس��تور كار جدي قرار گرفته است و براي جذب 
س��رمايه گذاري در اي��ن زمينه اقدام��ات بزرگي 
انجام ش��ده اس��ت و تا امروز به وعده خود در اين 

زمينه وفادار بوده ايم. 
رييس جمه��وري خاطرنش��ان ك��رد: در زمينه 
مبارزه با فقر مطلق نيز بندي در تبصره ۱۴ بودجه 
گنجانده ايم كه هر سال اعتبار آن نسبت به سال 
قبل افزايش يافته اس��ت و در اين راس��تا رييس 
كميته امداد ام��ام)ره( در اجتماع بزرگي صراحتاً 
به من اعلام كرد كه ش��ما فقر مطلق را پشت سر 
گذاش��ته ايد و امروز در كش��ور فقر مطلق وجود 
ندارد، البته اگر در هر منطقه اي شاهد فقر مطلق 
بوديم بايد با جديت نس��بت به از بين بردن آن و 
تأمي��ن رفاه مردم ت��لاش كنيم. روحان��ي افزود: 
در اين ايام موفق ش��ديم با اص��لاح قيمت بنزين 
كمك جديدي براي اقشار كم درآمد و متوسط به 
پايين داشته باش��يم، البته در اين خصوص قصد 
داشتيم كه كارت اعتباري بدهيم تا مردم اجناس 
ايراني خريداري كنند، اما از آنج��ا كه اجراي آن 
با دش��واري هايي همراه بود، به تأخير انداختيم و 

فعلًا كمك نقدي در حساب مردم واريز مي شود. 
رييس جمهوري ب��ا تأكيد بر اينك��ه كمك هاي 
معيشتي دولت به مردم در راستاي اصلاح قيمت 
بنزين همچنان ادامه خواهد داشت، گفت: مردم 
نسبت به تبليغات هدفدار كه در اين زمينه انجام 
مي شود، مبني بر اينكه دولت براي يك الي دو ماه 
كمك هاي نقدي را ادامه داده و سپس آن را قطع 
خواهد كرد، توجه نداش��ته باش��ند و اين صحيح 
نيس��ت و مطمئن باش��ند كه از طرف دولت اين 

پوشش حمايتي همچنان انجام خواهد گرفت. 
روحاني اضافه كرد: مص��رف بنزين در هفته هاي 
اخير به طور متوسط ۲۰ ميليون ليتر كاهش يافته 
و خبر خوش��ي براي مردم و به معناي خودكفايي 
اس��ت و نش��ان مي دهد كه مي تواني��م صادرات 

بنزين را افزايش دهيم. 
رييس جمه��وري بيان ك��رد: تمام مبلغ��ي كه از 

جانب اص��لاح قيمت بنزين به دس��ت مي آيد كه 
حدود ۳۰ هزار ميليارد تومان است به خود مردم 
برگردانده مي شود و اين موجب خوشحالي است. 

رييس جمهوري با تأكيد بر اينكه مردم به شايعات 
نبايد توجه داشته باش��ند، گفت: اگر اعلام كنيم 
كه به دنبال تقويت شبكه ملي اطلاعات هستيم، 
دش��منان چنين تبليغ مي كنند كه دولت قصد 
دارد اينترن��ت خارجي را قطع كن��د در حالي كه 
اصلًا چنين نيس��ت، بلك��ه قصد داري��م در كنار 
اينترن��ت خارجي، ش��بكه ملي اطلاع��ات قوي 
و توانمند داشته باش��يم تا مردم بتوانند از هر دو 
اس��تفاده كنند.  روحاني با تأكيد بر اينكه يكي از 
دس��تاوردهاي دولت يازدهم و دوازدهم توس��عه 
شبكه اطلاعات بوده اس��ت، گفت: در اين دولت 
پهناي باند افزايش پيدا كرده و توس��عه اينترنت، 
نسل هاي جديد و گوشي هاي هوشمند با گذشته 
قابل مقايسه نيست. امروز بس��ياري از مشاغل و 
خدمات رفاهي م��ردم از طريق فض��اي مجازي 
انجام مي ش��ود.  روحاني با تأكيد ب��ر اينكه نبايد 
هيچ چيزي از مردم مخفي بماند و بايد هر كاري 
كه انجام مي شود، براي مردم توضيح داد، عنوان 
داشت: اگر مشكل تحريم داريم بايد خيلي صريح 
ابعاد آن براي مردم شرح داده شود و دروغ نگوييم 
كه همه چيز گل و بلبل اس��ت و باي��د واقعيت ها 
را هر آنچه است و هر چه درس��ت است، به مردم 
بگوييم.  روحاني خاطرنش��ان كرد: اگر تصميمي 
گرفته شده و هر سه قوه آن را پذيرفته اند، صراحتاً 
بگوييم كه همه نسبت به اين تصميم يكي بوديم، 
البته ممكن است، كس��ي مطرح كند كه با شيوه 
بهتري نيز امكان اجراي اين تصميم وجود داشت 

و اين هيچ اشكالي ندارد. 
روحاني تأكي��د كرد: مبارزه با فس��اد و توس��عه 
س��لامت در جامعه را بايد از زيربنا آغ��از كنيم و 

لوايحي كه دولت ارايه داده همه زيربنايي است. 
رييس جمهوري خاطرنشان كرد: لوايح ۴گانه اي 
هم كه قبلا ب��ه مجلس ارايه كردي��م كه برخي از 
آنها تصويب شده و برخي هنوز در پيچ و خم هاي 
اداري اس��ت، نيز هم ب��راي مبارزه با پولش��ويي 
و تأمين مالي تروريس��م بوده و جاي��گاه ايران را 
در دنيا براي همه روش��ن مي كند كه اين كش��ور 
ضدتروريسم و قرباني تروريسم است و كشور ضد 

فساد هستيم. 
روحاني گفت: از مجلس شوراي اسلامي و دولت 
كه در اين زمينه تلاش فراواني كرده اند، تش��كر 
مي كنم و اميدوارم برخي دس��تگاه هاي ديگر هم 
در اين زمينه تدبير كنند ت��ا از آن عبور كنيم كه 
دشمنان نتوانند تهمت بزنند و بهانه اي به دست 

آنان ندهيم. 

روحاني در جلسه هيات دولت: 

تقويت شبكه ملي اطلاعات ،  قطع اينترنت نيست
مسعود سليماني پژوهش��گر دانشگاه تربيت مدرس 
گفت: تحريم ها، بهانه اي در دست دولت امريكا براي 
آزار و اذيت  ايراني هاس��ت و اين دولت با مردم ايران 
دش��مني دارد. به گزارش ايرنا مس��عود س��ليماني 
استادتمام خون شناس��ي دانش��گاه تربيت مدرس 
كه بعد از ۱۴ ماه حبس غيرقانوني در امريكا با س��فر 
محمدجواد ظري��ف وزير امور خارجه كش��ورمان به 
زوري��خ، آزاد و تحويل مقامات ايراني ش��د، در ديدار 
با اس��تاندار اصفهان اف��زود: امريكايي ه��ا به خوبي 
مي دانس��تند كه هي��چ دليل��ي عليه م��ن ندارند و 
ادعاهايش��ان، بي پايه و اساس اس��ت و فقط به دنبال 
بهانه بودن��د. س��ليماني با بي��ان اينك��ه به محض 
پياده ش��دن از هواپيما در فرودگاه شيكاگو بازداشت 
ش��دم، اظهار داش��ت: من را از ش��يكاگو به آتلانتا و 
سپس مستقيم به بازداش��تگاه بردند. وي با اشاره به 
اينك��ه امريكايي ها ادعا مي كردند كه ۲ دانش��جوي 
من قصد ورود مواد مش��مول تحريم به اين كش��ور 
را داش��ته و ما درصدد دور زدن تحريم ه��ا بوده ايم، 
تصريح كرد: آنجا هيچ دادگاهي براي من تش��كيل 
نش��د و پس از پيگيري  فراوان مقرر بود ۱۱ دسامبر 
يعني امروز، دادگاهي تشكيل ش��ود كه پيش از آن 
به وطنم بازگشتم. اين اس��تاد دانشگاه با بيان اينكه 
ابتدا مقرر ب��ود فروردين امس��ال دادگاهي براي من 
تشكيل شود، اضافه كرد: اما ناگهان اعلام كردند كه 
س��ه ماه ديگر به دولت امريكا براي ارايه دلايل خود 
عليه م��ن فرصت مي دهن��د و حتي قاض��ي دادگاه 
گفته بود كه اين پرونده، مس��خره اس��ت و آن را به 
هيات منصفه مي دهم. وي با اش��اره به نوشتن نامه 
توس��ط رييس »اوفك« )دفتر كنترل س��رمايه هاي 
خارجي( دائر بر تحقيقاتي بودن مواد فاكتور رش��د 
)فيبروپلاس��ت( تاكيد كرد: عدال��ت امريكايي فقط 
در فيلم ه��اي هاليوودي برق��رار اس��ت و آنها آنقدر 

در اين زمينه واهمه داش��تند كه حتي يك جلس��ه 
دادگاه هم براي من برگزار نكردن��د. »اوفك« )دفتر 
كنترل س��رمايه هاي خارج��ي( بر اس��اس اهداف و 
سياس��ت هاي خارجي ايالات متحده عليه دولت ها، 
سازمان ها و افراد غيرامريكايي، تحريم هاي اقتصادي 
و بازرگاني اعم��ال مي كند. س��ليماني با اش��اره به 
شرايط نگهداري خود در بازداشتگاه گفت: در آنجا با 
تعدادي از مسلمانان در ارتباط بودم و چند نفر ديگر 
نيز مس��لمان ش��دند و همراه آنها قرآن مي خواندم. 
وي، تنها راه ارتباط��ي خود با بيرون بازداش��تگاه را 
تلفن دانس��ت و افزود: با وجود بيم��اري به درمانگاه 
آنجا نرفت��م و از داروهاي آنها اس��تفاده نك��ردم زيرا 
برچسب نداشتند. وي خاطرنشان كرد: امريكايي ها، 
در ابتداي ورودم به بازداشتگاه، مرا تروريستي معرفي 
كردند كه قصد بمب گذاري در آن كشور را داشته ام. 
اين دانش��مند ايراني افزود: پنجشنبه هفته گذشته 
وكيل ها با من تماس گرفتند و گفتند كه فردا صبح 
تو را از بازداشتگاه مي برند و صبح جمعه، چند پليس 
مرا با دست و پاي زنجير شده به فرودگاه بردند و اين 
زنجيرها تا سوييس هم به دست و پاي من بسته بود. 
س��ليماني با بيان اينكه در فرودگاه سوييس متوجه 
ش��دم كه دس��تور حذف پرونده م��ن از دادگاه هاي 
امريكا صادر ش��ده است، اظهار داش��ت: با اين حال، 
من حرف خود را به مسوولان امريكايي زدم و گفتم 
كه ش��ما بايد در اين دنيا و آن دنيا، پاسخگوي مردم 
ايران و دنيا باش��يد. وي تاكيد ك��رد: امريكايي ها در 
فرودگاه قصد سوء استفاده تبليغاتي داشتند اما اين 
موضوع هم نقشِ بر آب ش��د. استاندار اصفهان هم با 
محكوم ك��ردن اقدامات امريكايي ها عليه اس��تادان 
و پژوهش��گران تاكيد كرد: مواد فاكتور رش��دي كه 
امريكايي ها ادعا كردند مش��مول تحريم است، جزو 

مواد آزمايشگاهي است.

 مسعود سليماني: تحريم ها بهانه اي 
براي  آزار و اذيت مردم ايران است

دولتگزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

دلايل كاهش نرخ ارز 
به دنبال رشد نرخ ارز 
در هفته هاي اخير كه 
قيمت دلار را به كانال 
۱۴۰۰۰ تومان رساند، 
از عصر روز سه ش��نبه 
قيمت دلار ب��ار ديگر 
روند كاهشي به خود 
گرف��ت و صب��ح روز 
چهارش��نبه به مرز ۱۳۰۰۰ تومان افت كرد. 
كارشناس��ان و فعالان بازار ارز معتقد هستند 
كه اين كاهش ح��دود ۱۰۰۰ توماني متاثر از 
دو برنامه بانك مركزي در دو روز اخير اس��ت. 
اولين برنامه كاهش رقم مبادلات بين بانكي تا 
سقف ۱۰۰ ميليون تومان به ازاي هر شخص 
در ۲۴ س��اعت بوده كه مانند س��ال گذشته 
با كاه��ش رقم تراكن��ش كارت ه��اي بانكي 
موجب كاهش معاملات طلا و ارز در بازار شد 
و در نتيج��ه كاهش تقاضا عم��لًا موجب افت 

معاملات و نرخ دلار و سكه شد. 

محسن  شمشيري

 صفحه10  

دانش و فن

 روش هايي براي 
ايمن كردن كسب وكارها

در حال حاضر مهاجمان ب��ه دليل ضعف هاي 
امنيتي موج��ود در كس��ب وكارهاي آنلاين، 
به طور جدي در حال انجام حملات س��ايبري 
هدفمن��د هس��تند، از طرفي درص��د بالايي 
از حم��لات س��ايبري مربوط به ش��ركت هاي 
كوچك تر اس��ت، به همين دليل پيشگيري از 
حمله  سايبري براي كسب وكارهاي كوچك از 
مواردي است كه بايد براي امنيت سايبري آنها 

بسيار جدي گرفته  شود. 

اقتصاد اجتماعي

بيشترين برداشت از صندوق 
توسعه، سهم جهادكشاورزي

ريحانه جاويدي|
بررسي لايحه بودجه سال 99 در بخش كشاورزي 
حكايت از آن دارد كه وزارت جهادكشاورزي نسبت 
به سال گذش��ته، افزايش بودجه دو و نيم برابري را 
تجربه مي كند و از طرف ديگر بخش كشاورزي تنها 
بخشي است كه اعتبارات مناسبي از صندوق توسعه 
ملي در بودجه س��ال آينده درياف��ت خواهد كرد. 
وزارت جهاد كشاورزي براي سال آينده، پنج هزار  
و 5۳7 ميليارد تومان )55۳7۱۴۱6 ميليون ريال( 
اعتبار در اختيار خواهد داش��ت. بر اساس جداول 
بودجه، اين وزارتخانه، بالغ بر سه هزار و ۱8 ميليارد 
تومان )۳۰۱86۲6۳ ميليون ريال( بودجه جاري و 
دو هزار و 5۱8 ميليارد تومان )۲5۱85۱5۳ ميليون 
ريال( بودجه عمراني در س��ال 99 دارد. اطلاعات 
سازمان برنامه و بودجه هم نشان مي دهد كه براي 
س��ال آتي ۲9 ميليارد تومان ياران��ه براي بخش 

كشاورزي در نظر گرفته شده است ...
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 صفحه 4 

س
فار

س: 
عك

وزير ارتباطات در حاشيه جلسه هيات وزيران خبر داد

» تعادل« صعود و سقوط قيمت ارز در بازار آزاد را بررسي مي كند

 مقابله سپر امنيتي »دژفا«
 با يك حمله سايبري سازمان يافته 

لايه هاي پنهان افزايش قيمت ارز

سرمقاله

محسن شمشيري|
دبير گروه بانك و بيمه|

به دنبال رش��د نرخ ارز در هفته ه��اي اخير كه 
قيمت دلار را به كانال ۱۴۰۰۰ تومان رس��اند، 
از عصر روز سه شنبه قيمت دلار بار ديگر روند 
كاهش��ي به خود گرفت و صبح روز چهارشنبه 
به مرز ۱۳۰۰۰ تومان افت كرد. كارشناسان و 
فعالان بازار ارز معتقد هس��تند كه اين كاهش 
حدود ۱۰۰۰ توماني متاث��ر از دو برنامه بانك 
مرك��زي در دو روز اخير اس��ت. اولي��ن برنامه 
كاهش رقم مب��ادلات بي��ن بانكي تا س��قف 
۱۰۰ ميليون تومان به ازاي هر ش��خص در ۲۴ 
ساعت بوده كه مانند س��ال گذشته با كاهش 
رقم تراكنش كارت هاي بانكي موجب كاهش 
معام��لات ط��لا و ارز در بازار ش��د و در نتيجه 
كاهش تقاضا عملًا موجب افت معاملات و نرخ 
دلار و سكه ش��د. همچنين برنامه ديگر بانك 
مركزي ايجاد تعادل نسبي در عرضه و تقاضاي 
ارز در ماه پاياني س��ال ميلادي اس��ت زيرا هر 
سال در پايان سال ميلادي و شروع سال جديد 
شركت ها در حال تسويه حساب با شركت هاي 
خارجي هستند و اين موضوع تقاضا براي ارز را 
افزايش مي دهد و لذا به نظر مي رسد كه بانك 
مركزي در روزهاي اخير ب��ه عرضه و تقاضا در 
بازار نيما و صرافي ها توجه داشته است. بر اين 
اساس به نظر مي رسد سخنان يك هفته اخير 
رييس كل بان��ك مركزي مبني ب��ر نظارت و 
كنترل بانك مركزي بر بازار ارز و عدم توجه به 
هيجان قيمت ها از پشتوانه برنامه اي اين بانك 
براي توجه به عوامل بنيادي بازار حكايت دارد. 
بانك مركزي همچون سال گذشته برنامه هاي 
كنترل تقاضا، تراكنش ه��اي بانكي و مبادلات 
پول��ي را در كنار نظ��ارت بر عرض��ه و تقاضا و 
تزريق ارز به بازار در دس��تور كار قرار داده است 
اما لازم اس��ت به اثر نقدينگي بر بازار ارز و سكه 
و همچني��ن كاهش ص��ادرات به كش��ور هاي 
همسايه مانند عراق و مشكلات بازگشت ارز به 
كشور نيز توجه شود زيرا اين عوامل مي توانند 
در آينده بازار ارز را همچنان با هيجانات مواجه 

سازد.

دلايل كاهش نرخ ارز 

اخبار

رييس سازمان بازرس��ي كل كش��ور از بازداشت 
مديري خبر داد كه به بهانه دور زدن تحريم ها، ده ها 
ميليارد تومان فساد مالي داشته است. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران جوان حجت الاسلام حس��ن 
درويش��يان در دي��دار، ريي��س و برخ��ي اعضاي 
هيات مديره سازمان مردم نهاد ديده بان شفافيت و 
عدالت با رد اين ادعا كه سازمان بازرسي كل كشور، 
جرأت را از مديران در دور زدن تحريم ها مي گيرد، 
گفت: راهكار هاي دور زدن تحريم ها تعريف ش��ده 
است و نبايد اين موضوع يعني دور زدن تحريم ها 
مجوز و بهانه اي براي فس��اد باشد. در همين راستا 
اخيراً پرونده اي داشتيم كه فردي در يك دستگاهي 
به بهان��ه دور زدن تحريم ها مرتكب فس��اد ده ها 
ميليون دلاري شد و با بخش��ي از اين پول ها براي 
خود و همسرش، ويلا و خودرو خريده است. اين فرد 
بازداشت شده و پرونده آن در مراجع قضايي در حال 
رسيدگي اس��ت. وي با تأكيد بر اينكه همه نهاد ها 
و دستگاه ها بايد مبرّا از فس��اد باشند، خاطرنشان 
كرد: حتي دستگاه هاي حاكميتي و دستگاه هايي 
كه ناظر و رسيدگي كننده به فساد و تخلف و جرم 
هستند خودشان بايد از فساد مبرا باشند. رييس قوه 

قضاييه نيز روي اين موضوع تأكيد دارند. 

بازداشت يك مدير به اتهام 
فساد ده ها ميليون دلاري

سردار رمضان شريف در واكنش به اظهارات منتسب 
به سردار مرتضي قرباني مبني بر هدف قرار دادن تل 
آويو از لبنان در صورت ارتكاب خطاي اس��راييل در 
قبال ايران، گفت: سخنان وي تحريف و مورد برداشت 
نادرست رسانه اي قرار گرفته است. به گزارش ايسنا، 
سردار سرتيپ دوم رمضان شريف سخنگو و مسوول 
روابط عمومي كل سپاه در پي انتشار خبري مبني 
بر اظهارات منتس��ب به س��ردار مرتضي قرباني از 
فرماندهان و پيشكسوتان دفاع مقدس پيرامون هدف 
قرار دادن تل آويو از لبنان در صورت ارتكاب خطاي 
اسراييل در قبال ايران و متعاقبا اظهارنظر وزير دفاع 
لبنان در اين خصوص گفت: با توجه به بررسي هاي 
به عمل آمده آنچه سردار مرتضي قرباني مطرح كرده 
است تحريف و مورد برداشت نادرست رسانه اي قرار 
گرفته است و ايشان در واقع پاسخگويي به اسراييل را 
با ابزارها و ظرفيت هاي متنوع موجود دراختيار مطرح 
كرده است. سخنگوي سپاه با اظهار اميدواري نسبت 
به دقت بيشتر اصحاب رس��انه در تنظيم خبرهاي 
حوزه دفاعي و امنيتي از به كار بردن عناوين نادرست 
براي معرفي فرماندهان س��پاه انتق��اد و با تاكيد بر 
ضرورت دقت رسانه ها در اينگونه موارد تصريح كرد: 
سردار مرتضي قرباني از فرماندهان دلاور هشت سال 

دفاع مقدس هستند.

اظهارات سردار قرباني 
تحريف شده بود

جهان

انتخاباتي براي رهايي از 
بن بست برگزيت
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س��خنگوي وزارت ام��ور خارج��ه با بي��ان اينكه نه 
دولت و نه قوه قضاييه ما از هيچ كس��ي حتي توصيه 
هم نمي پذيرند، تاكيد ك��رد: دخالت در امور داخلي 
ايران هم براي ما غير قابل تحمل است.  »سيدعباس 
موس��وي« س��خنگوي وزارت امور خارجه عصر روز 
چهارش��نبه در حس��اب ش��خصي خود در توييتر 
نوش��ت: فرانس��وي ها فراموش نكنند كه ايران يك 
حاكميت مستقل اس��ت؛ نه دولت و نه قوه قضاييه 
ما از هيچ كس��ي حتي توصيه ه��م نمي پذيرند. وي 
ادام��ه داد: دخالت در ام��ور داخلي اي��ران هم براي 

ما غيرقابل تحمل اس��ت.  به گزارش ايرنا، »امانوئل 
مكرون« رييس جمهور فرانسه در سخناني خواستار 
آزادي فوري فريبا عادل خواه و رولاند مارش��ال، دو 
تبعه فرانسوي بازداشت ش��ده در ايران شد. وي در 
توييتي نوشته است: »در روز حقوق بشر من به فريبا 
عادل خواه و رولاند مارش��ال، دو هموطن زنداني در 
ايران و خانواده هاي آنان فكر مي كنم. زنداني كردن 
آنها قابل تحمل نيست. آنها بايد بي درنگ آزاد شوند. 
به رييس جمهور روحاني اي��ن را گفته ام و اينجا هم 

تكرار مي كنم«.

در واكنش به اظهارات مكرون 
دخالت در امور داخلي ايران  براي ما غيرقابل تحمل است

ديپلماسي

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 
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روي موج خبر

  تسليت رهبر معظم انقلاب در پي درگذشت 
استاد موسوي قهار؛ باشگاه خبرنگاران|

معاون ارتباطات مردمي دفتر رهبر معظم انقلاب از 
تسليت ايشان در پي درگذشت استاد موسوي قهار 
خبر داد. س��يدعلي مقدم در حاشيه مراسم تشييع 
پيكر مرحوم سيدقاسم موسوي قهار اظهار داشت: 
استاد موس��وي قهار در بين دعاخوانان، شخصيت 
برجسته و س��رآمدي بود و رهبر معظم انقلاب هم 
عنايت ويژه اي به ايشان داشتند. پس از دريافت خبر 
درگذشت ايش��ان كه خدمت حضرت آقا رسيدم و 
اين خبر را به ايشان دادم، مقام معظم رهبري متأثر 
شدند و براي مرحوم موسوي دعا كردند و فرمودند: 
از طرف من به خانواده ايشان تسليت بگوييد. رييس 
شوراي عالي قرآن در ادامه افزود: بنده هم پيام تسليت 
حضرت آقا را به همسر مرحوم موسوي قهار رساندم و 
حسب وظيفه، در مراسم تشييع پيكر ايشان شركت 
كردم. از خداوند متعال براي آن مرحوم، غفران الهي 
را مسألت مي كنم. ان شاءالله كه جامعه ما قدرشناس 

چنين شخصيت هايي باشد.

  سران ايران و ژاپن ۲۹ آذر ديدار مي كنند؛ 
ايلنا|

منابع آگاه خبر دادند كه سران ايران و ژاپن ۲۰ دسامبر 
)۲۹ آذر( ديدار مي كنند. به گزارش كيودو يك منبع 
آگاه ديروز گفت: ژاپن و ايران در حال انجام مقدمات 
ديدار رهبران دو كشور در تاريخ ۲۰ دسامبر هستند. 
اين منبع افزود: حسن روحاني رييس جمهور ايران 
تصميم دارد كه عصر ۱۹ دسامبر وارد ژاپن شود. اگر 
سفر حسن روحاني محقق شود، اين اولين سفر يكي 
از روساي جمهور ايران از زمان سفر اكتبر سال ۲۰۰۰ 

محمد خاتمي خواهد بود.

  رويكرد مردمي بس�يج به اش�تغال زايي 
هوشمندانه است؛ فارس|

علي لاريجاني، اقدامات بسيج در حوزه اشتغال زايي 
را هوش��مندانه ارزياب��ي كرد و گفت: بدن��ه مردم و 
صنايع كوچك به ارتباط با بسيج نياز دارند تا صداي 
آنها به مس��وولان برس��د. لاريجاني در ديدار سردار 
سرتيپ پاسدار غلامرضا سليماني فرمانده سازمان 
بس��يج مس��تضعفين با بيان اينكه بسيج، حركت 
هوش��مندانه اي را در شرايط حساس كنوني دنبال 
مي كند، گفت: رويكرد اجتماعي بسيج در ارتباط با 
بدنه مردم در شرايط فعلي به نحوي كه به تسهيل در 
امر اشتغال منجر مي شود، كاري دقيق و درست است. 
وي در ادامه با تأكيد بر اينكه سازماني قوي همچون 
بسيج بايد متولي كار مردم باشد، عنوان كرد: صداي 
صنايع كوچك در كشور به جايي نمي رسد و نيازمند 
ارتباط با سازماني همچون بسيج هستند تا فعاليتشان 
ادامه يابد. رييس مجلس در پايان خاطرنشان كرد: 
رس��يدگي به حوزه صنايع دس��تي براي صادرات 
بس��يار مهم و موثر است و بسيج بايد به تثبيت نام و 
شهرت تجاري محصولات داخلي و ارايه تسهيلات 

ارزان قيمت به كارآفرينان كمك كند.

  درخواس�ت »مطهري« از رهبر انقلاب براي 
حل اختلاف مجلس و مجمع تشخيص؛ ايسنا|

نماينده مردم تهران در مجلس دهم در نامه اي به 
رهبر انقلاب رويه اخير مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در انطباق مصوبات مجلس با سياست هاي 
كلي نظام را موجب متوقف شدن برخي مصوبات 
مجلس دانست و خواستار صدور دستور مقتضي 
براي حل اين مشكل شد. در بخشي از نامه علي  
مطهري آمده است:» در خصوص روشي كه براي 
انطباق مصوبات مجلس با سياس��ت هاي كلي 
نظام عمل مي شود، به نظر مي رسد كه اين روش 
برخلاف قانون اساس��ي است. مصوبه مجلس را 
فقط شوراي نگهبان مي تواند از نظر انطباق با شرع 
و قانون اساسي بررس��ي كند و نظر بدهد. اينكه 
شوراي نگهبان به استناد نظر مجمع تشخيص 
مصلحت ع��دم انطباق با سياس��ت هاي كلي را 
بدون آنكه نظر خودش باشد خلاف قانون اساسي 
به ش��مار مي آورد محل بحث اس��ت. مستدعي 
است براي حل اين مشكل كه باعث متوقف شدن 
برخي مصوبات مجلس شده است دستور مقتضي 
صادر فرماييد. قبلا از حس��ن توجه جناب عالي 

سپاسگزارم.«

  راي پرونده محمدعلي نجفي صادر شد؛ مهر|
حميدرضا گودرزي وكيل محمد علي نجفي از 
صدور حكم دادگاه براي محمدعلي نجفي خبر 
داد. وكيل نجفي در رابطه با جزييات حكم گفت: 
با توجه به كليات برآورد اين است كه دادگاه قتل 
را عمد تشخيص داده است اين در حالي است كه 
تشخيص و ادله ما بر غيرعمدي بودن قتل است. 
وي افزود: در س��امانه ثنا رأي را ديده ايم اما ابلاغ 
نشده اس��ت. گودرزي تصريح كرد: اگر مسائل 
حبس يا غيره مطرح باشد قطعا ما به حكم صادره 
اعتراض خواهيم كرد. وكيل نجفي در پاس��خ به 
اين سوال كه تاثير اعلام رضايت  خانواده مقتول 
تاثيري در حك��م دارد؟ گفت: احتمالا دادگاه در 
رابطه با قصاص راي به موقوف تعقيب داده است. 
گودرزي تصريح كرد: دادگاه با نگاه به قتل عمد 

حكم داده است.

  آيت الله يزدي كانديداي مجلس خبرگان 
رهبري شد؛ حوزه نيوز|

رييس شوراي عالي جامعه مدرسين حوزه علميه 
قم در انتخابات ميان دوره مجلس خبرگان رهبري 
از استان قم كانديدا شد. در پي برگزاري انتخابات 
ميان دوره اي مجلس خبرگان رهبري در حوزه 
انتخابيه قم، پيش از ظهر ديروز نماينده آيت الله 
يزدي با حضور در فرمان��داري قم به نمايندگي 
از وي در انتخابات مي��ان دوره اي پنجمين دوره 
مجلس خبرگان رهبري از حوزه انتخابيه استان 
قم ثبت نام كرد. گفتني است تا پايان وقت ثبت 
نام روز گذشته 75 نفر براي اين انتخابات در قم 

ثبت نام كرده بودند.

ايران۲

وزير ارتباطات در حاشيه جلسه هيات وزيران خبر داد

مقابله سپر امنيتي »دژفا« با يك حمله سايبري سازمان يافته 
گروه  ايران|

»اقتصاد و سياست« با چاشني »اينترنت و دلار «؛ عناويني 
اس��ت كه براي نشس��ت روز گذش��ته اعض��اي كابينه با 
خبرنگاران مي توان برگزيد؛ در روزي كه از ميان چهره هاي 
اقتصادي همتي ريي��س كل بانك مركزي، رحماني وزير 
صمت و آذري جهرمي وزير ارتباطات و از ميان اهالي سياست 
واعظي و رحماني فضلي و... در جمع خبرنگاران حاضر شدند 
تا به ابهامات مطرح شده در خصوص موضوعات مختلف 
پاسخ دهند.  اما در شرايطي كه برخي رسانه هاي خارجي طي 
روزهاي اخير از حملات سازمان يافته عليه برخي سامانه هاي 
اقتصادي و بانكي ايران خب��ر داده بودند؛ وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات ضمن تاييد اين جمله از مقابله با يك حمله 
سايبري عليه دولت الكترونيك، توسط سپر امنيتي دژفا 
خبر داد. اظهاراتي كه بلافاصله در سطح رسانه هاي گروهي 
بين المللي و شبكه هاي اجتماعي بازتاب هاي وسيعي پيدا 
كرد .  آذري جهرمي وزير ارتباطات و فناوري كه در حاشيه 
جلسه هيات وزيران صحبت مي كرد با اعلام خبر اين حمله 
سايبري گس��ترده خاطرنشان كرد: ما با يك حمله بسيار 
سازمان يافته عليه زيرساخت هاي دولت الكترونيك مواجه 
شديم كه توسط سپر امنيتي دژفا شناسايي و دفع شده است. 
وزير ارتباطات دولت دوازدهم در ادامه صحبت هايش زماني 
كه با اصرار خبرنگاران در خصوص تشريح ابعاد مختلف اين 
حمله روبه رو شد با بيان اينكه جزييات اين حمله را نمي توانم 
بگويم، افزود: »در حال بررس��ي ابعاد اين حمله سايبري 
هستيم و طي روزهاي آينده اطلاعات بيشتري ارايه خواهيم 
كرد.« جهرمي در ادامه در پاسخ به پرسش خبرنگار تعادل 
درباره برخي نگراني هاي عمومي درباره تغيير سياست هاي 
بنيادين دولت در زمينه  ارايه  اينترنت و جايگزيني اينترنت 
ملي به جاي اينترنت جهاني با بيان اينكه چيزي به عنوان 
اينترنت ملي معناي خارجي ندارد، اظهار كرد: »اينترنت 
يك شبكه جهاني است و داخلي و بين المللي ندارد.« وي با 
تاكيد بر اينكه شبكه ملي اطلاعات با اينترنت ملي متفاوت 
است، افزود: آنها كه از لفظ اينترنت ملي يا عناويني از اين 
دست استفاده مي كنند، هدف شان تخريب دستاوردهاي 
جوانان ايراني در حوزه خودش��ان است. از خروج امريكا از 
برجام و بدعهدي هاي دولت امريكا در حوزه هاي مختلف اعم 
از دارو و مواد غذايي و تروريست خواندن ملت ايران خيلي 
نگذش��ته و يادمان نرفته كه حدودا ۹ ماه پيش بسياري از 
شركت هاي ارايه دهنده خدمات ابري خدمت دهي شان به 
شركت دهي ايراني را به دليل تهديدهاي امريكايي ها متوقف 
كردند؛ ما فراموش نكرده ايم كه آنها اپليكيشن هاي ايراني را 
از گوشي هاي تلفن همراه حذف كردند و الان نيز خدمات 
پرداخت را به شركت ها و استارت آپ هاي ايراني نمي دهند. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با طرح اين پرسش كه در 
اين شرايط آيا بايد دست روي دست بگذاريم تا امريكا براي 
مان تعيين تكليف كند و بگويد كدام شركت ايراني مي تواند 
رشد كند و كدام شركت نمي تواند رشد كند؟ تصريح كرد: 
منطق موضوع اين است كه شبكه ملي اطلاعات همان گونه 
كه رهبر معظم انقلاب فرمودند را با جديت پيش ببريم تا 
سهم مان را در دنيا بگيريم؛ ما در عين تحريم هايي كه اخيرا 
دولت امريكا عليه مان و وزارت ارتباطات در حوزه فضايي 
وضع كرد، پيام مان روشن بود؛ ما استارت آپ هاي ايراني را به 
آذربايجان برديم حال اگر اينترنت نباشد چگونه مي توانيم در 
بازارهاي منطقه اي فعاليت كنيم. آذري جهرمي ادامه داد: ما 
شاهد پروپاگانداي غربي هستيم و بايد بپذيريم كه در حوزه 
مقابله با پروپاگانداي غربي ها و در حوزه ادبيات صحبت كردن 
در اين موضوع هنوز به وحدت رسانه اي كامل  نرسيده ايم؛ 
الان زمان آن نيس��ت اما در فرصتي مناسب حتما با مردم 
درباره  شبكه ملي اطلاعات صحبت خواهم كرد. هدف شبكه 
ملي اطلاعات رشد اقتصاد كشور در حوزه اقتصاد ديجيتال 
اس��ت نه قطع اينترنت. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
گفت: امروز اينترنت لازمه و اكسيژن توسعه اقتصادي است؛ 
آيا ما مي توانيم در حوزه كشاورزي بگوييم كه ارتباط مان را با 

دنيا قطع مي كنيم و صادرات انجام نمي دهيم. ممكن است 
زماني در كشور توليد محصولي كاهش يابد و صادرات آن 
موقتا لغو شود، اما ممنوعيت كلي معنايي ندارد؛ اينترنت 
لازمه  زندگي مردم است و هيچ گاه قطع نمي شود. وي با اشاره 
به قطع موقت دسترسي به اينترنت طي هفته هاي گذشته 
اظهار كرد: تهديد امنيتي به وجود آمد و دستگاه هاي امنيتي 

براي مديريت شرايط تصميماتي اتخاذ كردند.

  خسارات قطع شدن اينترنت
آذري جهرمي در ادامه در پاسخ به پرسشي در مورد ميزان 
خسارات اينترنت طي هفته هاي گذشته با تاكيد بر اينكه 
آمارهاي عجيب و غريبي كه مطرح شده واقعيت ندارد، 
گفت: خسارت هاي بخش اپراتورها محاسبه شد و ۱۰۸۰ 
ميليارد تومان تعيين شد كه بيش از ۱۰۰ ميليارد تومان آن 
به دليل از بين رفتن و آسيب  ديدن تجهيزات مخابراتي در 
اغتشاشات بود و مابقي به دليل توقف ارايه  برخي سرويس ها 
رخ داده است. همچنين روز گذش��ته در جريان اتفاقي 
قرار گرفتم كه در جريان قطعي اينترنت برخي اپراتورها 
براي مردم قبض اينترنت بين الملل صادر كردند كه اين 
مصداق حق الناس اس��ت و من ديروز به سازمان تنظيم 
مقررات دس��تور دادم كه به اين موضوع رسيدگي كند و 
در صورت وجود تخلفاتي حتما ب��ا آن برخورد و گزارش 

آن را اعمال كند.
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان اينكه چند مورد از 
اين تخلفات به من گزارش شده است، ادامه داد: در جريان 
قطعي اينترنت اخير به اس��تارت آپ ها و كسب وكارهاي 
اينترنتي نيز خساراتي وارد شده و هنوز بسياري از آنها به 
شرايط درآمدي پيش از قطع اينترنت بازنگشته اند. در اين 
خصوص جلسات اتاق هاي بازرگاني تهران و ايران و همچنين 
نظام صنفي رايانه اي و اتحاديه هاي كس��ب وكارهاي نوپا 

گذاشته ايم و مدل هاي مختلف خسارات مشخص شده و 
هر زمان كه خسارت ها مشخص شد، اعلام كرديم. وي در 
پاسخ به پرسش ديگري درباره زمان بازگرداندن هزينه هاي 
دريافتي توسط ش��ركت هاي ادامه دهنده خدمات ارزش 
افزوده به مشتركان تلفن هاي همراه خاطرنشان كرد: آنها 
شركت هايي نيستند كه از وزارت ارتباطات مجوز گرفته 
باشند. بعد از تخلفاتي كه صورت گرفت به ما اعلام كردند كه 
بايد مستنداتي ارايه دهيم و بهترين مستندات ما شكايات 
مردم بود كه اين ش��كايات جمع آوري ش��د و در دادس��را 
شكايت ها ثبت شد و شركت هاي متخلف بايد حسابرسي 
ش��وند. همچنين ما نامه اي به مجموع��ه اي كه به عنوان 
سران سه قوه كه تصميماتي اتخاذ مي كنند ارسال و از آنها 
درخواست كرديم كه به وزارت ارتباطات اجازه حسابررسي 
به شركت هاي متخلف را بدهد تا بتوانيم ورود كنيم؛ در نهايت 
نامه اي به مركز ملي فضاي مجازي ارجاع داده شد و آن مركز 
معتقد بود كه دستگاه قضا بايد به اين موضوع ورود كند. وي 
با بيان اينكه منتظر بررسي شكايت هايمان توسط دستگاه 
قضايي هستيم، افزود: بر اساس احكامي كه در اين خصوص 
صادر شود ما پيگيري مي كنيم تا پول مردم بازگردد. قرار 
است هفته آينده برنامه اجرايي ما در صحن كميسيون تنظيم 
مقررات مطرح و تصويب شود. آذري جهرمي ادامه داد: ۱۳ 
هزار ميليارد تومان درآمد اين شركت ها بوده كه همه اين 

درآمد كلاهبرداري محسوب نمي شود.

  ثبات به زودي به بازار ارز بازمي گردد
بعد از جهرمي نوبت به رييس كل بانك مركزي رسيد كه 
يك بار ديگر در جمع خبرنگاران از آحاد مردم بخواهد كه از 
اتخاذ رفتارهاي پرخطر در بازار ارز پرهيز كنند تا دچار آسيب 
و خسارت نشوند. رييس كل بانك مركزي در پاسخ به اين 
پرسش كه توصيه شما به مردم در خصوص نزديك شدن به 

بازار ارز چيست؟ گفت: مشكلاتي كه در يكي، دو هفته اخير 
در بازار ارز ايجاد شده به خاطر مسائل سياسي و جو رواني كه 

ايجاد شد، بوده و ان شاءالله به زودي رفع مي شود.
عبدالناصر همتي در پاسخ به پرسشي درباره افزايش قيمت 
ارز اظهار كرد: بازار ارز در كنترل اس��ت. چرا نباش��د؟ من 
هميشه دو پيام را به مردم و كساني كه دلال بازي مي كنند 
گفته ام. يكي اينكه توانايي بانك مركزي را دست كم نگيرند 
چرا كه ما توانايي لازم را داري��م كه هر زمان اراده كنيم در 
بازار حضور داشته باشيم و به عرضه و تقاضا سامان بخشيم.

وي افزود: من هميش��ه به مردم عزيز ع��رض كرده ام كه 
دارايي ش��ان را در ريس��ك خريدوفروش ارز قرار ندهند. 
كمااينكه مي بينيد در يك روز هزار تومان افزايش دارد و در 
روز ديگر هزار تومان كاهش. رييس كل بانك مركزي تاكيد 
كرد: بانك مركزي در بازار حضور محكم دارد و توانايي هم 
دارد. ذخاير ارزي هم موجود است. اين موضوع هيچ ربطي 
هم به بحث تورم ن��دارد و در توان ملي ما تاثير نمي گذارد. 
همتي با بيان اينكه به زودي ثبات در بازار ارز ايجاد مي شود، 
گفت: مشكلاتي هم كه در يكي، دو هفته اخير در بازار ارز 
ايجاد شده به خاطر مسائل سياسي و جو رواني كه ايجاد شد، 
بوده و ان شاءالله به زودي هم رفع مي شود. رييس كل بانك 
مركزي با بيان اينكه بازار متشكل ارزي الان در مرحله آزمون 
قرار دارد، گفت: نگران تشكيل اين بازار نباشيد كه به زودي 
كارهايش انجام مي شود، ولي نمي توانم زمان مشخصي را 
هم براي اين موضوع مطرح كنم، اما تا پيش از پايان امسال 
تشكيل مي شود. همتي در پاسخ به پرسشي درباره نظارت 
بانك مركزي بر س��ايت هاي قماربازي و اس��تفاده آنها از 
درگاه هاي بانكي تصريح كرد: ما برنامه ريزي هاي خيلي قوي 
و جدي در معاونت فناوري بانك مركزي داريم. هم قمار و 
هم فيشينگ را به تدريج به سمتي مي بريم كه محدودتر و 
بسته تر شود. اين نوع فناوري ها و سيستم ها در همه جاي دنيا 

هك مي شود و مورد سوءاستفاده قرار مي گيرد كه ما تلاش 
داريم درصد آن را به حداقل برسانيم.

  توضيحات واعظي درباره ماجراي
تبادل زندانيان

واعظي در پاسخ به پرسش خبرنگار تعادل درباره ماجراي 
تبادل زنداني بين ايران و امريكا و تكرار اين الگو در س��اير 
موضوعات اظهار ك��رد: بحث تنش زدايي و اينكه به دنبال 
دشمن تراشي نباشيم همواره يكي از سياست هاي ما بوده 
است و اين سياست را با حفظ اصول و منافع و امنيت ملي 
خود در رابطه با همه كش��ورها دنبال مي كنيم. وي با بيان 
اينكه »هميشه حساب مسائل انسان دوستانه با ساير مسائل 
متفاوت است«، ادامه داد: ممكن است وقتي با كشوري كار 
انساني و تبادل افراد انجام مي ش��ود، اين موضوع بر افكار 
عمومي مردم دو كشور تاثير داشته باشد، اما به مفهوم اين 
نيست كه اين مساله به ساير مشكلاتي كه وجود دارد تسري 
داده شود. رييس دفتر رييس جمهور گفت: دكتر سليماني 
براي ما ب��ه عنوان دولت و هم براي دانش��گاهيان و هم به 
دليل خدماتي كه به كشور كرده بود بسيار با ارزش است و 
ما آمادگي داش��تيم از همه امكانات خود براي آزادي وي و 
بازگشت به كشور و نزد خانواده وي استفاده كنيم و اين كار 
را هم انجام داديم. اگر در آينده نيز زمينه اي وجود داش��ته 
باشد تا بتوانيم اتباع خودمان را كه در كشورهاي مختلف 
از جمله امريكا هستند به كشور بازگردانيم، لحظه اي دريغ 
نمي كنيم. وي با بيان اينكه »مكانيسم تبادل فرايند موضوع 
جديدي نيست و سازو كار خود را دارد«، خاطرنشان كرد: در 
۴۰ سال گذشته بارها تبادل زندانيان با كشورهاي مختلف 
اجرا شده است و مسير آن به هيچ كشوري بسته نيست اما 
اين گونه هم نيست كه اگر كسي در جايي خلاف كرده، قوه 
قضاييه ما رس��يدگي نكند. رييس دفتر رييس جمهور در 
ادامه در پاسخ به پرسش خبرنگاري درباره مهلت باقي مانده 
از سوي كارگروه اقدام مالي به ايران و طرح موضوع ايران در 
كميسيون مشترك برجام با تاكيد بر اينكه »برجام و لوايح 
مرتبط با FATF هيچ ارتباطي با هم ندارد«، گفت: فرصت 
يك ماهه كه براي برجام باقي مانده، فرصتي نس��بتا زياد 
است و كارها در حال انجام است، اما درباره زمان باقي مانده 
براي لوايح FATF با مجلس شوراي اسلامي در اين زمينه در 
تعامل هستيم و لايحه اي هم در مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در دست بررسي است كه اميدواريم با توجه به شرايط 
خاص فعلي مجلس و مجمع به اين مساله نگاهي داشته 

باشند كه مشكل حل شود.

  رحماني: آمار توليد داخل كشور
افزايش يافته است

وزير صنعت، معدن و تجارت در شرايطي راهي حياط 
دولت ش��د كه موضوع اظهارنظره��اي متناقض او در 
خصوص افزايش قيمت اقلام اساسي بعد از گران شدن 
بنزين بازتاب هاي وسيعي در رسانه هاي گروهي پيدا 
كرده بود؛ رحماني درباره اقدامات اين وزارتخانه براي 
كنترل قيمت ها پس از افزايش قيمت بنزين خاطرنشان 
كرد: پيش بيني ما اين بود ك��ه افزايش نرخ بنزين اثر 
واقعي و همچنين رواني داشته باشد و عده اي هم دنبال 
سوءاستفاده باش��ند. البته اثر واقعي در اكثر كالاها يا 
وجود ندارد يا آنقدر ناچيز است كه مي توان آن را ناديده 
گرفت اما در حوزه خدمات اثر واقعي وجود داشته است 
كه ما هم نظارت داش��ته ايم و تا جايي كه توانسته ايم 
مانع افزايش قيمت ها شده ايم. وي ادامه داد: در همين 
مدت پرونده هايي كه به تعزيرات فرستاده ايم رشد چند 
صد درصدي داشته اس��ت. كنترل و نظارت ما تداوم 
دارد. وزير صنعت، مع��دن و تجارت همچنين گفت: 
جواز تأس��يس واحدهاي توليدي ۱۶ درصد و پروانه 
بهره برداري واحدهاي توليدي ۸ درصد رش��د داشته 

و در مجموع توليدات داخل كشور رو به رشد است.

معاون اول رييس جمهور: 

تجهيز ناوگان حمل و نقل عمومي كلان شهرها ضروري است
معاون اول رييس جمهور با اش��اره به افزايش اس��تفاده 
شهروندان از وس��ايل حمل و نقل عمومي در شهرهاي 
ب��زرگ، بر ضرورت تامين و تجهيز ن��اوگان حمل و نقل 
عمومي تهران و كلان ش��هرهاي كش��ور تاكي��د كرد. 
به گ��زارش پاد، اس��حاق جهانگيري ديروز در جلس��ه 
بررس��ي نحوه نوس��ازي ناوگان حمل و نقل عمومي، با 
اش��اره به مصوبه شوراي اقتصاد براي تامين خودروهاي 
جمعي در ش��هرهاي بزرگ تاكيد كرد: ض��رورت دارد 
همه دس��تگاه هاي ذي ربط براي اجراي مصوبه شوراي 
اقتصاد در خصوص تامين ۳ هزار دستگاه اتوبوس جديد 
براي تجهيز ناوگان حمل و نقل عمومي تهران و ۳ هزار 
دس��تگاه اتوبوس ديگر براي ساير كلان شهرها اقدامات 
لازم را انجام دهند. وي تصريح كرد: دولت منابع مالي لازم 
براي نوسازي اتوبوس هاي فعلي تهران و شهرهاي بزرگ 

را تامين مي كند و بايد بلافاصله كار بازسازي و نوسازي 
اين اتوبوس ها آغاز شود.معاون اول رييس جمهور با بيان 
اينكه حدود ۸۰۰ ميليون دلار ارز براي تهيه ۶۳۰ واگن 
براي رفع نياز مترو تهران تامين شده است، گفت: دولت 
از ش��هرداري تهران و شركت هاي سازنده واگن و وزارت 
كشور مي خواهد در اسرع وقت نسبت به ساخت واگن ها و 
تحويل به متروي تهران اقدام نمايند. وي افزود: حمايت از 
شركت هاي خودروسازي و واگن سازي علاوه بر راه اندازي 
مجدد خطوط توليد موجب اشتغالزايي از يكسو و كمك 
به افزايش رفاه مردم از سوي ديگر مي شود. در اين جلسه 
محسن هاشمي رفسنجاني رييس شوراي شهر تهران نيز با 
ارايه گزارشي از وضعيت فعلي ناوگان حمل و نقل عمومي 
ته��ران و افزايش تماي��ل مردم براي اس��تفاده از مترو و 
اتوبوس خواستار توجه جدي تر دولت براي تجهيز ناوگان 

حمل و نقل عمومي كلان ش��هر تهران ش��د. همچنين 
شهردار تهران با اشاره به افزايش ۱۱ درصدي استفاده از 
وسايل حمل و نقل عمومي پس از افزايش قيمت بنزين 
گزارشي از وضعيت ناوگان حمل و نقل عمومي پايتخت 
و ضرورت تجهيز و نوسازي آن براي ارايه خدمت بهتر به 
ش��هروندان ارايه كرد. همچنين معاون عمران و توسعه 
امور شهري و روس��تايي وزير كش��ور و رييس سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور در گزارش ديگري به 
وضعيت حمل و نقل عمومي در كلان شهرها پرداخت و 
اجراي مصوبه شوراي اقتصاد براي تامين ۱۹ هزار دستگاه 
اتوبوس جديد را ضروري خواند. در اين جلسه كه وزراي 
نفت، صنعت، معدن و تجارت، رييس كل بانك مركزي، 
ش��هردار و رييس شوراي ش��هر تهران و برخي مديران 
ش��ركت هاي خودروساز حضور داشتند، مقرر شد بانك 

مركزي و سازمان برنامه و بودجه ظرف يك هفته اقدامات 
لازم را براي تامين منابع مورد نياز براي س��اخت ۶ هزار 
دستگاه اتوبوس جديد به منظور واگذاري به شهرداري 
تهران و ساير كلان شهرها انجام دهند و نتيجه را گزارش 

كنند. در اين جلسه مقرر شد با توجه به تامين منابع مالي 
و امضاي تفاهم نامه هاي لازم ميان دستگاه هاي ذي ربط، 
بازسازي و نوسازي هزار دستگاه اتوبوس در پايتخت آغاز 

شود و اين برنامه در ساير شهرها نيز دنبال شود.
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احتمال شكل گيري ليست هاي متعدد اصلاح طلبان و اصولگرايان در انتخابات مجلس
نماينده اصلاح طلب مردم تهران در مجلس دهم با اشاره به احتمال شكل گيري ليست هاي متعدد اصلاح طلبان و اصولگرايان 
در انتخابات مجلس گفت كه اگر تدابير عاقلانه اي در هر دو طيف وجود داشته باشد دو ليست ۳۰ نفره براي اصولگرايان و 
اصلاح طلبان با يكديگر رقابت مي كنند. الياس حضرتي در گفت وگو با ايسنا در ارزيابي از كانديداهاي ثبت نام كننده براي 
انتخابات مجلس يازدهم اظهار كرد: براي ثبت نام انتخابات مجلس با ش��ناختي كه دارم چهره هاي خوبي از هر دو طرف 
آمدند، در بين اصولگرايان خيلي از وزرا و شخصيت هاي منتسب به آقاي احمدي نژاد، طيف قاليباف، اصولگرايان جوان گام 
دوم، تعدادي از شاخه مداحان، سنتي ها و جامعه روحانيت در انتخابات مجلس ثبت نام كردند و در واقع طوايف مختلف 
اصولگرايي در حوزه ثبت نام ظاهر شدند. وي افزود: در بين اصلاح طلبان هم شخصيت هاي خوش سابقه و بسيار مطرح در 
تهران حداقل ۱۰۰ نفر ثبت نام كردند كه مجموعا خوب است، هم جوانان خوب، خوش فكر، خلاق، هم زنان و چهره هاي باتجربه آمدند و اگر شوراي 
نگهبان سعه صدر داشته باشد و به اصل قانون عمل كند و نظارت استصوابي را با تفسير تنگ نظرانه پيش نبرد و بدسليقگي نكند ما قدرت انتخاب سه 
برابر مورد نياز در تهران را خواهيم داشت. حضرتي درباره احتمال شكل گيري دوقطبي اصولگرا - اصلاح طلب در رقابت هاي انتخابات آينده مجلس 

نيز يادآور شد:  حدس مي زنم هم در بين اصولگرايان و هم در بين اصلاح طلبان ليست هاي متعددي شكل خواهد گرفت.

تذكر آيت الله جنتي به هيات هاي اجرايي
در شرايطي كه موضوع بررسي شفاف صلاحيت ها يكي از مطالبات گروه هاي سياسي در انتخابات پيش روست، دبير شوراي 
نگهبان در جلسه ديروز اين شورا خطاب به هيات هاي اجرايي تاكيد كرد كه در بررسي صلاحيت هاي داوطلبان انتخابات مجلس 
با دقت عمل كنند تا شاهد شكايت كمتري به هيات هاي نظارت و شوراي نگهبان باشيم. به گزارش روابط عمومي شوراي 
نگهبان در ابتداي جلسه جنتي در نطق پيش از دستور خود با اشاره به ثبت نام بيش از ۱۶ هزار نفر براي نامزدي در انتخابات 
مجلس يازدهم و آغاز فرآيند بررسي صلاحيت ها توسط هيات هاي اجرايي تصريح كرد: در بررسي صلاحيت ها، حق كانديداها 
و حق مردم هر دو بايد حفظ شود و داوطلباني كه داراي شرايط هستند، در هيات هاي اجرايي رد صلاحيت نشوند و افرادي 
كه آلوده به فساد يا فاقد شرايط هستند نيز تأييد نشوند. وي خطاب به هيات هاي اجرايي متذكر شد: اگر دقت كافي در بررسي 
صلاحيت ها صورت بگيرد و نسبت به فساد اقتصادي و فساد اخلاقي و ضديت با حاكميت، مسامحه اي نشود، ديگر شاهد شكايت كمتر داوطلبان به شوراي 
نگهبان در بررسي صلاحيت هايشان خواهيم بود. جنتي در ادامه با اشاره به ثبت نام افرادي براي نمايندگي در انتخابات اولين مياندوره اي پنجمين دوره 
مجلس خبرگان گفت: بايد داوطلبان نامزدي در اين مجلس شرايطي همچون اشتهار به ديانت و وثوق و شايستگي اخلاقي، اجتهاد در حد قدرت استنباط 
بعضي از مسائل فقهي، بينش سياسي و اجتماعي و آشنايي به مسائل روز، معتقد بودن به نظام  و نداشتن سوابق سوء سياسي و اجتماعي را داشته باشند. 

چهره ها

نخستين چهره اي كه از مقابل خبرنگاران در حياط دولت عبور كرد رحماني فضلي وزير كشور بود كه در پاسخ به پرسش خبرنگار تعادل در خصوص 
اين موضوع كه برخي معتقدند نحوه اطلاع رساني در خصوص پروژه افزايش قيمت بنزين مطلوب نبود و اقناع افكار عمومي به درستي انجام نشده، 
گفت: اطلاع رساني درباره افزايش قيمت بنزين با صداوسيما بوده است. رحماني فضلي در پاسخ به انتقادي درباره اطلاع رساني به جامعه درباره افزايش 

قيمت بنزين گفت: اين را از صدا و سيما بپرسيد، وظيفه با اين سازمان بوده است.

اطلاع رساني درباره قيمت بنزين با صدا و سيما بود



اخبار كلان 3 كلان

افزايش15درصديدستمزدحقوقبگيرانبهعلتعدمتناسبباتورمبهمرورازكاراييوانگيزهنيرويكارميكاهد

دولت از هزينه ها به نفع حقوق كاركنان بزند

دولت گرفتار پارادوكس هاي شديد اقتصادي است

گروه اقتصاد كلان|
يك كارش�ناس اقتصادي مي گويد ك�ه افزايش 
15درص�دي دس�تمزدها ب�ا ت�ورم 50درصدي 
همخواني ن�دارد و دولت مي تواند ب�ا تغيير وزن 
مصارف در بودجه 99 اين خلأ را پر كند و دستمزد 
حقوق بگي�ران را تا 30 درصد افزاي�ش دهد. وي 
بي توجهي دولت به متناسب سازي دستمزدها با 
نرخ تورم را منجر به كم شدن كارايي و انگيزه نيروي 
كار مي دان�د و مي گويد: اگر با ش�رايط بدي كه در 
اقتصاد داريم نيروي كار علي الخصوص كارمندان 
دولتي حقوق مكفي نداش�ته باشند، شاهد رشد 
بي رويه فساد و رانت جويي در دستگاه هاي دولتي 
و از طرفي خروج افراد زبده از سيستم هاي دولتي 
خواهي�م بود. ب�ه گزارش»تعادل« پي�ش از ارايه 
بودجه 99 به مجلس ش�وراي اس�لامي، دولت از 
افزايش 15 درصدي دس�تمزد حق�وق بگيران و 
كارمن�دان دولتي خبر داده ب�ود، هرچند كه اين 
ميزان افزايش نس�بت به تورم موجود در جامعه 
ناچيز است و پس از ارايه بودجه و بررسي اعداد و 
ارقام منابع و مصارف بودجه 99 به نظر مي رسد كه 
دولت مي تواند دستمزد حقوق بگيران را تاحدي 
كه از آثار تورم بر زندگي افراد كاسته شود، افزايش 
پيدا كند.  قدرت الله امام وردي عضو هيات علمي 
دانش�گاه آزاد اس�لامي در گفت وگو با »تعادل« 
معتقد است دولت مي تواند با تغيير وزن مصارف 
در بودجه دستمزد حقوق بگيران را تا 30 درصد در 
سال آتي افزايش دهد، مشروح اين گفت وگو را در 

ادامه مي خوانيم: 

   از نظر شما با تورم 50 درصدي افزايش حقوق 
15 درصدي منطقي است؟

اعداد و ارقام بودجه 99 نشان مي دهد در بخش جبران 
خدمات كارمندان و دس��تمزد هزينه نسبت به سال 
گذش��ته ظاهرا 15 درصد افزايش پيدا كرده است. با 
توجه به تورم حدود 50 درصدي كه امسال داشتيم و 
در سال آينده هم پيش بيني مي شود بيش از اين رشد 
پيدا كند، طبيعي است كه هزينه هاي خدمات عمومي 
افزايش پيدا كند. از طرف ديگر درآمد مالياتي معادل 
195 هزار ميليارد تومان برآورد شده كه از اين ميزان 
ماليات حدود 20 هزار ميلي��ارد آن از محل گمرك و 
ع��وارض و غيره بوده و بقيه ب��ر دوش ماليات بر ارزش 
افزوده اس��ت يعني ارزش افزوده اي كه عمدتا از محل 

افزايش قيمت خدمات و كالاها اتفاق مي افتد. در واقع بار 
ماليات بر دوش مصرف كننده مي افتد. مصرف كننده اي 
كه قسمت عمده آن در اقتصاد تقريبا دولتي كارمندان 
و حقوق بگيران هستند. طبعا چنين روشي معقول و 
منطقي به نظر نمي آيد و بسيار كمتر از جبران تورمي 
است كه در اقتصاد ايران وجود دارد و چه بسا كه در سال 
آتي اين رقم بيشتر از اين مقدار خواهد بود. از ديدگاه 
من افزايش 15 درصدي حقوق كارمندان عدد معقولي 
نيست و متاس��فانه دولت نس��بت به حقوق بگيران و 
كارمندان كم لطفي كرده است و به نوعي تصميم گرفت 
كه بار كسري بودجه جاري را از محل پرداخت كم به 

كارمندان جبران كند.
   گفته مي ش�ود كه 15 درصد افزايش دستمزد 
باعث مي شود كه كارمندان دولت در برابر ارباب 
رجوع به فكر سوءاس�تفاده بيفتند، نظر ش�ما 

چيست؟
دقيقا درست اس��ت. كارمندان دولت براي خود دخل 
و خرجي دارند. اي��ن كارمند اكنون مي خواهد با تورم 
ب��الاي 40 درصد در اين جامعه زندگي كند. درآمدي 
دارند كه قرار اس��ت 15 درصد به آن اضافه شود. البته 
بايد بگويم كه در عمل حدود 10 درصد به حقوق آنها 
اضافه خواهد شد. طبيعي است كه اين مابه التفاوت در 
جامعه منجر به فس��اد مي شود؛ فسادي كه ما در اكثر 
سيستم هاي دولتي شاهد آن هستيم كه در برابر انجام 
شدن كار رشوه يا اصطلاحا زيرميزي دريافت مي كنند 
و اين ريشه همان فسادي است كه در جامعه متاسفانه 
از كانال حقوق بگيران و كارمندان اتفاق مي افتد. زماني 
حساسيت بيشتر مي شود كه مي دانيم قسمت عمده 
كاركنان در بخش هاي دولتي هستند يعني ما اقتصادي 
داريم كه حدود 80 درصد دولتي و خصولتي وابسته به 
دولت اس��ت و بخش خصوصي دخالت چنداني درآن 
ندارد مسلما اين موضوع منجر به رانت، فساد و رشوه 

خواهد شد.
   دولت ب�ا منابع محدود خود ام�كان افزايش 

بيشتر دستمزد را در سال آتي دارد؟
دولت بايد بودجه خود را به تعادل برس��اند. ش��ايد از 
محل منابعي كه در نظر گرفته مانند درآمدهاي نفتي 
و مالياتي كه در واقع آن را خيلي دست بالا برآورد كرده 
است، امكان افزايش حقوق و دستمزد وجود نداشته 
باشد اما اگر به بخش مصارف در بودجه 99 نگاه كنيم، 
متوجه مي شويم كه يكسري هزينه هايي وجود دارند 
كه دولت مي تواند در آن دس��ت ببرد و هزينه هايي را 

كه يكس��ري نهادها و س��ازمان ها براي مملكت به بار 
مي آورند و در مقابل هيچ گونه خدماتي را به عموم ارايه 
نمي دهند و تنها ايجاد ش��ده اند ت��ا از بودجه مملكت 
ارتزاق كنند، بكاهد. دولت از اين محل مي تواند دستمزد 
حقوق بگي��ران را مطابق با تورم تا ح��دود 30 درصد 
افزاي��ش دهد. در حال حاضر نهادها و س��ازمان هايي 
هستند كه ليس��ت طولاني دارند و بودجه مشخص و 

شفافي هم ندارند، اين جاي سوال دارد. 
   گفته مي شود افزايش پلكاني دستمزد باعث 
خارج شدن افراد زبده  از سيستم دولتي مي شود، 

نظر شما چيست؟
در اقتصاد مي گوييم نيروي كار بايد بر اس��اس ميزان 
كارايي و ارزش افزوده اي كه اصطلاحا در توليد و ارايه 
خدمات دارد بايد حقوق و دستمزد دريافت كند، طبيعي 
است زماني كه اين معادله به هم مي خورد و افرادي كه 
در سيستم دولتي هستند بر اساس اين قاعده حقوق 
و دس��تمزد دريافت نمي كنند و كمتر بهره مي برند، 

مشخص اس��ت كه اين افراد از سيستم دولتي خارج 
مي شوند يا اگر هم خارج نشوند شايد به اين واسطه كه 
در بخش خصوصي امكان جذب وجود نداشته، كارايي 
آنها رفته رفته كاهش پيدا مي كن��د و انگيزه اي براي 
ارايه خدمات از سوي آنها وجود ندارد يعني اگر فرد در 
گذشته تمام توان خود را مي گذاشت تا خدمت رساني 
كند با اين ش��رايط نيروي كار آنچه كه در توان دارد را 
براي ارايه خدمات در اختيار نخواهد گذاشت و نهايتا 
در جامعه با نيروي كاري مواجه خواهيم شد كه نا اميد 
و بي انگيزه هستند، به نوعي عاقلانه ترين كار براي آنها 

خارج شدن از سيستم دولتي است.
   پس در نهايت شما افزايش 15درصدي دستمزد 
را مكفي نمي دانيد و عقيده داريد كه دولت بايد 

اعتبار بيشتري در نظر بگيرد؟
بله 15 درص��د افزايش حقوق مكفي نيس��ت. دولت 
مي تواند تا حدود 30 درصد حقوق كارمندان  را افزايش 
دهد مشروط به اينكه از هزينه هاي غير ضروري بزند. 

دستمزد نيروي كار بايد بتواند تورم موجود در اقتصاد 
را پوشش دهد. درست اس��ت دولت با كسري بودجه 
مواجه است و نتوانسته به درآمدهاي نفتي خود جامه 
عمل بپوشاند اما در بخش مصارف و بودجه سازمان ها 
شركتي مانند ش��ركت پخش و پالايش فرآورده هاي 
نفتي حدود 70 درصد افزايش پيدا كرده است. از سوي 
ديگر به بودجه برخي نهادهاي موازي وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، حوزه هاي علميه و نهادهايي مانند آن 
دقت كنيد. بودجه سازمان هايي كه خدمات خاصي را 
به مردم ارايه نمي دهند و در خدمات رساني هم بعضا 
ناموفق بوده اند ام��ا همچنان از بودجه مملكت تغذيه 
مي كنند و دولت هم اقدام به كاهش بودجه اين نهادها 
نمي كند. شايد اگر وزن مصارف در بودجه تغيير كند و 
تبعيض ها از ميان برداشته شود دولت با كسري بودجه 
كمتري مواجه باشد و رضايت و افزايش انگيزه در نيروي 
كار پديد  آيد، به عقيده من دستمزدي منطقي است كه 

حداقل معادل نرخ تورم باشد.

عضو کميس��يون اقتصادی مجلس گف��ت: يکی از 
مشکلات اساسی ما با دولت يازدهم و دوازدهم اين 
اس��ت که اين دولت در پارادوکس ه��ای اقتصادی 

شديدی گرفتار شده است.
محمدرض��ا پورابراهيم��ی در گفت و گ��و ب��ا مهر، 
درخص��وص عملکرد دول��ت در اختص��اص يارانه 
معيش��تی به مردم، گفت: ب��رای تصميم گيری در 
خص��وص يارانه ها باي��د به قان��ون پايه ک��ه قانون 

هدفمندی يارانه ها است مراجعه کرد.
در قان��ون هدفمندی يارانه ها در راس��تای مديريت 
مشکلات حاصل از افزايش قيمت حامل های انرژی، 
برای باز توزيع منابع حاصل از اجرای اين قانون سه 
بخش حماي��ت از خانوار ها، حماي��ت از واحدهای 
توليدی و بنگاه ها و فعاليت های عمرانی دولت درنظر 

گرفته شد.
وی افزود : طبق قانون هدفمندی يارانه ها 50 درصد 
از منابع حاصل از اجرای اين قانون بايد بين خانوارها، 
باز توزيع ش��ود که می تواند به صورت حمايت های 
نقدی و غي��ر نقدی اختص��اص يابد. ع��لاوه بر اين 
واحده��ای توليدی ک��ه به واس��طه افزايش قيمت 
حامل های انرژی هزينه های ش��ان افزايش يافت يا 
نياز به تغيي��ر دانش فنی و تکنولوژيکی دارند بايد از 

طريق اختصاص يارانه نق��دی از آن ها حمايت کرد 
تا سيس��تم های خود را ارتقا دهن��د و ميزان مصرف 
انرژی واحدها کاهش يابد. عضو کميسيون اقتصادی 
مجلس با بيان اينکه بخشی از اين اعتبارات نيز طبق 
قانون بايد به پروژه های عمرانی اختصاص يابد،اظهار 
داش��ت: دولت يکی از بزرگ ترين مصرف کنندگان 
حامل های انرژی است. با افزايش قيمت حامل های 
ان��رژی، هزينه ه��ای دولت ني��ز افزاي��ش می يابد. 
با تصميمی که اخيراً اتخاذ ش��ده اس��ت حتماً بايد 
پيشنهادات اس��تان ها را برای بودجه سال 99 مورد 
بازنگری قرار گيرد زيرا عدد و رقم هايی که استان ها 
پيشنهاد داده بودند بر اساس قيمت های قبلی بوده 

است.
پور ابراهيمی تصريح کرد: معتقديم اگر سيستم های 
جبرانی)ياران��ه ای( منج��ر ب��ه افزايش نرخ رش��د 
اقتصادی و رفاه اجتماعی نشود و ما فقط بخواهيم از 
محل افزايش قيمت حامل های انرژی به خانواده ها 
کمک کنيم اشتباه است زيرا عملًا آثار تورمی افزايش 
قيمت حامل های انرژی بسيار بيشتر از کمکی است 

که ما به خانوارها می کنيم.
وی گفت: ما نگران هس��تيم که آثار تورمی ناش��ی 
از افزايش قيم��ت بنزين موجب از بي��ن رفتن آثار 

کمک ه��ای دولت به مردم ش��ود، پرداخ��ت يارانه 
موجب افزايش حجم نقدينگی و تورم می شود. عضو 
کميسيون اقتصادی مجلس تصريح کرد: دولتی ها 
از روز اول انتقادات ش��ديدی به س��ازوکار پرداخت 
يارانه های نقدی داش��تند، اما امروز همين روش را 
درپيش گرفته اند.  اولين پرچم اعتراض دولت يازدهم 
اين بود که يارانه نقدی موجب مشکلات اساسی در 
اقتصاد کشور شده اس��ت اما امروز دولت خودش به 

اين مشکل دامن زده است.
پورابراهيمی تاکيد کرد: يکی از مشکلات اساسی ما 
با دولت يازدهم و دوازدهم اين است که اين دولت در 

پارادوکس های اقتصادی گرفتار شده است.
وزرای دولت يازدهم و دوازدهم در زمان تسعير ارز در 
دولت نهم و دهم عليه اين اقدام اقتصادی دولت وقت، 
مقالات متعددی نوشتند اما زمانی که دولت را تحويل 
گرفتند،لايحه اصلاح قانون بودجه در قالب تسعير ارز 

را به مجلس ارائه دادند و به تصويب رساندند.
اين در حالی است که مجلس قانونی برای جلوگيری 
از تسعير ارز تصويب کرده بود و بدين وسيله در زمان 

آقای احمدی نژاد مانع تسعير ارز شد.
وی با بي��ان اينکه وزرای دول��ت يازدهم و دوازدهم 
مخالف اجرای طرح مس��کن مهر بودن��د، افزود: اما 

زمينهعرضهاملاكمازادبانكهاازطريقبورسفراهماست
مديركل امور بانكي وزارت اقتصاد از فراهم شدن زمينه عرضه املاك 
مازاد بانك ه��ا از طريق بورس طي يك ماه آينده خب��ر داد و گفت: در 
تلاشيم تا در روزهاي آينده اين اجازه را به بانك ها بدهيم كه اين كار را با 

دريافت پيش پرداخت كمتر و حتي از دم قسط انجام دهند.
به گزارش تس��نيم، عباس مرادپور مديركل امور بانكي و بيمه وزارت 
اقتصاد در مصاحبه با راديو اظهار كرد: طبق مصوبه شوراي پول و اعتبار، 
مازاد اموال تمليكي بانك ها بايد حداكثر ظرف دو سال به فروش برسد 
اما حكم قانوني آن توسط مجلس در ارديبهشت سال 1394 و در قالب 
ماده 16 و 17 قانون رفع موانع توليد تصويب ش��د. وي ادامه داد: طبق 
اين حكم قانوني، كليه بانك هاي دولتي و خصوصي مكلف به واگذاري 
اموال مازاد خود ظرف سه سال شده اند. مديركل امور بانكي و بيمه وزارت 
اقتصاد و دارايي همچنين گفت: اين اموال مازاد شامل سهام )بنگاه هايي 
كه به تملك بانكي درآمده اند( و املاك مازاد بانك هاس��ت كه سالانه 
بايد 33 درصد آن به فروش برس��ند. اين مقام مسوول با اشاره به تعداد 
واگذاري ه��اي انجام گرفته تا به الان عنوان كرد: تا قبل از مس��ووليت 
آقاي دژپسند 8 هزار ميليارد تومان از املاك و سهام بانك هاي دولتي و 
خصوصي شده، به فروش رفت و طي يك سال اخير نيز 11 هزار ميليارد 
تومان از اموال به فروش رسيده كه جمعاً 18 هزار ميليارد تومان مي شود. 
مرادپور از نبود آمار دقيق و شفاف از اموال مازاد بانكي انتقاد كرد و در عين 
حال متذكر شد: البته بخشي از اموال بانكي هنوز ارزشگذاري نشده اند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه چرا برخي بانك ها براي فروش اموال مازاد 
خود مقاومت مي كنند؟ گفت: تمليك آخرين گزينه بانك هاست. بانك 
به عنوان وكيل س��پرده گذار بايد بهترين بازدهي را در قانون عمليات 
بانكداري بدون ربا و س��اير مقررات موضوعه، كسب كند و به مشتري 
بپردازد. حال اگر اموال بلوكه شود و به بانك برنگردد گردش مالي بانك 
خدشه دار خواهد شد لذا واگذاري اموال به نفع بانك خواهد بود و دليلي 

براي مقاومت وجود ندارد. مرادپور عنوان كرد: وزارت اقتصاد و دارايي 
تمام اطلاعات املاك مازاد بانكي را در يك س��امانه در دسترس عموم 
قرار داده تا فعالان اقتصادي و علاقه مندان براي خريد اين املاك مازاد 
اقدام كنند. وي با اذعان به اينكه فعاليت برخي شركت هاي وابسته به 
بانك ها، غير بانكي است گفت: ورود اين بنگاه ها به بانك ها متفاوت است 
و جالب اينكه خود قانونگذار برخي از اين ش��ركت ها را به بانك ها داده 
است. به عنوان مثال در دوران جنگ تحميلي بانك ها را به بنگاه داري 
تشويق مي كردند تا به اقتصاد كشور كمك كنند، علاوه براين دولت در 

مواردي اين بنگاه ها را بابت رد ديون خود به بانك ها واگذار كرده است.
مديركل امور بانكي و بيم��ه وزارت اقتصاد و دارايي از مذاكرات متعدد 
اين وزارتخانه با بورس و فراهم شدن زمينه عرضه املاك مازاد بانك ها 
از طريق ب��ازار فرعي بورس خبرداد و گفت: اين كار احتمالا ظرف يك 
ماه آينده عملياتي خواهد شد. اين مقام مسوول همچنين گفت: بانك ها 
طبق مصوبه هيات دولت مجبورند 20 درصد پيش پرداخت بگيرند و 
اموال را سه س��اله واگذار كنند ما در تلاشيم تا طي روزهاي آينده اين 
اجازه را به بانك ها بدهيم كه اين كار را با دريافت پيش پرداخت كمتر 
و حتي ازدم قس��ط انجام دهند. مرادپور در پاسخ به اين سوال كه كدام 
بانك ها در حوزه واگذاري اموال مازاد پيشتاز هستند گفت: همه اموال 
مازاد بانك ها و حداقل 13 بانك دولتي و خصوصي ش��ده، به كرات به 
مزايده گذاشته شده اند. اما بانك ملت از آبان ماه سال گذشته تا امسال 
5 هزار و 600 ميليارد تومان از املاك و سهام خود را واگذار كرده است. 
بانك ملي چهار هزار و 300 ميليارد تومان، بانك صادرات دو هزار و 500 
ميليارد تومان، بانك تجارت هزار و 800 ميليارد تومان، بانك كشاورزي 
900 ميليارد تومان، بانك سپه 900 ميليارد تومان، بانك مسكن 700 
ميليارد تومان و بانك رفاه هم هزار و 400 ميليارد تومان از اموال مازاد 

خود را به فروش رسانده اند.

ترخيصروزانه1500كانتينردربنادركشور
معاون فني و امور گمركي گفت: ظرف يك هفته توانستيم پنج هزار كانتينر 
در بنادر كشور ترخيص كنيم به طور متوسط روزانه هزار تا 1500 كانتينر 
در بنادر كشور ترخيص مي شود كه اين نشان از پويايي عمليات ترخيص 
و تخليه دارد. مهرداد جمال ارونقي در گفت وگو با ايلنا درباره آخرين آمار 
ميزان واردات برخي از كالاهاي اساسي به كشور از ابتداي امسال تا اواسط 
آذرماه اظهار ك��رد: از تاريخ يك فروردين 98 تا 16 آذر 98، يك ميليون و 
268 هزار و 940 تن انواع دانه هاي روغني وارد كشور شده است كه در مدت 
مشابه در سال گذشته اين رقم دو ميليون و 163 هزار و 151 تن بوده است. 
وي درباره ميزان واردات برنج و مقايسه آن نسبت به سال گذشته گفت: از 
ابتداي سال تا 16 آذرماه، يك ميليون و 46 هزار و 927 تن برنج وارد شده 
است كه در سال گذشته اين رقم يك ميليون و 34 هزار و 734 تن بوده كه 
از نظر وزني واردات امسال 1.18 درصد افزايش داشته است. معاون گمرك 
جمهوري اسلامي ايران گفت: از ابتداي امسال تا 16 آذرماه يك ميليون و 
125 هزار و 152 تن روغن هاي خوراكي نيمه جامد و مايع وارد شده است 
كه اين رقم در سال گذشته 820 هزار و 393 تن در سال گذشته بوده است.

وي درب��اره ميزان واردات كاغذ چاپ تحرير و خمير كاغذ گفت: از ابتداي 
سال تا 16 آذرماه بيش از 233 هزار و 730 تن كاغذ چاپ و تحرير وارد شده 
كه اين رقم در مدت مشابه سال گذشته 225 هزار و 790 تن بوده است و 
ميزان واردات خمير كاغذ از ابتداي سال تا 16 آذرماه 166 هزار و 589 تن بوه 
است كه نسبت به سال گذشته افزايش 1.16 درصدي دارد. ارونقي با اشاره به 
كاهش 4 درصدي واردات ذرت گفت: ميزان واردات ذرت از اول فروردين 98 
تا 16 آذرماه 98، پنج ميليون و 926 هزار و 314 تن بوده كه اين رقم در مدت 
مشابه سال گذشته شش ميليون و 198 هزار و 964 تن ثبت شده است. اين 
مقام مسوول با بيان اينكه موجودي فعلي بنادر، 83 هزار پي اي يو كانتينر كالا 
مي باشد اعلام كرد: بيشترين كالاهاي كانتينري در بندر شهيدرجايي، بندر 
امام، انزلي، بوشهر، چابهار و خرمشهر است. وي افزود: اگر تعداد باكس هاي 

كانتينر را لحاظ كنيم اين ميزان كانتينر كمتر از 60 هزار باكس خواهد بود 
كه موجودي اين رقم در بنادر قابل قبول و منطقي است و اگر كمتر از اين 
اعداد باشد جاي نگراني خواهد داشت كه حجم واردات كالاهاي سرمايه اي 
در كشورمان كاهش يافته است. معاون گمرك ايران با بيان اينكه ظرف يك 
هفته توانستيم پنج هزار كانتينر در بنادر كشور ترخيص كنيم، گفت: هر روز 
به صورت متوسط هزار تا 1500 كانتينر در بنادر كشور ترخيص مي شود كه 
اين نشان از پويايي عمليات ترخيص و تخليه دارد. وي با اشاره به آغاز واردات 
برنج به عنوان كالاي اساسي در كش��ور گفت: حدود 82 هزار تن برنج در 
جريان انجام تشريفات گمركي قرار دارد كه به زودي ترخيص ٥٦ هزار تن آن 
البته با استثنائاتي، بدون اخذ تعهد در گمركات كشور آغاز مي شود. ارونقي 
درباره مبدا واردات برنج گفت: عمدتا اين برنج ها هندوستاني و پاكستاني 
هستند. اين مقام مسوول با بيان اينكه در حال حاضر موجودي كالاهاي 
اساسي در بنادر ايران چهار ميليون تن است گفت: اغلب اين كالاها را گندم، 
ذرت، جو، ش��كر خام، سويا برنج و دانه هاي روغني تشكيل مي دهند. وي 
افزود: همچنين موجودي كالاهاي غيركانيتنري كه جزو كالاهاي اساسي 
هم نيستند مانند تجهيزات نيروگاهي، ماشين آلات راهسازي، معادن و 
ماشين آلات خطوط توليد در حال حاضر حدود چهار ميليون تن برآورد 
مي شود. ارونقي اظهاركرد: 20 شناور با ظرفيت ٣ هزار تن تا ٣٠ هزار تن در 
بنادر جنوبي و شمالي كشور در حال تخليه كالاهاي اساسي هستند و 20 
شناور هم در بندرگاه منتظر تخليه كالاهاي اساسي پهلو گرفته اند. وي با 
اشاره به آغاز ترخيص كاغذ در گمركات كشور گفت: در حال حاضر 23 هزار 
تن كاغذ در گمرك شهيد رجايي موجود است كه اختلاف نظرهايي درباره 
تعيين تعرفه و ماليات و عوارض آن مبني بر كاربرد و نوع كالا وجود داشت. 
در راستاي رفع اين اختلاف نظرها تفاهمي بين سازمان استاندارد، گمرك 
و وزارت صمت انجام شده است كه اين تفاهم  از امروز ابلاغ مي شود و پس از 

ابلاغ آن ترخيص كاغذ آغاز خواهد شد.
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شايعه حذف معافيت مالياتي 
شركت هاي دانش بنيان

معاون س��ازمان امور مالياتي درباره شايعه حذف 
معافيت هاي مالياتي شركت هاي دانش بنيان گفت: 
اين موضوع درست نيس��ت و در حال حاضر بحث 
حذف اين معافيت ها، مطرح نيست. معاون سازمان 
امور مالياتي در ارتب��اط تلفني با برنامه تلويزيوني 
درباره شايعه حذف معافيت هاي مالياتي شركت هاي 
دانش بنيان گفت: اين موضوع درس��ت نيس��ت و 
در ح��ال حاضر بحث حذف اين معافيت ها، مطرح 
نيست. محمد مس��يحي ادامه داد: به استناد مواد 
3 و 9 قانون حمايت از شركت هاي دانش بنيان، اين 
شركت ها به ترتيب به مدت 15 و 20 سال از پرداخت 
ماليات بر درآمد، معاف هستند. وي افزود: در ماليات 
بر ارزش افزوده علاوه بر ش��ركت هاي دانش بنيان، 
بيشتر شركت هاي طرف قرارداد با دولت مشكلاتي 
را دارند، اما در قانون فعلي هم، امكان تخفيف بدهي 
مالياتي براي بده��كاران ماليات بر ارزش افزوده به 
مدت سه س��ال وجود دارد. مس��يحي اضافه كرد: 
همچنين در جريان بررسي لايحه اصلاح و دايمي 
شدن قانون ماليات بر ارزش افزوده، بحث فروش هاي 
اقساطي و اعتباري به شكل كامل ديده شده است 
به گونه اي كه متناس��ب با پرداخت ما به ازاي كالا، 
ماليات بر ارزش افزوده، وصول مي شود و از اين نظر، 

باري تحميل نمي شود.

توزيع ماهانه اقلام ضروري
به خانوارهاي كارگري

يك مقام مس��وول كارگري بر ض��رورت كاهش 
هزينه هاي سبد معيش��ت كارگران تاكيد كرد و 
توزيع ماهانه اق��لام مصرفي و ضروري خانوارهاي 
كارگري را خواس��تار شد. هادي ابوي در گفت وگو 
با ايسنا، درباره دليل برگزار نشدن جلسات كميته 
دستمزد ش��وراي عالي كار گفت: طبق گفته هاي 
نمايندگان كارگري عضو شوراي عالي كار به دليل 
افزايش قيمتي كه در چند قلم از جمله نان و بنزين 
به وجود آمده، محاسبات و معادلات و آمار و ارقام 
مربوط به هزينه هاي سبد معيشت كارگران دچار 
تغيير شده است و به نظر مي رسد كه نيازمند به روز 
كردن اطلاعات مربوط به وضع معيشت خانوارها در 
شهرهاي مختلف هستيم. وي ادامه داد: در حالي كه 
همه ساله افزايش كرايه ها را در آن سوي سال شاهد 
بوديم و با وجود آنكه دولت هيچ گونه اعلام رسمي 
براي افزايش كرايه ها نداش��ته ولي عملا با اصلاح 
قيمت بنزين، برخي سواري كرايه ها به نرخ كرايه ها 
دامن زده و يك افزايش زودهن��گام را به كارگران 
تحميل كرده اند. اين مقام مسوول كارگري افزايش 
اجاره بها را بين 25 تا 30 درصد عنوان كرد و گفت: 
كارگران در بحث هزينه  اياب و ذهاب، حمل و نقل، 
اجاره بهاي مسكن و معيشت با مشكل مواجهند و 
اگر اين هزينه ها در سبد معيشت آنها كاهش پيدا 
كند نيازي به افزايش دستمزد ندارند. ابوي تصريح 
كرد: نمايندگان كارگران به دنبال تشكيل كميته 
دس��تمزد بودند ولي به دليل افزايش قيمت هايي 
كه اخيرا ايجاد شده است به اين نتيجه رسيده اند 
كه فعلا درخواس��ت برگزاري جلسه ندهند تا در 
محاس��بات مربوط به تورم اقلام س��بد معيشت 
كارگران تجديدنظر شود و آناليز قيمت ها هنگام 
ارايه به كميته دس��تمزد به طور دقيق اس��تخراج 
شده باشد. دبيركل كانون عالي انجمن هاي صنفي 
كارگران درعين حال با اش��اره به اع��لام افزايش 
15درصدي حق��وق كاركنان دولت گفت: اگر چه 
اين افزايش براي كارگران نيس��ت ولي ما هر زمان 
كه در شوراي عالي كار مي خواهيم درباره افزايش 
حداقل دستمزد كارگران مذاكره كنيم بلافاصله 
درصد افزايش حقوق كارمندان را پيش مي كشند در 
حالي كه حقوق و مزاياي كارمندان دولت با كارگران 
ف��رق دارد و آنه��ا به ش��يوه هاي مختلف حمايت 
مي ش��وند ولي كارگران هيچ ك��دام از كمك هاي 
نق��دي و غيرنقدي و حتي بس��ته هاي حمايتي را 
ندارند. وي در پايان اختصاص ماهيانه سبد كالاي 
اساسي به كارگران را خواستار شد و گفت: دولت و 
كارفرمايان براي حمايت از كارگران و ارتقاي قدرت 
خريد آنها بايد اقلام مصرفي و ضروري نظير برنج، 
روغن و گوش��ت را به ط��ور ارزان تامين و ماهيانه 
بين خانوارهاي كارگري توزيع كنند تا بخش��ي از 

هزينه هاي معيشت كارگران را پوشش دهد. 

رشد 12 درصدي اعتبار 
تعاوني ها در بودجه 99

معاون امور تعاون وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
گفت: اعتبار پيش بيني ش��ده در شكل گيري و 
توانمندسازي تعاوني ها در س��ال 1399 حدود 
10 تا 12 درصد افزايش يافته است و پيش بيني 
ما اين است كه ميزان مصوب آن بيش از اين باشد. 
وي درباره بودجه تعاوني ها در لايحه بودجه سال 
آينده گفت: در لايحه بودجه دو تا تبصره داشتيم 
كه با كمك س��ازمان برنامه و بودجه ابقا شد. وي 
افزود: يك تبصره به بحث اخذ س��رمايه بانك از 
محل بدهي ناشي از عدم ا جراي قانون تبصره 2 
بند 29 اصل 44 است كه در قانون بودجه امسال 
يك هزار ميليارد تومان است و قرار بود سال آينده 
حذف شود، اين تبصره  براي افزايش سرمايه بانك 
توسعه تعاون و افزايش سرمايه صندوق ضمانت 
سرمايه گذاري تعاون از محل تبصره 18 ابقا شد. 
كبيري گفت: بودجه شكل گيري و توانمندسازي 
تعاوني ه��ا در بودجه س��ال 1396 كه 5 ميليارد 
تومان بود در بودجه امس��ال با رش��د 11 برابري 
55 ميليارد تومان شد و تاكنون نيز 40 درصد از 
اين ميزان پرداخت شده است. وي افزود: اعتبار 
پيش بيني شده در شكل گيري و توانمندسازي 
تعاوني ها در سال 1399 حدود 10 تا 12 درصد 
افزايش يافته و پيش بيني ما اين است كه ميزان 

مصوب آن بيش از اين باشد.

نمايندگان معتقد بودند که نبايد حمايت از اقش��ار 
کم درآمد در بخش مسکن متوقف شود. دولت  6سال 
واگذاری های مس��کن مهر را متوقف کرد، امروز بعد 
از 6 س��ال همان پ��روژه را آغاز کردن��د. اين ها همه 

پارادوکس های اقتصادی است.
عضو کميسيون اقتصادی مجلس تاکيد کرد: دولت 
بايد اعلام کند که چه سياس��ت های اقتصادی دارد، 
بنده به عن��وان نماينده مجلس و عضو کميس��يون 
اقتصاد و اس��تاد دانشگاه متحيّر هس��تم که دولت 
می خواهد در حوزه اقتصادی چه تصميماتی بگيرد.

پورابراهيمی با طرح اين پرس��ش »يکی از سوالات 
اساسی اين است که دولت چگونه توانسته  60ميليون 
نفر را ب��رای پرداخت يارانه معيش��تی شناس��ايی 
کند؟«،گفت: دولتی که پيش از اين اعلام می کرد ما 
نمی توانيم دهک های بالای درآمدی را شناسايی  و 
حذف کنيم، يک دفعه اعلام کرد که ما می توانيم اين 
کار را  انجام دهيم و 60  ميليون نفر را برای پرداخت 
يارانه معيش��تی انتخاب کرديم . اين موضوع هم از 

پارادوکس های اقتصادی دولت است.
وی گفت: متاسفانه در زمان احمدی نژاد خشت کج 
گذاش��ته شد به جای اينکه يارانه را به بخش توليد و 
بهداش��ت اختصاص دهند، همه درآمدهای حاصل 
از هدفمن��دی را به بخش خان��وار اختصاص دادند، 
در بخ��ش حمايت از خانوار هم به جای اس��تفاده از 
سيستم های غير مس��تقيم مثل بيمه ها، همه يارانه 

را به صورت نقدی به خانوارها پرداخت کردند. عضو 
کميس��يون اقتصادی مجلس افزود: در دولت آقای 
روحانی نيز همين مسير ادامه يافت و علی رغم همه 
تذکرات و اخطارها دول��ت راه و روش خود را اصلاح 
نکرد، از سوی  ديوان محاسبات و حوزه های نظارتی 

تذکرات زيادی به دولت داده شد.
پور ابراهيمی با انتقاد از عملکرد دولت در عدم اقناع 
اف��کار عمومی در ماج��رای افزاي��ش قيمت بنزين 
گفت: آقای رييس جمه��ور در حوزه های اقتصادی  
با مردم صحب��ت نمی کند اگر تعدادی از نمايندگان 
مجلس هم نبودند، مردم کلًا دچار خلأ اطلاع رسانی 
می شدند. وی ادامه داد: رييس جمهور اعلام می کند 
که من در جريان افزاي��ش قيمت نبودم؛ اين فاجعه 
اس��ت، اظهارات آقای رييس جمه��ور اخلاقی نبود. 
بهترين حالت اين اس��ت که مشکلات اقتصادی را با 
مردم در ميان بگذاريم و به مردم اطلاع رسانی کنيم. 
عدم اطلاع رس��انی در مورد افزاي��ش قيمت بنزين 

اشتباه بود.
عضو کميسيون اقتصادی مجلس با اشاره به اظهارات 
وزير کش��ور مبنی بر اين که نمی خواستيم مردم در 
مورد افزايش قيمت بنزين اطلاع داش��ته باش��ند، 
گفت: اين پنهان کاری اش��تباه راهبردی بود، قانون 
هدفمندی با شدت بيش��تر در دولت قبل انجام شد 
اما شش ماه کار اطلاع رسانی و زيرساخت انجام شد.  

دولت بايد با مردم صحبت می کرد.



اخبار

ميانگين هفت ماه نرخ ارز و سكه در هفت ماه اول 98 نسبت به مدت مشابه سال قبل 26 تا 42 درصد رشد كرد

ميانگين افزايش نرخ دلار در هفت ماه سال جاري 31 درصد، يورو 26 درصد و سكه 42 درصد نسبت به مدت مشابه 97

كاهش دوباره نرخ دلار و طلا

تامينسرمايهدرگردشبنگاههاونقشبانكها

گروه بانك و بيمه|محسن شمشيري|
روز چهارش��نبه 20 آذر 98 در بازاره��اي جهاني نرخ 
اونس طلا 1467 دلار قيمت گذاري شد و دلار در بازار 
آزاد نيز 13070 تومان نرخ گذاري ش��د؛ قيمت خريد 
دلار در صرافي هاي مجاز بانكي 13 هزار و 1۵0 تومان 
اعلام ش��د و قيمت فروش اين ارز نيز 13 هزار و 2۵0 
تومان اس��ت، همچنين هر يورو در اين صرافي ها 14 
هزار و 4۵0 توم��ان خريداري و 14 هزار و ۵۵0 تومان 
فروخته مي شود كه قيمت اين ارز نيز ثابت مانده است.

ارز مس��افرتي هم نسبت به روز سه ش��نبه ثابت بود؛ 
به طوري كه قيمت هر يوروي مس��افرتي با احتساب 
كارمزد به حدود 14 هزار و 700 تومان مي رسد. اما در 
بانك ها نيز قيمت خريد دلار و يورو افزايش داشت و هر 
دلار 12 ه��زار و 98۵ تومان و هر يورو 14 هزار و 3۵2 

تومان از مشتريان خريداري شده است.
به گزارش »تع��ادل«، افزايش قيمت ارز در هفته هاي 
اخير ناش��ي از چن��د عامل افزايش قيمت س��وخت، 
ناآرامي هاي آبان ماه و هيجانات رواني بود كه رخ داد. 
بنابر اين گزارش روز چهارش��نبه ب��ا اعلام نرخ اونس 
طلاي جهاني و دلار آزاد به قيمت 13 هزار و 70 تومان 
در بازار آزاد، قيمت طلا و سكه با كاهش شديد قيمت 
مواجه شدند، بر اين اساس مظنه يك مثقال طلاي آب 
شده 17 عيار به زير كانال دو ميليون تومان برگشت و 
يك ميلي��ون و 983 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 
4۵7 هزار و 800 تومان، س��كه طرح جديد 4 ميليون 
و ۵4۵ ه��زار تومان، طرح قديم 4 ميليون و ۵20 هزار 
تومان، نيم سكه 2 ميليون و ۵10 هزار تومان، ربع سكه 
يك ميليون و 610 هزار تومان و سكه گرمي نيز 920 
هزار تومان معامله شد.در س��امانه سنا نرخ لحظه اي 
قيمت خريد دلار به 13 ه��زار و 2۵0 تومان و قيمت 
فروش آن به 13 هزار و 3۵0 تومان رس��يد. همچنين 
نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت 14 هزار و ۵۵0 تومان 
خريداري و به قيمت 14 هزار و 6۵0 تومان به فروش 
رس��يده است. سامانه س��نا نيز نرخ ميانگين ارز براي 
روز سه ش��نبه 19 آذر 98 را براي دلار 13 هزار و ۵38 
تومان، يورو 1۵ هزار و 30 تومان، پوند انگليس 17 هزار 
و ۵09 تومان، دره��م امارات 3 هزار و 729 تومان، لير 
تركيه 2 هزار و 4۵3 توم��ان و يوآن چين 2 هزار و 22 

تومان اعلام كرد.
در بازار ارز رس��مي بانك مركزي ن��رخ 47 ارز را براي 
روز چهارش��نبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 17 ارز 
مانند يورو افزايش و قيمت 20 واحد پولي ديگر مانند 
پوند كاهش يافت؛ نرخ دلار و 9 ارز ديگر نيز ثابت ماند. 
بر اس��اس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز 
چهارشنبه بيستم آذر ماه 98 بدون تغيير نسبت به روز 
سه شنبه 42 هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند 
انگليس نيز با 40 ريال كاهش نسبت به روز سه شنبه ۵۵ 
هزار و 197 ريال و هر يورو نيز با 93 ريال رشد نسبت 
به روز سه شنبه 46 هزار و ۵82 ريال ارزش گذاري شد.

ميانگيننرخارزدرهفتماه
آمارهاي اقتصادي بانك مركزي در مورد عملكرد بازار 
ارز و سكه در هفت ماه اول سال 98 نشان مي دهد كه 
ميانگي��ن قيمت دلار در هفت ماه اول 98 نس��بت به 
هفت ماه اول 97 معادل 31.2 درصد رشد كرده است. 
همچنين در هفت ماه اول سال 1398 متوسط قيمت 
فروش يك يورو 14290 تومان كه نسبت به دوره مشابه 
سال 1397 معادل 26.2 درصد افزايش داشته است. 
ميانگين قيمت سكه طرح جديد نيز در هفت ماه اول 
سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل معادل 42.۵ 
درصد افزايش داشته است. به گزارش تعادل، اين آمارها 
نشان مي دهد كه با وجود كاهش نوسان هاي نرخ سكه 
و دلار و يورو در بازار ارز و س��كه در سال 98 نسبت به 
نوسان هاي زياد سال 97، ميانگين قيمت ها در سال 98 
بالاتر از ميانگين قيمت ها در هفت ماه اول سال 97 بوده 
و فشار هزينه اي و تامين دلار و يورو و خريد سكه معادل 

26 تا 42 درصد نسبت به سال قبل بالاتر بوده است.

رشد31درصديقيمتدلاردرهفتماه98
در هفت ماه اول سال 1398 متوسط قيمت فروش يك 
دلار امريكا 12670 تومان كه نس��بت به دوره مشابه 
سال 1397 معادل 31.2 درصد افزايش داشته است. 

به عبارت ديگر، اگرچه نوسان قيمتي در هفت ماه اول 
س��ال 97 بيش از نوسان قيمتي دلار در هفت ماه اول 
س��ال 98 بوده و نرخ دلار بين ۵ هزار تومان تا 19 هزار 
تومان در نوسان بوده است، اما ميانگين قيمت دلار در 
هفت ماهه اول سال 97 معادل 96۵6 تومان بوده است، 
در حالي كه ميانگين قيمت دلار در هفت ماهه اول سال 
98 معادل 12670 تومان بوده است و با اينكه نوسان 
قيمت دلار در سال 98 بين 11 تا 14 هزار تومان بوده اما 
ميانگين آن نسبت به ميانگين نرخ دلار سال 97 بيشتر 
بوده و لذا فشار هزينه اي يا هزينه مبادله و آثار قيمت 
دلار بر اقتصاد در سال 98 بيش از سال 97 بوده است 
و عملا هزينه هاي خريد دلار معادل بيش از 31 درصد 
بالاتر از هزينه خريد دلار در هفت ماه اول سال 97 است
همچنين قيمت دلار از 3644 تومان در س��ال 9۵ به 
404۵ تومان در سال 96، 10783 تومان در سال 97 
و 11410 تومان در مهر 98 رسيده و در هفت ماه اول 
سال 98 نيز معادل 12670 تومان گزارش شده است. 
براين اس��اس، در سال 96 قيمت دلار 11 درصد رشد 
كرده و در س��ال 97 رش��د نرخ دلار به 166.6 درصد 
رس��يده اس��ت. همچنين در مهرماه 98 قيمت دلار 
نسبت به ميانگين قيمت دلار مهر 97 معادل 23 درصد 

كاهش داشته است. 
اما در هفت ماه اول سال 98 قيمت دلار 12670 تومان 
اعلام شده كه نس��بت به ميانگين هفت ماه اول سال 
97 به قيمت 96۵6 تومان معادل 31.2 درصد افزايش 
داشته اس��ت. همچنين در هفت ماه اول سال 1398 
متوس��ط قيمت فروش يك ي��ورو 14290 تومان كه 
نسبت به دوره مشابه سال 1397 معادل 26.2 درصد 
افزايش داشته است.در مهرماه 1398 متوسط قيمت 
فروش يك دلار امريكا در بازار آزاد شهر تهران 11410 
تومان بود كه در مقايسه با ماه قبل 0.2 درصد افزايش و 
نسبت به ماه مشابه سال قبل 23 درصد كاهش داشت.

حداقل و حداكثر نرخ فروش ي��ك دلار امريكا در ماه 
مذكور به ترتيب 11 هزار و 331 و 11۵13 تومان بوده 
است.در مهرماه 1398 متوسط قيمت فروش يك يورو 
در بازار آزاد شهر تهران 12 هزار و ۵86 تومان بود كه در 
مقايسه با ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 0.4 
درصد و 26.7 درصد كاهش داشت. حداقل و حداكثر 
نرخ فروش يك يورو در ماه مذكور به ترتيب 12۵10 
تومان و 12671 تومان بوده است. همچنين رشد قيمت 
س��كه طرح جديد در هفت ماه اول سال 98 نسبت به 
هفت ماه اول سال 97 نيز معادل 42.۵ درصد افزايش 
داشته است. اين آمار نشان مي دهد كه ميانگين قيمت 
سكه يا فشار هزينه اي براي خريد سكه در اين هفت ماه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل بيش از 42 درصد رشد 
كرده است و با وجود آنكه نوسان قيمت سكه در سال 
قبل بيش از امس��ال بوده و در سال 98 نوسان قيمت 
كمتر بوده، اما قيمت ها نسبت به سال قبل 42 درصد 
افزايش داشته است.قيمت سكه در مهر 98 معادل 4 
ميليون و 9 هزار تومان اعلام شده كه نسبت به متوسط 
آن در مهر 97 كه رقم 4 ميليون و ۵38 هزار تومان بوده 
معادل 11.7 درصد كاهش داشته و نسبت به سال96 
كه 1 ميليون و 326 هزار تومان بوده معادل 202 درصد 
ظرف دو سال اخير رش��د كرده و سه برابر شده است. 
همچنين قيمت سكه طرح جديد در سال 97 معادل 

168 درصد نسبت به سال 96 رشد كرده است.
در مهرماه 1398 متوسط قيمت فروش يك سكه تمام 
بهار آزادي طرح قديم در بازار آزاد شهر تهران 3 ميليون 
و 970 هزار تومان بود كه در مقايس��ه با ماه قبل و ماه 
مشابه سال قبل به ترتيب 1.7 و 7.3 درصد كاهش نشان 
مي دهد حداقل و حداكثر نرخ فروش سكه مذكور در 
ماه ياد شده به ترتيب 3 ميليون و 940 هزار و 4 ميليون 
و 6 هزار تومان بوده اس��ت. در مهرماه 1398 متوسط 
قيمت فروش يك سكه تمام بهار آزادي طرح جديد در 
بازار آزاد شهر تهران 4 ميليون و 9 هزار تومان بود كه در 
مقايسه با ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 2.1 

درصد، 11.7 درصد كاهش نشان مي دهد 
حداقل و حداكثر نرخ فروش سكه مذكور در ماه ياد شده 
به ترتيب 3 ميليون و 962 هزار و 4 ميليون و ۵۵ هزار 
تومان بوده است. در هفت ماه اول سال 1398 متوسط 
قيمت فروش يك س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم 
در بازار آزاد ش��هر تهران 4 ميليون و 334 هزار و طرح 

جديد 4 ميليون و 4۵۵ هزار تومان بود كه نسبت به دوره 
مشابه سال 1397 به ترتيب 47.6 درصد و 42.۵ درصد 
افزايش يافت.قيمت س��كه طرح جديد از 1 ميليون و 
110 هزار تومان در سال 9۵ به 1 ميليون و 326 هزار 
تومان در س��ال 96 و 3 ميليون و ۵۵4 هزار تومان در 
سال 97 رسيد و البته در برخي ماه هاي سال از جمله در 
مرداد تا مهر 97 تا مرز ۵ ميليون تومان نيز پيش رفت. 

تقويتدلاردربازارهايجهاني
از سوي ديگر ش��اخص دلار در بازارهاي جهاني 0.12 
درصد افزايش ياف��ت. به گزارش رويت��رز، هر چند كه 
تصميم چين براي به تعويق انداختن افزايش تعرفه بر 
روي واردات برخي محصولات امريكايي نظير س��ويا و 
گوشت، احتمال به تعويق افتادن افزايش تعرفه بر روي 
محصولات چيني از طرف امريكا را تقويت كرده است، با 
اين حال لري كودلو، مشاور اقتصادي ترامپ گفته است 
اگر مذاكرات به نتيجه دلخواه نرسند، امريكا مصمم به 
افزايش تعرفه هاي وارداتي خواهد بود. قرار است دونالد 
ترامپ، رييس جمهور امريكا چهار روز ديگر در خصوص 
افزايش تعرفه روي محص��ولات وارداتي به ارزش بيش 
از 1۵6 ميلي��ارد دلار از چين يا تمديد فعلي معافيت ها 

تصميم گيري كند.
آياكو سرا، تحليل گر ارشد بازار ارز در موسسه »ساموميتو 
ماتس��وئي« گفت: به نظر مي رس��د كه درآرامش قبل 
از توف��ان قرار داري��م با اين حال بازارها ف��رض را بر اين 
گذاش��ته اند كه امريكا از خي��ر افزايش تعرفه ها خواهد 
گذشت.چين و امريكا درگير يك جنگ تجاري طولاني 
مدت بوده اند كه اكنون وارد هفدهمين ماه خود ش��ده 
اس��ت و از آن به عنوان يكي از اصلي ترين دلايل كاهش 
رشد اقتصادي جهان نام برده مي شود تا جايي كه بانك 
جهاني، زيان اين جنگ براي اقتصاد جهاني طي دو سال  
آينده را حدود 700 ميليارد دلار برآورد كرده است. دو 
طرف طيف گسترده اي از محصولات وارداتي يكديگر را 

مشمول تعرفه هاي اضافي كرده اند.
ش��اخص دلار كه ن��رخ برابري آن در مقابل س��بدي از 
ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد، با 0.12 درصد افزايش 
در مقايس��ه با روز سه شنبه و در س��طح 97.۵1۵ واحد 
بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سوييس معادل 1.01۵2 

دلار اعلام شد.
در حوزه برگزيت نيز اخت��لاف بين آراي حزب حاكم 
محافظه كار در نظرسنجي ها از رقيب اصلي خود يعني 
حزب كارگر كاهش پيدا كرده است. انتخابات پارلماني 
زودهنگام انگليس كه مي تواند پاياني بر بن بست سه 
ساله ايجاد ش��ده بر س��ر چگونگي خروج انگليس از 
اتحاديه اروپا باشد قرار است فردا برگزار شود. بوريس 
جانسون، رهبر حزب محافظه كار و نخست وزير فعلي 
وعده داده كه در صورت پيروزي، پرونده برگزيت را به 

سرعت خواهد بست. از سوي ديگر اما جرمي كوربين، 
رهبر حزب كارگر گفته اس��ت در صورت پيروزي در 
انتخابات، رفراندوم برگزيت را براي بار دوم برگزار خواهد 
كرد اما افزوده كه در جريان اين همه پرس��ي موضعي 
بي طرف اتخاذ خواهد كرد.در آخرين دور از معاملات، 
پوند با كاهش0.2۵ درصدي نسبت به روز سه شنبه و به 
ازاي 1.313۵ دلار مبادله شد. يورو اما برخلاف بسياري 
از ارزهاي ديگر در برابر دلار صعودي بود و به 1.1088 
رسيد. همچنين هر دلار امريكا به 1.3231 دلار كانادا 
افزايش يافت. در برابر همتاي س��نگاپوري، هر دلار به 

ازاي 1.3۵97 دلار سنگاپور مبادله شد.
آدام كول، كارشناس ارشد مسائل ارزي در موسسه »آر 
بي سي كپيتال ماركتس« گفت: هنوز نا اطميناني هايي 
زيادي در خصوص آينده روابط انگليس و اتحاديه اروپا 
وجود دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد كه چه 

اتفاقي در نهايت رخ خواهد داد. 
در معاملات بازاره��اي ارزي جهاني، همچنين هر دلار 
به 108.74۵ ين رسيد. در برابر همتاي استراليايي، هر 
دلار امريكا به ازاي 1.466۵ دلار مبادله شد. همچنين 

نرخ برابري دلار معادل 7.0382 يوان چين اعلام شد.

مكثطلادرآستانهنشستبانكمركزيامريكا
قيمت طلا در معاملات روز چهارشنبه بازار جهاني تغيير 
چنداني نداشت و فعاليت بازار در آستانه بيانيه سياست 
اقتص��ادي بانك مركزي امريكا و نزديك ش��دن مهلت 
اجراي دور جديد تعرفه ه��ا روي كالاهاي چيني تا حد 
زيادي تقليل پيدا كرد.به گزارش ايسنا، هر اونس طلا براي 
تحويل فوري در معاملات روز جاري بازار سنگاپور ثابت 
بود و در 1463 دلار و ۵9 سنت ايستاد، در بازار معاملات 
آتي امريكا، هر اونس طلا تغييري نداشت و 1468 دلار 
معامله شد.به گفته جفري هالي، تحليلگر ارشد بازار در 
شركت OANDA، بازار در وضعيت سكون قرار گرفته 
است. سهام، نفت، ارزها و طلا منتظر رويدادهايي هستند 
كه در نيمه دوم هفته جاري به وقوع خواهند پيوست. اگر 
بيانيه بانك مركزي امريكا نش��ان دهد سياست گذاران 
امريكايي موضع تس��هيلي خواهند داشت، ارزش دلار 
ضعيف مي شود كه به نفع طلا خواهد بود، بانك مركزي 
امريكا بيانيه سياس��ت پول��ي دس��امبر را در اواخر روز 

چهارشنبه اعلام خواهد كرد.
اگرچ��ه پيش بيني مي ش��ود بانك مرك��زي امريكا در 
نرخ هاي بهره تغييري ندهد اما س��رمايه گذاران مايلند 
دورنماي بانك مركزي امريكا براي اقتصاد را كه از جنگ 
تجاري ميان واشنگتن و پكن آسيب ديده است، مشاهده 
كنند. بر اساس گزارش رويترز، در عرصه مسائل تجاري 
امريكا و چين، فعالان بازار همچنان جانب احتياط را در 
پيش گرفته اند زيرا قرار است دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا درباره وضع تعرفه روي حدود 160 ميليارد دلار 

واردات كالاه��اي چيني درس��ت چند هفت��ه پيش از 
كريسمس تصميم بگيرد، روزنامه وال استريت ژورنال 
روز س��ه ش��نبه گزارش كرده بود مذاكره كنندگان دو 
طرف سرگرم برنامه ريزي براي به تاخير انداختن اجراي 
تعرفه ها هستند.در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس 
نقره براي تحويل فوري با 0.1 درصد كاهش، به 16 دلار 
و 63 س��نت رسيد. هر اونس پلاتين براي تحويل فوري 
با 0.4 درصد كاهش، 918 دلار و 41 سنت معامله شد. 
هر اونس پالاديم براي تحويل فوري نزديك ركورد بالاي 

روز سه شنبه ماند.
در خبري ديگر نهاد ناظر بازارهاي مالي فرانس��ه، بانك 
مورگان اس��تنلي را به دس��تكاري در بازار اوراق قرضه 

متهم كرد.
به گزارش بلومبرگ، فرانسه اعلام كرد بانك امريكايي 
مورگان اس��تنلي را به دليل آن چه دستكاري تعمدي 
در نرخ خريد و فروش اوراق قرضه اين كش��ور در بورس 
لندن خوانده است، 20 ميليون يورو )22.3 ميليون دلار( 
جريمه مي كند. كميته بازارهاي مالي فرانسه اين بانك را 
متهم كرده است كه در ژوئن 201۵ از طريق دستكاري 
در نرخ اوراق قرضه فرانسوي و بلژيكي باعث تغيير رقم نرخ 

بازدهي اوراق بدهي اين كشور شده است.
طبق اعلام اين نهاد ناظر فرانسوي، بانك امريكايي با 
وجود آنكه مي دانسته بازار در آن مقطع زماني دچار 
نوسانات زياد و نقدينگي پايين بوده دست به اين كار 
زده اس��ت و همين مساله باعث تش��ديد پيامدهاي 
اقدامات اين بانك دربازار اوراق ش��ده است. مورگان 
اس��تنلي در پاس��خ به اين اتهامات اعلام كرده است 
كه نسبت به راي صادرشده اعتراض خواهد كرد.اين 
نخستين بار نيست كه كميته بازارهاي مالي فرانسه 
يك نه��اد خارجي را به دليل دس��تكاري دربازدهي 
اوراق قرضه جريمه مي كند. پيش تر و در سال 2017 
موسسه »ناتيكسيس« توسط اين نهاد به اتهام مشابه 

3۵ ميليون يورو جريمه شده بود.
استفان بنوويل، وكيل بانك مورگان استنلي با ابراز تاسف 
نسبت به راي صادره گفته است كه چنين تصميماتي به 
سرمايه گذاران اين پيغام را ارسال مي كند كه از بازارهاي 
پرريسك خارج شوند چرا كه نمي توانند پوشش ريسك 
مناسب را براي خود ايجاد كنند. همچنين پس از صدور 
اين راي، بانك امريكايي به سرعت اقدام به فروش 81۵ 
ميليون يورو از اوراق قرضه فرانسوي و 340 ميليون يورو 

از اوراق قرضه بلژيكي در اختيار خود در بازارها كرد.
مورگان استنلي همچنين در بيانيه ديگري اعلام كرد 
كه 1۵00 نفر از كاركنان خود را در سراسر جهان اخراج 
مي كند. اين مشاغل ش��امل مديران فروش، كارمندان 
بخش تحقيقات و معامله گ��ران بازارهاي مالي خواهد 
ش��د. يك منب��ع آگاه، هدف از اي��ن كار را صرفه جويي 
1۵0ميليون دلاري در سه ماهه پاياني سال عنوان كرد.

مهديه زمردي|
در شرايط فعلي كه بنگاه هاي اقتصادي از سمت عوامل 
برون زاي بسياري تحت فشار قرار دارند، نبايد سيستم 
بانكي را فراتر از توان خود مقصر اصلي كمبود نقدينگي 

بنگاه ها دانست.
در مباحث مرب��وط به رونق توليد و خ��روج از ركود، 
اصطلاح »كمبود نقدينگي بنگاه ها« را بارها از مديران 
بخش هاي مختلف اقتصادي شنيده ايم و از آنجايي كه 
نظام تامين مالي ايران عمدتا بانك محور است مقصر 
اصلي اين كمبود، بانك ها شناخته مي شوند. به بيان 
دقيق تر منظور از كمب��ود نقدينگي بنگاه ها، در واقع 
مش��كلات بنگاه ها در تامين سرمايه در گردش خود 
است كه مي تواند منشأ داخل بنگاه يا خارج از آن داشته 
باشد. ناتواني مدير مالي بنگاه در مديريت دارايي ها و 
بدهي هاي جاري آن بنگاه از عوامل داخلي و نوسانات 
نرخ ارز، افزاي��ش نرخ تورم و تحريم از عوامل خارجي 

تاثيرگذار بر ميزان سرمايه در گردش بنگاه هاست.
گرچه نمي ت��وان مرز دقيقي بين نح��وه تامين مالي 
كوتاه مدت و بلندمدت بنگاه ها در اقتصاد قائل ش��د، 
اما عمدتا تامين مالي كوتاه مدت بر عهده بانك ها بوده 

و بازار سرمايه و بانك هاي س��رمايه گذاري، عهده دار 
تامين مال��ي پروژه هاي بلندمدت بنگاه ها هس��تند. 
طرف عرضه تامين مالي در اي��ران، اعم از كوتاه مدت 
و بلندمدت، بانك ها هس��تند و بازار سرمايه ابزارهاي 
مناسب تامين مالي س��رمايه در گردش بنگاه ها را در 
اختيار آنها قرار نداده اس��ت و لذا بنگاه ها عمدتا براي 
تامين مالي سرمايه در گردش خود به بانك ها مراجعه 
مي كنند. لذا عرضه كننده اصلي تامين مالي سرمايه در 

گردش بنگاه ها، بانك ها هستند.
از طرفي جهش هاي اخير نرخ ارز، بازگش��ت مجدد 
تحريم هاي بين المللي و افزايش غيرقابل اجتناب نرخ 
تورم در سال گذشته، مديريت حساب هاي دريافتني 
و پرداختني بنگاه ها را با مشكلات جدي مواجه ساخته 
است. زيرا بنگاه ها در تامين مواد اوليه و ماشين آلات 
خود از خارج از كش��ور به دليل تحريم، نمي توانند از 
ابزارهايي مانند اعتبار اس��نادي و... اس��تفاده كنند و 
لاجرم نيازمند وجه نقد بيش��تري براي گذران امور 
جاري خود هستند، همچنين افزايش نرخ ارز و تورم 
نيز بر خود بنگاه و بر بنگاه هاي بدهكار و در ارتباط با آن 
تاثيرگذار است. تاثير شرايط خاص ركودي و تورمي 

اقتصاد در سال گذشته بر تمامي بنگاه هاي اقتصادي 
كه به صورت حلقه هاي زنجير به هم متصل هستند، 
باعث شده كه تقاضاي بنگاه ها براي تامين مالي سرمايه 

در گردش خود افزايش يابد.
از سمت عرضه نيز آمارهاي بانك مركزي نشان مي دهد 
كه سياست اين بانك بر تمركز بانك ها بر تامين مالي 
سرمايه در گردش بنگاه ها بوده و از مسووليت بانك ها 
در قبال تامين مالي س��رمايه گذاري هاي بلندمدت 
اندكي كاسته شده است. به طوري كه بر اساس گزارش 
بانك مركزي سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه 
در گردش در تمام بخش هاي اقتصادي طي شش ماهه 
نخست سال 98 مبلغ 2111.7 هزار ميليارد ريال بوده 
كه معادل ۵۵.3 درصد كل تسهيلات پرداختي سيستم 
بانكي كشور اس��ت. اين رقم در مقايسه با دوره مشابه 
سال قبل 13.۵ درصد معادل مبلغ 2۵0.۵ هزار ميليارد 

ريال افزايش داشته است.
همچنين س��هم تس��هيلات پرداخت��ي بابت تامين 
سرمايه در گردش بخش صنعت و معدن در شش ماهه 
سال جاري معادل 862.0 هزار ميليارد ريال بوده كه 
72.8 درصد از كل تسهيلات پرداختي به اين بخش 

و 40.8 درصد از منابع تخصيص يافته به س��رمايه در 
گردش كل بخش هاي اقتصادي است كه بيانگر توجه 
و اولويت دهي بانك مركزي به تامين مالي س��رمايه 
در گردش بنگاه ها توس��ط سيس��تم بانكي در سال 

جاري است.
از س��وي ديگر، اين آمار حاكي از افزايش سهم تامين 
مالي س��رمايه در گردش بنگاه ها در سبد دارايي هاي 
بانك هاست و اين درحالي است كه بنگاه ها همواره از 
كمبود دسترسي به اين منابع نارضايتي دارند. آنچه 
در اين بين معمولا منعكس نمي شود، دشواري هاي 
پيش روي بانك ها در اعطاي اينگونه تسهيلات است. 
يكي از اين دش��واري ها عدم انعطاف پذيري نرخ هاي 
سود است كه مانع از اعمال نرخ سود متناسب با ريسك 

هر بنگاه توسط بانك مي شود.
از آنجايي كه اطلاعات پنهاني در ترازنامه بنگاه ها وجود 
دارد كه ممكن اس��ت بانك را متض��رر كند، از انگيزه 
بانك ها براي ورود به اينگونه تسهيلات مي كاهد. براي 
حل اين مشكل مي توان رابطه بلندمدتي بين بانك و 
بنگاه تعريف كرد كه بنگاه بر اساس اعتبار كسب كرده 
براي خود در اين مدت بتواند از تسهيلات بانك استفاده 

كند و ديگر انگيزه اي براي پنهان كردن اطلاعات خود 
از بانك نداشته باشد و از طرفي بانك نيز با پايش مداوم 
و از نزديك بنگاه، از ريس��ك سبد دارايي خود كاسته 
و با توجه به ماهيت كوتاه مدت اين تسهيلات، انگيزه 
كافي براي ورود به آن را داشته باشد. البته مي بايست 
خاطرنشان كرد كه اين امر بدون وجود موسسات معتبر 
اعتبارسنجي و رتبه بندي بنگاه ها ممكن نخواهد بود.

يكي ديگر از موانع بر س��ر راه بانك ها در تامين مالي 
بنگاه ها در دسترس نبودن ابزارهاي تامين مالي متنوع 
و متناسب با بانكداري اسلامي است كه بر پايه عقود 
مشاركتي نبوده و بتواند تامين مالي مواد اوليه، حقوق 
و دستمزد و ساير هزينه هاي جاري بنگاه ها را با سرعت 
و سهولت بيشتري نسبت به عقود موجود تامين كند. 
در نهايت با توجه به كيفيت دارايي هاي سيستم بانكي 
و حجم ب��الاي مطالبات معوق بانك ه��ا كه عمدتا با 
استمهال تسهيلات پوشانده شده اند، در شرايط فعلي 
كه بنگاه هاي اقتصادي از سمت عوامل برونزاي بسياري 
تحت فشار قرار دارند، بدون در نظر گرفتن موارد فوق 
نمي بايست سيستم بانكي را فراتر از توان خود مقصر 

اصلي كمبود نقدينگي بنگاه ها دانست.
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تاكيدبانكمركزيبررمز
يكبارمصرفوتامينماليتوليد

مديريت جريان وجوه كش��ور، ضرورت تسريع در 
تكميل و اجراي رمز يك بار مصرف، عملياتي كردن 
طرح گواهي اعتبار مولد )گام( و نحوه تامين مالي 
طرح هاي پيشران توليدي مورد بررسي قرار گرفت 
و تصميمات ضروري اتخاذ ش��د. به گزارش روابط 
عمومي بانك مركزي در اين جلس��ه كه به رياست 
دكتر عبدالناصر همتي برگزار شد بر اهميت عملياتي 
كردن هرچه سريعتر طرح گام به عنوان طرح مهم 
تامين مالي زنجيره توليد بدون نياز به خلق نقدينگي 
تاكيد شد.رييس كل بانك مركزي ضمن تاكيد بر 
عزم جدي بانك مركزي بر كنترل و مديريت جريان 
وجوه در كش��ور، گفت: از 20 آذرم��اه محدوديت 
س��قف يكصد ميليون تومان در 24 س��اعت براي 
تراكنش هاي هر شخص  در درگاه هاي غيرحضوري 
اجرايي مي ش��ود.وي همچنين ب��ه مديران عامل 
بانك ها تاكيد كرد اجرايي كردن رمز يك بار مصرف 

را در بانك ها با جديت بيشتر پيگيري كنند.

بالاترينامتياز»اطلاعاز
موضوعفعالسازيرمزپويا«

گزارش پژوهش��ي ارزيابي مراكز تم��اس بانك ها و 
موسس��ات اعتباري با موضوع فعال سازي رمز پويا 
حاكي از اين اس��ت ك��ه بانك ملي ايران توانس��ته 

بيشترين ميزان رضايت را از آن خود كند. 
به گ��زارش روابط عمومي بانك ملي اي��ران، روابط 
عمومي بانك مركزي طي يك بررس��ي پژوهشي، 
نحوه اطلاع رساني و آموزش رمز پويا به مشتريان را 
در مراكز تماس بانك ها و موسسات اعتباري ارزيابي 
كرده اس��ت، نتيجه اين ارزيابي نشان داده است كه 
مركز تماس بانك از راه اندازي رمز پويا اطلاع داشته و 
ميزان اطلاعات ارايه شده توسط مركز تماس »خيلي 
زياد« بوده است.بر اين اساس، نظر كاربر مركز تماس 
در خصوص رمز پويا »مثبت« ارزيابي و ميزان رضايت 
ارزياب از پاسخگويي در خصوص رمز پويا »10 از 10« 
ثبت شده است، در نتايج اين گزارش آمده كه عدد 40 
به عنوان بالاترين رقم شاخص ارزيابي به بانك ملي 
ايران اختصاص يافته و وضعيت مركز تماس اين بانك 
در ميزان اطلاع از موضوع رمز پويا در بهترين حالت 

ممكن يعني »خوب« بوده است.
شايان ذكر است بانك ملي ايران به عنوان بزرگ ترين 
و اثرگذارتري��ن بان��ك در نظام اقتصادي كش��ور، 
فرهنگ سازي در زمينه هاي مرتبط به حوزه اقتصادي 
و بانكي را هميش��ه يكي از اصلي ترين وظايف خود 
دانسته و در اين زمينه هميشه به مثابه بازويي توانمند، 
تيم اقتصادي و بانكي را ياري نموده است، اقدامات 
بانك ملي ايران در زمينه آموزش سواد اقتصادي به 
كودكان، توليد محتواهاي آموزشي در زمينه مفاهيم 
بانكداري الكترونيك در سنوات گذشته، نمونه بارزي 
از نگاه خاص اين بانك به حوزه فرهنگ سازي مي باشد.

بانكهابايدنسخهايازقرارداد
رابهتسهيلاتگيرندگانبدهند

بانك مركزي در اطلاعي��ه اي بار ديگر بر وظيفه 
بانك ه��ا مبني بر ارايه نس��خه اي از ق��رارداد به 
تس��هيلات گيرندگان پ��س از انعق��اد و امضاي 
قرارداد اعطاي تس��هيلات بانكي، تأكيد كرد.  به 
گزارش رواب��ط عمومي بانك مرك��زي، بانك ها 
موظفند پس از انعقاد و امض��اي قرارداد اعطاي 
تس��هيلات بانك��ي نس��خه اي از آن را در اختيار 
تس��هيلات گيرنده قرار دهند و اين موضوع طي 
مكاتبات و بخشنامه هاي متعدد بانك مركزي از 
جمله بخشنامه هاي ۵ دي 9۵ و 13 آذر 96 بارها 
به بانك ها اعلام شده اس��ت. براين اساس تقاضا 
مي ش��ود، در صورت مواجهه اشخاص با هرگونه 
تخلفي از اين امر، موضوع را به مديريت كل نظارت 
بر بانك ها و موسسات اعتباري اين بانك منعكس 

كنند تا به اين مهم رسيدگي شود. 

كاهشمعوقاتبانكي
باتشكيلكميتهصلحدربانكها

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
از ضرورت تش��كيل كميته هاي صلح در بانك ها در 

راستاي تعيين تكليف معوقات بانكي سخن گفت.
غلامعل��ي جعفرزاده در گفت وگو با ايبِنا با اش��اره به 
راهكاره��اي كاهش معوقات بانك��ي، گفت: اكنون 
وضعيت ترازنامه بانك ها ط��ي يك فرآيند طولاني 
چندين ساله به صورت دارايي هاي منجمد درآمده 
كه اين نوع دارايي ها تبعات مختلفي را براي بانك ها 
دارند.نماينده مردم رشت در مجلس دهم، با بيان اينكه 
حذف سود مركب از راهكارهايي است كه مي تواند به 
كاهش معوقات بانكي كمك كند، افزود: بانك ها براي 
كمك به كاه��ش دارايي هاي منجمد خود بايد ربح 
مركب را حذف كرده و در مسير تسويه هر چه سريع تر 
بدهي هاي خ��ود گام بردارند.وي ب��ا تاكيد بر اينكه 
بانك ها از بخشش سود و جرايم به دليل نظارت هاي 
سختگيرانه نگراني دارند، تصريح كرد: متاسفانه در 
بخشش سود و جرايم بانكي هميشه شائبه رانت و فساد 
وجود دارد، از اينرو بانك ها با ترس با مشتري خود صلح 
مي كنند.اين نماينده مردم در مجلس دهم، با بيان 
اينكه وصول معوقات دست بانك ها براي انجام وظايف 
محوله را باز مي كند، گفت: بايد شرايط وصول اين نوع 
دارايي ها از سوي بانك ها با تشكيل كميته هاي صلح 
ايجاد شود.وي با تاكيد بر اينكه كميته هاي صلح بايد 
ميان بانك و مشتريان ميان داري كرده و جلوي ضرر 
هر كدام از آنها را با سود حداكثري بگيرد، افزود: وجود 
چنين كميته هايي با توجه به بالا بودن ميزان معوقات 
بانكي لازم است.اين عضو كميسيون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس، يادآور شد: يكي از راهكارهاي مهم 
در زمينه افزايش دارايي هاي شبكه بانكي همين وصول 
معوقات است كه متاسفانه با سخت گيري هاي انجام 

شده به نتيجه نمي رسد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

نگاهي به  معاملات  سهام  در هفته اي كه گذشت

روي  خوش  قيمت ها  به  تحولات  ارزي
گروه بورس| محمد امين خدابخش|

معاملات سومين هفته آذر ماه روز گذشته خاتمه 
يافت و طي آن بورس تهران ه�زار و 238 هزار 
ميليارد توماني شد. در اين هفته ارزش معاملات 
س�هام نس�بت به هفته هاي قبل وضعيت قابل 
قبولي را به ثبت رساند و به طور متوسط حجمي 

با بهاي 3 هزار 500 ميليارد تومان را شامل شد.
بازار سرمايه از ابتدا ماه جاري با افزايش مجدد 
بازده همراه بود با اين حال رويدادهاي يك هفته 
اخير سبب شد تا شاهد موج تازه اي از تقاضا در 
نمادهاي مختلف به خصوص دلاري ها باش�يم. 
اگرچه نوسان قيمت ها در تمامي بازارهاي مالي 
داخلي و خارجي جزو ذاتي حركت قيمت هاست 
با اين حال آنچه در هفته  گذشته روي داد به نوعي 
غير منتظ�ره بود. دليل اين امر ركورد ش�كني 
شاخص هاي سهام در بورس و فرابورس بود كه 
به مدد تغيير در انتظارات تورمي سرمايه گذاران 
روي داد. ط�ي اي�ن هفته رش�د قيم�ت دلار تا 
كانال 14 هزار تومان در بازار آزاد موجب ش�د تا 
نمادهاي بورسي و فرابورسي هركدام به فراخور 
تاثيرپذيري از اين متغير اقتصادي مهم دس�ت 
خوش تغيير ش�وند. اي�ن مهم به ع�لاوه اخبار 
مربوط به افزايش سرمايه شركت ها موج تازه اي 
از نقدينگي را به سمت بازار سرمايه گسيل كرد 
كه حاصل آن صعود سطح شاخص كل هموزن تا 

ميانه كانال 105 هزار واحدي شد. 
بررس�ي آمار معاملات طي يك هفته گذش�ته 
حكاي�ت از آن دارد كه نمادهاي كوچك تر بازار 
س�هام بازهم برنده اصلي هج�وم نقدينگي به 

چرخه داد و ستدها هستند. 

  تاثير ارز بر جريان معاملات
همانطور كه پيش��تر نيز به آن اشاره ش��د، روند داد و 
س��تدهاي هفته اخير تا حدود بس��ياري تحت تاثير 
معاملات ارز در ب��ازار آزاد بود. دليل اين تاثير پذيري، 
خوشبيني سرمايه گذاران نس��بت تعديل شدن نرخ 
ارزهاي خارجي در س��امانه نيما متناسب با قيمت ها 
در بازار آزاد اس��ت. بر اس��اس آنچه بسياري از فعالان 
بازار سهام به آن باور دارند روند تغييرات اقتصادي طي 

ماه هاي اخير و انتظارات تورم��ي در ماه هاي پيش رو 
مي تواند دليل مهمي براي رشد بهاي دلار نيمايي باشد. 
اين عامل مي تواند تاثير ش��گرفي بر سودآوري ريالي 
شركت ها داشته باشد و شاخص هاي تورمي بازار سهام را 
بيش از پيش افزايش دهد. در صورتي كه چنين فرضي 
محقق شود مي توان انتظار داشت كه شاهد تغييرات با 

اهميتي در درآمد شركت هاي صادراتي باشيم.
البته در بررس��ي تاثيرات بازار ارز بر بهاي س��هام تنها 
نبايد به آنچه مس��تقيما از اين بازار متوجه معاملات 
سهام مي شود بسنده كرد، چرا كه صورت سود و زيان 
ش��ركت ها تنها بر اساس نرخ تسعير ارز از سامانه نيما 
تغيير نمي كند. در واقع مي توان اينطور گفت كه اگرچه 
بسياري از سهامداران با دلخوشي به تغيير نرخ نيمايي 
اين روزها بازار سهام را براي جا نماندن از نوسانات ارزي 

برگزيده اند، اما همين حالا هم رشد قيمت ها در بورس 
كالا تاثير خود را روي عملكرد مالي شركت ها گذاشته 
است. دليل اين امر تعديل بهاي كالاهاي مورد معامله 

در اين بازار با افزايش بهاي ارز است.

  نگاهي به جريان معاملات هفتگي
داد و ستدهاي هفته اي كه گذشت با خبر تقديم لايحه 
بودجه به مجلس شوراي اسلامي آغاز شد. در حالي 
كه طي هفته هاي قبل انتظار مي رفت بودجه نويسي 
دولت به تضعيف بازار سرمايه منجر شود با اين حال 
جزييات منتشر ش��ده حكايت از آن داشت كه نگاه 
دولت به بازار س��رمايه به خصوص بازار بدهي نگاهي 
بلندمدت و به طور غير مستقيم حمايتي است. چنين 
رويكردي موجب شد تا در ادامه معاملات هفته اخير 

با مثبت شدن ديدگاه سرمايه گذاران نسبت به آينده 
بازار شاهد شكل گيري صف خريد در بسياري از نمادها 
باشيم. همانطور كه گفته شد يكي از مهم ترين دلايل 
رشد قيمت سهام در روزهاي گذشته هجوم نقدينگي 
به بازار ب��ود. ميانگين ارزش معام��لات در روزهاي 
گذش��ته در حالي از 3 هزار ميليارد تومان فراتر رفت 
كه تا همين چندي پي��ش ارزش معاملات بورس و 
فرابورس مجموعا در برخي از روزها كمتر هزار و 500 

ميليارد تومان نيز شد. 
بس��ياري از تحليلگران بر اين باورند كه نكته مهم در 
افزايش نقدينگي اين روزها بازگشت پول آن دسته از 
سرمايه گذاراني است كه در ركود يك ماه نيمه مهرماه 
و آبان ماه دارايي هاي خ��ود در بازار را نقد كرده بودند. 
آنطور كه اين دسته از صاحب نظران اعتقاد دارند، تغيير 

ارزش بنيادي شركت ها با توجه به نوسانات نرخ ارز سبب 
خواهد شد تا شاهد شكل گيري موج ديگري از صعود 

قيمت ها در ماه هاي پاياني سال 98 باشيم.

  تحولات هفتگي شاخص بورس
به موجب تمامي تغييرات ياد ش��ده ك��ه به افزايش 
يك ب��اره قيمت در ط��ي روزهاي اخير منتهي ش��د 
شاخص بورس تهران توانست به براي دقايقي به كانال 
340 هزار واحدي گام بگذارد. اين رخداد بسياري را 
به تداوم رشد تند و تيز قيمت ها در هفته هاي پيش رو 
خوشبين تر كرد. با اين حال افزايش عرضه ها در خلال 
معاملات روز سه شنبه و ناكامي جريان تقاضا در غلبه 
ب��ر عرضه طي روز بع��د از آن حكايت از ضعف نماگر 
اصلي بازار در مقابل عبور از كانال 340 هزار واحدي 
داشت. به نظر مي رسد كه كسب سود سهل الوصول 
10 الي 20 درصدي تنها طي چند روز موجب شده تا 
بخشي از سرمايه گذاران كه داراي افق كوتاه مدت تري 
در معاملات خود هس��تند به شناسايي سود رضايت 
دهند. ب��ه موجب چنين رويك��ردي معاملات هفته 
گذش��ته در بورس تهران با رش��د 14 هزار واحدي 
ش��اخص كل اين بازار به پايان رس��يد. بر اين اساس 
ارزش بازار مربوط��ه در 5 روز معاملاتي بيش از 4.3 
درصد افزايش يافته است. گفتني است شاخص كل 
بورس تهران در پايان معاملات چهارشنبه به سطح 

339 هزار و 386 واحد اكتفا كرد.

  احتمالات هفته پيش رو
به نظر مي رس��د كه همنوايي بازار سهام با بازارهاي 
موازي در هفته هاي بعد نيز تا حد زيادي ادامه پيدا 
كند.  بايد به خاطر داش��ت كه تاثيرات رواني رش��د 
قيمت ارز ممكن اس��ت در هفته پيش رو به اصلاح 
قيمت ها در بازار س��هام منتهي شود. ذكر اين نكته 
ضروري است كه در خلال معاملات روز چهارشنبه 
در بازار ارز قيمت هر دلار امريكا در حدود هزار تومان 
كاهش يافته و به كف كانال 13 هزار توماني رسيده 
است. در صورتي كه اين امر تداوم يابد ممكن است 
در روز شنبه شاهد كاهش قيمت در نمادهاي بورسي 
و فرابورسي باشيم كه در هفته هاي اخير بر اثر رشد 

انتظارات تورمي با افزايش قيمت همراه بوده اند. 

بررسي هشت ماهه آمار معاملات »تسه«

قيمت  اوراق تسهيلات مسكن ۴۰ هزار تومان شد
آمار داد و ستدهاي اوراق تسهيلات مسكن در فرابورس 
نش��ان مي دهد كه اين اوراق در 8 ماه ابتداي سال جاري 
تا قيمت 40 هزار تومان براي خريداران در نوسان است و 

در هفته هاي اخير نيز با اندكي كاهش روبرو شده است.
به گزارش ايبِنا، بر اساس آخرين آمار معاملات فرابورس 
در هفته  جاري، قيمت اوراق تس��هيلات مسكن »تسه« 
براي س��ال جاري حدود 40 هزار تومان و براي سال 9۷ 
نيز در مرز 39 هزار تومان از س��وي سرمايه گذاران داد و 

ستد مي شود.

  روند قيمت اوراق تسهيلات مسكن در ۸ ماهه 
ابتدايي سال ۹۸

آمارهاي معاملاتي نشان مي دهد كه در معاملات فرابورس، 
قيمت اوراق تسهيلات مسكن »تسه« فروردين ماه سال 
98 به ميزان 40 هزار و 125 تومان، ارديبهشت  ماه سال 
98 به ميزان 40 هزار و 195 تومان، خرداد ماه 98 به ميزان 
40 هزار و ۷02 تومان، تير ماه 98 به ميزان 40 هزار و 299 
تومان، م��رداد ماه 98 به ميزان 40 ه��زار و 189 تومان، 
شهريور ماه 98 به ميزان 40 هزار و ۷35 تومان، مهر ماه 
98 به ميزان 40 هزار و ۷64 تومان آبان ماه 98 به ميزان 
40 هزار و 928 تومان در تابلوهاي آماري ثبت شده است.

افزون بر اين، بررس��ي هاي ايبِنا از آمار داد و ستدهاي 
اوراق »تسه« نشان مي دهد كه قيمت اوراق تسهيلات 
مس��كن بانك ملي هم در وضعيت پرنوساني قرار دارد 
به طوري كه در فروردين  ماه سال 98 به ميزان 20 هزار 
و 308 تومان، ارديبهشت  ماه س��ال 98 به ميزان 15 

هزار و 41۷ تومان، خرداد  ماه س��ال 98 به ميزان 19 
هزار و 324 تومان، تير  ماه سال 98 به ميزان 1۷ هزار 
و 104 تومان، مرداد  ماه س��ال 98 ب��ه ميزان 18 هزار 
و 5 تومان، ش��هريور  ماه س��ال 98 به ميزان 18 هزار و 
231 تومان و مهر  ماه سال 98 به ميزان 19 هزار و 10 

تومان رسيده است.

    نوس�ان قيمت اوراق تس�هيلات مسكن در 
سال ۹۷

اين گزارش حاكي است كه قيمت اوراق تسهيلات مسكن 
»تسه« اسفندماه سال 9۷ به ميزان 39 هزار و 813 تومان، 
بهمن ماه سال 9۷ به ميزان 39 هزار و 5۷0 تومان، دي ماه 
9۷ به ميزان 39 هزار و 500 تومان، آذر ماه 9۷ به ميزان 
39 هزار و ۷46 تومان، آبان م��اه 9۷ به ميزان 39 هزار و 
363 تومان، مهر ماه 9۷ به ميزان 39 هزار و 868 تومان، 
شهريور ماه 9۷ به ميزان 39 هزار و 155 تومان، مرداد ماه 
9۷ به ميزان 40 هزار و 4۷۷ تومان، تير ماه 9۷ به ميزان 
39 هزار و 13 هزارتومان، خرداد ماه 9۷ به ميزان 40 هزار 
و 22 تومان، ارديبهشت ماه 9۷ به ميزان 39 هزار و 655 
تومان و فروردين ماه 9۷ به ميزان 39 هزار و 388 تومان 

داد و ستد مي شود.

  اوراق تسهيلات مسكن چيست؟
اوراق گواهي تسهيلات مس��كن پيش تر در شعب بانك 
مس��كن و تحت يك بازار غيرمس��نجم معامله مي شد و 
افراد با خريد اي��ن اوراق به نوعي هزينه فرصت مورد نياز 

براي درياف��ت وام را خريداري مي كردند. پس از پذيرش 
اين اوراق در فرابورس، در عمل معامله اين اوراق ش��كل 
رس��مي و ضابطه  مند به خود گرفت و در حال حاضر اين 
اوراق مانند ساير سهم هاي موجود در فرابورس در ساعات 
معاملاتي خريد و فروش مي ش��ود. همچني��ن به ازاي 
دريافت هر 5.000.000 ريال تس��هيلات، بايد يك برگه 
اوراق خريداري شود. گفتني اس��ت، نماد اوراق »تسه« 
)مخفف تسهيلات( در بازار فرابورس شامل نام ماه و دو رقم 
آخر سال صدور است، كه به كلمه »تسه« اضافه مي شوند.

به عنوان مثال نماد »امتياز تسهيلات مسكن اسفند 9۷« 
كه مربوط به اوراقي است كه در اسفندماه 9۷ منتشر شده 
با عنوان »تسه9۷11« در بازار خريد و فروش مي شود و 
مدت اعتبار اوراق صادره از تاريخ صدور به مدت 2.5 سال 
است كه اين مدت در شرايط خاص حداكثر تا دو دوره 6 

ماهه، قابل تمديد است.

  روند معامله اوراق تسهيلات مسكن
براي شروع فرآيند خريد اين اوراق مانند ساير نمادهاي 
موجود در بازار فرابورس، متقاضيان بايد ابتدا نس��بت به 
دريافت كد بورسي خود از طريق كارگزاري ها اقدام كنند 
و پس از دريافت كد بورسي به خريد و فروش اوراق »تسه« 

به صورت حضوري يا »آفلاين« بپردازد.

  دامنه نوسان
لازم به ذكر است، دامنه نوسان تسهيلات مسكن، همانند 
سهم هاي موجود در بازار بورس و فرابورس، مي تواند روزانه 

5+ درصد يا 5- درصد قيمت پاياني روز قبل خود باشد، 
يعني مي تواند تا 5 درصد بيشتر يا كمتر از قيمت روز قبل 
معامله شود. همچنين سرمايه گذاران بايد هنگام خريد 
و فروش اي��ن اوراق، مبلغي به عن��وان كارمزد معاملات 

پرداخت كنند.

  هزينه كارمزد خريد و فروش
از سويي ديگر، هزينه كارمزد خريد اوراق تسهيلات مسكن 
)0.49 درصد( و هزينه كارمزد فروش )0.24 درصد( است 
و پس از خريد اين اوراق توسط مشتريان از طرف شركت 
سپرده گذاري مركزي براي آنها گواهي اعلاميه خريد صادر 
مي شود كه نشان مي دهد سرمايه گذاران چه تعداد از اوراق 
مسكن را در چه نمادي خريداري كرده اند. از سويي ديگر 
كارگزار خريدار، اين گواهي را در اختيار مش��تريان قرار 
مي دهند تا با ارايه اين گواهي به بانك، ادامه روند دريافت 

وام از جانب بانك صورت گيرد.

  مقابله با دستكاري و نوسان گيري
گفتني است، براي جلوگيري از سودجويي هاي احتمالي 
و دستكاري هاي قيمتي و جلوگيري از نوسان گيري  هاي 
احتمالي اوراق »تسه«، اوراق تسهيلات مسكن از دو تا 4 
ماه بعد از تاريخ خريد قابل فروش نيس��تند و ناظر آنها تا 
پايان محدوديت فروش، فرابورس باقي مي ماند و در اين 
مدت ناظر غيرقابل تغيير است و پس از گذشت اين مدت 
مي توان، با تغيير ناظر اين اوراق را در هر كارگزاري به فروش 
رساند. البته اين محدوديت براي نمادهايي كه كمتر از 4 

ماه از اعتبار آنها باقي مانده، اعمال نمي شود.

  مدت اعتبار
همانطور كه ذكر شد مدت اعتبار اوراق صادر شده از تاريخ 
صدور به مدت دو سال است و درصورتي كه مدت اعتبار اين 
اوراق به پايان برسد و دارنده اوراق از تسهيلات آن استفاده 
نكند، نماد معاملاتي آن متوقف مي شود و وجوه پرداختي 
براي خريد اوراق به س��رمايه گذار مسترد نمي شود و به 
همين دليل سرمايه گذاراني كه قصد استفاده از تسهيلات 
اي��ن اوراق را ندارند، بايد تا قبل از پايان مهلت اعتبار اين 

اوراق را در بازار به فروش رسانند.  

  شيوه قيمت گذاري
فرآيند كلي انجام معاملات اوراق تس��هيلات مسكن در 
فرابورس، مشابه مع�املات ساير انواع اوراق بهادار است. 
بدين معنا كه قيم��ت اين اوراق در س��امانه مع�املاتي 
فراب�ورس ب�ر اس��اس روش ح��راج و در نتيجه عرضه و 
تقاضاي موجود در سامانه تعيين مي شود و ملاك تعيين 
قيمت در هر روز، برآيند حجم معاملات و قيمت عرضه و 

تقاضا است.
لازم به ذكر است اين اوراق با توجه به اينكه چقدر تا زمان 
اعتبارش باق��ي مانده، داراي قيمت متفاوتي اس��ت. در 
صورتي كه مدت اعتبار اين اوراق به اتمام رسيده و دارنده 
اوراق از تسهيلات مسكن آن استفاده نكند، نماد معاملاتي 
آن متوقف مي شود و وجوه پرداختي ديگر به دارنده اوراق 

بازپرداخت نخواهد شد.
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   رشد مطلوب در سودآوري »لخزر«:  شركت 
صنعتي پارس خزر در آخرين گزارش منتشر شده 
خود اعلام كرد كه سود هر سهم خود را از 649ريالي 
در 3م��اه فعاليت به يك ه��زار و 598ريال در 6ماه 

فعاليت افزايش داده است.
به گزارش س��نا، ش��ركت صنعتي پارس خزر در 
اطلاعات و صورت ه��اي مالي ميان دوره اي 6ماهه 
سود هرسهم را يك هزار و 598ريال اعلام كرد؛ اين 
رقم در حالي است كه سود هرسهم محقق شده اين 

شركت در دوره 3ماهه، 649ريال بوده است.
در گزارش منتشر شده، سود عملياتي »لخزر« به 
282ميليارد ريال، سود خالص 241ميليارد ريال 
و سود انباش��ته آن به يك هزار و 30ريال رسيد. از 
سوي ديگر اين شركت در 6ماه توانسته 3۷6 هزار و 
58۷دستگاه را به مبلغ يك هزار و 5۷6ميليارد ريال 
به فروش برساند و از اين محل 420ميليارد ريال سود 

ناخالص شناسايي كند.
علاوه بر اين »لخزر« براي 6ماهه دوم سال مالي خود 
پيش بيني كرده است كه ۷50هزار و 149دستگاه 
از محصولات خود را به مبلغ 2هزار و ۷46ميليارد و 

69۷ميليون ريال به فروش برساند.
اين شركت در برآوردي كه از تغييرات عوامل بهاي 
تمام شده در دوره 6ماهه منتهي به 29اسفند1398 
داش��ته اعلام كرد كه براي نرخ مواد 35درصد نرخ 
دس��تمزد 25 و نرخ سربار 10درصد افزايش پيش 

بيني مي كند.
از سوي ديگر »لخزر« در برآوردي كه از برنامه هاي 
تامين مالي و تغييرات هزينه هاي مالي داشته اعلام 
كرد كه در نظ��ر دارد در س��ال 1398 براي پيش 
پرداخت هاي سرمايه اي با هدف ايجاد خطوط جديد 

از تسهيلات بانكي استفاده كند.
نكته مهم گزارش منتشر شده اين شركت، راه اندازي 
پروژه انتقال به شهر صنعتي و خطوط توليد ماشين 
لباسشويي است كه اين موضوع يكي از برنامه هاي با 

اهميت شركت محسوب مي شود.

   شناس�ايي زيان 5۹ريالي براي هرس�هم 
»خزاميا«:  شركت زامياد از شناسايي زيان 59ريالي 

به ازاي هر سهم در 6 ماه فعاليت خبر داد.
ش��ركت زامياد در صورت هاي مالي ميان دوره اي 
6ماه��ه اعلام كرد ك��ه به ازاي هر س��هم 59ريال 
زيان شناسايي كرده اس��ت. اين در حالي است كه 
زيان اعلام ش��ده در گزارش 3ماهه اين ش��ركت 

16ريال بود.
»خزامي��ا« در گ��زارش 6ماه��ه منته��ي ب��ه 
31ش��هريور1398 اعلام كرد كه س��ود عملياتي 
ش��ركت 118ميلي��ارد ري��ال، زي��ان خال��ص به 
32۷ميلي��ارد ري��ال و زي��ان انباش��ته 2ه��زار و 

556ميليارد ريال است.
اه��داف اين ش��ركت در خصوص تولي��د و فروش 
محصولات، افزايش توليد و فروش در نيمه دوم سال 
و اخذ مجوز شماره گذاري وانت ديزل يورو 5 و توليد 
انبوه اين محصول اعلام شده است و در برآوردي كه 
ش��ركت از تغييرات عوامل بهاي تمام شده داشته 
اعلام شد كه با توجه به اينكه كليه افزايش ها مطابق 
با قانون كار در ابتداي س��ال صورت گرفته اس��ت، 
در صورت عدم افزايش توس��ط مراجع ذي صلاح، 

افزايشي در نيمه دوم سال نخواهد داشت.
»خزاميا« در توضيحاتي كه درخصوص تش��ريح 
برنامه هاي خود براي تكميل طرح هاي توسعه ارايه 
داده است اعلام كرد بازنگري و به روز رساني پروژه 
موتور بنزيني يورو 5، بومي سازي اقلام خريد خارج 
و پروژه افزايش ظرفيت اتاق بار محصول نيسان را 

در دست اقدام دارد.
اي��ن ش��ركت در خصوص وضعيت ش��ركت هاي 
س��رمايه پذير اعلام كرد؛ طبق صورتجلسه مجمع 
عمومي فوق العاده مورخ 30خرداد1396 انحلال 
ش��ركت بهنگام آفرين تصويب و تغييرات صورت 

گرفته در روزنامه رسمي منتشر شد.

   س�ود تلفيقي هرس�هم »كاوه« 5۶۷ريال 
اعلام ش�د:  ش��ركت فولاد كاوه جنوب كيش در 
صورت هاي مالي تلفيقي 6ماهه س��ود هرسهم را 

56۷ريال اعلام كرده است.
ش��ركت فولاد كاوه جنوب كي��ش در اطلاعات و 
صورت هاي مالي تلفيقي 6ماهه س��ود هر سهم را 
در حالي 56۷ريال اعلام كرده كه سود هر سهم در 

شركت اصلي نيز به همين مبلغ منتشر شده بود.
اين ش��ركت س��ود عملياتي تلفيقي دوره مورد 
گزارش را ۷ هزار و 4۷ميليارد ريال منتشر كرد. 
همچنين سود خالص آن 5هزار و 836ميليارد 
ريال و سود انباش��ته 5 هزار و 852ميليارد ريال 

اعلام شده است.
»كاوه« قصد دارد با بهره مندي از برنامه جامع و 
راهبردي، تمامي بخش ها از جمله توليد، فروش، 
مال��ي و بازارياب��ي )اعم از داخل��ي و خارجي( را 
در 6ماه س��ال98 افزايش دهد. ع��لاوه بر اين با 
برنامه ريزي هاي به عم��ل آمده، از حداكثر توان 
و ظرفيت ماشين آلات توليدي شركت در شش 

ماهه سال 98 استفاده كند.
هيات مديره شركت، برنامه ريزي هاي لازم را جهت 
تسريع در تكميل فاز 2 فولاد سازي و آب شيرين كن 
را در دستور كار قرار داده كه اين امر موجب افزايش 
ظرفيت توليد و كاه��ش هزينه هاي ثابت در اقلام 

تشكيل دهنده بهاي تمام شده خواهد شد.
»كاوه« قيمت فروش يك تن ش��مش صادراتي را 
به طور ميانگين 45ميلي��ون ريال و قيمت يك تن 
آهن اسفنجي صادراتي به طور ميانگين 21ميليون 
ريال اعلام كرده و همچنين قيمت شمش داخلي 
را به ازاي ه��ر تن 3۷ميليون ري��ال و قيمت آهن 
اسفنجي داخلي را به ازاي هر تن 18 ميليون ريال 

ذكر كرده است.
اين شركت در مرداد1398 ثبت مرحله اول افزايش 
س��رمايه را از مبلغ ۷ هزار ميليارد ريال به 11 هزار 
ميلي��ارد ريال انج��ام داد و پيگيري ه��اي لازم در 
خصوص مرحله دوم آن از مبل��غ 11هزار ميليارد 

ريال به 15هزار ميليارد ريال در حال انجام است.

در گفت وگو  با يك كارشناس مطرح شدجزييات عرضه سهام غول نفتي سعودي در »تداول«

استقبال شركت ها از تامين مالي در بازار سرمايه   »آرامكو« آمد
گروه بورس|

روز گذشته بازارهاي جهاني سهام شاهد يك پديده نادر 
بودند. بعد از مدت ها اما و اگر و كش��مكش ميان مقامات 
نفتي عربستان و موسسات رتبه بندي بالاخره شركت نفت 

ملي عربستان سعودي پا به بازار سهام گذاشت. 
طي معاملات روز چهارشنبه بورس رياض )تداول( فرايند 
عرضه اوليه س��هام »آرامكو« با موفقيت به پايان رسيد و 
ارزش هر س��هم اين نماد از قيمت 32 ريال س��عودي در 
ارزيابي هاي انجام شده به بيش از 35 ريال افزايش يافت. 
عرضه اين سهام سبب شد تا تنها در يك ساعت نخست 
معاملات، ۷۷6.8 ميليون سهم آرامكو خريد و فروش شود. 
عرضه ياد ش��ده از نظر حجم و ارزش تمامي شركت هاي 
عضو بورس عربستان را پشت سرگذاشت تا شاخص كل 
بورس تداول 99.5 واحد رشد كند. بر اين اساس معاملات 
بورس رياض طي روز گذشته در حالي خاتمه يافته است كه 
ارزش بهاي هر سهم اين غول نفتي سعودي به 35.2 ريال 
معادل 9.39 دلار رسيده است. به نظر مي رسد كه دليل 
افزايش قيمت سهام ياد شده خوشبيني سهامداران نسبت 
به اقداماتي باشد كه گفته شده بزرگ ترين توليد كننده 
نفت جهان در آينده براي توسعه فعاليت هاي خود انجام 
خواهد داد. لازم به ذكر است كه »آرامكو« به تنهايي 10 

درصد از نفت جهان را توليد مي كند. 

البته نبايد فراموش كرد كه حمايت هاي مس��وولان 
س��عودي از اين ش��ركت نيز در افزايش قيمت سهام 
آن طي نخس��تين عرضه بي تاثير نبوده است. همين 
هفته گذش��ته بود كه اعمال نفوذ هيات س��عودي در 
اجلاس اوپك پلاس به كاهش توليد نفت منتهي شد. 
به گفته بسياري از كارشناسان، اين رويداد مي تواند به 
رشد سودآوري ش��ركت نفت ملي عربستان سعودي 
بينجامد. آرامكو كه در ح��ال حاضر حدود 10 درصد 
نفت جهان را توليد مي كند در س��ال 2018 ميلادي 
عنوان س��ود ده  ترين ش��ركت جهان را كسب كرد و با 
ثبت درآمد خالص 111 ميليارد دلاري بالاتر از شركت 
اپل و سامس��ونگ قرار گرفت. به موج��ب اين عرضه 
حالا ارزش بزرگ ترين توليد كننده نفت جهان از 1.۷ 
تريليون دلار در كارشناسي هاي اوليه به حدود 1.88 
تريليون دلار رسيده است. انتظار كمي رود كه رشد بهاي 
سهام »آرامكو« در جريان عرضه اوليه اين سهم در بازار 
عربس��تان به قيمت پيشنهادي سهام داران در عرضه 
وال استريت نيز اثر جدي بگذارد.  گفتني است بهاي 
كارشناسي شركت در حالي بعد از حمله به تاسيسات 
نفتي آن در ماه هاي گذشته به 1.۷ ميليارد دلار تقليل 
يافت كه به گفته برخي خبرگزاري ها ارزش اين شركت 

از نظر وليعهد سعودي 2 تريليون دلار است.

ب��ه گفته يك كارش��ناس ب��ازار س��رمايه مواردي 
كه بودجه 99 به بازار س��رمايه اش��اره كرده است، 
مانند انتش��ار اوراق بدهي دولت و فروش بخش��ي 
از ش��ركت هاي دولتي در اين بازار، بازار س��رمايه را 

به شدت متاثر خواهد كرد.
به گزارش س��نا، مديرعامل يك شركت كارگزاري 
مزيت تامين مالي از طريق بازار سرمايه را توان بيشتر 
ش��ركت ها در انجام تامين مالي در حجم و مقياسي 
بزرگ تر دانس��ت و گفت: اصولا، تامين سرمايه هاي 
س��نگين و طولاني م��دت از طريق بازار س��رمايه 
انجام مي ش��ود. مزيت اصلي اين روش تامين مالي 
اين است كه با س��رعت بالاتر و با كمك آحاد مردم 
انجام مي گيرد. از طرفي ديگر، با توجه به مشكلات 
موجود، نظام بانكي امكان پرداخت رقم هاي بزرگ به 
شركت ها را ندارد و به اين ترتيب مي توان از پتانسيل 

موجود در بازارسرمايه به نحو احسن استفاده كرد.
حسن قاس��مي در ادامه به ابزارهاي موجود در بازار 
سرمايه براي تامين مالي مورد نياز شركت ها اشاره 
كرد و افزود: بنگاه هاي مالي مي توانند از طريق بازار 
س��رمايه به انتش��ار انواع اوراق بدهي مانند )اوراق 
صكوك، مشاركت، س��لف( پرداخته و به اين شكل 
تامين مالي كنند. خوش��بختانه در چند سال اخير 

اين ابزارها در بازار سرمايه ما گنجانده شده و امكان 
اس��تفاده از آنها وج��ود دارد. اين كارش��ناس بازار 
س��رمايه، افزايش سرمايه را يكي ديگر از روش هاي 
موجود براي تامين ش��ركت ها عنوان كرد و توضيح 
داد: افزايش س��رمايه به اين معني اس��ت كه براي 
شركت هاي بورسي، س��هام جديد منتشر شود. در 
مجموع مي توان گفت تاكنون استفاده از هر دو روش 
براي تامين مالي در بازار س��رمايه، مورد اس��تقبال 
شركت هاي بورسي و حتي غيربورسي ها بوده است.

قاس��مي تاكيد كرد: در حال حاضر، ش��ركت ها به 
ميزان قابل توجهي از اين دو روش استفاده كرده اند 
و حداقل حدود 20 هزار ميليارد تومان در تقريبا 8 
س��ال اخير از طريق اوراق بدهي تامين مالي انجام 
داده اند. وي در ادامه س��هم بازار سرمايه از بودجه را 
مورد بررسي قرار داد و بيان كرد: حجم قابل توجهي 
از فروش شركت هاي دولت كه تقريبا حدود 11 هزار 
ميليارد تومان است، در بازار سرمايه در نظر گرفته 
شده است. بر اين اساس، دولت بخش قابل توجهي 
از بودجه خود را از طريق اين بازار تامين خواهد كرد. 
قاسمي اضافه كرد: مورد بعدي، انتشار اوراق بدهي 
دولت در بازار سرمايه است كه عدد قابل توجهي در 
حدود 80 هزار ميليارد تومان اس��ت. بنابراين بازار 

س��رمايه از اي��ن دو محل در بودجه به ش��دت تاثير 
مي پذيرد.

اين كارشناس بازار سرمايه در خصوص مبالغ در نظر 
گرفته ش��ده براي موارد عمراني و اثر آنها بر صنايع 
بورس��ي نيز تصريح كرد: بودجه هاي عمراني براي 
سال 99 به اندازه س��اير مخارج دولت افزايش پيدا 
نكرده اس��ت. از طرفي ديگر همين ميزان هم كه در 
بودجه در نظر گرفته مي ش��ود معمولا به طور كامل 
تخصيص پيدا نمي كند؛ زيرا اصولا نخستين جايي 
كه در مواق��ع اضطراري براي كمب��ود در پرداخت 
هزينه هاي جاري در نظر گرفته مي ش��ود، از محل 
بودجه هاي عمراني است؛ به اين ترتيب چند سالي 
است كه تاثير بودجه هاي عمراني بر صنايع در حال 

كم شدن است.



تشكلها6اخبار

 فروزان فرد در گفت وگو  با »تعادل« موانع و چشم اندازهاي برندسازي در ايران را واكاوي كرد

رييس سازمان توسعه تجارت ايران خبر داد

برندسازي؛ رمز عبور از سدهاي صادراتي

افزايش مبادلات تجاري با ازبكستان 

تعادل| گروه تجارت|
بدون شك برندسازي در بازارهاي صادراتي تاثير 
بس�يار زيادي دارد و آنچه در بازارهاي پررقابت 
صادراتي منجر به نفوذ، ماندگاري و تعهد طرفين 
مي ش�ود، برندها و نام و نشان آنهاست. مي توان 
گفت برندس�ازي عامل اصلي توسعه صنعتي و 
تجاري كشورها محسوب مي شود. اين موضوع به 
قدري با اهميت است كه كمك به خلق برندهاي 
معتبر در بازارهاي بين المللي يكي از اصلي ترين 
سياست هاي دولت ها در توسعه اقتصاد محسوب 
مي شود. در اين ميان به نظر مي رسد بي توجهي 
به برندسازي در صادرات محصولات ايراني يكي 
از دلايل ضعف در توسعه صادرات غيرنفتي است. 
حس�ن فروزان فرد عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني تهران در گفت وگو با »تعادل«  به واكاوي 
چرايي عدم موفقي�ت توليدكنندگان ايراني در 
بحث برندينگ پرداخت و راهكارهايي به منظور 

برون رفت از اين شرايط ارايه كرد. 
 

   هر چند گفته مي شود در دنياي امروز برندسازي 
به يكي از مولفه ها و ش�اخص هاي اصلي توسعه 
صادرات تبديل شده است اما به نظر مي رسد اين 
موضوع هنوز در بين فعالان اقتصادي كش�ور به 
عنوان يك عامل فرعي نگاه مي شود و صاحبان 
بنگاه هاي توليدي علاقه چندان�ي براي ورود به 
اين موضوع ندارند. به نظر ش�ما برندس�ازي چه 

جايگاهي در تجارت جهاني دارد؟ 
در اقتصاده��اي پيش��رفته چنانچه كالاهاي��ي كه به 
شكل عمومي خريد و فروش مي شوند، مانند كالاهاي 
كشاورزي، نهاده هاي دامي و مواردي از اين دست را كه 
نيازي به برندسازي ندارند،  مستثني كنيم توليدكنندگان 
باقي كالاها و خدمات كه توليدات شان براي حوزه مصرف 
تهيه مي شوند تلاش دارند تا بخشي از درآمد و سود به 
دست آمده را در بخش برندسازي هزينه كنند. هر چند 
فعالان اقتصادي هر يك با توجه به ش��رايط مالي بنگاه 
خود، ميزان هزينه هاي مربوط به برند را تعيين مي كنند 
اما همه آنها به اين نتيجه رس��يده اند كه بخشي از سود 
فروش محصولات بي ترديد ناشي از تصوير سازماني و 

نوع عمل به تعهدات شان نزد مشتري است.
در تعريف برند بايد گفت؛  برند يك لوگو، تصوير يا نوشته 
است كه سازماني مدعي آن است. بر اساس آنچه امروز 
صاحبان دان��ش در اين زمينه نق��ل مي كنند برند آن 
برداشتي است كه در طول زمان از يك نام تجاري در ذهن 
مشتري ثبت شده است بنابراين وقتي درباره برندسازي 
صحبت مي كنيم، منظور مجموعه رفتارهايي است كه در 
كنار هم زمينه اي براي شكل دادن به يك تصوير ذهني و 

جمع بندي در ذهن مخاطب فراهم مي كند.
درست اس��ت كه به ازاي هر كالاي توليدي يك لوگو يا 
علامت تجاري وج��ود دارد اما براي آن علامت تجاري، 
فقط عنوان »علامت تجاري« به كار برده مي شود و نه 
عنوان برند. همانطور كه عنوان ش��د؛ برند آن تصويري 
اس��ت كه با ديدن علامت تجاري يك شركت در ذهن 
مخاطب شكل مي گيرد. در دنياي امروز جزو بديهيات 
است كه براي موفقيت در عرصه كسب وكار و نيز داشتن 
مشتريان وفادار بايد تصوير روشن و مناسبي از يك نام 

تجاري در ذهن متقاضيان ثبت شود.
در مجموع مي توان گفت برندسازي يك روش هوشمند 
تجارت، توليد ثروت و فرآيندي است كه به واسطه آن 
مش��تريان، محصولات يك س��ازمان را درك و تجربه 
مي كنن��د و ايجاد تماي��زي منحصربه فرد در محصول 
قلمداد مي شود. طي اين فرآيند به جايگاه احساسي كالا 
افزوده شده و ارزش آن براي مشتريان و ساير ذي نفعان، 

افزايش مي يابد.
البته در كشور ما گاه برداشت نادرستي در مورد برندينگ 
وج��ود دارد و برخي برندين��گ را با تبليغات اش��تباه 
مي گيرند. واقعيت اين اس��ت كه برندينگ دو بال دارد 
كه يك بخش آن داخلي است و ويژگي هاي محصولات 
و خدمات برند را شامل مي شود. براي پرداختن به اين 
بال بايد برندينگ داخلي انجام شود. در بخش برندينگ 
خارجي هم، ابزارهاي متعددي وجود دارد كه در قالب ها 
و بخش هاي مختلفي از جمله تبليغات، روابط عمومي، 
بازاريابي مستقيم، توليد محتوا، رويدادها و مواردي از 
اين دست قابل تدوين اس��ت. قاعدتا قسمت تبليغات 
مخصوص برندهايي اس��ت كه در مرحله بلوغ و رش��د 

هستند. 
   هر چن�د در س�ال هاي اخير به ك�رات درباره 
اهميت برندينگ و برندسازي در راديو، تلويزيون 
و ش�بكه هاي مجازي ديده و شنيده ايم اما عملا 

برندهاي ايراني نتوانسته اند به بازارهاي جهاني 
راه پيدا كنند و با نگاه خوشبينانه مي توان گفت 
تعداد آنها بس�يار محدود اس�ت. دلي�ل اين امر 
چيس�ت؟ چرا توليدكنندگان و صادركنندگان 
ايراني در حوزه برندينگ موفقيت چنداني كسب 

نكرده اند؟
در اين خصوص بايد بگويم متاس��فانه سال هاست كه 
ارتباطات مستقيم ما با عرصه بين المللي از بين رفته و 
به رغم اينكه عناوين تجاري فراواني در طول 40 س��ال 
گذشته در كشور ثبت شده است اما در زمينه برندسازي 
نه تنها پيشرفتي نداشته ايم، شايد بتوان گفت بازگشت 
به عقب نيز داش��ته ايم. در واقع از تعداد زياد نشان هاي 
تجاري ك��ه طي 4 دهه اخير ثبت ش��ده اند تنها تعداد 
انگشت ش��ماري تبديل ب��ه برندهاي تجاري ش��ده و 
توانس��ته اند در خارج از مرزهاي كشور جايگاهي براي 
خود پيدا كنند و به همين دليل محصولات شان در برخي 
كشورها شناخته شده و خريدار دارد اما همانطوركه گفتم 
تعداد اين برندها بسيار اندك است. اوج دوره برندسازي 
در ايران كه استفاده از برند به عنوان يك روش نوين در 
اقتصاد مورد توجه قرار گرفت، در فاصله سال هاي 1340 
تا 1350 بود. در اين دوره قس��مت عمده برندهايي كه 
اكنون فعاليت مي كنند و شناخته شده هستند، به بازار 
راه پيدا كردند. برخي از اين برندها آنقدر قوي ظاهر شدند 
كه هنوز بعد از گذشت سال ها از نام شان به عنوان اسم 
محصول استفاده مي شود. ما اين تجربه را داريم و بايد 
بگويم اقتصاد ايران، اقتصادي است كه مفهوم برندسازي، 

آثار و رقابت حاصل از آن را تجربه كرده است.
   چرا با داشتن چنين تجربه اي اكنون در زمينه 
برندس�ازي با مش�كل مواجهيم و همان طور كه 
خودتان اشاره كرديد برندهاي جديد تجاري وارد 

بازارهاي كشور نشده است؟
همان طور كه عنوان كردم زماني كه گفته مي شود طي 
40 سال گذشته برندهاي بارز محدودي در كشور ظهور 
پيدا كرده اند؛ به معناي اين نيس��ت ك��ه اين كار را بلد 
نيستيم يا تجربه نكرده ايم بلكه به دليل شرايط فضاي 
كسب وكار و نيز فضاي تعاملات بين المللي كه بر كشور 
حاكم است، زمينه ايجاد برند در ساختار اقتصادي فراهم 
نيست. برندسازي زماني شكل مي گيرد كه پيش روي ما 
يك فضاي رقابتي سالم و نيز زمينه فرصت هاي برابر براي 
حضور در محيط هاي كسب و كار داخلي و خارجي وجود 
داشته باش��د. همچنين براي اين منظور بايد وضعيت 
متغيرهاي مختلف اقتصادي در كشور قابل پيش بيني 
باشد. درغير اين صورت سرمايه گذاري روي توسعه برند 

بي فايده خواهد بود. 
بايد توجه داش��ت كه س��رمايه گذاري در حوزه برند 
س��رمايه گذاري مهمي اس��ت و نياز به ارقام درش��ت 
دارد. يك فع��ال اقتصادي زماني مي تواند به ش��كل 
عاقلان��ه و منطقي اين ن��وع س��رمايه گذاري را انجام 
دهد كه بتوان��د پيش بيني مناس��ب و تصوير واقعي 
درباره اتفاق هاي اقتصادي س��ال هاي آينده داش��ته 
باشد. اكنون به هم ريختگي متغيرهاي اقتصاد كلان 
مانند نرخ تورم، نرخ بهره بانكي، ن��رخ ارز و مواردي از 
اين دست اجازه تصويرس��ازي بلندمدت را به فعالان 

اقتصادي نمي ده��د و به دليل وجود مش��كلاتي كه 
برشمرده شد، توليدكنندگان و صادركنندگان براي 
سرمايه گذاري در اين زمينه توجيه نمي شوند. نگراني 
ما اين اس��ت، برخي كارشناسان و مسوولان مطالبي 
را ب��ه نحوي مطرح مي كنند كه گويي اقتصاد ايران به 
موضوع برند بي توجه است در حالي كه به هيچ عنوان 
اينگونه نيست. همانطور كه عنوان كردم اقتصاد ايران 
تجربه يك دوره 10 ساله در زمينه برند و برندسازي و 
ايجاد رقابت س��الم در داخل و حتي صادرات را داشته 
است اما اكنون فضاي بين المللي كه براي ما به وجود 
آم��ده اين فرص��ت را از پايه دچار تزلزل كرده اس��ت. 
هر چند هنوز تلاش��گراني هس��تند كه از مسيرهاي 
خاص و با استناد به توانمندي هاي خاص توانسته اند 
در اين دوره س��خت نمونه هايي از برندسازي را ايجاد 
كنند. براي مثال در حوزه مواد غذايي از جمله زعفران 
برخي توليدكنندگان با تكيه بر مزيت نس��بي كشور 
در اين زمينه و نيز با اس��تفاده از راهكارهاي درس��ت، 
سرمايه گذاري هاي به موقع و حضور در بازارهاي هدف 
توانسته اند برندسازي هاي مناس��ب انجام دهند و به 

بازارهاي جهاني راه پيدا كنند. 

واقعيت اين اس��ت كه برندس��ازي برخ��ي كالاها در 
شرايط تحريم نس��بت به ديگر كالاها سخت تر است 
و در برندس��ازي آنها موفق نبوده ايم. ب��راي مثال در 
ح��وزه صناي��ع غذايي تبديل��ي در داخ��ل برندهاي 
شناخته شده اي داريم اما اين برندها اغلب در بيرون از 
مرزها خريداري ندارند. دليل اين امر به بي ثباتي اقتصاد 
كشور برمي گردد، در شرايط اقتصادي و محدوديت هاي 
موجود هيچ توليدكننده حرفه اي و صاحب انديشه اي 
به دنبال برندسازي در بازه هاي طولاني مدت نمي رود. 
در مجم��وع مي توان گفت آنچ��ه ام��روز كار را براي 
صادركنندگان دشوار كرده است مجموعه اي از اتفاقات 
محيطي در سطح بين المللي و داخلي است. بايد اين 
واقعيت را در نظر گرفت كه برندس��ازي يك فعاليت 
پرهزينه است و نياز به سرمايه گذاري قابل توجه دارد تا 

نتايج قابل توجه هم به ارمغان بياورد.

   گفت�ه مي ش�ود فع�الان بخ�ش خصوص�ي، 
سرمايه گذاري براي برندسازي را سرمايه گذاري 
نمي دانند و كمتر به اين موضوع تمايل دارند. شما 

با اين گفته و نظر موافقيد؟
اين موضوع را قب��ول ندارم كه فعالان بخش خصوصي 
س��رمايه گذاري در حوزه برندينگ را س��رمايه گذاري 
نمي دانن��د اما دلي��ل اينكه چ��را فع��الان اقتصادي 
س��رمايه گذاري در حوزه برندسازي را هزينه مي دانند 
اين است كه هزينه هاي برندينگ در كشور ما از جنس 
هزينه هاي كوتاه مدت به شمار مي رود. در علم حسابداري 
به پرداخت هايي كه آثار آن در كوتاه مدت و در يك دوره 
كمتر از يك س��اله ايجاد مي ش��ود، هزينه كوتاه مدت 
گفته مي شود اما س��رمايه گذاري از نوع پرداخت هاي 
بلندمدت اس��ت و انتظار مي رود درآمدهاي حاصل از 
آن در يك بازه زماني طولاني مدت حاصل ش��ود. براي 
مثال زماني كه يك دس��تگاه خريداري مي شود، جزو 
دارايي ها به حساب مي آيد نه هزينه ها، زيرا مي دانيم از 
اين دستگاه در چندين دوره متوالي و متعدد بهره خواهيم 
برد در نتيجه آن را جزو دارايي ها محس��وب كرده و بعد 
اين دارايي در طول زمان مستهلك مي شود. در اقتصاد 
كوتاه مدت كشور كه هر روز ممكن است اتفاق جديدي 
بيفتد، توانايي خريد مصرف كننده و ديدگاهش تغيير 
كند يا امكان توان توليدكننده دستخوش تغيير شود، 
پرداختن به برندينگ از جنس هزينه هاي كوتاه مدت 
به شمار مي رود كه بايد در زماني اندك به نتيجه برسد 
در غير اين صورت تبديل به هزينه پرتي خواهد شد كه 
در دوره هاي بعدي هيچ محلي از اعراب نخواهد داشت. 
دقت كنيد چه اتفاقاتي در طول همين يك سال و نيم 
اخير در حوزه كسب و كار داخلي ما افتاده است. فرض 
كنيد يك توليدكننده با توجه به مبادلات اقتصادي كه 
تا قبل از خردادماه سال 97 جاري بود و براساس منطق 
قيمت گذاري قب��ل از آن، تصور مي ك��رد براي برخي 
فعاليت هاي اقتصادي اش نياز به برندسازي دارد و بايد 
در اين زمينه تبليغات كند با اين هدف كه ظرف 3سال 
آينده بتواند در اين بازار جايگاه بهتري كسب و مشتريان 
وفادارتري جذب كند. اما شاهد بوديم در مرداد ماه 97 
قيمت كالاه��اي وارداتي جهت تامين مواد اوليه 3 تا 4 
برابر افزايش يافت و در نتيجه قيمت تمام شده كالاهاي 
توليدي اين توليدكننده نيز بيش از 3 تا 4برابر افزايش 
پيدا كرد. اين درحالي است كه درآمد مخاطبي كه قرار 
بود كالاي خود را به او بفروشد هيچ تغييري نكرده است. 
در واقع تا انتهاي س��ال 97 درآم��د كاركنان، كارگران 
و حقوق بگيران هي��چ تغييري نكرد و اي��ن به معناي 
كاهش قدرت مصرف كننده است. حال در نظر بگيريد 
توليدكننده تصميم گرفته بود قسمتي از پرداختي ها را 
در حوزه برندينگ سرمايه گذاري كند تا در3 سال آينده 
تاثيرات آن را در فروش محصولات ببيند. اين تغييرات 
اقتصادي تم��ام برنامه ريزي ها و تصميم هاي اين فعال 

اقتصادي را تحت تاثير قرار داد و او را متضرر كرد.
   ب�ه نظرتان ب�راي بهبود فضاي برندس�ازي و 
تش�ويق توليدكنندگان و صادركنن�دگان به 
برندس�ازي و اس�تفاده از برند چه راهكارهايي 

بايد در نظر گرفت؟

در زمان حضور محمد نهاونديان در اتاق بازرگاني ايران 
به عنوان رييس، قانون بهبود مستمر فضاي كسب و كار 
به تصويب رسيد. اين قانون قرار بود فعالان اقتصادي را 
آرام آرام به محيط پايدار كسب و كار نزديك كند؛ يعني 
همان دوره هايي كه قبلا هم آن را تجربه كرده بوديم. در 
واقع برندسازي، توليدكيفي محصول، رقابت هاي سالم، 
استفاده از تكنولوژي هاي جديد و بسياري از آيتم هاي 
ديگري كه جزو آرزوهاي ما به شمار مي رود تا در توليد 
ملي به آنها دست پيداكنيم، تحت قانون بهبود مستمر 
فضاي كس��ب و كار قابل درك است. آن زمان قرار شد 
آيين نامه هاي اين قانون به شكل منظمي در كوتاه مدت 
نوشته ش��ود و مورد اس��تفاده قرار گيرد اما برررسي ها 
نش��ان از اين دارد كه اين قانون كمتر از 20 درصد اجرا 
ش��ده اس��ت و زمينه هاي اجراي آن ب��ه دليل تغيير و 
تحولات، هيجانات به وجود آمده و تغييرات سياس��ي 
هر روز محدودتر مي شود. براي مثال در طول يك سال 
گذشته به دليل بازگشت مجدد تحريم ها دوباره شرايط 
اقتصادي سهمگين ش��ده و بين بهبود مستمر فضاي 
كس��ب و كار و واقعيت هاي اقتصاد كشور فاصله افتاده 
اس��ت. واقعيت اين است كه محيط كسب و كار سالم با 
المان هاي قابل پيش بيني مي تواند فعالان اقتصادي را 
به سمت برندسازي سوق دهد، زيرا در يك محيط پايدار 
و سالم، برند عامل تصميم گيري در فضاي واقعي اقتصاد 
خواهد بود و هر كسي كه صاحب محصول و فني باشد 
چاره اي جز پرداختن به اين موضوع ندارد. اگر بدون توجه 
به محيط كسب و كار و تعاملات بين المللي صرفا بخواهيم 
در زمينه برندسازي و بهبود فضاهاي توليد شعار دهيم 
كاري است كه طي سال ها به آن پرداخته شده است اما 
اگر بخواهيم ب��ا قواعد علمي به اين موضوع نگاه كنيم، 
بايد بگويم زماني برندسازي دوباره در اقتصاد ايران رشد 
خواهد كرد كه فع��الان بخش خصوصي بتوانند آينده 
اقتصادي پيش روي خود را تا اندازه قابل قبول و منطقي 
پيش بيني كنند. اكنون مهم ترين مشكل اقتصاد ايران 
غيرقابل پيش بيني بودن آن اس��ت. منظور اين نيست 
كه اقتصادكشور ريس��ك زيادي ندارد نه! اقتصاد ايران 
شرايط ريسك را رد كرده اس��ت. ريسك راه حل دارد، 
دانشي به نام مديريت ريسك وجود دارد كه وظيفه آن 
مديريت فضاهاي پرريسك است. ما در اقتصاد ايران به 
دلايل متعدد با يك فضاي خاصي مواجه هستيم كه در 
آن آينده براي فعالان اقتصادي قابل پيش بيني نيست، 
به همين دليل فعالان اقتصادي نوعي از فعاليت ها را كه 
نياز به بازدهي در يك دوره طولاني دارد، فعلا از دستور 
كارش��ان حذف كرده اند. همان ط��ور كه گفتم مفهوم 
برندسازي از جنس سرمايه گذاري هاي بلندمدت است 
و بنابراين در اين شرايط ناخودآگاه كنار گذاشته مي شود.

وقتي مي خواهيم درباره مفاهيمي مانند برندس��ازي 
صحبت كنيم و به اين نكته برسيم كه آيا فعالان اقتصادي 
ما باآن آشنا هستند يا خير حتما بايد بسترهاي لازمي كه 
براي استفاده درست آن مورد نياز است، مورد توجه قرار 
گيرد. در صورت وجود فضاي مساعد كساني كه صاحب 
دانش، خرد و انديشه هستند دست به كار مي شوند تا از 
اين امكانات بهره مند ش��وند و ناخودآگاه سايرين هم با 
بررسي تجربه هاي موفق به سمت استفاده از اين امكانات 
كشيده مي ش��وند. محور اصلي تغييرات، اصلاح امور و 
اصلاح ساختار هاي اداري فضاي كسب وكار كشور است 
و در صورتي كه نهضت برندسازي در ايران راه اندازي شود 
به اندازه كافي كارشناس و متخصص در اين زمينه داريم. 
   برندس�ازي چق�در مي تواند بر روند توس�عه 

صادرات اثر گذار باشد؟
در صورتي كه توس��عه برندهاي صادراتي مورد توجه و 
حمايت قرار گيرد، در بلندمدت موفقيت هاي صادراتي 
بيش��تري را عايد كش��ور خواهد كرد. در اس��تراتژي 
برندس��ازي بايد بر تصوير كش��ور در بازارهاي جهاني، 
سازمان هايي كه كشور در آنها عضويت دارد و نيز در بين 
ملل هم پيمان، تاكيد شود. برندسازي در يافتن بازارهاي 
صادراتي و توس��عه اين بازارها و در نتيجه كسب سهم 
بيشتر از تجارت جهاني و ارتقاي زنجيره توليد ارزش، در 
بخش هاي مختلف نقش بسزايي دارد. به جذب سرمايه ها 
كمك مي كند، صنعت گردشگري را ارتقا مي دهد، باعث 
توس��عه صادرات مي شود، هويت ملي را تقويت كرده و 
اعتماد ملي را افزايش مي دهد، ديپلماس��ي عمومي را 
بهبود بخشيده و باعث ارتقاي اعتبار بين المللي مي شود، 
افزايش نفوذ سياسي در عرصه بين المللي و تقويت نماد 
ملي را به همراه دارد. همچنين برندسازي ملي مي تواند 
در زدودن تصورات و ذهنيات غلطي كه نس��بت به يك 
كشور وجود دارد، تاثير بسزايي داشته باشد و كمك كند 
تا به نحو مطل��وب در مواجهه با بازارهاي هدف اقدام به 

جايگاه يابي مجدد كند.

رييس كل سازمان توس��عه تجارت ايران گفت: دو كشور 
ايران و ازبكستان در جهت توسعه و تقويت هر چه بيشتر 
همكاري هاي اقتصادي، بازرگاني و سرمايه گذاري بلندمدت 
اراده و عزم جدي دارند. به گزارش ش��اتا، حميدزادبوم در 
مراس��م افتتاحيه نمايش��گاه اختصاصي توانمندي هاي 
جمهوري اسلامي ايران در تاشكند ازبكستان بيان كرد: 
مراتب تش��كر خود را از دولت ازبكستان براي پذيرا بودن 
ما در اينجا اعلام مي دارم. وي در خصوص سطح مراودات 
دو كش��ور ايران و ازبكس��تان، تصريح كرد: سطح خوب 
روابط سياس��ي و حمايت از ديدگاه ها و مواضع دو كشور 
در مجامع بين المللي و منطقه اي و همچنين اشتراكات 
دين��ي و فرهنگي ف��ي مابين، موجب��ات همكاري هاي 
مشترك در تمامي زمينه هاي تجاري، اقتصادي، علمي، 
فني، صنعت��ي، معدني و فرهنگي را فراهم آورده اس��ت. 
رييس كل سازمان توسعه تجارت در ادامه گفت: برگزاري 

سيزدهمين اجلاس كميسيون مش��ترك دو كشور و در 
حاشيه آن وجود دو رويداد مهم از جمله برگزاري نمايشگاه 
اختصاصي توانمندي هاي جمهوري اس��لامي ايران در 
تاشكند و همايش تجاري ايران و ازبكستان همگي مويد 
اراده و عزم جدي دو كشور در جهت توسعه و تقويت هر چه 
بيشتر همكاري هاي اقتصادي، بازرگاني و سرمايه گذاري 
بلندمدت است. زادبوم با بيان اينكه طبيعي است كه همه 
توانمندي هاي جمهوري اسلامي ايران در اين نمايشگاه 
قابل نمايش نيست، گفت: شركت هاي ايراني در حوزه هاي 
مختلف از جمل��ه مصالح س��اختماني، دارو و تجهيزات 
پزشكي، مواد غذايي، كشاورزي، شيميايي و پتروشيمي در 
اين نمايشگاه حضور دارند كه نشانگر تمايل و علاقه مندي 
آنها براي توسعه همكاري با ازبكستان است و اميدواريم اين 
رويداد فرصت مغتنمي براي توسعه همكاري هاي بخش 
خصوصي دو كش��ور باش��د. وي با اعلام اينكه در دو سال 

گذشته همكاري ميان شركت هاي ازبكي و ايراني افزايش 
يافته است، ادامه داد: اين افزايش بر حجم مبادلات دو كشور 
تاثير نهاده است كه ما در سال 2019 نسبت به 2018 جلو 
رفتيم و اميدواريم در س��ال 2020 نيز بتوانيم با تلاش و 
كوشش مضاعف بخش خصوصي دو كشور باز هم در توسعه 

مناسبات اقتصادي و تجاري افزايش داشته باشيم.
رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران با تأكيد بر اهميت 
برگزاري نمايشگاه ها در توسعه روابط في مابين، گفت: از 
دولت ازبكستان و بخش خصوصي اين كشور براي شركت 
در نمايشگاه هاي ايران دعوت به عمل مي آوريم و ما ميزبان 
و پذيراي آنها خواهيم بود. زادب��وم در پايان با بيان اينكه 
برگزاري كميسيون مشترك، نمايشگاه و اين رويداد تجاري 
مقدمه اي براي سفر رييس جمهور ايران به ازبكستان خواهد 
بود، اضافه كرد: از رييس جمهور ايران و ازبكس��تان براي 

توسعه روابط ميان دو كشور تشكر دارم.

 آمادگي براي گسترش همكاري هاي نمايشگاهي   
از س��وي ديگر، مديرعامل شركت سهامي نمايشگاه هاي 
بين المللي جمهوري اس��لامي ايران در آستانه سفر وزير 
صنعت، معدن و تجارت به اجلاس كميسيون همكاري هاي 
مشترك ايران و ازبكستان و در خصوص آغاز به كار نمايشگاه 
معرفي توانمندي هاي صنعتي ايران در تاش��كند، گفت: 
اين نمايشگاه با دس��تور وزير صمت و درخواست سفارت 
ازبكستان در تهران در سريع ترين زمان ممكن برنامه ريزي 
و در دستور كار قرار گرفت. به گزارش شاتا، حسين زاده افزود: 
اولين نمايشگاه اختصاصي ايران در ازبكستان با همراهي 
بي��ش از 100 هيات تجاري و حضور 37 ش��ركت ايراني، 
ام��روز آغاز به كار خواهد كرد و انتظار مي رود در چارچوب 
ديداره��اي BTB، موافقتنامه هاي خوبي بين طرف هاي 
ايراني و ازبكي منعقد شود. وي ادامه داد: قطعا با راه اندازي 
خط مس��تقيم پروازي بين ايران و ازبكستان شرايط براي 

آغاز همكاري هاي تجاري و گردشگري بين دو كشور بيش 
از پيش فراهم مي شود. حسين زاده اضافه كرد: اميدوارم روند 
برگزاري نمايشگاه هاي اختصاصي ايران در كشور ازبكستان 
تداوم داش��ته باشد و همچنين از شركت هاي ازبكستاني 
براي مشاركت و حضور در نمايشگاه هاي بين المللي ايران 
در تهران دعوت به عمل مي آوريم تا بتوانند توانمندي هاي 
خود را در كش��ورمان عرضه دارند تا زمينه همكاري هاي 
تجاري دو طرف بيش از پيش ارتقا يابد. مديرعامل شركت 
سهامي نمايشگاه هاي بين المللي ايران تصريح كرد: آمادگي 
كامل براي امضاي موافقت نامه اي در راستاي اهداي فضاي 
تهاتري نمايشگاهي بين دو كشور وجود دارد. حسين زاده در 
پايان خاطرنشان كرد: از روساي جمهوري دو كشور و  وزراي 
صمت ايران و معاون وزير سرمايه گذاري و تجارت خارجي 
ازبكستان آقاي فوركات رحيم اف براي ايجاد فرصت هاي 
همكاري دو طرف و تجار ايراني و ازبكستاني تشكر مي كنم.
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 افزايش صادرات 
با حرف محقق نمي شود

تسنيم| رييس كنفدراسيون صادرات افزايش 
دوبراب��ري صادرات به كش��ورهاي همس��ايه را 
مس��تلزم رفع موانع صادراتي و زير ساخت هاي 
لازم دانس��ت و گفت: تحقق اي��ن هدف با حرف 
ممكن نيست. محمد لاهوتي در خصوص افزايش 
صادرات به كشورهاي همسايه اظهار داشت: اينكه 
آيا ظرفيت افزايش دو برابري صادرات وجود دارد 
يا خير، قطعا اين ظرفيت وجود دارد زيرا بسياري 
از واحدهاي توليد كشور با نيمي از ظرفيت خود 
فعال هستند بنابراين اگر اين ظرفيت هاي خالي 
فعال و منجر به صادرات ش��ود، مي توانيم شاهد 
افزايش صادرات باشيم. وي با اشاره به موانع پيش 
روي صادرات گفت: بايد ببينيم صحبت از افزايش 
صادرات يك هدف است يا تنها آمال و آرزو است. 
اگر آرزو اس��ت كه در حد حرف باقي مي ماند، اما 
اگر يك هدف است، بايد مشكلات پيش روي آن را 
نيز رفع كنيم. صادرات، حمل و نقل و نقل و انتقال 
پول در حال حاضر به دليل اتفاقات كشور عراق با 
مشكل روبه رو است. رييس كنفدراسيون صادرات 
با تأكيد ب��ر اينكه بايد موانع گمركي كه به دليل 
تصميمات ساير دس��تگاه ها ايجاد شده برطرف 
شود، تصريح كرد: هنور برنامه اي از سوي وزارت 
صمت براي تحقق افزايش صادرات ارايه نش��ده 
ولي اميدواريم ضمانت  صادرات و ضمانتنامه هاي 
بانكي، به خصوص براي خدمات فني مهندسي كه 
به راحتي مي تواند نقش مهمي در صادرات داشته 

باشد، برطرف شود. 

تصدي گري اقتصادي دولت 
بايد تمام شود

عضو ات��اق بازرگاني تهران معتقد اس��ت يكي 
از اصلي تري��ن دلايل كاهش رش��د اقتصادي و 
مشكلاتي كه براي توليدكنندگان ايراني به وجود 
آم��ده، حضور دول��ت در تصدي گري اقتصادي 
و قيمت گ��ذاري دس��توري اس��ت. محمدرضا 
نجفي من��ش در گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: 
در يكي دو س��ال گذشته توليدكنندگان ايراني 
با فش��ارهاي جديدي مواجه شدند كه افزايش 
قيمت ارز، دش��وار ش��دن واردات م��واد اوليه و 
تلاطم هاي اقتصادي همچون تورم، بخشي از اين 
مشكلات بود.  وي ادامه داد: هرچند در ماه هاي 
گذشته با بهبود نسبي شرايط در برخي حوزه ها 
و ثبات در بازارهايي همچون ارز، توليدكنندگان 
از شوك هاي س��ال قبل فاصله گرفته اند اما در 
نهايت براي رونق توليد و بهبود قطعي ش��رايط 
بايد در برخي سياست گذاري ها تجديدنظر كرد. 
او با اشاره به مش��كلاتي كه در برخي حوزه هاي 
صنعتي براي توليدكنندگان به وجود آمده است، 
اظهار كرد: با وجود افزايش نرخ تورم در ماه هاي 
اخير، يكي از بخش هايي كه دولت با تصدي گري 
خود اجازه ن��داد قيمت ه��ا در آن افزايش پيدا 
كند، حوزه خودرو ب��ود. با حفظ قيمت ها، ضرر 
خودروسازان تشديد ش��د و اين ضرر به كاهش 
آورده هاي مالي و بدهي به قطعه سازان منجر شد. 
عضو اتاق بازرگاني تهران افزود: در چنين شرايطي 
اگر سياس��ت هاي قيمت گذاري دستوري كنار 
برود، بازار خود بهترين تصميم گير براي قيمت ها 
خواهد ب��ود و به اين ترتيب توليد تكليف خود را 
براي آينده خواهد دانس��ت. نجفي منش با بيان 
اينكه سرمايه گذاران نياز به دركي دقيق از آينده 
دارند، خاطرنشان كرد: ثبات و شفافيت اقتصادي 
دو ركن مهم افزايش سرمايه گذاري و رونق توليد 
است. مسائلي غيرقابل پيش بيني همچون قطعي 
اينترنت يا دستورالعمل هاي متغير مي تواند به 
ضرر توليد ملي منجر شود و با كاهش تصدي گري 
اقتصادي دولت بايد اين مشكلات و دغدغه ها را 

برطرف كرد.

توليد ۳.۲ ميليون حلقه لاستيك 
در ۲ ماه اخير

با تفاهمات به عم��ل آمده ميان توليدكنندگان 
و فروشندگان لاس��تيك قرار است توزيع حواله 
دولتي لاستيك خودروهاي سواري از جمله پرايد 
و حواله نيسان افزايش پيدا كند تا نياز بازار تأمين 
و مشكلات مردم در تهيه لاستيك برطرف شود. 
مشاهدات بازار نش��ان مي دهد طي چند هفته 
اخير تقاضا براي خريد لاستيك سواري به ويژه 
خودروهاي پرايد و تيبا در بازار افزايش پيدا كرده 
كه فعالان بازار دليل اين موضوع را كاهش عرضه 

و البته ايجاد تقاضاهاي كاذب در بازار مي دانند.
فروشندگان لاس��تيك معتقدند حواله ماهانه 
ش��ركت هاي توليدكننده لاس��تيك 48 حلقه 
تاير است كه جوابگوي 24 خودرو است و همين 
امر نمي توان��د نياز خري��داران را تأمين كند. به 
همي��ن منظور با تفاهمات به عم��ل آمده ميان 
توليدكنندگان و فروش��ندگان قرار شده ميزان 
حواله خودروهاي سواري از جمله پرايد و حواله 
نيس��ان افزايش پيدا كند تا نياز ب��ازار تأمين و 
مشكلات مردم در تهيه لاستيك برطرف شود. در 
حال حاضر يك جفت لاستيك دولتي پرايد 345 
هزار تومان اس��ت اما در بازار اين مدل لاستيك 
510 تا 540 ه��زار تومان به فروش مي رس��د. 
قيمت دولتي لاس��تيك نيسان نيز يك ميليون 
و 50 هزار تومان اس��ت كه در بازار يك ميليون و 
700 تا 1 ميليون و 800 هزار تومان خريد و فروش 
مي شود. البته توليدكنندگان لاستيك هم در اين 
رابطه به ارايه آمار توليد لاستيك در دو ماهه اخير 
پرداخته و مي گويند: نياز س��الانه كشور به تاير 
31 ميليون حلقه لاستيك است كه در همين دو 
ماهه مهر و آبان 3 ميليون و 200 حلقه لاستيك 
در كشور توليد شده است، به همين دليل كاهش 

توليد رخ نداده است.

  متاس�فانه سال هاس�ت ك�ه ارتباطات 
مستقيم ما با عرصه بين المللي از بين رفته 
و به رغ�م اينك�ه عناوين تج�اري فراواني 
در طول 40 س�ال گذش�ته در كشور ثبت 
شده اس�ت اما در زمينه برندسازي نه تنها 
پيشرفتي نداشته ايم، ش�ايد بتوان گفت 

بازگشت به عقب نيز داشته ايم

برش



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

حال و هواي صادرات محصولات پتروشيمي در روزهاي سخت براي نفت خام

برنامه صنعت پتروشيمي براي صادرات
گروه انرژي|

اگر چه تحريم هاي امريكا عليه صنعت نفت و انرژي ايران، 
بر بخش پتروشيمي هم اثرگذاري خود را داشته است، اما 
از آنجا كه اين بخش به شكل مستقيم مورد تحريم قرار 
نگرفته و همچنين رديابي محصولات پتروشيمي به آساني 
نفت خام نيس��ت، صنايع پتروشيمي همچنان در حال 
افزايش دادن توليدات و صادرات محصولات خود هستند. 
بازديد خبرنگاران از شركت هاي پتروشيمي عسلويه بيانگر 
آن بود كه ش��ركت ها با حداكثر ظرفيت محصول توليد 
مي كنند و براي صادرات آن هم دچار بن بس��ت خاصي 
نش��ده اند. مديران پتروش��يمي ها از بازارهاي مطمئن 
بين المللي متقاضي متانول، ال پي جي و ساير توليداتشان 
سخن مي گفتند و برنامه هايشان را با در نظر گرفتن افزايش 
سهم صادراتي تنظيم مي كردند. البته تحريم ها در آنجا 
كه براي توسعه محدوديت هايي براي واردات تكنولوژي و 

دانش فني پيش مي آيد، بيشتر احساس مي شود.
طي بازديد دو سه روز گذشته خبرنگاران از برخي صنايع 
پتروشيمي عسلويه، سخنان اكثر شركت هاي مورد بازديد 
حول محور صحبت از توليد بيش از ظرفيت محصولات، 
ب��ازار صادراتي مطمئن و قابل اتكا و نگراني نداش��تن از 
آينده صادراتي محصول توليدي مي چرخيد. اعتماد به 
نفس اين ش��ركت هاي پتروشيمي در فروش و صادرات 
محصولاتشان در ش��رايطي كه شديدترين تحريم هاي 
تاريخ عليه اقتصاد ايران در جريان است، تعجب برانگيز 
است. مديرعامل يكي از اين شركت ها كه هنوز به مرحله 
بهره برداري نرسيده و از سال 1400 قرار است 1.6 ميليون 
تن به توليد سالانه متانول ايران اضافه كند، سخن از نبود 
هيچ گونه نگراني نس��بت به بازار صادراتي اين محصول 
كرد. او گفت كه كشور بزرگ چين سالانه 60 ميليون تن 
توليد متانول دارد و علاوه بر اين سالي 10 ميليون تن نيز 
واردات متانول دارد، در حالي كه توليد عمده متانول چين 
از زغال سنگ است و به همين دليل، اين كشور تحت فشار 
سازمان هاي ناظر بر محيط زيست براي تعطيلي واحدهاي 
توليد متانول از زغال س��نگ قرار دارد. با توجه به اينكه 
صنايع پايين دستي چين بايد نياز خود به متانول را تأمين 
كنند، لاجرم در آينده چين بايد اقدام به جايگزيني 80 
درصد از توليداتش با واردات كند كه اين نيز بازار بزرگي را 
پيش روي شركت هاي پتروشيميايي توليد كننده متانول 

در ايران قرار مي دهد.
به گفته مديرعامل يكي ديگر از شركت هاي پتروشيمي 
كه ص��ادرات عمده گاز ال پي ج��ي را انجام مي دهد نيز، 
صادرات ال پي جي افزايش داشته و اين شركت هفته اي 
يك كش��تي صادرات دارد. به گفت��ه او، محصولات اين 

پتروشيمي به دليل با كيفيت بودن مشتري خود را دارد و 
در حالي كه سقف استاندارد بين المللي غلظت سولفور در 
ال پي جي 30 پي پي ام است، ال پي جي توليد اين شركت 
داراي گوگ��ردي زير 5 پي پ��ي ام و در بدترين حالت زير 
10 پي پي ام است. به گفته مديرعامل اين شركت، رشد 
صادرات محصول »استايرن منومر« )يكي از محصولات 
پتروشيميايي توليدي( در 8 ماه نخست امسال 21.5 بوده 
است. او همچنين روند افزايش توليد و صادرات محصولات 

در سال آينده را پيش بيني كرد.
مديرعامل شركت س��ومي كه محصولات توليدي خود 
را به عنوان خوراك به ش��ركت هاي پتروش��يمي ديگر 
مي فروش��د نيز خبر داد كه به دليل وجود تقاضا از سوي 
پتروشيمي هاي داخلي، اكنون ظرفيت توليد برنامه ريزي 
شده اين شركت حدود 110 درصد محقق شده است و 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته جديد در راستاي افزايش 
10 ال��ي 20 درصدي توليد با همين تأسيس��ات فعلي 

شركت است.

  آمارهاي به ظاهر متناقض
در نگاه نخست به نظر متناقض مي نمايد اگر گفته هاي 
عضو اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفتي كشور را 
در خصوص حجم صادرات محصولات پتروشيمي ايران 
در كنار اظهارات مديران عامل اين شركت ها قرار دهيم. 
هفته گذشته بود كه حميد حسيني به »تعادل« گفت 
كه صادرات محصولات پتروشيمي ايران در هفت ماهه 
نخست سال جاري، در مجموع حدود 11 درصد كاهش 

داشته است. 
البته او تصريح كرده بود كه هر يك از س��ه حوزه كالايي 
عمده محص��ولات پتروش��يمي كه ش��امل »متانول و 
ال پي جي«، »اوره و آمونياك« و »مواد پليمري« است، 
مس��ير صادراتي خاص خود را طي مي كند، به گونه اي 
كه در محصولات متانول و ال پي جي ش��اهد افزايش در 
صادرات بوده ايم و در بخ��ش اوره و آمونياك با توجه به 
نزديك شدن به فصل كشاورزي، تقاضا براي خريد اين 
محصولات از ايران رو به افزايش خواهد گذاش��ت. اما به 
واسطه تحريم ها، بخش��ي از بازارهاي صادراتي ايران در 
زمينه پليمرها، به ويژه به مقاصد اروپايي در حال حاضر از 
دست رفته است. شركت هاي پتروشيميايي مورد بازديد 
همگي از توليدكنندگان متانول و ال پي جي هستند كه به 
گفته حسيني، اكنون حال و روز خوبي را تجربه مي كنند.

تحريم هاي امريكا عليه ايران در بخش انرژي شامل نفت، 
گاز و پتروشيمي مي شود. البته حسيني چندي پيش به 
روزنامه اعتماد گفته بود كه صنعت پتروش��يمي به طور 

مستقيم هدف تحريم قرار نگرفته است و فقط نام برخي 
از شركت هاي بازرگاني و هلدينگ ها در ليست تحريمي 
امريكا ديده مي شود. با وجود اين اظهارات كارشناسان و 
فعالان صنعت پتروشيمي گوياي اثرپذيري اين بخشي از 
تحريم هاي امريكا بوده است.در بخش صادرات، مديرعامل 
يكي از شركت هاي پتروشيمي به خبرگزاري ايرنا گفته 
است كه اگر تحريم ها وجود نداشت، صادرات محصول 
»استايرن منومر« توليديشان كه رشدي 21.5 درصدي را 
امسال تجربه كرد، مي توانست 80 درصد رشد را ثبت كند.

يكي ديگر از مشكلات صادرات پتروشيمي ايران، اجتناب 
مديران اين شركت ها از ارايه آمار و مقاصد صادراتيشان 
است. تقريبأ همه مديران در پاسخ به پرسش خبرنگاران 
درب��اره مقاصد صادراتي شركت هايش��ان به گفتن اين 
جمله كه به دليل وجود تحريم ها از دادن چنين اطلاعاتي 
معذور هستند، بسنده مي كردند.احمد مهدوي، دبيركل 
انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي ايران نيز 
پيش تر به »تعادل« گفته بود كه به دليل اجتناب بخش 
پتروشيمي ايران از تبعات احتمالي تحريم هاي امريكا، 

نمي توان اعلام كرد كه محصولات پتروشيمي چگونه و به 
كدام كشورها صادر مي شود.با وجود همه موانع موجود 
پيش پاي صادرات محصولات پتروشيمي، اما شركت ها 
علاوه بر صادرات مس��تقيم و با اس��تفاده از شركت هاي 
بازرگاني، از بس��تر بورس هم براي رساندن محصولات 
به دست مصرف كنندگان استفاده مي كنند. مشتريان 
بورسي محصولات پتروشيمي اغلب اين محصولات را به 

كشورهاي همسايه صادر مي كنند.
در بخ��ش تحري��م تكنول��وژي و دانش فن��ي، مديران 
روايت ه��اي فراوان��ي را از خروج اروپاي��ي از همكاري با 
ش��ركت هاي پتروشيمي و تكميل نش��دن تأسيسات، 
پس از اعمال تحريم هاي امريكا مطرح مي كنند كه البته 
بيشتر اين روايت ها به اتكا به شركت هاي مشابه داخلي و 
راه اندازي واحدها با استفاده از تكنولوژي بومي شده ختم 
مي ش��ود. اكنون در اجراي جهش دوم توس��عه صنعت 
پتروشيمي طي شش سال گذشته ميزان توليد محصول 
نهايي به 31 ميليون تن و ارزش صادرات به 1۷.8 ميليارد 
دلار )برپايه قيمت هاي ثابت سال 13۹0( رسيده است 

كه توسعه فوق با 5.4 ميليارد دلار سرمايه گذاري ارزي و 
ريالي در 15 طرح حاصل شده است. اين افزايش به معني 
1.5 برابر شدن توليد و صادرات اين صنعت از سال 13۹2 

تاكنون بوده است.
به گزارش ايس��نا، صنع��ت پتروش��يمي در جهش اول 
توسعه اي خود طي برنامه ريزي ها و اقداماتي كه از سال 
13۷6 آغاز ش��ده بود، از 5.8 ميليون تن توليد محصول 
نهايي و 0.5 ميليارد دلار صادرات به توليد محصول نهايي 
22.6 ميليون تن و صادرات 11.85 ميليارد دلار )پرپايه 
قيمت هاي ثابت س��ال 13۹0( در ابتداي س��ال 13۹2 
رس��يده بود اما اكنون رشد قابل توجهي دارد. به گونه اي 
 ك��ه در حال حاضر 64 واحد پتروش��يمي با پيش��رفت

 20 تا ۹۹ درصد در ايران درحال ساخت است كه شش 
طرح آن تأمين خوراك با ظرفيت 15 ميليون تن و پنج 
پروژه نيز زيرس��اختي است و آنطور كه برآورد شده، اين 
پروژه ها تا سال 1403 به بهره برداري مي رسد و ظرفيت 
توليدات پتروشيمي كشور با افزايش ۹0 تا ۹5 درصدي 

به 130ميليون تن در سال مي رسد.

پيش بيني كشف ذخاير گاز طبيعي جديد در شرق مديترانه

لبنان به 25 تريليون مترمكعب ذخاير گازي دست خواهد يافت؟
گروه ان�رژي | برخي پيش بيني هاي جديد صورت 
گرفته حاكي از آن است كه شرق مديترانه ممكن است 
به يكي از ذخاير گاز طبيعي بزرگ دنيا تبديل ش��ود؛ 
منابعي كه مي تواند امكان اقتصادي بزرگ و جديدي را 

براي دولت لبنان ايجاد كند.
براساس اطلاعات ژئوفيزيكي به دست آمده، دولت لبنان 
پيش بيني كرده كه مناطق مرزي نفت و گاز دريايي در 
شرق مديترانه ممكن است حدود 25 تريليون مترمكعب 
از ذخاي��ر گاز طبيعي را در خود جاي داده باش��د؛ اين 
برآورديست كه هنوز به اثبات نرسيده است. اين موضوع 
مديترانه شرقي را به محل توجه بيشتري تبديل ساخته 
منطقه اي كه پيش از اين به عنوان نقطه كور اكتشافي 
مطرح بود.آنطور كه ريستاد انرژي نوشته است؛ براساس 
پيش بيني هاي صورت گرفته، گفته مي شود قرار است 
يك چاه اكتشافي اوليه تا اوايل سال 2020 در بلوك چهار 
اين منطقه حفر شود. براين اساس پيش بيني مي شود كه 
صدور مجوزهاي اكتشافي بيشتر در آينده، اين منطقه را 
به محلي براي تامين تقاضاي انرژي داخلي لبنان تبديل 
كند. در واقع اين دومين دوره صدور مجوز در س��واحل 
لبنان خواهد بود كه كه بلوك هاي 1، 2، 5، 8 و 10 را در 

منطقه اقتصادي انحصاري خود ارايه مي دهد.
اما ريستاد انرژي عنوان كرده كه انتظار مي رود با اين 
اكتش��اف شاهد افزايش چش��مگيري در هزينه هاي 
اكتش��افات دريايي لبنان و اسراييل باشيم كه اين امر 
موجب افزايش هزينه هاي مواد بالادستي نيز خواهد 
شد. پالزور شنگا، تحليلگر ارشد تيم بالادستي ريستاد 
انرژي در اي��ن زمينه معتقد اس��ت: » در حال حاضر 

عدم كاوش در منطقه ناش��ي از دو عامل مهم از جمله 
عدم دانش فني بالا وكافي از سطح زمين و همچنين 
افزايش ناآرامي هاي سياسي در اين منطقه به خصوص 

در لبنان است.«
در عين حال به اعتقاد ريستاد انرژي؛ كشف اين ذخاير 
گاز طبيع��ي )در صورت تحقق طبق ب��رآورد صورت 
گرفته(، مي تواند يك اتفاق بزرگ براي لبنان باشد كه 
منابع مالي قابل توجهي را براي اين كشور به همراه دارد؛ 
كشوري كه با مشكلات مختلفي همچون بحران سوريه، 
بحران اقتصادي شديد و كمبود توليد برق روبرو است. 
در اين زمينه گفته مي شود در صورت اثبات وجود ذخاير 

گازي پيش بيني شده در اين منطقه، احتمالا بايد در 
سال هاي آينده شاهد افزايش سرمايه گذاري ها و انعقاد 
قراردادهاي حفاري جديد در اين منطقه بود. با اين حال 
بايد توجه داشت كه توسعه دانش فني لازم و همچنين 
توسعه زيرساخت هاي مورد نياز براي برداشت، توليد 
و توزيع اين ذخاير از آب هاي ش��رق مديترانه توسط 
لبنان، چندين س��ال به طور خواه��د انجاميد. در اين 
خصوص ريستاد انرژي پيش بيني مي كند كه تقريبا 
بيش از يك دهه طول خواهد كشيد كه پس از شروع 
اين طرح، گروه هاي درگير پروژه بتوانند از نتيجه كار 

خود بهره مند شوند.

بخش خصوصي براي افزايش ظرفيت برق با وزارت نيرو همراهي مي كند؟
يك بام و دو هواي توليد صنعت برق در كشور

گروه انرژي | قرار اس��ت تا پايان سال جاري 3 هزار 
مگاوات ظرفيت جديد برق وارد مدار ش��ود كه بخش 
عمده اين ظرفيت بايد با اتكا به توان بخش خصوصي 
ايجاد شود. كمااينكه بخش قابل توجهي ظرفيت 83 
هزار مگاواتي نصب ش��ده نيروگاه هاي كشور تاكنون 
توسط بخش خصوصي ساخته شده و آن طور كه گفته 
مي شود؛ اداره 60 درصد نيروگاه هاي توليد برق توسط 

بخش خصوصي صورت مي گيرد.
در قالب لايحه بودجه س��ال آينده، پيش بيني ش��ده 
كه پروژه ه��ا و برنامه هاي مختلف��ي در حوزه توليد و 
افزايش ظرفيت برق نيز توس��ط بخ��ش غيردولتي 
به اجرا گذاش��ته ش��ود. ام��ا اينها در حالي اس��ت كه 
پيمان��كاران بخش خصوصي وزارت ني��رو ، همچنان 
پيگير مطالبات معوق س��ال هاي قبلي خود هستند. 
وجود مطالبات از يك سو و شرايط فروش برق از سوي 
ديگر، موجب شده كه برخلاف مسوولان وزارت نيرو، 

فعالان بخش خصوصي حوزه برق، معتقد باشند نبايد 
انتظار داشت كه سرمايه گذاران جديدي در سال هاي 
آينده وارد اين حوزه شوند. روز گذشته رضا اردكانيان، 
وزير نيرو در حاشيه جلس��ه هيات دولت عنوان كرد: 
»اميدواريم 22۷ طرح وعده داده شده با سرمايه گذاري 
33 هزار ميليارد توماني تا پايان س��ال محقق شود و 
حدود 3 هزار مگاوات ظرفيت جديد را به مدار درآوريم.« 
باتوجه به اينكه بخشي از اين پروژه هاي پيش بيني شده 
به حوزه برق اختصاص دارد، قابل پيش بيني است كه 
اين وزارتخانه روي همراهي بخش خصوصي طلبكار 
خود براي همراهي با اين طرح ها حس��اب كرده است. 
اين در حالي است كه مدتي قبل محمد پارسا، رييس 
سنديكاي برق در گفت وگو با »تعادل« ضمن غيرواقعي 
دانستن قيمت برق عرضه شده در ايران، گفته بود: »در 
حال حاضر هزينه فروش برق از سوي نيروگاه ها، هزينه 
نگهداري و بهره برداري نيروگاه ها را هم تامين نمي كند. 

كمااينكه همان قيمتي كه فروخته مي شود هم پولش از 
سوي وزارت نيرو به توليدكنندگان داده نمي شود.« او با 
اشاره به اينكه نيروگاه ها عمدتا از دولت طلبكار هستند، 
عنوان كرده بود كه همين موضوع در كنار قيمت فروش 
موجب خواهد شد كه در شرايط فعلي كسي حاضر به 

سرمايه گذاري در بخش نيروگاه هاي برق نباشد.
اين در حالي است كه طبق لايحه بودجه سال ۹۹، افزايش 
قيمت برق در دستور كار دولت قرار ندارد كه اين به معناي 
تداوم شرايط فعلي براي فعالان اين بخش است. در عين 
حال باتوجه به آنكه وزارت نيرو طبق گفته اردكانيان به 
دنبال آن است كه بخش عمده منابع سالانه اين وزارتخانه 
را صرف افزاي��ش پروژه ها و ثبت آن به نام خود اس��ت، 
بنابراين احتمالا در س��ال آينده نيز بخشي از طلبكاران 
صنعت برق كش��ور همچن��ان در ليس��ت انتظار باقي 
خواهند ماند و اين مي تواند به معناي عدم استقبال از ورود 

سرمايه گذار جديد به صنعت برق در سال آينده باشد.
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برنامه كاهش يارانه انرژي
در عربستان بازبيني مي شود

ايسنا | عربستان سعودي سرگرم بازبيني برنامه خود 
براي كاهش يارانه هاي انرژي داخلي به منظور متوازن 
كردن بودجه بدون آسيب زدن به كسب و كارهايي 
است كه به برق ارزان براي حفظ رقابت پذيري خود 
نياز دارند. بن��در الخرايف، وزير صنعت عربس��تان 
س��عودي، در مصاحبه اي با تلويزيون بلومبرگ در 
رياض گفت: دولت از ما خواس��ته اس��ت به بازبيني 
بهترين سياست قيمت گذاري كه از اين پس در پيش 
مي گيريم، بپردازيم. وزارت ان��رژي كه اين پروژه را 
اجرا مي كند قصد دارد بين توانمند سازي صنعت و 
حفظ رقابت پذيري آن توازن ايجاد كند عربس��تان 
س��عودي كه بزرگ ترين صادركنن��ده نفت جهان 
است در سال هاي اخير به تدريج يارانه هاي انرژي را 
كاهش داده و قيمت برق، بنزين و ساير سوخت هايي 
كه در بازار داخلي عرضه مي ش��ود را بالا برده است. 
كاهش يارانه ها بخش مهمي از برنامه تحول اقتصاد 
بن سلمان، وليعهد عربستان سعودي است و مقامات 
سعودي اظهار كرده اند كه وضعيت مالي دولت را بهبود 
بخشيده و مصرف داخلي انرژي را كاهش داده است.

برخي از كسب و كارها كه با تدابير رياضتي ديگر مواجه 
شده اند براي وفق پذيري با اصلاحات يارانه هاي انرژي 
به سختي تلاش مي كنند.اقتصاد عربستان سعودي 
در س��ال 201۷ تحت تاثير كاهش توليد نفت رشد 
منفي پيدا كرد و دولت مهلت كاهش يارانه ها را تا سال 

2025 تمديد كرد. 

نفت كمي ارزان شد
تسنيم| قيمت هر بش��كه نفت برنت روز گذشته 
با 3۷س��نت معادل 0.6 درصد كاهش به 63 دلار و 
۹۷سنت رسيد. به گزارش خبرگزاري تسنيم به نقل 
از رويترز، پس از آنكه آمارهاي صنعتي نشان داد كه 
ميزان ذخاير نفت خام امريكا رش��د غيرمنتظره اي 
داشته است و در حالي كه س��رمايه گذاران منتظر 
خبرهايي در مورد دور جديد تعرفه هاي امريكا عليه 
كالاهاي چيني هس��تند، قيمت نفت امروز شاهد 
كاهش بود .بر اساس اين گزارش، قيمت هر بشكه نفت 
برنت امروز با 3۷ سنت معادل 0.6 درصد كاهش به 
63 دلار و ۹۷ سنت رسيد. قيمت نفت وست تگزاس 
اينترمدييت امريكا هم امروز با 30 سنت معادل نيم 
درصد كاهش به 58 دلار و ۹4 سنت رسيد.استفن 
اينز، تحليلگر بازار نفت در موسس��ه آكس��ي تريدر 
گفت: پس از انتشار گزارش انستيتوي نفت امريكا در 
مورد افزايش ذخاير نفت خام اين كشور قيمت نفت 
از بالاترين رقم هاي خود در طي حدود 3 ماه گذشته 
فاصله گرفته است. اين در حالي است كه نامشخص 
بودن سرنوشت تعرفه هايي كه قرار است در نيمه ماه 
دسامبر از سوي امريكا بر كالاهاي چيني وضع شود 
بر وضعيت كاهشي قيمت نفت را تشديد كرده است.



دريچه8گزارش

نگاهي به ماجراي بازرس مشكوك آژانس 

 سناريوي امنيتي سازي مجدد پرونده هسته اي ايران

شاخصِ واقعي پيشرفت چيست؟

جاويد  منتظران| پژوهشگر |
اين مقاله ضمن اشاره به مفهوم امنيتي سازي و امنيتي 
ساختن يك موضوع و تبيين روند پيشين امنيتي سازي 
پرونده هس��ته اي ايران، درصدد تحليل اقدام مشكوك 
بازرس آژانس به عنوان نشانه موجود در امنيتي سازي 

مجدد موضوع هسته اي ايران است.

  مقدمه
در روابط بين الملل، اگر امنيتي سازي يك موضوع، موفق 
عمل كند، آن پديده از جريان امور عادي سياسي جدا شده 
و وارد حوزه اضطراري مي ش��ود كه بايد با آن برخوردي 
فوري و قاطعانه داشت، مرور پرونده هسته اي ايران نشان 
مي دهد كه اين پرونده به موضوع امنيتي سازي دچار شد، 
كشورهاي غربي و به سركردگي ايالات متحده امريكا و 
رسانه هاي وابسته به آنها توانستند كه موضوع هسته اي 
جمهوري اسلامي ايران را به بحران هسته اي ساختگي و 
امنيتي سازي شده در ميان اذهان عمومي تبديل نمايند 
و به شوراي امنيت سازمان ملل ارجاع دهند كه نهايتاً اين 
پرونده امنيتي شده پس از سال ها كشمكش و مذاكره، در 
شكل توافقنامه اي جامع تحت عنوان برجام، حل وفصل 
شد. ماه گذشته برخي رسانه ها خبر دادند كه در راستاي 
نظارت بر برنامه هسته اي ايران، طبق توافقنامه برجام، 
مس��وولان ايراني مانع از ورود يكي از بازرسان آژانس به 
سايت غني سازي هسته اي نطنز اصفهان در ايران شده اند. 
متعاقب اعلام اين خبر »جكي وولكات« نماينده امريكا 
در سازمان هاي بين المللي و آژانس اتمي اعلام كرد كه 
بازداشت موقت بازرس آژانس، »ارعاب بي دليل« ناظران 
بين المللي از س��وي ايران بوده است. آژانس بين المللي 
ان��رژي اتمي نيز در بيانيه اي، رفتار اي��ران با بازرس اين 
سازمان را غيرقابل قبول دانست. در بيانيه آژانس آمده 
اس��ت كه ممانعت از خروج يك بازرس از كشور، به ويژه 
وقتي كه آژانس بين المللي انرژي اتمي به او دستور انجام 

اين كار را داده غيرقابل قبول است و نبايد اتفاق بيفتد.
گرچه س��ازمان انرژي اتمي ايران و س��فير ايران در آن 
س��ازمان، علت منع ورود بازرس آژانس به سايت نطنز 
را نگراني از احتمال همراه داشتن مواد مشكوك عنوان 
داشته است و با بيان اينكه به طورمعمول همه بازرسان 
و وسايل همراه آنان در بدو ورود به هر يك از سايت هاي 
هسته اي مورد تفتيش و كنترل قرار مي گيرند، اما ظاهراً 
آژانس اين توضيحات را از ايران نپذيرفته و درباره مثبت 
بودن تست مواد خطرناك براي اين بازرس موافق نيست.

بر اين اساس و با توجه به اهميت بالاي موضوع پيش آمده، 
اين مقاله ضمن اشاره به مفهوم امنيتي سازي و امنيتي 
ساختن يك موضوع و تبيين روند پيشين امنيتي سازي 
پرونده هس��ته اي ايران، درصدد تحليل اقدام مشكوك 
بازرس آژانس به عنوان نشانه موجود در امنيتي سازي 

مجدد موضوع هسته اي ايران است.

  امنيتي سازي يك موضوع
مفهوم  امنيتي  ساختن  يكي از كانوني ترين مفاهيم در 
مكتب كپنهاگ است. اين مكتب اين ادعا را مطرح مي كند 
كه هر موضوع خاصي مي تواند غيرسياسي، سياسي يا 
امنيتي سازي   شود . ازلحاظ نظري  هر  مساله عمومي را 
مي توان روي طيفي  جا داد كه از  امور  غيرسياس��ي كه 
دولت با  آن  كاري ندارد و از هيچ راه ديگري هم موضوع 
بحث و تصميم گيري همگاني ق��رار  نمي گيرد  )تا امور 
سياسي( كه بخشي  از  سياست گذاري همگاني است  و 
مستلزم  تصميم گيري و تخصيص منابع  از  سوي دولت 
يا به ش��كل نادرتر نيازمند گونه اي ديگر از اراده جمعي 
اس��ت  )تا  امور امنيتي( كه همچ��ون تهديدي وجودي  
جلوه  مي كند كه  نيازمند  اتخ��اذ  تمهيدات اضطراري و 
انجام اقداماتي  در بيرون از مرزهاي عادي رويه سياسي 
را موجه مي كند كشيده شده است. در اصل  جايگاه  يك 
مس��اله روي اين طيف ثابت  و قطعي  نيس��ت ، بسته  به  
اوضاع واحوال، هر  مس��اله اي مي تواند روي هر بخشي از 
طيف جاي گيرد. يك موضوع زماني غيرسياسي است 
كه موضوع كنش دولت ها نيست يا در مباحثات  عمومي  
موردتوجه قرار نمي گيرد و زماني سياس��ي مي شود كه 
در چارچوب نظام سياس��ي رسمي يك دولت مديريت  
مي شود. درواقع، يك موضوع سياسي بخشي از سياست 
عمومي است كه مستلزم  تصميم گيري از سوي دولت  و 
تخصيص  منابع است. درنهايت اينكه، يك موضوع زماني 
در انتهاي طيف امنيتي شدن قرار مي گيرد كه مستلزم 
انجام كنش هاي اضطراري و فراتر از روال هاي سياسي 
و استانداردهاي دولت باش��ند . از ديد مكتب كپنهاگ 
هر مساله اي قابليت امنيتي شدن  را  دارد  به شرطي كه 
بتوان آن را به نقطه اي رساند كه در نقش تهديد وجودي  

پذيرفته  ش��ود. اينكه چگونه يك فعاليت شكل امنيتي 
مي گيرد بايد اشاره داشت كه در امنيتي سازي سه واحد  
تحليل  وج��ود دارد: »مرجع اش��اره«. يعني چيزي  كه  
امنيتي سازي  درباره  آن  صورت مي گيرد يا چيزهايي كه 
موجوديت آنها مورد تهديد قرار مي گيرد. كنشگر  امنيتي 
ساز  به كنشگري  گفته  مي شود كه بابيان اينكه يك چيز 
يا همان »مرجع اشاره« به لحاظ موجوديت مورد تهديد 
قرارگرفته، به امنيتي سازي موضوعات مي پردازد. معمولاً  
رهبران  سياسي، حكومت ها، گروه هاي لابي و گروه هاي  
فشار  ازجمله كنشگرهاي امنيتي ساز محسوب مي شوند. 
كنشگران عملكردي، يعني  فعاليت هايي كه آثار مهمي 
بر امنيت دارد . امنيتي شدن يك موضوع سياسي شده 
زماني اتفاق مي افتد كه يك كنشگر امنيتي ساز موضوعي 
را به عنوان يك تهديد وجودي. براي  يك مرجع اش��اره 
مطرح مي كند... پس ازآن، كنشگر امنيتي ساز بر ضرورت 
به كارگيري تدابير فوق الع��اده تأكيد  مي كند ؛ تدابيري 
كه  فراتر از هنجارهاي معمول در عرصه سياس��ي است 
و باه��دف برخورد با اين تهديد به كار گرفته  مي ش��وند 
اين مرجع اش��اره مي تواند يك دولت، حاكميت ملي، 
ايدئولوژي و هويت هاي دسته جمعي باشد. از  منظر  نظريه  
امنيتي  ساختن، بازيگر امنيتي ساز  نقش  بسيار كليدي و 
گسترده اي بر عهده دارد و تنها شرط حدوث امنيت بيان 

آن از سوي بازيگر امنيتي ساز است.

  روند و چگونگي امنيتي سازي 
فعاليت هسته اي ايران

آنچه از رويه پيش آمده بر پرونده هس��ته اي جمهوري 
اسلامي ايران مش��اهده و برداشت مي ش��ود، نشان از 
امنيتي سازي آن دارد. در بررسي مساله هسته اي ايران و 
بيان چگونگي آغاز روند امنيتي سازي اين موضوع، مطابق 
با سه واحد تحليل امنيتي سازي مكتب كپنهاگ، مي توان 
بيان داشت كه كنشگر امنيت سازي در موضوع هسته اي 
ايران، دولت هاي غربي به وي��ژه ايالات متحده امريكا و 
رسانه هاي تبليغاتي در اختيار آنها بوده است، مرجع اشاره 
نيز در اين تحليل، موضوع صلح و امنيتي بين الملل و رژيم 
به اصطلاح عدم اشاعه تسليحات كشتارجمعي بوده است، 
بدين ترتيب كه غرب به ويژه امريكا، با تبليغات رسانه اي 
بس��يار، اينگونه به اذهان عمومي القا نمودند كه برنامه 
هسته اي جمهوري اسلامي ايران، تهديدكننده صلح و 
امنيت بين الملل و برخلاف موازين عدم اشاعه سلاح هاي 
كشتارجمعي اس��ت. در اين تحليل كنشگر عملكردي 
موثر بر امنيتي س��ازي موض��وع هس��ته اي ج.ا. ايران، 
گزارش هاي آژانس انرژي اتمي و دبيركل آن )البرادعي(، 
مبني بر عدم شفافيت فعاليت هاي هسته اي جمهوري 
اسلامي ايران و نيز شائبه عدم همكاري ايران با اين نهاد 
بين المللي بوده است، درحالي كه جمهوري اسلامي ايران 
بيشترين همكاري ها را با آژانس انرژي اتمي داشته و در 
مقطعي نيز پروتكل الحاقي را به خواست آژانس به طور 
داوطلبانه اجرا نمود. ارجاع پرونده به ش��وراي امنيت و 
صدور قطعنامه ها حاكي از اين است كه كنشگر امنيتي 
ساز با تبليغات بسيار پيرامون مرجع اشاره نظير حفظ 
صلح و امنيت بين الملل و تهديدآميز بودن فعاليت هاي 

هسته اي ايران، ديگر دولت هاي تأثيرگذار در مناسبات 
بين المللي را قانع نمايد كه مساله هسته اي ايران تهديد 
زاست. سرانجام و متعاقب ارجاع پرونده هسته اي ايران، 
قطعنامه هاي شوراي امنيت عليه ج.ا. ايران صادر گرديد و 
به اين ترتيب مهم ترين كنشگر عملكردي موثر كه درواقع 
بهترين دليل و البته لازمه اصلي براي امنيتي تلقي شدن 
برنامه هسته اي ج.ا.ايران در نظام بين الملل بود، با تصويب 
قطعنامه هاي ش��وراي امنيت عليه برنامه هسته اي ج.ا. 

ايران، شكل نهايي به خود گرفت.
در تحلي��ل ابزارهاي غ��رب در امنيتي س��ازي فعاليت 
هسته اي ج.ا. ايران، ابتدا بايد به اپوزيسيون )منافقين( و 
ادعاهاي آنها نسبت به برنامه هسته اي جمهوري اسلامي 
ايران اشاره داشت كه اين اظهارات درواقع ابزار و گام اول 
در آغاز امنيتي سازي موضوع هسته اي ايران بوده است، 
چنانچه بيان گرديد، پرونده ايران در آژانس با بهانه واهي 
انحراف از فعاليت هاي هس��ته اي س��مت فعاليت هاي 
غيرمجاز، آن هم بر اس��اس ادعاي گروهك تروريستي 
منافقين از حالت عادي خارج شد و حالت ويژه به خود 
گرفت. ب��ه دنبال آن، بازيگران غرب��ي به ويژه امريكا در 
راستاي امنيتي سازي فعاليت هس��ته اي ايران، تهديد 
هس��ته اي ايران را در فضاي  بين ذهني  ساير كشورها و 
افكار عمومي جهاني برساخته و بزرگنمايي كردند و به تبع  
آن  رسانه هاي غربي نيز با به كارگيري واژگان و عبارات، 
برنامه هسته اي  ايران  را برجسته كردند. علاوه بر بازيگران 
غربي، آژانس بين المللي انرژي اتمي نيز، نقش ويژه اي 
در بزرگنمايي برنامه هس��ته اي ايران در اذهان و ايجاد 
زمينه اي امنيتي داشته است و در اين راستا مي توان به 
كنش كلامي آژانس بين المللي انرژي اتمي عليه فعاليت 
هسته اي  ايران و قطعنامه هاي آژانس عليه برنامه هسته اي  
ايران  اشاره داشت. كنش كلامي آژانس اينگونه بود كه 
از واژگان و عبارات��ي حاوي بار منف��ي براي بزرگنمايي 
برنامه هسته اي ايران استفاده مي نمود. آژانس به عنوان 
بازيگر امنيتي ساز با استفاده و انتخاب مكرر از واژگاني 
نظير شك و ترديد، تعليق، قصور و پنهان كاري و... اين 
برنامه را به مثابه تهديد و ناامني جهاني جلوه داد. شوراي 
حكام آژانس نيز  به عنوان  مرجع مهم صدور قطعنامه، از 
سال  ٢٠٠٣  چندين قطعنامه در مورد فعاليت هسته اي 
جمهوري اس��لامي ايران تصوي��ب  و در قطعنامه هاي 
تصويب ش��ده خود ، ايران را بارها موردانتق��اد  قرار داده 
است.  درمجموع نوع كنش كلامي همراه با قطعنامه هاي 
شوراي حكام آژانس انرژي اتمي، سبب برجسته شدن 
برنامه هسته اي جمهوري اسلامي ايران گرديد چراكه 
اين نوع بزرگنمايي و تهديد جلوه دادن فعاليت هسته اي 
در اذهان مخاطبان بس��يار مهم تر از وجود پديده عيني 

تهديدآميز بوده است.
درمجموع، ابزارهايي نظير منافقين، جاسوسان غرب در 
قامت بازرسان آژانس انرژي اتمي، جنگ  رسانه اي  غرب  
عليه  فعاليت هسته اي  جمهوري  اسلامي ايران و تبليغات 
و فضاسازي خبري رسانه هاي غربي عليه آن و نيز اقدامات 
رسانه اي و تبليغاتي آن پس از گزارش هاي آژانس انرژي 
اتمي، قطعنامه هاي ش��وراي حكام و نيز قطعنامه هاي 
شوراي امنيت سازمان  ملل  عليه  ايران، موجب گرديد كه  

افكار  عمومي جهان، به سمت امنيتي  ساختن  اين فعاليت 
س��وق يابد و بدين ترتيب پرونده هس��ته اي جمهوري 
اسلامي ايران كه در اصل ماهيتي حقوقي و فني داشت، 

به وضعيت امنيتي تبديل شد.

  بازرس مشكوك آژانس
نشانه اي بر امنيتي سازي  مجدد  هسته اي

بررسي نحوه عملكرد بازرس��ان آژانس انرژي اتمي در 
قبال ايران، نشان از بحران سازي و امنيتي سازي موضوع 
هسته اي ج.ا. ايران از سوي اين بازرسان آژانس درگذشته 
دارد، بازرساني كه به اذعان مقامات امريكايي به عنوان 
ابزارهاي اطلاعات��ي ايالات متحده عم��ل مي نمودند، 
چنانچه در سال 1391 »جي كارني« سخنگوي وقت كاخ 
سفيد بابيان اينكه امريكا برنامه هسته اي ايران را زيرنظر 
دارد، اشاره كرد كه بازرس��ان آژانس بين المللي انرژي 
اتمي چشم هاي ما هستند. بازرساني كه در ماموريت هاي 
بازرسي  خود در ايران، عمدتاً، درخواست هاي بازديد از 
مراكز حس��اس جمهوري اسلامي را طلب مي نمودند و 
نتيجه بازرسي هاي اين افراد نيز عمدتاً از مراكز اطلاعاتي 
غرب و رژيم صهيونيس��تي س��ر درمي آورد كه يكي از 
نتايج اين جاسوسي در قالب بازرسي، ترور دانشمندان 

هسته اي جمهوري اسلامي ايران است. 
به هرحال اكنون كه برنامه هس��ته اي ايران به وس��يله 
توافقنامه اي جهاني حل وفصل گرديده است و مطابق با 
اين توافق، نظام نظارتي از سوي بازرسان آژانس بر برنامه 
هسته اي ايران اعمال مي گردد، جلوگيري ايران از ورود 
بازرس آژانس به تأسيسات هس��ته اي نطنز، به عنوان 
موضوعي قابل بررسي در شوراي حكام آژانس انرژي اتمي 
مورد توجه قرارگرفته است. كاظم غريب آبادي سفير و 
نماينده دايم ايران نزد سازمان ملل و ساير سازمان هاي 
بين المللي مس��تقر در وين، در توضيح علت اين اقدام 
از س��وي ايران اين گزارش را به ش��وراي حكام آژانس 
ارايه داده اس��ت. در 28 اكتبر 2019 گروهي از بازرسان 
برنامه بازديد از سايت هسته اي نطنز را داشته اند. مطابق 
رويه هاي معمول نيز همواره فرآيند بازرس��ي معمولي 
در ورودي مجموعه انجام مي شود كه شامل استفاده از 
دستگاه هاي تشخيص شيميايي ويژه براي كشف طيفي 
از مواد انفجاري كه حاوي نيترات هستند، مي باشد. حين 
انجام فرآيند بازرسي معمول، آلارم دستگاه تشخيص 
روي يك فرد معيني روش��ن ش��د كه تيم امنيتي اين 
فرآين��د را مجددا چند بار تكرار كرد و نتايج، هر بار براي 
يكي از بازرس��ان يكسان بود. طبق گزارش، تنها يك بار 
از تجهيزات كنترلي استفاده نشد، بلكه در محيط هاي 
مختلف از اين تجهيزات استفاده شد و سنجش هاي مكرر 
با استفاده از تجهيزات تشخيص دهنده مختلف، نتايج 
يكساني را نشان داده است؛ بنابراين، هيچ شكي وجود 
ندارد كه برخي مواد مشكوك در اين حادثه وجود داشته 
اس��ت، حتي وقتي كه براي كيف دستي  بازرس مربوطه 

استفاده شد اما مجددا آلارم و هشدار داده شد.
مرور گزارش موضوع پيش آمده نشان مي دهد كه بازرس 
آژانس چه عمداً و چه سهواً با خود مواد غيرمجاز و آلوده 
هسته اي همراه خود داشته و قصد واردكردن اين مواد را به 

تأسيسات هسته اي ايران داشته است و مقامات ايراني نيز 
به خوبي اين مساله را از طريق دستگاه هاي هشداردهنده 
متوجه شده  و از آن ممانعت كرده اند. با اين حال و با ارايه 
گزارش مبسوط نماينده ايران به آژانس، شوراي حكام 
آژانس جلس��ه اي غيرعلني را براي بررسي يك موضوع 
پادماني و همچنين وضعيت اين بازرس آژانس در ايران، 
برگزار نمود. نكته اينجاست كه برگزاري هر نوع نشست 
غيرعلني در شوراي حكام براي بررسي دو موضوع عادي 
كه به هيچ وجه وصف فوري ندارند، رسميتي ندارد، لذا اين 
اقدام شوراي حكام موردانتقاد برخي كشورها قرار گرفت.

در مجموع با نظر به اينكه جاسوسانِ بازرس يا بازرسانِ 
جاس��وس آژانس انرژي اتم��ي و گزارش هاي مغرضانه 
آنها، هم��واره يكي از ابزارهاي در اختي��ار غرب در روند 
بحران سازي و امنيتي سازي پرونده هسته اي جمهوري 
اسلامي ايران درگذشته بوده اس��ت و با توجه به اينكه 
درگذش��ته نيز گزارش هايي را درب��اره خرابكاري هاي 
هس��ته اي در ايران از س��وي نهادهاي اطلاعاتي غربي 
داشته ايم، بنابراين تحليل اتفاقات پيرامونِ بازرس آژانس 
و بلافاصله برگزاري جلس��ه غير علن��ي پيرامون آن در 
شوراي حكام آژانس، به عنوان نشانه اي بر امنيتي سازي 
مجدد موضوع هس��ته اي ايران از س��وي غ��رب، تلقي 
مي شود. به عبارت ديگر دقت بر گزارش اتفاقات پيرامون 
بازرس آژانس در ايران، ذهن هر تحليلگري را به سمت 
امنيتي س��ازي مجدد برنامه هس��ته اي از سوي غرب، 

سوق مي دهد.

  نتيجه گيري
بررسي روند امنيتي ش��دن موضوع هسته اي، منجر به 
شناخت طراحي راهبردهاي امنيتي در برابر تهديدات 
امنيتي و شناخت امنيتي س��ازي هاي مشابه دشمنان 
در آتي و همچنين قدرت تشخيص موضوعات امنيتي و 
غيرامنيتي از هم در سطح كلان و خرد تصميم گيري براي 
كشور مي شود. همان گونه كه اشاره گرديد در سال هاي 
گذشته مجموع ابزارهايي نظير اپوزيسيون، جاسوسان 
غرب در قامت بازرسانِ آژانس، كنش كلامي مغرضانه 
آژانس، تبليغات رسانه اي  غرب  و قطعنامه هاي شوراي 
امنيت سازمان  ملل  عليه  ايران مجموعاً موجب شد كه 
افكار  عمومي جهان به س��مت امنيتي  س��ازي فعاليت 

هسته اي جمهوري اسلامي ايران سوق يابد.
اكنون، براي امنيتي سازي مجدد مساله هسته اي ايران 
و يافتن بهانه اي براي فرستادن پرونده ايران به شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد لازم است كه مطابق با سه واحد 
تحليل امنيتي سازي مكتب كپنهاگ، كنشگر امنيت 
ساز؛ )شامل دولت هاي غربي به ويژه امريكا و رسانه هاي 
تبليغاتي در اختيار آن ها( و مرجع اشاره )منظور صلح و 
امنيت بين الملل و نظام پادماني و نظارتي پذيرفته شده 
از سوي ايران در توافقنامه برجام( و كنشگر عملكردي 
موثر بر امنيتي سازي )گزارش هاي آژانس انرژي اتمي و 
بازرسان آن( هماهنگ با يكديگر، عليه برنامه هسته اي 
ايران عمل نمايند. بر اين اساس و با توجه به نشانه هاي 
موجود اين احتمال وجوددارد كه سناريوي امنيتي سازي 
هسته اي ايران مجدداً در دستور كار قرارگرفته است. با 
اين احتمال وظيفه سنگيني كه سازمان هاي اطلاعاتي 
و حراستي جمهوري اس��لامي ايران در مقطع فعلي بر 
عهده دارند، اين اس��ت كه مراقب باشند، به هيچ عنوان 
بهانه اي به آنها داده نشود تا در امنيتي  سازي موفق عمل 
نمايند. بر دستگاه سياست خارجي و ديپلماسي ايران لازم 
است كه مانع از آن شوند كه يك نهاد بين المللي )آژانس( و 
بازرسانش به عنوان ابزاردست ايالات متحده و متحدانش 
عمل نمايد، جمهوري اسلامي ايران بايد از آژانس تقاضا 
نمايد كه بازرسان، از كشور هاي بي طرف و البته غير غربي 
انتخاب شوند و البته سازوكار انتخاب بازرسان نيز شفاف 
شده و درباره انتخاب آنها با اعضا ي آژانس مشورت شود.

بر دستگاه  ديپلماس��ي كشور لازم اس��ت، به آژانس و 
كش��ورهاي غربي تذك��ر دهند ت��ا از بزرگ نمايي اين 
موضوعات عادي: )منع ايران از ورود بازرس مشكوك( و 
متعاقباً جلسه پيرامون اين قبيل موضوعات كه از طريق 
تعاملات عادي و روتين ايران و آژانس قابل حل هستند 
)كه در واق��ع به منظور امنيتي س��ازي مجدد موضوع 
هس��ته اي ايران صورت مي گيرد(، خودداري نمايند و 
به روال حقوقي و ديپلماتيك جاري پايبند باش��ند، در 
غير اين ص��ورت مي توان گفت كه آژان��س از آنچه در 
وراي موضوع پيش آمده در خص��وص بازرس مربوطه 
ص��ورت گرفته، باخبر بوده و در اي��ن صورت ايران بايد 
روند همكاري هاي خود را با آژانس كاهش داده و از ورود 
بازرسان آژانس كه روزانه از مراكز هسته اي ايران بازديد 
منبع:شمس مي نمايند، جلوگيري نمايد.  

دكتر محمود سريع القلم، اس��تاد دانشگاه در مطلبي 
كه در س��ايت خود منتش��ر ك��رد، نوش��ت: چندي 
پيش، دول��ت زلاندنو رس��ماً اع��لام كرد ك��ه ديگر 
ش��اخص اصلي پيشرفت كش��ور را بر اس��اس توليد 
ناخالص داخلي )GDP( اندازه گي��ري نخواهد كرد. 
 به ج��اي آن، ش��اخص واقع��ي پيش��رفت )GPI( يا

 Genuine Progress Index را مبنا قرار خواهد 
داد. اين تصمي��م دولت زلاندنو با توج��ه به تحولات 
بين المللي اتخاذ ش��ده اس��ت.  طي 3 دهه اخير ورود 
چين، هند و برزي��ل به فرآيندهاي تولي��د و خدمات، 
اقتصاد كشورهاي غربي را دچار بحران هاي جدي كرده 
است. عده اي معتقدند كه اقتصاد بين الملل به واسطه 
جنگ تج��اري و تعرفه ميان امريكا و چي��ن وارد دوره 
»جهاني زدايي« )Deglobalization( شده است. 
جنگ تعرفه ها صرفاً برآمده از دولت ترامپ نيست بلكه 
اجماعي در دستگاه هيات حاكمه امريكا اعم از موسسات 
تحقيقاتي، نهادهاي امنيتي و كنگره اين كشور است. 

طي گزارشي از سوي شوراي روابط خارجي امريكا تحت 
 Innovation and National Security:( عنوان
Keeping Our Edge( موضوع تعرفه نوعي ضرورت 
به صورت تلويحي براي مقابله با رشد سريع و همگاني 
چين مطرح شده است.  چين با آرامش و بدون سروصدا و 
تبليغ به ويژه در هوش مصنوعي، IT و 5G، پيشرفت هاي 

منحصر به فردي به دست آورده است. 
اروپا به جز چند كش��ور در شمال قاره، عموماً سياست 
حفظ وضع موجود را پيش گرفته است. ژاپن از اقتصاد 
دوم جهان به س��وم و با رش��د هند احتمالًا در جايگاه 
پايين تر قرار خواهد گرفت. يك دهه آينده جهان بدون 
توجه به احزاب سياسي و ماهيت فكري سياستمداران، 
دهه پرتنش سياس��ي و اقتصادي ميان شرق و غرب و 
مدارهاي اقتصاد جهاني خواهد بود. امريكا بدون توجه 
به اينكه چه جرياني در كاخ سفيد حاكم باشد، سياست 
تهاجمي نسبت به رقباي اقتصادي خود پيش خواهد 
گرف��ت. اما آنچه سياس��ت دولت زلاندن��و را اهميت 

مي بخشد، رشد نابرابري ها، اختلاف عميق در درآمدها 
و فاصله طبقاتي جدي در اقتصاد كشورهاي غربي است. 
در حالي كه طي دو دهه گذش��ته 400 ميليون نفر به 
طبقه متوسط چين و هند اضافه شده است، در امريكا 
حدود 25 درصد از جايگاه طبقه متوسط كاسته شده و 
تشكيلات عظيم و قدرتمند شركت هاي IT در انباشته 
شدن ثروت و پس انداز خود در حوزه سياست گذاري 
و قانون گ��ذاري نقش تعيين كنن��ده اي ايفا كرده اند. 
واكنش حوزه سياست در مبارزات انتخاباتي از طرف 
نامزدهاي دموك��رات، افزايش ماليات و توزيع عادلانه 

ثروت بوده است. 
تولي��د ناخال��ص داخلي در س��طح جهان��ي به طور 
ش��گفت انگيزي در دوره جهاني ش��دن افزايش پيدا 
كرده است. اما اين سطح توليد و ثروت به علت ناتواني 
نهادهاي قانون گذاري موفق ب��ه توزيع عادلانه نبوده 
اس��ت. هم اكنون در 19 كش��ور، تظاهراتِ گسترده و 
اعتراضات فراگير نس��بت به سياست هاي اقتصادي 

و تبعي��ض اجتماع��ي و مدن��ي در جريان اس��ت. در 
كشورهايي كه نهاد دولت و حاكميت فراتر از كارتل ها، 
منافع خاص و لابي هاي موثر ايستاده اند اين اعتراض ها 
و تظاهرات يا وجود ندارد يا در حداقل خود اس��ت. به 
عنوان مثال، در آلمان عموماً هر تصميمي تحت تأثير 

اين دو سوال است: 
آيا اين تصميم را اكثريت مردم تأييد مي كنند؟

آيا اين تصميم به نفع اكثريت مردم آلمان است يا خير؟
دولت زلاندنو با پذيرش GPI در پي اين هدف اس��ت 
كه: هر فردي كه شهروند زلاندنو است بايد طبق قانون 
از تمامي ش��اخص هاي اجتماعي، اقتصادي و محيط 
زيستي برخوردار باشد. GPI تحقق اين امر را وظيفه 
دولت مي دان��د. حمايت از بخش خصوصي، صادرات، 
سرمايه  گذاري خارجي، تخفيف مالياتي و عموم مسائل 
مربوط به سياست گذاري اقتصادي تحت الشعاع تأمين 
نيازها و منافع تك تك شهروندان، آينده آنها بر اساس 
قانون گذاري و نظارت سياست هاي توزيعي و دسترسي 

به امكانات اس��ت. ش��ايد بتوان اينگونه نتيجه گرفت 
كه دولت و حاكميت زلاندنو قب��ل از آنكه در معرضِ 
مشكلات اجتماعي و اقتصادي قرار گيرد، خود تصميم 
به تغيير استراتژي و رهيافت گرفت تا پيشگيري كند. 
از اين رو، فهم روندهاي داخلي و بين المللي را مدنظر 
قرار داد. تبعيض و بي عدالتي يك پديده جهاني شده 
است و شبكه هاي اجتماعي، اهرم قدرتمندي در اختيارِ 
عامه مردم ق��رار داده تا اعتراض خود را س��ازماندهي 
كنند. طي دهه هاي 1870 – 1830، نظام س��رمايه 
داري در برابر چالش هاي جدي نيروي كار قرار گرفت. 
هم اكنون نيز، دولت ها به شركت ها و بخش خصوصي 
فشار مي آورند تا مسووليتِ اجتماعي خود را بپذيرند تا 
در سايه ثباتِ مدني و سياسي بتوانند كار خود را ادامه 
 . )Corporate Social Responsibility( دهند
جلوگيري از تبعيض، توزيع ثروت/ امكانات و پذيرفتن 
مسووليت اش��تباهات، كليدي ترين ابعاد حكمراني 

نوين شده اند.
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پرده دراماتيك 
از نمايش ديپلماتيك

حسن شكوهي نسب|ايرنا|
 ادبيات خصمان��ه و توهين آميز بين رهبران امريكا 
و كره شمالي كه با س��ه ديدار نمادين جاي خود را 
به تظاهر براي تنش زدايي داده ب��ود اينك در حال 
بازتكرار است؛ وضعيتي كه از بُن بست در مذاكرات 
واشنگتن و پيونگ يانگ حكايت دارد. رفتار خصمانه 
اخير »دونالد ترامپ« و »كيم جونگ اون« رهبران 
امريكا و كره شمالي، جهان را به ياد ماه هاي نخست 
ورود ترامپ به كاخ سفيد انداخته است؛ گويي سران 
دو كشور نااميد از دستيابي به هدف و توافق بزرگ به 
همان خانه اول در بازي برگشته اند. جنگ لفظي و 
جدال كلامي ترامپ و كيم در روزهاي اخير به صدر 
اخبار و توجه رس��انه هاي جهان تبديل  شده است. 
چند روز پيش رييس جمهوري امريكا در نشس��ت 
سالانه »س��ازمان پيمان آتلانتيك شمالي« )ناتو( 
در لندن رهبر كره شمالي را »مرد موشكي« ناميد و 
تهديد كرد كه »امريكا حق استفاده از نيروي نظامي 
براي متقاعد كردن پيونگ يانگ به دست كشيدن از 
زرادخانه هسته اي اش را براي خود محفوظ مي دارد.« 
سخنان ترامپ و »مرد موشكي« خطاب كردن كيم، 
ش��باهت زيادي به ادبيات و مشاجرات لفظي سال 
2017 رييس جمهوري امريكا داش��ت. او آن زمان 
نيز رهبر كره ش��مالي را »مرد موشكي كوچك« و 
»ديوانه« خطاب مي كرد. جاي تعجب نيس��ت كه 
همانند آن سال ها، شاهد اقدام متقابل و كاربرد ادبياتي 
مشابه از سوي رهبر كره شمالي باشيم. بنابراين، كيم 
تلاش كرد همزمان به »تهديد« و »تحقير« ترامپ 
واكنش نشان دهد. وي كه پيشتر ترامپ را »پيرمرد 
عقل باخته« خطاب مي كرد، اين بار رييس جمهوري 
امريكا را »ياوه گو و خرفت« توصيف كرد كه »ميزان 
خرفتي و كودني« او باعث شده كه به دنبال منازعه 

و تنش باشد.
حال اين پرس��ش به ذهن مي رس��د چه موضوعي 
باعث شده كه آن دو پس از سه ديدار و بيان جملاتي 
از سوي ترامپ مبني بر اينكه »عاشق روحيات كيم 
شده است«، اينك در برابر دوربين ها حاضر شده و با 

سخيف ترين واژگان بر يكديگر بتازند؟
هر چند دلاي��ل گوناگوني را ب��راي منازعه كنوني 
مي توان برش��مرد اما مهم ترين آن به آزمايش��ات 
موشكي كره شمالي در سايت »سوهه« برمي گردد؛ 
آزمايشي كه هر چند برخي رسانه ها پيش تر از آن پرده 
برداشته بودند ولي روز يكشنبه 17 آذرماه كره شمالي 
با اعلام اين خبر و »بسيار مهم« خواندن آزمايش به 
آن رسميت بخشيد. همچنين، خبرگزاري دولتي كره 
شمالي نيز اين آزمايش جديد در سايت پرتاب ماهواره 
سوهه را موفقيت آميز ارزيابي كرد. گفته مي شود كه 
در فاصله زماني بين 2012 تا 201۶ از سايت سوهه 
براي پرتاب موشك هاي دوربرد ماهواره بر استفاده 
مي شد و اينك برخي ادعا مي كنند كه كره شمالي از 
آن به نحو ديگري بهره مي برد. يك روز قبل از اينكه 
رسانه رسمي كره شمالي از انجام اين آزمايش خبر 
دهد، شبكه خبري »سي ان ان« از آن پرده برداشت 
و اين ط��ور ادعا كرد »بنا بر تصاوير ماهواره اي كه به 
دست اين شبكه رسيده، به نظر مي رسد پيونگ يانگ 
در حال از س��رگيري آزمايش  موتور موشك در اين 
س��ايت پرتاب ماهواره است.« به باور ناظران يكي از 
مهم ترين دلايل چنين اقدامي از سوي كره شمالي، 
فرسايشي شدن گفت وگوها و نااميدي از دستيابي 
به امتياز در مذاكرات با ترامپي است كه بيش از هر 
موضوعي، ثبت رخداده��اي تاريخي و موفق جلوه 
ك��ردن در مقابل لنزهاي دوربين ه��ا اهميت دارد. 
آزمايشات موشكي كره شمالي پاسخي به ناكامي 
مذاكرات نمايشي و ش��وهاي تبليغاتي بوده است. 
همان طور كه پيش تر اشاره شد، از ميانه سال 2018 
تا به امروز رهبران امريكا و كره ش��مالي س��ه بار با 
يكديگر ملاقات كرده اند. آنها دو ديدار در سنگاپور 
و »هانوي« پايتخت ويتنام داشته اند كه برآيند آن از 
نگاه پيونگ يانگ »برگه اي خالي« است. سخنگوي 
كره شمالي چندي پيش هشدار داد كه در صورت عدم 
عقب نشيني ترامپ از سياست فشار بر پيونگ يانگ 
مبني بر كنار گذاشتن يكجانبه سلاح اتمي، توافق 
با واشنگتن را كه چند برگه خالي است پاره خواهد 
كرد. اختلاف بر س��ر سرعت و نحوه لغو تحريم ها از 
يك سو و نحوه برچيدن برنامه هسته اي كره شمالي از 
سوي ديگر از جمله مسائل لاينحل به شمار مي روند.

س��ومين ديدار كيم و ترامپ نيز به تيرماه امس��ال 
برمي گردد كه براي نخستين بار يك رييس جمهور 
امريكا قدم به خاك كره شمالي گذاشت. اين ديدار 
نمادين در منطقه غيرنظامي دو كره انجام گرفت و 
ترامپ با عبور از خط مرزي كره جنوبي به كره شمالي، 
نام خ��ود را در تاريخ ثبت كرد؛ دي��داري كه به رغم 
تاريخي بودن و هياهوي رسانه اي بي نتيجه و بدون 
دس��تاورد ماند. مقامات پيونگ يانگ كه پيش تر با 
تخريب برخي سايت هاي خود تلاش كردند گامي 
عملي و رو به جلو براي حل وفصل اختلافات با امريكا 
بردارند، اينك مايوس شده اند. آزمايش موشك هاي 
كوتاه برد كه تهديدي براي امريكا نباشد، اينك جاي 
خود را به آزمايش��ات حساس با موشك هايي با برد 
بلند داده  است. ناظران بر اين باورند كه تقريبا تمامي 
موشك هاي آزمايش شده امسال از سوي كره شمالي 
از نوع كوتاه برد بوده اند.از نگاه دولتمردان كره شمالي 
تنها آزمايشات هسته اي و موشك هايي با برد بلند 
و بالستيك مي تواند پاسخي به تحريم هاي امريكا 
باشد كه در طول اين مدت و چندين ديدار نمايشي، 
كوچك ترين روند كاهشي به خود نگرفته و همچنان 
تحريم ها به عنوان اهرم هاي فشار بر پيونگ يانگ به 
قوت خود باقي ان��د. در مجموع، مذاكرات نافرجام و 
نااميدي كره شمالي از لغو تحريم ها، كيم را در تقابل با 
امريكا مصمم تر كرده است. ضمن اينكه جدال لفظي 
و بازگشت به خانه نخست بازي در آستانه انتخابات 
رياست جمهوري امريكا به ضرر ترامپ و تيم وي تمام 
خواهد ش��د چرا كه او درصدد بهره گيري از توافق 
با كره ش��مالي به عنوان يك برگ برنده در جريان 

رقابت هاي انتخاباتي پيش رو است.



نظر 9 پرونده

عصر جديدي از رقابت راهبردي

روسيهوچيندرخاورميانهبهدنبالچههستند؟
ترجمه:مركزبررسيهاياستراتژيكرياستجمهوري| 

 چين و روس��يه هردو در س��ال هاي اخير مداخلات 
خود در خاورميانه را افزاي��ش داده اند. اين مداخلات 
ابعاد متعددي دارد از جمله تجارت و سرمايه گذاري، 
بخش انرژي، همكاري نظامي و فعاليت ديپلماتيك. 
حضور چين در خاورميانه در ده سال گذشته به شكل 
چشمگيري گس��ترش پيدا كرده و روس��يه در سال 
2015، با پياده كردن نيروي نظامي در س��وريه براي 
جلوگيري از س��قوط رژيم اسد، با شدت و حدت تمام 
دوباره به منطقه بازگشته است. دخالت فزاينده روسيه 
و چين در منطقه تأكيدي است بر اينكه ايالات متحده 
در عصر جديدي از رقابت راهبردي قرار دارد. اين رقابت 
نه تنها در اروپا و آس��يا بلكه در آفريقا، امريكاي لاتين 
و خاورميانه جري��ان دارد و در زماني در حال رخ دادن 
است كه بس��ياري از امريكايي ها به شكل قابل دركي 
از نقش ايالات متحده به عنوان رهبر و پليس جهاني 

خسته شده اند.
در اين بره��ه زماني رقابتِ راهب��ردي، چه چيزي در 
معرض خطر قرار دارد و كنش��گران مربوطه بر س��ر 
چه چيزهايي رقاب��ت مي كنند؟ هدف ايالات متحده 
تضمين ش��كوفايي اقتصادي و امنيتي پيوسته ما در 
دنيايي پيچيده و رقابتي اس��ت. روس��يه كشوري با 
برخورداري از يك دورنماي نظامي قوي، اما به لحاظ 
اقتصادي نابسامان، به دنبال آن است تا هر زماني كه 
بتواند موقعيت خود به عن��وان يك ابرقدرت را حفظ 
كند. چين هم با بهره گرفتن از قدرت اقتصادي عظيم 
خود، راهبردي درازمدت را در پيش گرفته كه هدف 
آن احياي چيزي است كه از نظر آنها جايگاه به حق و 
سنتي اين كش��ور در طول تاريخ به عنوان يك قدرت 

جهاني است.
براي برت��ري يافتن در اين رقابت، روس��يه در تلاش 
اس��ت تا نظم جهاني تحت هدايت اي��الات متحده و 
دموكراسي هاي غربي را مختل نموده و آنچه گستره 
نفوذ به حقِ خود در كش��ورهاي سابق اتحاد جماهير 
شوروي مي داند، دوباره برپا و رابطه بين ايالات متحده 
و اروپا را تضعيف كند. چين اما ايالات متحده را عاملي 
مي داند كه سعي دارد سر بر آوردن اين كشور به عنوان 
يك قدرت جهاني را مهار كند، لذا به دنبال آن اس��ت 
كه هم در تقابل با ايالات متحده برتري خود در آس��يا 
را تثبيت كند و هم نظم بين الملل را به گونه اي تعديل 
نمايد كه هر چه بيشتر در خدمت منافع و اهداف كشور 
چين باشد. ايالات متحده براي موفقيت در اين عرصه 
رقابت به يك اقتص��اد پويا و مولد ني��از دارد تا بتواند 
همچنان از نظم بين المللي كه موفقيت ما و نيز ديگران 
را در پي داشته است، محافظت كرده و آن را به درستي 
تعديل نمايد و در اين راستا بايد با هم پيمانان و دوستان 

خود ائتلاف داشته باشد.
رقابت راهبردي مورد اش��اره روي صحنه جهاني در 
حال اجراس��ت، ولي اي��ن رقاب��ت در خاورميانه يك 
تئاتر منطقه اي با اهميت به حس��اب مي آيد. با توجه 
به موقعيت جغرافيايي راهبردي و منابع انرژي بسيار 
گسترده اي كه روسيه و چين در اختيار دارند، اين رقابت 
براي هردو از اهميت بس��زايي برخوردار است. درك 
صحيح اهداف روسيه و چين در منطقه و اينكه چگونه 
براي دستيابي به اين اهدف تلاش مي كنند، مي تواند به 
تصميم گيري ايالات متحده در خصوص نحوه برخورد با 
حضور اين دو در خاورميانه و گزينه هاي سياستي پيشِ 

روي آن كمك كند. 

  روسيه در خاورميانه 
روس��يه در س��ال 2015 با مداخله در جنگ داخلي 
س��وريه، اعزام نيروي نظامي به مناطق��ي كه از نگاه 
مس��كو بيرون از »خارج نزديك« به حساب مي آيد، 
براي اولين بار پس از س��قوط شوروي سابق، بار ديگر 
به خاورميانه برگشت. روسيه حضور در خاورميانه را 
راه��ي براي معرفي دوباره خود ب��ه عنوان يك قدرت 
بزرگ در عرصه جهاني در بره هاي از زمان مي بيند كه 
نفوذ ايالات متحده در منطقه به نظر رو به افول گذاشته 
است. همانند برنامه هاي پكن، راهبرد خاورميانه مسكو 
به حفظ روابط حسنه با همه كشورهاي منطقه و كسب 
حداكثري فرصت ها در منطق��ه با حداقل تعهدات يا 

خسارات بالقوه براي خود متكي است.

  ديپلماسي و اقتصاد
 روسيه پيش از اعزام نيروي نظامي به سوريه در حال 
افزايش مداخلات خ��ود در منطق��ه خاورميانه بود. 
در منطقه اي كه روابط فردي اهمي��ت فراواني دارد، 
رييس جمهور ولاديمير پوتي��ن وقت زيادي را صرف 
ديدار از كشورهاي منطقه خاورميانه از جمله اسراييل، 
عربستان س��عودي، امارات متحده عربي، اردن، قطر، 
تركيه و ايران كرده اس��ت. روس��يه با تأكيد روي باور 
خود به حق حاكميت دولت ها و نيز مخالفت با هرگونه 
مداخله بيروني و شورشهاي مردمي داخلي، كار خود 
را در منطقه پيش ميبرد. مسكو همچنين عميقا نگران 
پتانسيل گسترش افراط گرايي اسلامي و تروريسم به 
داخل خاك روسيه و كش��ورهاي همسايه آن است. 
بر اساس ديدگاه مس��كو، رخدادهاي بهار عربي و نيز 
مداخلات اي��الات متحده در عراق و ليبي به طور قابل 

توجهي منطقه را دچار بي ثباتي كرده است. 
روسيه خود را در نقشي در تقابل با ايالات متحده و به 
مثابه يك شريك قابل اطمينان براي منطقه معرفي 
مي كند كه در مورد حقوق بش��ر ي��ا آزادي اجتماعي 
داد سخن نمي دهد، بلكه با تجارت، سرمايه گذاري و 
ديپلماسي انرژي به كشورها كمك مي كند. اين كشور 
و خاورميانه در كنار هم بيش از 60 درصد ذخاير تأييد 
ش��ده نفت و گاز دنيا را در اختيار دارن��د و 50 درصد 
نفت دنيا و تقريبا 40 درص��د گاز طبيعي آن را توليد 
مي كنند. هنگامي كه روسيه و كشورهاي خاورميانه 
در كنار ه��م تصميم بگيرند منافع خاص��ي را دنبال 

كنند، اين كار پيامدهاي چشمگيري براي بازارهاي 
نفت و گاز دنيا در پي خواهد داشت. روسيه و عربستان 
س��عودي از محركان اصلي طرح سازمان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپك( به اضافه 1 بودند كه به شكل 
كام��لا تأثيرگذاري يك حد پايي��ن براي قيمت نفت 

تعيين كردند.
روس��يه نه تنها ي��ك صادركننده عمده نف��ت و گاز 
محسوب مي شود، بلكه مقادير قابل توجهي فناوري 
هسته اي نيز به خاورميانه صادر مي كند و قراردادهايي 
براي س��اخت نيروگاه هاي هس��ته اي در ايران، اردن 
و مصر بسته اس��ت و با عربستان س��عودي كه طرح 
جاه طلبانه ساخت 16 رآكتور تا سال 2032 را در سر 
دارد هم در حال گفت وگو براي انعقاد قراردادي از اين 

دست است.
ديپلماسي انرژي روس��يه اين كشور را قادر ساخته تا 
از يك دوران پرچالش در س��ال هاي اخير عبور كند، 
اما چش��م انداز درازمدت تر مسكو چندان اميد بخش 
نش��ان نمي دهد. همكاري با كش��ورهاي عضو اوپك 
ب��راي افزايش قيمت نف��ت، به روس��يه كمك كرده 

است تا خسارات اقتصادي ناشي از تحريم هاي غربي 
را جب��ران كند. اين كش��ور همچنين از كش��ورهاي 
خاورميانه براي خود كس��ب درآمد كرده اس��ت؛ در 
مقابل كش��ورهاي خاورميانه از مقداري از درآمد اين 
كش��ور براي خريدهاي بزرگ تسليحات روسي و نيز 
س��رمايه گذاري در اين كشور از طريق ابزارهايي مثل 
صندوق س��رمايه گذاري مستقيم روس��ي استفاده 
كرده اند. در آينده، وابستگي شديد روسيه و كشورهاي 
خاورميانه به درآمدهاي ح��وزه نفت و گاز با طيفي از 
دگرگوني ها در بازار انرژي به چالش كش��يده خواهد 
ش��د كه از جمله اين تحولات در بازار انرژي مي توان 
به سياس��ت هاي تهاجمي تغيير اقليم با هدف توقف 

استفاده از سوخت هاي فسيلي اشاره كرد.

   فعاليت نظامي و فروش تسليحات
 فروش تسليحات نيز يكي از مولفه هاي اصلي مداخله 
روس��يه در خاورميانه به حساب مي آيد. پنجاه درصد 
از فروش تسليحات روس��يه به خاورميانه اختصاص 
دارد كه اين مقدار در س��ال 2015 در حد 36 درصد 
بوده است. مداخله نظامي روسيه در كشور سوريه نه 
تنها مسكو را قادر ساخت طيف وسيعي از تسليحات و 
سيستم هاي تحويل خود را به صورت ميداني آزمايش 
كند، بلكه تبليغات بسيار روشني هم براي تجهيزات 
روسي به حساب مي آمد. با آنكه در منطقه خاورميانه 
تجهيزات نظام��ي ايالات متحده را حايز اس��تاندارد 
طلايي مي دانند، كش��ورهاي منطقه اغلب از شرايط 
سياست خارجي ضميمه شده به قراردادهاي فروش 
تس��ليحات امريكايي و كندي فرآيند فروش اين نوع 
تسليحات كه شامل شرط حفظ برتري كيفي اسراييل 
به لحاظ نظامي اس��ت، خس��ته هس��تند. در نتيجه 
سردمداران كشورهاي خاورميانه روسيه را به مثابه يك 
منبع جايگزين بسيار با دوام براي تهيه تسليحات خود 

مي دانند. در سال 2014 مصر يك قرارداد 3.5 ميليارد 
دلاري با روسيه امضا كرد و عراق به لحاظ بزرگي پس 
از هندوستان به دومين كشور واردكننده تسليحات 
روسي تبديل شد. روس��يه همچنين قراردادهايي با 
امارات متحده عربي امضا كرده است و گفته مي شود 
عربس��تان س��عودي و قطر هر دو براي خريد سامانه 
ضدهوايي اس400 در حال مذاكره با مسكو هستند. 
روسيه به خاطر توانمندي براي گفت وگو و كار كردن 
با هر كش��وري در منطقه به خود مي بالد، اما با توجه 
به پيچيدگي چشم انداز مربوطه، حفظ رويكرد داد و 
ستدي براي روابط در منطقه روز به ر وز چالش برانگيزتر 
مي شود. همكاري ديپلماتيك و نظامي روسيه با ايران 
اين كش��ور را با چالش ها و تناقضاتي روبه رو مي كند، 
چرا كه اس��راييل و بيشتر كش��ورهاي عرب منطقه 
تهران را تهديد اصلي براي منطقه مي دانند. در حالي 
كه سوريه چنانكه رييس جمهور سابق باراك اوباما و 
ديگران پيش بيني مي كردند براي روس��يه به باتلاق 
تبديل نشد، مداخله نظامي روسيه در آنجا وارد سال 
چهارم خود شده و هيچ راه حل ديپلماتيكي براي اين 
درگيري به چشم نمي خورد. روسيه براي حفظ اسد 
در قدرت با ايران همدست شده، از پايگاه هاي دريايي 
و هوايي اين كش��ور در لاذقيه و طرطوس محافظت و 
توسعه قدرت آن در حوزه درياي مديترانه و خاورميانه 
را تضمين مي كند، اما ايران دارد اسد را ترغيب مي كند 
در مقابل امتياز دادن ها مقاومت كند، موضعي كه در 

تقابل با موضع مسكو است. 
در سال هاي اخير، رابطه بين روسيه و اسراييل بسيار 
نزديك تر شده اس��ت كه مي توان به عنوان نشانه اين 
نزديكي به موافقت روسيه با حملات هوايي اسراييل 
ب��ه مواضع حزب الله در بيش از يك مورد اش��اره كرد. 
روسيه همزمان با ايران و حزب الله روي زمين همكاري 
مي كند و سامانه ضدهوايي پيش��رفته اس300 را در 
اختيار ايران و سوريه گذاشته است، اقداماتي كه اصلا به 
مذاق اسراييل خوش نمي آيند. در رابطه با يمن، روسيه 
در تقابل با ايران طرف كشورهاي حوزه خليج فارس 
را گرفته اس��ت، به اين صورت كه از موضع ش��وراي 
همكاري خليج فارس حمايت كرده و خواهان حل و 
فصل مشكل از طريق گفت وگو است. روسيه همچنين 
در رويكرد خود به ليبي به ش��دت با دولت هاي عربي 
منطقه همسو است. اين كشور از ژنرال خليفه حفتر 
كه يك رهبر شبه نظامي سكولار و دلال قدرتِ مورد 
حمايت مصر، عربستان سعودي و امارات متحده است، 
حمايت مي كند. در حالي كه روسيه سعي مي كند با 
اكثر كش��ورهاي منطقه همكاري كن��د، رويكرد اين 
كشور شديدا معاملاتي است و به همين خاطر ممكن 
است ميزان اعتماد رهبران كشورهاي خاورميانه براي 

سرمايه گذاري روي اين روابط كم شود.
در حالي كه روس��يه به خاطر اقداماتش در اوكراين، 
حمله به اشخاص در خارج از خاك اين كشور و دخالت 
در انتخابات در ايالات متحده و اروپا خود را به شدت در 
اروپا تحت فش��ار مي بيند، خاورميانه براي اين كشور 
منطقه اي اس��ت ك��ه در آن مي تواند نش��ان دهد كه 
همچنان يك قدرت بزرگ است. با آنكه دخالت روسيه 
در سوريه را مي توان دست كم در اين اواخر تا حدودي 
موفقيت آميز تعبير كرد، به نظر نمي رس��د اين كشور 
توان اقتصادي يا اش��تياق لازم را براي انجام عمليات 
اعزام نيروي نظامي، كه روسيه را قادر به اتخاذ رويكردي 

فراگيرتر و درازمدت در منطقه مي كند، داشته باشد.

  چين در خاورميانه 
خارج از منطقه آسيا،اقيانوس��يه، احتمالا براي چين 
منطق��ه خاورميانه مهم ترين بخش دنيا به حس��اب 
مي آي��د. به خاطر قدرت اقتصادي چش��مگير چين، 
كشورهاي خاورميانه هم به نوبه خود احتمالا پكن را 
مهم ترين پايتخت دنيا بعد از واش��نگتن مي دانند. به 
واسطه اتصال به درياي مديترانه و اروپا از طريق كانال 
س��وئز، خاورميانه براي چين يك موقعيت فوق العاده 
راهبردي محسوب مي ش��ود كه منبعي حياتي براي 
انرژي هاي بسيار ضروري و منطقه اي براي توسعه روابط 

اقتصادي آن است. 
چين در پي آن است كه خاورميانه موقعيت اين كشور 
به عنوان يك قدرت نوظهور را بپذيرد و روابط رو به رشد 
خود با كشورهاي منطقه را فرصتي براي ايجاد توازن با 
نفوذ ايالات متحده مي داند. چين تحت تأثير نياز خود 

براي دسترسي قابل اعتماد به منابع انرژي منطقه جهت 
تأمين سوخت مورد نياز براي رشد خود در داخل، به 
نظر دنبال راهبردي در خاورميانه اس��ت كه بر حفظ 
روابط مثبت با همه كشورهاي منطقه و پرهيز از گرفتار 
شدن در دام درگيري هاي مختلف منطقه مبتني است. 
به هر حال، از آنجا كه حضور اقتصادي چين مستلزم 
مداخله روزافزون سياسي در منطقه است، اين وضعيت، 
احتمالا رفته رفته دش��وارتر خواهد ش��د. پكن كه با 
روش هاي حكومتي خودكامه در كشورهاي منطقه 
هيچ مشكلي ندارد، روي سياست عدم دخالت در امور 
ديگر كشورها تأكيد مي كند و براي مشاركت و كمك 

توسعه اي خود شرط نمي گذارد. 

  سرمايه گذاري در حوزه انرژي و اقتصادي
 موت��ور محركه حض��ور روز افزون چي��ن در منطقه 
خاورميانه، نياز پيوسته اين كشور به انرژي و دسترسي 
به بازارهاي اقتصادي در اقصي نقاط دنيا است. چين 
نيمي از نفت مورد نياز خود را از خاورميانه و ش��مال 
آفريقا وارد مي كن��د و يكي از مصرف كنندگان عمده 

نفت ايران و عربستان سعودي به حساب مي آيد. طبق 
پيش بيني آژانس بين المللي انرژي اتمي، انتظار مي رود 

واردات چين از منطقه تا سال 2035 دو برابر شود.
 در پي اجراي ط��رح ابتكار كمربند و جاده در س��ال 
2013، رابطه اقتصادي چين با خاورميانه وارد مرحله 
جدي تر شد. در سومين نشست عمومي در هجدهمين 
كميته مركزي حزب كمونيست چين، پكن خاورميانه 
را منطقه »همسايه« معرفي كرد، كه بيانگر آن است 
كه خاورميانه در حال حاضر از اولويت هاي بالا در حيطه 
ژئواس��تراتژيك چين به حساب مي آيد. بخش اعظم 
تجارت و س��رمايه گذاري چين در اين منطقه شامل 
كش��ورهاي حوزه خليج فارس، با تمركز روي انرژي، 
ساخت زيرساخت ها، سرمايه گذاري در برق هسته اي، 
منابع انرژي نوين، كش��اورزي تأمين مالي مي شود. 
روابط پكن با عربستان سعودي و ايران از اهميت خاصي 
برخوردار است، اگر چه حفظ روابط سازنده با هر دوي 
اين كشورها كه دشمنان قس��م خورده هم هستند، 
احتمالا به طور فزاينده اي چالش برانگيز خواهد شد. 
ايران يك نقطه مركزي در طرح كمربند و جاده چين در 
خاورميانه است، كه تعداد فزاينده كارخانه هاي چيني و 
پروژه هاي ريلي، راهسازي و بندري در آنجا شاهدي بر 
اين ادعا هستند.  مصر، اسراييل و اردن كشورهاي حايز 
اهميتي در طرح كمربند و جاده به حس��اب مي آيند. 
اكثر كالاهاي چيني براي رس��يدن به اروپا از مس��ير 
كانال سوئز عبور مي كنند و پكن به طور فعال در حال 
گس��ترش حيطه همكاري در اطراف اين كانال است. 
اردن در سال 2015 با امضاي قراردادهايي با چين به 
ارزش 7 ميليارد دلار به بانك سرمايه گذاري زيرساخت 
آسيايي پيوست. در صورت بهبود وضعيت امنيتي در 
كشور سوريه، ممكن است اردن به نقطه اقدامي براي 

سرمايه گذاري آتي چين در اين كشور تبديل شود. 
در نهاي��ت، اس��راييل به دنب��ال يك پ��روژه راه آهن 

سريع السير با مش��اركت چين اس��ت كه تل آويو در 
بخش مديترانه اي را به ايالات در درياي سرخ متصل 
خواهد كرد. كش��ورهاي خاورميانه از سرمايه گذاري 
چين استقبال مي كنند، اما با گذشت پنج سال از آغاز 
طرح كمربند و جاده، برخي نش��انه هاي نگران كننده 
در حال نمايان ش��دن هس��تند. منتقدان با انعكاس 
دغدغه هايي كه در آس��يا به گوش مي رس��د، اش��اره 
مي كنند ك��ه پروژه هاي طرح كمربن��د و جاده اغلب 
به نظر مي رس��د كه بيش از آنكه به نفع كشور ميزبان 
باشند، در خدمت منافع چين هستند. شركاي چين و 
ناظران بيروني علاوه بر درخواست از اين كشور براي به 
كار گرفتن نيروهاي كار محلي به جاي كارگران چيني، 
همچنين پرسش هايي در مورد پايايي بدهي، تأثيرات 
زيست محيطي، فساد و انگيزه هاي كلي چين مطرح 
مي كنند. لحن خاموش رييس جمهور شي جين پينگ 
در مجمع اخير طرح كمربند و جاده در پكن نشانه اي 
براي پذيرش اين دغدغه ها و پتانسيل آنها در تضعيف 

روايت چيني بود.

  ديپلماسي و فعاليت نظامي
 با آنكه پكن به طور فزاينده اي از اينكه در دنيا به مثابه 
يك قدرت جهاني ش��ناخته شود استقبال مي كند و 
روابط با كش��ورهاي منطقه را در تقابل با نفوذ ايالات 
متحده مي بيند، اما تلاش هاي ديپلماتيك و نظامي 
چين در خاورميانه عمدتا در خدمت اهداف اقتصادي 
اين كشور هستند. چين اصل عدم دخالت خود در امور 
داخلي ساير كش��ورها را در ديپلماسي خاورميانه اي 
خود م��ورد تأكيد قرار مي دهد. اين كش��ور با رعايت 
احتياط در خصوص گرفتار نش��دن در درگيري هاي 
ف��راوان منطقه، به دنبال آن اس��ت كه ب��ا همه طرح 
دوستي ريخته و با هيچ كشوري دشمني نداشته باشد. 
نمونه بارز اين سياس��ت روابط قابل توجه اين كشور 
با ايران و عربس��تان سعودي اس��ت. توانايي چين در 
دور ماندن از درگيري هاي منطقه و همزمان توس��عه 
مش��اركت اقتصادي خود در آنجا برگرفته از سواري 
مجاني گرفتن از اقدامات ايالات متحده براي تضمين 
امنيت در منطقه اس��ت. چين ع��لاوه بر نياز به منابع 
انرژي منطقه و اس��تقبال از اينكه در خاورميانه آن را 
يك قدرت نوظهور بدانند، همچنين به دنبال تضمين 
امنيت خود هم در داخل كش��ور و هم در اطراف اين 
كشور اس��ت. اويغورها، جمعيت اقليت مسلماني كه 
عمدتا در منطقه غربي ش��ين جيانگ سكونت دارند، 
ي��ك دغدغه ويژه داخلي براي پكن هس��تند. پكن از 
گس��ترش ايدئولوژي افراطي اس��لامي هراس دارد و 
گزارش هاي مربوط به پيوستن اويغورهاي چيني به 
دولت اسلامي عراق و شام )داعش( در عراق و سوريه 
را با نگراني كنترل مي كند. ديپلمات هاي چيني براي 
حصول اطمينان از اينكه كش��ورهاي منطقه از رفتار 
چين با جمعيت اويغورها در سال هاي اخير و تأسيس 
آنچه اكنون اردوگاه ها عظيم بازداشت در شين جيانگ 
است، آشكارا انتقاد نكنند، سخت كار كرده اند. چين از 
اين مي ترسد كه تبليغات موجب شعله ور شدن آتش 
خشم يك جمعيت معترض شود و شايد حتي موجبات 
جلب پشتيباني مادي ايغورهاي مسلمان در خاورميانه 
را هم فراهم كنند؛ اقدامات اين كشور تا به امروز عمدتا 

با توفيق همراه بوده است. 
با آنكه چين يك وزنه اقتصادي سنگين در خاورميانه 
به حساب مي آيد، حضور نظامي آن در منطقه مزبور 

به طور قابل ملاحظه اي كمرنگ تر است. 
چين در س��ال 2017 يك پاي��گاه نظامي كوچك در 
جيبوتي احداث كرد، كشوري كه به لحاظ راهبردي 
در شاخ آفريقا، يك خط مهم كشتيراني بين المللي، 
واقع شده است. چين براي مشاركت در عمليات هاي 
چندجانب��ه ض��ددزدي دريايي در س��ال 2008 در 
خليج عدن سه ناو به منطقه اعزام كرد و همچنان در 
عمليات هاي ضددزدي دريايي مشاركت دارد. پكن در 
قالب عمليات سازمان ملل در سال 2012 در سودان، 
700 نيروي حافظ صلح به اين كش��ور اعزام كرد. به 
هر حال، با وجود ابراز نگراني در خصوص تروريس��م 
و تأكيد بر اقدامات ضد تروريس��م به عنوان يك حوزه 
بالقوه براي همكاري با ايالات متحده، چين در مقابل 
درخواست ها براي پيوستن به ائتلاف ضد دولت اسلامي 
)داعش(، حتي فقط براي حمايت مالي، مقاومت كرد 

و زير بار نرفت.
اينكه چين حضور نظامي خود در منطقه را به ش��كل 
چشمگيري افزايش دهد چندان محتمل نيست، اما 
عوايد اقتصادي رو بيش از 550 هزار چيني هم اكنون 
در خاورميانه زندگي و كار مي كنند چين در چندين 
موقعيت مختلف طي چند سال اخير شهروندان خود 
را از كشورهاي خاورميانه خارج كرده است .اگر چه اين 
اقدامات توسط وزراي دولت مدني چين سازماندهي 
شده بودند. وقتي ش��رايط امنيتي در سال 2011 در 
ليبي وخيم ش��د واحدهاي درياي��ي و هوايي ارتش 
آزادي بخش خلق چين كه بر حسب اتفاق در منطقه 
بودند، نقش محدودي، در تخليه 35000 ش��هروند 
چيني ايف��ا كردند. جالب توجه اينك��ه ارتش آزادي 
بخش خلق چين در تخليه تقريبا 600 شهروند چيني 
و 300 شهروند خارجي از يمن در سال 2015 نقشي 
اساس��ي ايفا كرد. اصولا راهبرد چي��ن در خاورميانه 
متأثر از منافع اقتصادي اين كش��ور اس��ت. چين در 
حال توسعه تعامل تجاري خود با كشورهاي منطقه 
است، اما به نظر نمي رسد علاقه اي به تعميق چشمگير 
فعاليت هاي ديپلماتيك يا امنيتي خود در اين منطقه 
داشته باشد. اين كشور هم مثل روسيه به تعامل خود با 
همه كشورهاي منطقه، حتي با وجود چالش برانگيزتر 
شدن شرايط به خاطر دورنماي پيچيده منطقه، ادامه 
مي دهد، اما احتمالا در مقابل كش��يده شدن بيشتر 
به درگيري هاي سياس��ي و نظامي فراوان در منطقه 
منبع:موسسهرند مقاومت خواهد كرد.  
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پوتين با قدرت انرژي 
ميدان داري مي كند

شهرهپولاب|ديپلماسيايراني|
2 دس��امبر2019 ولاديمير پوتي��ن، در يك ويدئو 
كنفرانس با شي جين پينگ، شروع به كار گازرساني از 
طريق خط لوله گاز سيبري با عنوان »قدرت سيبري« 
را اعلام كردند.   قدرت سيبري بخشي از طرحي است 
كه پوتين براي كاهش وابستگي كشورش به مشتريان 
گاز در اروپا و ورود به اقتصادهاي رو به رشد آسيا دارد. 
پوتين به خوبي مي داند كه كه چگونه از صادرات گاز 
طبيعي به عنوان يك سلاح در سياست خارجي بهره 
گيرد. اتحاديه اروپا و امريكا در پي الحاق غيرقانوني 
شبه جزيره كريمه به روسيه در 18 مارس 2014 و بروز 
ناآرامي ها در شرق اوكراين اقدام به اعمال تحريم عليه 
مسكو كردند. از آن پس اتحاديه اروپا كه بزرگ ترين 
مشتري انرژي روسيه است، از مسكو فاصله گرفته و 
كاهش اتكاي انرژي خود به مسكو را مد نظر قرار داده 
است. چنانكه دونالد توسك، رييس شوراي اتحاديه 
اروپا در 20 ژوئن 2019 با تمديد تحريم هاي اتحاديه 
عليه روسيه تا آخر ژانويه 2020 اقدامات تنبيهي را 
عليه صنايع نفت و گاز روسيه در دستور كار قرار داده 
اس��ت. اين در حالي است كه اروپا به رغم تنش هاي 
سياسي ميان مسكو و بروكسل چاره اي جز افزايش 
مصرف گاز روسيه نداشته و در سال هاي اخير واردات 
گاز از روسيه به اروپا افزايش نيز يافته است. خط لوله 
1800 مايلي قدرت س��يبري براي روسيه جبراني 
است در برابر بازار انرژي اروپا كه بالقوه در حال كوچك 
شدن است.  ترس از تيرگي در روابط ديپلماتيك و نفوذ 
سريع منابع تجديد پذير با احتمال كاهش در تقاضا 
براي نفت و گاز طبيعي روسيه در درازمدت تهديدي 
براي مسكو از سوي اروپا است. در برابر اين تهديدات 
پروژه قدرت سيبري مي تواند وابستگي مسكو را به 
تأمين نمودن انرژي اروپا كاهش دهد. مسكو با اين 
خط لوله خواهد توانست با كاهش عرضه يا افزايش 

قيمت گاز، اروپا را تحت فشار قرار دهد. 
مسكو همزمان با ارسال اولين مولكول هاي گاز طبيعي 
به چين از طريق خط لوله قدرت س��يبري در حال 
راه اندازي دو پروژه انرژي ديگر يكي از طريق درياي 
بالتيك به آلمان، نورد استريم و ديگري به تركيه ترك 
استريم با دور زدن خاك اوكراين است. اين خطوط 
لوله از جمله ابتكارات پوتين است كه در كنار هم تلاش 
اس��تراتژيك براي محدود كردن حمل و نقل گاز از 
طريق اوكراين و تنوع بخشيدن به مشتري هاي گازي 
روسيه را نشان مي دهند. اوكراين كه سالانه حدود 3 
ميليارد دلار از طريق هزينه ترانزيت گاز روسيه به اروپا 
درآمد دارد، از مقامات امريكا خواسته است كه خط 

لوله نورداستريم )2NS2( را متوقف كنند. 
فاز دوم پروژه ترك استريم كه گاز را از طريق درياي 
سياه به تركيه و اروپا از طريق بلغارستان، صربستان، 
و مجارس��تان به اتريش منتقل خواهد كرد موجب 
نگراني ايالات متحده امريكا به دليل اثرات احتمالي 
آن بر امنيت انرژي اروپاي جنوب شرقي است. اگرچه 
واش��نگتن زنگ خطر واقعي را در انتقال گاز روسيه 
از طريق نورد اس��تريم 2 به طور مستقيم به آلمان با 
دور زدن اوكراين محس��وب مي نمايد. آلمان اصرار 
دارد كه گاز ارزان روسيه را حتي اگر خلاف مقررات 
اتحاديه اروپا باشد، دريافت نمايد. واشنگتن برلين 
را به مجازات هايي بر اساس قانون مقابله با مخالفان 

امريكايي از طريق تحريم ها تهديد نموده است. 
ايالات متحده كه با انقلاب شيل جايگاه روسيه را در 
بازارهاي جهاني نفت تضعيف كرده، مدت هاست كه 
متحدان اروپايي خود را به دور كردن از گاز روس��يه 
س��وق مي دهد. اين در حالي اس��ت كه واشنگتن با 
برخي از سياس��ت هاي خود موجب تقويت بخش 
انرژي روسيه شده است. به ويژه تحريم هاي اين كشور 
عليه كاراكاس و تهران باعث شده است كه بسياري از 
مشتريان پيشين نفت ونزوئلا و ايران به مسكو روي 
آورند.  اين سه پروژه بزرگ گازي روسيه داراي منافع 
اقتصادي و سياسي طولاني مدت براي روسيه بوده كه 
بتواند بازارهاي اروپايي در غرب و بازار چين در شرق را 
از آن خود كرده و علاوه بر جريان جديد درآمد موقعيت 

خود را به لحاظ استراتژيك نيز تقويت نمايد.
از سوي ديگر ادامه جنگ تجاري ايالات متحده و چين 
به طور فزاينده اي موجب نگاه پكن به مسكو به عنوان 
يك منبع انرژي قابل اعتماد شده است. در حالي كه 
امريكا مي توانس��ت يك منبع بسيار اميدوار كننده 
گازرس��اني براي چين باش��د، جن��گ تجاري بين 
واشنگتن و پكن از ماه مه 2019 موجب شده تا واردات 
گاز مايع چين از ايالات متحده متوقف گردد. نتيجه 
تحريم هاي تهاجمي عليه روسيه از سوي دونالد ترامپ 
رييس جمهور ايالات متحده همزمان با پيشبرد يك 
جنگ تجاري بسيار تهاجمي عليه چين اين بوده كه 
روسيه و چين در بسياري از جبهه ها بسيار نزديك تر 
ش��ده اند كه اين خط لوله نمونه بارز روابط عميق تر 
ميان پكن و مس��كو است. مش��اركت در پروژه هاي 
انرژي منحصر به قدرت س��يبري نب��وده و پكن با 
سرمايه گذاري ها و فناوري هاي ارايه شده در تكميل 
پروژه يامال در قطب شمال نش��ان داده كه شريك 
برجسته اي براي مسكو در توسعه منابع قطب شمال 
است. شركت هاي چيني با بي اعتنايي به تحريم هاي 
امريكايي و اروپايي به بخش انرژي روسيه وارد شده اند. 
زبيگنيو برژينسكي به دولت ايالات متحده نسبت به 
تهديد بزرگي كه توسط اتحاد استراتژيك بين چين و 
روسيه به وجود آمده، هشدار داده بود. قابل ذكر است 
كه اگر بتوان گفت پكن و مس��كو در برابر مداخلات 
واشنگتن و ديگران كنار هم خواهند ايستاد، اما بايد 
توجه داشت كه در طولاني مدت پكن تنها مشتري 
اين خط لوله گاز ارزان مي تواند روسيه را تحت فشار 
كاهش قيمت گاز ق��رار دهد. در مجموع موقعيت 
روس��يه در تامين گاز جهاني هرگز تا اين اندازه 
غالب نبوده و اين موقعيت ممتاز به روس��يه اين 
ق��درت را مي دهد تا هيچ درنگي در اس��تفاده از 
آن در راس��تاي دستيابي به اهداف ژئوپليتيكي 
و استراتژيكش ننمايد. به نظر مي رسد خط لوله 
»قدرت س��يبري« مي تواند آغازي براي دوران 

جديد ژئوپليتيك گاز طبيعي باشد.
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۴۳ درصد از حملات سايبري مربوط به شركت هاي كوچك تر است

روشهاييبرايايمنكردنكسبوكارها
گروه دانش و فن|

در حال حاض��ر مهاجمان به دليل ضعف هاي امنيتي 
موجود در كس��ب وكارهاي آنلاي��ن، به طور جدي در 
حال انجام حملات سايبري هدفمند هستند، از طرفي 
درصد بالايي از حملات سايبري مربوط به شركت هاي 
كوچك تر اس��ت، به همين دليل پيشگيري از حمله  
س��ايبري براي كس��ب وكارهاي كوچ��ك از مواردي 
است كه بايد براي امنيت س��ايبري آنها بسيار جدي 
گرفته  شود. در ش��رايط كنوني شركت هايي كه مورد 
حملات س��ايبري قرار مي  گيرند، ض��رر و زيان هاي 
مختلف را در ابعاد گوناگون تجربه مي كنند. حملات 
س��ايبري مي  تواند باعث خرابي، بدنامي و از دس��ت 
رفتن درآمد ش��ود كه اي��ن موارد، از دس��ته مواردي 
هس��تند كه كس��ب وكارهاي كوچ��ك از آنها دوري 
مي كنند. البته پيشگيري از حملات سايبري نيز يك 
بخش چالش برانگيز براي آنهاست. اگرچه در آخرين 
گزارش��ات ۴۳ درصد از حملات س��ايبري مربوط به 
شركت هاي كوچك تر است. اما اگر صاحب كسب وكار 
كوچك باشيد، مي توانيد امنيت خود را بهبود بخشيد. 
ارايه دهندگان راه حل هاي امنيتي، ابزارهايي را براي 
كس��ب  وكارهاي كوچ��ك و ارزان تر اراي��ه مي دهند.  
امروزه امكان عضويت در س��رويس هاي ضدبدافزار و 
فايروال cloud-based وج��ود دارد كه مي توانند 
حفاظتي مشابه با آنچه كه ش��ركت هاي بزرگ از آن 
لذت مي برند را فراهم كنند. گذشته از اين راه حل هاي 
متداول ، اقدامات پيشرفته تري مانند شبيه سازي نشت 
اطلاعات و حمله )BAS( در حال حاضر براي كسب وكار 
كوچك قابل دسترسي است. شبيه ساز BAS مي تواند 
با ارزيابي راه حل هاي امنيتي تمام پيش��گيري هايي 
كه از حملات س��ايبري كرده ايد، به شما كمك كند. 
پلت فرم BAS Cymulate به شما امكان مي دهد با 
راه اندازي حملات شبيه سازي شده عليه آن، تمهيدات 
امنيتي خود را براي آسيب پذيري هاي احتمالي بررسي 
كنيد. ارزيابي هاي مختلف اگر بتوانند فايروال را براي 
نقص هاي احتمالي در پيكربندي و حتي راه حل هاي 
امنيتي نقطه پاياني را بررس��ي كنند، به راحتي نقاط 
ضعف را تشخيص خواهند داد. اين ابزار حتي مي تواند 
حملات فيشينگ را شبيه سازي كرده تا ببيند كاربران 
تا چه حد احتمالًا در برابر حملات مهندسي اجتماعي 
آموزش ديده اند. با دانس��تن اين مشكلات مي توانيد 
تنظيم��ات يا تغيي��رات لازم را ب��راي برطرف كردن 
نقص ها انجام دهيد. بنا ب��ر آمارهاي موجود در حوزه 
كسب وكارهاي كوچك، بايد توجه كرد كه تهديدات 
در حوزه امنيت سايبري واقعي و جدي هستند و بعيد 
نيست هكرها در حال حاضر شركت شما را مورد هدف 
قرار داده باشند. به همين دليل، بايد اقدامات سختگيرانه 
امنيتي را اجرا كنيد كه بتواند حتي تهديدات پيچيده 
را خنثي كند. مركز ماهر )مديريت امداد و هماهنگي 

رخدادهاي رايانه اي( روش هايي را براي پيشگيري از 
حملات سايبري براي كسب وكارهاي كوچك پيشنهاد 
داده اس��ت. در اين گزارش، پنج مرحله وجود دارد كه 
مي توان براي اطمينان از محافظت از اطلاعات شركت، 
از آنها استفاده كرد: تعيين يك سطح پايه از نيازهاي 
امنيتي، سرمايه گذاري روي راه حل هاي امنيتي كارا، 
پياده سازي دقيق كنترل  سطوح مختلف دسترسي، 
تهيه  نسخه  پشتيبان از برنامه ها و به روزرساني مداوم 

نرم افزارها و آموزش امنيت سايبري به كارمندان.

    تعيين يك سطح پايه از نيازهاي امنيتي
صاحبان كسب وكار براي جلوگيري از حملات سايبري 
مربوط به كس��ب وكارهاي كوچك، با مجموعه اي از 
راه حل ها طرف هستند كه ممكن است گاهي استفاده 
از هر يك از آن موارد گمراه كننده باشد. براي شما مهم 
اس��ت كه ابتدا درك كنيد كه نيازهاي تجاري شما به 
چه صورت است، بنابراين مي دانيد براي پشتيباني از 
اين نيازها به چه نوع زيرساخت هاي فناوري اطلاعات 
نياز داريد. اين را بايد دانست كه بدون توجه به نيازهاي 
خود، اگر هم حتي بالاترين هزينه ها در حوزه فناوري 
اطلاعات و امنيت انجام شود، بديهي است منابع با ارزش 

خود را به آساني هدر داده  ايد.
ابتدا بايد درك كنيد كه چه حوزه هايي از كسب وكارتان 
بايد توسط فناوري پشتيباني شود. به اين ترتيب، شما 
قادر خواهيد بود نرم افزار و س��خت افزارهاي مورد نياز 
خود را شناسايي كنيد. علاوه بر اين، مي دانيد كه داده ها 
و منابع مربوط به شركت به چه صورت مورد استفاده 
خواهند بود. بايد دانست كه آيا از سرور داخلي يا فضاي 
ذخيره سازي ابري استفاده مي كنيد؟ با بررسي نيازها 
و داش��تن تصوري از ساختار كلي شركت خود در اين 
حوزه، مي توان مشخص كرد كه چه راه حل هاي امنيتي 
براي محافظت از هر يك از اين مولفه ها مورد نياز است.

اگر شبكه اداري كوچك شما فقط داراي سه ايستگاه 
كاري باشد، دستيابي به راه حل هاي امنيتي ارايه شده 
 ITبراي شركت هاي بزرگ مانند پلت فرم هاي مديريت
 security information and event يا حت��ي
management )SIEM( مي تواند براي ش��ركت 
شما زياده روي و هدررفت هزينه باشد. اگر بدون بررسي 
نيازها و بسترهاي خود از راه حل ها و ابزارهايي استفاده 
كرده و هزينه هايي را انجام دهيد، به احتمال فراوان قادر 

به بازگشت سرمايه خود نخواهيد بود.

    سرمايه گذاري روي راه حل هاي امنيتي كارا
س��رمايه گذاري در ابزارهاي امنيت��ي كارا گامي مهم 
است كه بتوان امنيت س��ايبري را تا حد زيادي برقرار 
كرد. استفاده از ابزارها براي محافظت از سيستم هاي 
كارمندان مانند آنتي وي��روس، ضدبدافزار و ابزارهاي 
امنيتي شبكه مانند فايروال از جمله راه حل هايي است 

كه بايد در شركت پياده  كرد. ممكن است نياز شما فراتر 
از ابزارهاي رايگان باش��د و بايد راه حل هاي بهتري كه 
بتواند تهديدهاي پيشرفته را شناسايي و با آنها مقابله 
كند، مورد اس��تفاده قرار دهيد و باي��د روي اين موارد 
سرمايه گذاري كنيد. اكنون بسياري از سرويس ها براي 
سازمان ها از طريق س��رويس هاي ابري موجود است 
وحتي براي استفاده از بسياري از ويژگي ها نياز به دانش 
بالا نيست و مي توان به راحتي از اين سرويس ها استفاده 
كرد. همچنين بايد بتوان اثربخشي اين ابزارها را ارزيابي 
و بررسي كرد. شايد نياز شما فراتر از ابزارهاي رايگان و 
لازم در راه حل هاي پيشرفته تري كه بتواند تهديدهاي 
پيشرفته را شناسايي و مقابله كند، سرمايه گذاري كنيد. 
شبيه سازي به شما اين امكان را مي دهد كه آزمايش و 
برنامه ريزي را به ص��ورت خودكار انجام داده تا بتوانيد 
تش��خيص دهيد كه آيا فاي��روال و آنتي ويروس هاي 

موجود تهديدات را نمايش مي دهند.

    پياده س�ازي دقيق كنترل سطوح مختلف 
دسترسي

هكرها براي دستيابي به رايانه ها و حساب هاي آنلاين 
از روش هاي مختلفي استفاده مي كنند. اگر براي بخش 
پس��ورد از يك عبارت استفاده شود احتمال موفقيت 
كاهش مي يابد. در عوض استفاده از كلمات و نمادهاي 

خاص، حروف ب��زرگ و عبارت هاي طولاني مي تواند 
مناسب باش��د. فعال كردن تاييد هويت دومرحله اي 
يكي از روش هاي جلوگيري از حمله سايبري است كه 
مي تواند يك لايه اضافي براي محافظت از حس��اب را 
اضافه كند. يك مورد دسترسي اضافي مانند رمز عبور 
يك بار مصرف )OTP( كه به يك حساب ايميل يا تلفن 
همراه ارس��ال مي ش��ود مي تواند از دسترسي هكرها 
به آن جلوگيري كند. جلوگيري از اس��تفاده مجدد از 
گواهي نامه ها نيز مي تواند مفيد باش��د. كاربراني كه از 
يك رمز عبور براي حس��اب هاي شخصي و حرفه اي 
خود اس��تفاده مي كنند، هم ش��ركت و هم خود را در 
معرض خطر قرار مي دهند. براي ايجاد رمزهاي قوي و 

منحصربه فرد مي توانيد از مدير پسورد استفاده كنيد.

    نس�خه پش�تيبان از برنامه ها و به روزرساني 
مداوم نرم افزارها

جهت جلوگي��ري از از بي��ن رفتن كام��ل اطلاعات، 
برنامه ريزي كرده و از داده هاي خود نس��خه پشتيبان 
تهي��ه كنيد. جهت ذخيره س��ازي اس��ناد موجود در 
كامپيوتر خود، از يك راه حل ذخيره س��ازي امن ابري 
استفاده كنيد. اين راه حل ها به شما امكان مي دهد تا 
داده هاي خود را در صورت خراب شدن بازيابي كنيد. 
در صورت اس��تفاده از نرم افزار به روزشده، مي توانيد از 

حمله هايي كه اطلاعات حساس را نيز سرقت مي كنند، 
جلوگي��ري كنيد. بنابراين ب��راي جلوگيري از حمله 
سايبري، اعلان هاي به روز را رد نكرده و فقط روي دكمه 
»remind me later« كليك نكنيد. اكثر برنامه ها 
داراي به روزرساني خودكار بوده و براي ساير برنامه هايي 
كه نياز دارند به صورت دستي به روزرساني شوند يك 

يادآوري براي كاركنان ارسال كنيد.

    آموزش امنيت سايبري به كارمندان
حملات مهندسي اجتماعي مانند فيشينگ همچنان از 
جمله روش هاي رايج براي دستيابي به سيستم هاست. 
در حقيقت در ۵۷ درصد از مش��اغل كوچك كه مورد 
حمله قرار گرفتند، گفتند كه قربانيان فيشينگ هستند. 
پس بايد اطمين��ان حاصل كنيد كه كاركنان ش��ما 
به راحتي در برابر اين كلاهبرداري ها قرار نمي گيرند. 
انجام آموزش امنيت سايبري بايد بخشي از روند كاري 
شما باشد. از طريق آموزش، همه مي توانند جدي بودن 
حتي يك اشتباه كوچك را درك كنند. آموزش منظم 
به كاركنان شما كمك مي كند تا از لحاظ امنيتي خود 
را توس��عه دهند. آنها مي دانند ك��ه چگونه مي توانند 
ابزارهاي امنيتي را به طور موثر مديريت كرده ، حملات 
فيشينگ را كش��ف و فعاليت هاي مشكوك را در يك 

شبكه تشخيص دهند.

ايندپندنت| واتس آپ اعلام كرد از يكم فوريه ۲۰۲۰ 
پشتيباني از دس��تگاه هاي اندرويد، آيفون و ويندوزفون 
با سيس��تم عامل قديمي را متوقف مي كند. به گزارش 
مهر، اپليكيشن پيامرس��ان واتس آپ اعلام كرده از اين 
پس از دس��تگاه هايي با نس��خه هاي قديمي سيس��تم 
عامل پش��تيباني نخواهد كرد. اين ش��ركت در صفحه 
پش��تيباني خود اعلام كرده پش��تيباني از نسخه هاي 
قديمي سيس��تم هاي عامل موبايل از يكم فوريه ۲۰۲۰ 
اجرايي مي ش��ود.  پس از تاريخ مذك��ور، آيفون هايي با 
سيستم عامل iOS8 و قديمي تر به واتس آپ دسترسي 
نخواهند نداشت. اين بدان معناست كه كاربران آيفون6 
و دس��تگاه هاي عرضه ش��ده پس از آن همچنان قادر به 
استفاده از پيامرسان خواهند بود. همچنين پشتيباني 
اپليكيشن مذكور از دس��تگاه هايي كه از سيستم عامل 
اندرويد قديمي تر از ۲.۳.۳ اس��تفاده مي كنند )اندرويد 
جينجربرد( نيز قطع مي شود. دستگاه هايي با اين نسخه از 
اندرويد نمي توانند يك حساب كاربري جديد در واتس آپ 
بسازند و حساب هاي كاربري كه اين نسخه يا نسخه هاي 
قديمي تر اندرويد ساخته شده اند نيز مسدود مي شوند. 
اندرويد جينجربرد در سال ۲۰۱۰ ميلادي عرضه شد و 
اكنون بسياري از دستگاه هاي سامسونگ، هواوي، سوني 
و گوگل مبتني بر آن هستند. در كنار اين موارد واتس آپ 
موبايل هاي ويندوز كه از سيستم عامل ويندوز فون 8.۱ 
يا قديمي تر استفاده مي كنند نيز پشتيباني نخواهد كرد.

آسوشيتدپرس| دادس��تان هاي ۲۴ ايالت امريكا 
طي نامه اي به كميسيون تجارت فدرال امريكا خواهان 
تصويب قوانين قدرتمندتري براي محافظت از كودكان 
زير ۱۳ سال در فضاي آنلاين شده اند. به گزارش مهر، 
دادس��تان كل ۲۴ ايالت امريكا از يك سازمان فدرال 
درخواس��ت كرده اند قوانين بهت��ري براي حفاظت از 
كودكان در فض��اي آنلاين تصويب كن��د. گروهي از 
دادستان ها نامه اي به كميسيون تجارت فدرال امريكا 
ارسال كرده اند و از اين س��ازمان فدرال خواسته اند تا 
قوانين مربوط به جمع آوري اطلاعات شخصي كودكان 
كمتر از ۱۳ سال را قدرتمندتر كند. آنها در اين نامه از 
سازمان مذكور خواسته اند ممنوعيت هاي مربوط به 
استفاده از اطلاعات براي رديابي كودكان در اينترنت 
را تقويت كند. هربرت اس��ليتري، دادستان كل ايالت 
تنسي در بيانيه اي اعلام كرد: »بدون اصلاح قانون فعلي، 
شركت ها همچنان سعي مي كنند براساس اطلاعات 
جمع آوري شده از كودكان پروفايل سازي كنند. طي 
دهه هاي آينده از اي��ن پروفايل ها براي هدف گرفتن 
كودكان استفاده مي شود. طبق اين نامه وب سايت ها و 
اپليكيشن هاي موبايل بيشتر اوقات اطلاعات كاربران 
از تاريخچه جس��ت وجو گرفته ت��ا موقعيت مكاني را 
جم��ع آوري كنند. دادس��تان هاي اي��ن ۲۴ ايالت از 
كميسيون مخابرات فدرال خواس��ته اند جمع آوري 

اطلاعات كودكان براي تبليغات را كاهش دهد.

انگجت| يكي از مديران ارش��د اپل ادعا مي كند اين 
شركت از پيامك ها و سوابق موبايل او جاسوسي كرده، 
در حال��ي كه اپل نيز از اين مدير خ��ود به دليل نقض 
قرارداد ش��كايت كرده اس��ت. به گزارش مهر، يكي از 
مديران ارشد سابق اپل ادعا مي كند اين شركت قبل 
از ش��كايت از او به دادگاه از پيامك هايش جاسوس��ي 
مي كرده است. در فوريه ۲۰۱۹ ميلادي، ژرارد ويليام 
سوم كه حدود ۱۰ س��ال در بخش تراشه هاي موبايل 
اپل كار مي كرد، اين شركت را ترك كرد. همان ماه او به 
شركت NuVia Inc  پيوست. او و چند برنامه نويس 
ديگر اپل اين شركت را با هدف توسعه پردازنده هايي 
براي مراكز داده تاسيس كرده بودند. در آگوست ۲۰۱۹ 
شركت اپل از ويليامز به دليل نقض قرارداد شكايت كرد. 
طبق اين قرارداد او نبايد در فعاليت تجاري ديگري كه 
با كسب وكار و محصولات اپل تداخل داشت، شركت 
يا درباره آن برنامه ريزي مي كرد. اكنون ويليامز شكايت 
اپل را زير سوال برده و ادعا مي كند اين شركت به طور 
غيرقانوني از پيامك ها و سوابق موبايل او جاسوسي كرده 
است. اسنادي كه به دادگاه ارايه شده به طور واضح نشان 
داده اپل پيامك هاي ويليامز را بررسي كرده و به سوابق 
موبايل او دسترس��ي داشته است. همچنين جزييات 
مربوط به مدت و تعداد تماس هاي ويليامز با موسسان 
Nu Via طي مدت زماني كه او هنوز كارمند اپل بوده، 

در شكايت وجود دارد.

گاردين| دولت استراليا قصد دارد قانوني را براي حفظ 
امنيت آنلاين تصويب كند. اين قانون به شركت هاي 
فناوري فشار مي آورد تا محتواي خود را بيشتر كنترل 
كنند. به گزارش مهر، دولت اس��تراليا به شركت هاي 
بزرگ اينترنتي درباره قلدري س��ايبري هشدار داده 
و در يك تحقيق جدي��د طرحي براي حل اين چالش 
ارايه كرده است. امنيت سايبري يكي از سياست هاي 
مهم اسكات موريسون، نخست وزير استرالياست. پل 
فلچر، وزير هنر و ارتباطات اين كش��ور اكنون وظيفه 
اجرايي كردن طرح امنيت سايبري را دارد. قرار است 
فلچر قانون امنيت آنلاين پيشنهادي را طي سخنراني 
خود در »نشنال پرس كلاب« توضيح دهد. طبق اين 
قانون ابزارهايي براي شناس��ايي و محافظت در برابر 
برخورده��اي مخرب در فضاي آنلاي��ن ايجاد خواهد 
ش��د. علاوه بر آن محتواي خطرناك هرچه س��ريع تر 
از ش��بكه هاي اجتماعي حذف مي ش��وند و ابزارهاي 
استخدام نيرو توسط تروريست ها نيز از بين مي روند. 
فلچ��ر در اين ب��اره مي گويد: »صنعت فن��اوري بايد 
مس��ووليت بيش��تري در اين باره قبول كند« دولت 
استراليا قصد دارد پس از سخنراني وزير ارتباطات و هنر 
درباره قانون امنيت آنلاين، از مردم نظرخواهي كند. اين 
قانون براي از بين بردن مضرات آنلاين طراحي شده و به 
شركت هاي فناوري فشار مي آورد تا مسووليت محتواي 

منتشرشده در پلتفرم هاي خود را قبول كنند.

انگجت| فيس بوك در نامه اي به مقامات انگليسي، 
امريكايي و استراليايي اعلام كرده رمزگذاري پيام رسان 
خود را تضعي��ف نمي كند. به گ��زارش مهر، مقامات 
امريكا، استراليا و انگليس اميدوار بودند پس از ارسال 
نامه اي شديداللحن، پيام رسان فيس بوك رمزگذاري 
»سربه س��ر )end-to-end(« را پاي��ان ده��د، اما 
فيس بوك نامه اي به اين مقامات ارسال و اعلام كرده 
رمزگذاري اپليكيشن هايي مانند فيس بوك مسنجر و 
واتس آپ را كمتر نمي كند. اين ش��ركت ادعا مي كند 
نمي توان در فرآيند رمزگذاري يك در پشتي ايجاد كرد 
كه فقط پليس و دولت ها به آن دسترسي داشته باشند. 
فيس بوك اش��اره مي كند، اگر قرار باش��د رمزگذاري 
كمرنگ تر ش��ود هر فردي در هر مكان��ي مي تواند به 
اطلاعات كاربران دسترسي داشته باشد. چنين روزني 
به مجرمان و هكرها اجازه مي دهد تا اطلاعات كاربران 
را سرقت كنند. همچنين فيس بوك اشاره كرده بيش 
از ۱۰۰ سازمان نيز به همين اصل معتقدند. پيش از اين 
اپل، گوگل، مايكروسافت و شركت هاي بزرگ ديگر نيز با 
كاهش رمزگذاري مخالفت كرده بودند. تاكنون مقامات 
به طور رسمي نسبت به نامه فيس بوك واكنش نشان 
نداده اند، اما به نظر نمي رسد سياستمداران به آساني اين 
نامه را قبول كنند. دولت ها معتقدند رمزگذاري سربه سر 
به تروريس��ت ها و مجرمان اجازه مي دهد به راحتي با 

يكديگر ارتباط برقرار كنند.

گوگل همواره امنيت را ب��ه عنوان يكي از اصلي ترين 
اه��داف خود در نظر گرفته اس��ت. در همين راس��تا 
ويژگي هاي جديد زيادي نيز به گوگل كروم آورده تا 
امنيت كاربران بيش از پيش تامين ش��ود. به گزارش 
ديجياتو، با ويژگي هاي امنيت��ي جديد گوگل كروم 
۷۹ اگر بخواهيد در سايتي به حساب خود وارد شويد، 
كروم به ش��ما مي گويد كه آيا رمز عبور و نام كاربري 
شما افشا شده اس��ت يا خير. همچنين گوگل كروم 

سعي مي كند تا به شما رمز عبور جديدتر و قوي تري 
پيش��نهاد دهد. گوگل در اين رابط��ه گفته كه مدت 
زيادي روي اين ويژگي صرف كرده است. ابتدا گوگل 
اين قابليت را در قالب افزونه براي ك��روم ارايه داده و 
چندي بعد نيز آن را براي تمام حس��اب هاي كاربري 
گوگل فعال كرده بود. ع��لاوه بر اين، گوگل كروم ۷۹ 
ويژگي محافظت از پرداخت هاي مشكوك به فيشينگ 
را نيز خواهد داش��ت. البته پيش از اين گوگل از ورود 

به سايت هاي فيشينگ نيز جلوگيري مي كرد ولي بنا 
بر س��خنان مدير اين كمپاني، از اين پس اين قابليت 
۳۰ درصد امن تر مي ش��ود. همچنين هرگاه كاربران 
بخواهند به س��ايتي وارد ش��وند كه رمزعبور حساب 
كاربري آن س��ايت با رمز عبور حساب كاربري گوگل 
يكي باشد، با اخطار گوگل كروم مواجه خواهند شد. 
تا پيش از اين تنها كاربراني كه همگام س��ازي گوگل 
كروم را روشن كرده بودند، مي توانستند از اين ويژگي 

اس��تفاده كنند، ول��ي از حالا به بعد تمام��ي كاربران 
مي توانند از قابليت جديد گوگل كروم ۷۹ بهره ببرند. 
همچنين گوگل مي گويد كه اين ويژگي براي تمامي 
پس��وردهاي ذخيره ش��ده در مرورگر كروم نيز فعال 
مي شود. در آخر نيز گوگل رابط كاربري مرورگر خود 
را در نسخه ۷۹ تغيير داده تا كاربران بهتر بفهمند كه 
رمز عبور ذخيره شده داخل حساب كاربري خودشان 
ذخيره شده يا شخص ديگري. در نتيجه از اين پس در 

سمت راست نوار آدرس، نام صاحب اكانت فعلي براي 
مدت كوتاهي نمايش داده مي شود تا كاربران راحت تر 
پسوردهاي ذخيره شده خود را مديريت كنند. با اين 
حال اگر از برنامه هاي مديريت كننده رمزعبور مانند 
Laspass استفاده مي كنيد، احتمالا اين ويژگي ها را 
براي مدت زيادي تجربه كرده ايد. اما اگر مي خواهيد 
از برنامه هاي كمتري استفاده كنيد، آپديت ۷۹ گوگل 

كروم براي شماست.

واتس آپ روي ميليون ها موبايل 
از كار مي افتد

درخواست براي حفاظت بيشتر 
از كودكان در اينترنت 

ادعاي مدير ارشد اپل
به جاسوسي اين شركت

قانون جديد استراليا
براي حفظ امنيت آنلاين

مقاومت فيس بوك درمقابل 
خواسته انگليس و امريكا 
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دنياي فناوري

هك شدن اطلاعات بانكي
در حمله به دولت الكترونيك

روزنام��ه نيويورك تايمز از هك ش��دن اطلاعات 
ميليون ها مشتري بانك هاي مختلف در ايران خبر 
داده و گفته اس��ت كه درز اي��ن اطلاعات احتمالا 
به كمك ي��ك عامل دولتي انجام ش��ده اس��ت. 
نيويورك تايمز در گزارشي كه منتشر كرده،  نوشته 
است، در پي رويدادهاي اخير ايران كه با اعتراض 
به گران شدن بنزين آغاز شد، يك شكاف امنيتي 
در سامانه هاي بانكي كشور پديد آمده است. اين 
روزنامه امريكايي شمار مش��ترياني را كه شماره 
كارت بانكي آنها ل��و رفته و در اينترنت منتش��ر 
ش��ده، ۱۵ ميليون نفر ذكر كرده اس��ت. روزنامه 
نيويورك تايمز در مورد بانك هايي كه به نوشته اين 
روزنامه مورد حمله سايبري قرار گرفته اند نوشت 
كه اين رويداد مربوط به سه بانك ملت، تجارت و 
سرمايه بوده است. هر سه اين بانك ها در فهرست 
تحريم هاي امريكا ق��رار دارند. نيويورك تايمز به 
نقل از برخي كارشناسان امنيت سايبري نوشته 
است: »پشت شكافي امنيتي در اين ابعاد احتمالا 
يك دولت ق��رار دارد و هدف آن هم احتمالا ايجاد 
بي ثباتي بوده اس��ت. اين كار تبهكاراني كه قصد 
باج گيري داش��ته باشند، نيس��ت.« اين روزنامه 
با اعلام اينك��ه اتفاق اخي��ر »جدي ترين« نقص 
امنيتي بانكي اي��ران بوده، همچنين توضيح داده 
كه اطلاعات منتشرشده شامل نام دارنده حساب 
و ش��ماره حس��اب بانكي افراد بوده اس��ت. با اين 
حال، محمد جواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات ايران روز گذشته در حاشيه جلسه 
هيات دولت، اظهار كرد: »ما با يك حمله بس��يار 
سازمان يافته عليه زيرساخت هاي دولت الكترونيك 
مواجه شديم كه توسط سپر امنيتي دژفا شناسايي 
و دفع ش��ده است.« وي با بيان اينكه جزييات اين 
حمله را نمي توانم بگويم، افزود: »در حال بررسي 

ابعاد اين حمله سايبري هستيم.«

چيزي به نام اينترنت ملي 
نداريم

معاون وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات و رييس 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي گفت: 
»زيرساخت هاي شبكه ملي اطلاعات آماده شده و 
در لايه س��رويس و محتوا در حال تكميل است.« 
حسين فلاح جوش��قاني در گفت وگو با ايرنا اظهار 
كرد: »ايجاد ش��بكه ملي اطلاعات بر اساس سند 
تبيين ش��بكه ملي اطلاعات مصوبه شوراي عالي 
فضاي مجازي است و بر اس��اس برآوردها بيش از 
8۵ درصد شبكه تكميل شده است. رييس سازمان 
تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديويي كش��ور بيان 
كرد: »هيچ كلمه اي به ن��ام اينترنت ملي نداريم و 
عبارت درست »شبكه ملي اطلاعات« است. شبكه 
اينترنت به معني اتصال شبكه ها به يكديگر است و 
ارتباط كشور با دنيا بايد از طريق شبكه ملي اطلاعات 
برقرار شود.« وي با بيان اينكه در كشور شبكه ملي 
اطلاعات داريم كه يكي از سرويس ها اينترنت است، 
يادآور شد: »شبكه ملي اطلاعات در واقع از طريق 
سرويس هاي داخلي تقويت مي شود تا اگر از سمت 
خارج اينترنت قطع شد در ارايه خدمات خلل ايجاد 
نشود.« رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي كشور خاطرنشان كرد: »يكي از اصلي ترين 
رويكرد هاي س��رويس هاي ش��بكه ملي اطلاعات 
دسترسي به ش��بكه جهاني و بازارهاي بين المللي 
اس��ت. ش��بكه ملي اطلاعات فرصتي ب��راي ورود 
بسياري از اپليكيشن ها و استارتاپ ها به بازار همسايه 

و بازار بين المللي است.«

 5G شهر هوشمند بر بستر
تحقق مي يابد

معاون امور راديويي س��ازمان تنظي��م مقررات و 
ارتباطات راديويي گفت: »مديريت منابع، فرآيندها 
و عملكرد بين آنها و ارايه سرويس مطلوب در شهر 
هوشمند تنها از بس��تر ICT و تحقق نسل پنجم 
ارتباطات )5G( محقق مي شود.« نسترن محسني  
معاون امور راديويي س��ازمان تنظي��م مقررات و 
ارتباطات راديويي كه در سومين همايش تهران 
هوشمند و نشس��ت تخصصي عدم قطعيت هاي 
توسعه نسل پنجم ارتباطات در شهرهاي هوشمند 
سخن مي گفت، اظهار كرد: »براساس آمار سازمان 
ملل متح��د در حال حاض��ر ۵۵ درصد جمعيت 
جهان در ش��هرها مستقر هس��تند كه اين سهم 
در س��ال ۲۰۵۰ به ۷۰ درصد رسيده و بالغ بر ۲/۵ 
ميليارد نفر نيز در كلان ش��هرها س��اكن خواهند 
ش��د. بر اين اس��اس مديريت منابع، فرآيندها و 
عملك��رد بين آنه��ا و ارايه س��رويس مطلوب در 
ش��هر هوشمند تنها از بس��تر ICT و تحقق نسل 
پنجم ارتباط��ات )5G( محقق مي ش��ود.« وي 
ادام��ه داد: »از منظر رگولاتوري در نس��ل پنجم 
ارتباطات، اپراتورها فراتر از سطح مشترك نهايي 
و در قالب مدل تجاري موفق به اين اكوسيس��تم 
وارد مي شوند و مدل تجاري موفق نيز صرفاً با تقاضا 
ش��كل مي گيرد. در اين نسل از ارتباطات تقاضا از 
س��وي بخش هاي عمودي مانند صنايع، حمل و 
نقل، انرژي، س��لامت و ... و شناسايي كاربردها و 
نيازهاي��ي كه در اين حوزه ها در بس��تر ارتباطات 
برآورده مي ش��ود تحق��ق 5G را مقرون به صرفه 
كرده و توسعه آن را ممكن مي سازد.« معاون امور 
راديويي رگولاتوري همچنين تعاملات بين بخشي 
 5G در حوزه هاي مختلف را يكي از الزامات تحقق
عنوان كرد و گفت: »در توس��عه ۵G صرفا تدوين 
مقررات و ضوابط در حوزه شبكه و زيرساخت هاي 
ICT در رگولاتوري شكل مي گيرد اما رگولاتوري 
بخش هاي مالي، انرژي، حمل و نقل و سلامت نيز 
 5G بايد وارد اين عرصه بشوند تا تحقق و توسعه
انجام شود. درواقع يكي از عدم قطعيت ها تعاملات 

بين بخشي و بين رگولاتوري ها در كشور است.«



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

»تعادل«نقشپژوهشدرپيشرفتكشوررابررسيميكند

توسعه اقتصادي مبتني بر پژوهش
گروهبنگاهها|

هرسالباآغازهفتهپژوهشكهمعمولامصادف
ب�ازماناراي�هبودجهس�نواتيكلكش�وربه
مجلساست،مجموعهوسيعيازارزيابيهاي
تحليليواظهارنظرهايرسانهايدرخصوص
ض�رورتتوجهب�هامرپژوهشوس�همحوزه
پژوهشازمهمترينسندماليكشوردرويترين
رسانههايگروهيوخبرگزاريهامينشيند؛
ارزيابيهاييكههركدامازآنهاكمكميكند
تاافكارعموميتصويريش�فافترازاهميت
پژوهشواركانوزواي�ايگوناگوناثرگذاري

آندراقتصادبهدستآورند.
تحليلگرانمعتقدندكهبرايپيشرفتعلميو
آموزشيورسيدنبهكرانههايتوسعهيافتگي،
پژوهشوتحقيقس�نگبناياوليهمحسوب
ميش�ودوبههمينجهتاس�تك�ههمواره
ميتوانميانكموكيفعملكردپژوهشيدر
هرجامعهوميزانتوسعهيافتگيآنجامع�ه
رابطهمستقيميبرقراركرد.باتوجهبهاهميت
موضوعسراغديدگاههايكارشناسياساتيد
اقتصاددراستانهايمختلفرفتيمتاازمنظر
تحليلينوريبهابعادپنهانموضوعيبتابانيم
كهبهنظرميرس�دهنوزدراتمسفراقتصادي
كش�ورمانانگونهكهبايدوشايدجديگرفته

نشدهاست.

  پژوهش ضمانت اجرايي ندارد
عضو هيات علمي دانش��گاه لرستان معتقد است: در 
شرايط فعلي چرخ پژوهش در كشور دچار لختي شده 
و روان نيست. امير حمزه حقي آبي در اختتاميه هفته 
پژوهش و تجليل از پژوهش��گران برتر استان با بيان 
اينكه چرخ پژوهش در كشور دچار لختي شده و روان 
نيست، اظهار كرد: س��والي كه اينجا مطرح مي شود 
اين اس��ت كه گير پژوهش هاي كاربردي چيس��ت؟ 
چه مش��كلاتي دارد كه سبب رونق توليد نمي شود؟ 
متأس��فانه نتايج پژوهش ه��ا در كتابخانه ها بايگاني 
شدند درحالي كه اين مساله بايد در اسناد بالادستي 

حل شود.وي بر نهادينه كردن موضوع و نتايج پژوهش 
در جامعه تأكيد ك��رد و با بيان اينكه اگر مي خواهيم 
راجع ب��ه عملكرد يك مدير اظهارنظ��ر كنيم بايد از 
گروه آموزش و پژوهش سازمان در مورد مدير سوال 
شود و چنانچه مديري احساس كند كه بايد پاسخگو 
باشد قطعاً اين مساله پژوهش حل خواهد شد، اضافه 
كرد: متأسفانه شاهديم كه در كشور پژوهش ضمانت 

اجرايي ندارد.
عضو هيات علمي دانشگاه لرس��تان با اشاره به اينكه 
اتكاي تأمين مالي پژوهش به منابع دولتي است، بيان 
كرد: عمده منابع مالي ما در كش��ور به منابع دولتي 
وصل اس��ت و اين امر سبب ش��ده درزمينه پژوهش 

خلاقيتي ايجاد نشود چون اتكاي بنگاه هاي اقتصادي 
به حمايت مستقيم دولت بوده و اين امر انگيزه اي براي 

سرمايه گذاري ايجاد نمي كند.
وي اظه��ار كرد: اهميت بر عناوي��ن پژوهش و توليد 
مقاله الزاما به معني توليد علم نيست در حالي كه اين 

مقالات بايد كاربردي شوند.
حقي آب��ي گفت: در سياس��ت گذاري كلان كش��ور 
احس��اس به پش��توانه پژوهش��ي خيلي نياز نيست 
و س��والي كه مطرح مي شود اين اس��ت كه مجلس 
چقدر احس��اس نياز به مرك��ز پژوهش��ي دارد و آيا 
 اين مركز پژوهش هاي مجلس از پش��توانه نخبگان 

برخوردار است؟

   پژوهش و صادرات علم محور در اولويت نيست
محمد رس��تگار، يكي از پژوهش��گراني است كه در 
نمايشگاه دستاوردهاي پژوهشي استان فارس شركت 
كرده و شركتي مهندس��ي دارد كه محصولات مورد 
نياز براي بهداش��ت حرفه اي و ايمني كار را از مرحله 

ايده پردازي تا توليد و عرضه انجام مي دهد.
وي با اشاره به اين واقعيت كه كمترين حمايت عملي 
از حوزه پژوهش در كش��ور و همچنين استان فارس 
انجام مي شود مي گويد: با وجود اهميت امر پژوهش 
و شعارهايي كه در اين حوزه از سوي مسوولان مطرح 
مي ش��ود اين موضوع در اولويت نيست.رستگار ۱۴ 
سال است كه در زمينه توليد محصولات دانش بنيان 

براي سلامت جامعه تلاش مي كند اما هنوز به دليل 
كمبود سرمايه اوليه نتوانسته به فكر صادرات كالاهاي 
خود باشد. او از سود زياد و درخواست هاي سختگيرانه 
براي ضمانت بازپرداخت تسهيلات بانكي گلايه دارد.

وي نيز همانند تعداد ديگري از پژوهش��گراني كه در 
اين نمايشگاه شركت كرده اند، سختگيري هاي بانكي 
و عدم تخصي��ص اعتبارات كافي ب��راي اين حوزه را 
عامل اصلي سد راه پژوهش عنوان كرد.اين پژوهشگر 
اس��تان فارس، محصولاتي براي س��لامت و آسايش 
مش��اغل خاص، افزايش ايمني و سلامتي حين كار 
توليد مي كند.پژوهش هاي دانشگاه بايد با نيازهاي 
جامعه منطبق باش��د.اما در ش��رايطي كه اس��اتيد 
دانشگاه از ضرورت حمايت بودجه اي بيشتر دولت از 
امر پژوهش صحبت مي كنند، معاون استاندار كرمان 
از منظر تازه اي به بحث ورود مي كند و از پژوهشگران 
كش��ورمان مي خواهد كه پژوهش هاي دانشگاهي را 
مبتني بر نيازهاي امروز كشور تدارك ببينند. بصيري 
انطب��اق پژوهش با نيازهاي فعل��ي و آينده جامعه را 
يكي از رسالت هاي دانش��گاه عنوان كرد و گفت: اگر 
دانش��گاه ها در عرصه برطرف كردن نيازهاي جامعه 
وارد ش��وند؛ اقدامات موثري در رفع مشكلات انجام 

مي شود.
محمدصادق بصيري با تاكيد بر اهميت نهاد دانشگاه 
تصري��ح كرد: رويكرد به نهاد دانش��گاه بايد يك نگاه 
مستقل باشد زيرا نقش بي بدليلي در حوزه پژوهش 
دارد.بصيري با اشاره به رسالت دانشگاه گفت: دانشگاه 
مامور تربيت انس��ان كامل با تاكيد بر اخلاق و تزكيه 
نفس اس��ت و در همه محصولات دانش��گاهي بايد 
سلامت رفتار و اخلاق همگان به ويژه تربيت كنندگان 
وجود داشته باشد.وي با اشاره به اينكه اختيارات لازم 
را در تصميم گيري ها به دانشگاه داده اند كه اين اصل 
آزادانديش��ي موجب نظريه پردازي مي ش��ود افزود: 
كوش��ش براي انطباق پژوهش با نيازه��اي فعلي و 
آينده جامعه از ديگر رسالت هاي دانشگاه است و اگر 
دانش��گاه ها در عرصه برطرف كردن نيازهاي جامعه 
وارد ش��وند؛ اقدامات موثري در س��طح جامعه انجام 

مي شود.

بانك ها؛ مانعي مهم بر سر راه رونق توليد
سيدمجيدحسيني|كارشناساقتصادي|

اگر بخواهيم اقتصاد كشور پيش��رفت كند، بايد به قانون 
برگش��ت و آن را اجرا كرد. در چند روز گذشته ۵ دستور از 
سوي دادستان كل كشور در خصوص بانك ها صادر شده، اما 
بانك ها تمكين نكرده اند. در شهرك هاي صنعتي با انبوهي از 
سوله هاي خالي و ماشين آلات صنعتي مواجه هستيم كه به 
صورت بيكار مانده اند. چرا بايد در كشور ۲۳ هزار شعبه بانكي 
داشته باشيم اما كارخانجات ما تعطيل باشد؟ مشخص است 

كه مشكلي وجود دارد.
بانك ها در كشور تبليغاتي براي جذب سرمايه هاي مردم 
راه انداخته اند كه با پ��ول آن تبليغات مي توان دو بانك در 
كشور تاسيس كرد. از سال ۱۳۶۲ به بعد، چيزي به عنوان 
وام نداريم. ۱۳ ماده قانوني براي تسهيلات وجود دارد كه ۱۱ 
ماده آن مربوط به عقود مشاركتي است. يعني بانك شريك 
توليد كننده است هرچند كه بانك در زيان شركت شريك 

نيست. بانك ها بر همين عقود مشاركتي نيز نظارتي ندارند و 
مشخص نيست پول در توليد خرج مي شود يا خير.

بانك ها براي اعطاي تسهيلات قراردادهاي سفيدامضا از 
توليدكنندگان مي گيرند كه دبير كميسيون حقوقي بانك ها 
در توضيح اين كار بيان مي كند كه به علت شلوغي بانك ها از 
توليدكننده قرارداد سفيد امضا مي گيريم و بعد از آن خودمان 
قرارداد را تكميل مي كنيم. مقررات و قوانين حاكم بر بانك ها 
جز قوانين آمره پولي و بانكي كه مجري آن بانك است. در 
قرارداد فيمابين بانك ها و توليد كننده، طرف دوم قرارداد كه 
توليد كننده باشد، نقشي در آن ندارد و فقط تعهد مي دهد 
كه درصورتي كه تسهيلات را پرداخت نكرد بانك مي تواند 
هر كاري بكند.اما اين قاعده درستي نيست. بانك در عوايد 
طرح توليد كننده مشاركت مي كند. مثلا براي سرمايه در 
گردش يا خريد ماشين آلات ما از بانك يك ميليارد تومان 
در قالب عقود مشاركتي و اسلامي وام دريافت مي كنيم. اما 

هنوز ماشين آلات نصب نشده و توليد شروع به كار نكرده 
است، بانك قسط خود را طلب مي كند.در ابتداي سال نيز 
بانك با بستن يك قرارداد صوري با توليد كننده به دنبال آن 
است كه ديون گذشته را تسويه كند كه اين امر نيز تخلف 
است. سود حاصل كسب و كار است اما بهره از پول گرفته 
مي شود. در ابتداي قرارداد ما شركتي بانك با توليد كننده، 
بانك مشخص مي كند كه بايد ۲۸ درصد به آنها پرداخت 
ش��ود كه اين كار خلاف موازين شرعي است. چرا كه هيچ 
كسب و كاري صورت نگرفته تا سود آن مشخص باشد و بر 
طبق همان به بانك پرداخته شود.در حال حاضر بانك ها از 
آخر به اول حركت مي كنند. در همين زمينه پويش مردمي 
حذف ربا ايجاد شده است كه ۶۰۰۰ عضو نيز دارد. در اين 
پويش به طور رايگان به توليد كننده كمك مي كنيم كه حق 
خ��ود را از بانك ها بگيرند. چرا كه اكثر قراردادهاي اعطاي 

تسهيلات غيرقانوني است.

تحريمايراندرواقع
تحريمكلمنطقهاست

مركزي|س��فير تركي��ه 
در اي��ران معتق��د اس��ت: 
تحريم هاي اعمال شده بر 
ايران در واق��ع تحريم كل 
منطقه است نه فقط ايران. 
ما با افزايش روابط تجاري، 
اقتص��ادي مابي��ن تجار و 
دولت ها ان ش��اءالله اين مشكلات را پشت سر خواهيم 
گذاشت و براي مردممان روزهاي بهتري در آينده ايجاد 
خواهيم كرد. به گزارش روابط عمومي اتاق مركزي، دريا 
اورس سفير كشور تركيه در ايران در ديدار با هيات رييسه 
اتاق بازرگاني اراك اظهار كرد: بخش اقتصادي سفارت 
تركيه اطلاعات كافي در مورد استان مركزي و اراك را 
داشته و ما به خوبي مي دانيم مركزي از استان هاي مهم 
صنعتي ايران است.وي با بيان اينكه تا به حال به همراه 
بخش بازرگاني سفارت بازديدهايي از بندرهاي انزلي و 
چابهار داشته ايم، افزود: سفارت تركيه تقاضاي زيادي 
از طرف فعالان اقتصادي تركيه براي بازديد و حضور در 
مناطق صنعتي ايران دارد، به خصوص قبل از تحريم ها 
ش��ركت ها علاقه مند به حضور در ايران بوده و سوالات 
پيگيري هاي زيادي از شرايط ايران براي حضور در اقتصاد 
ايران را داشتند و وظيفه ما شناسايي اين مناطق و معرفي 
آن به فعالين ترك است.سفير تركيه در ايران بيان كرد: 
اميد داريم روابط سياسي تجاري و فرهنگي دو كشور هر 
روز بيشتر شود، چرا كه سياست روساي جمهور هر دو 

كشور نيز متمركز بر تحقق اين امور است.

تكميلپروژهقطارسريعالسير
اصفهان-قم-تهران

اصفهان|مديركل راه و 
شهرسازي استان اصفهان 
گفت: قطار سريع الس��ير 
اصفه��ان - ق��م - تهران 
يك��ي از پروژه هاي مهم و 
اساسي نظام خواهد بود و 
اگر بخش اصفهان به سمت 
قم را با اختيارات��ي از وزارتخانه بگيريم، مي توانيم در 
آينده نزديك شاهد افتتاح بخش هايي از آن باشيم.

به گزارش فارس، عليرضا قاري قرآن ديروز در مراسم 
تكريم و معارفه مديركل راه و شهرسازي استان اصفهان 
اظهار كرد: نقشه بالادستي در اين اداره وجود دارد و 
قطعاً با همت همه دوستان طبق آن حركت خواهيم 
كرد.مديركل راه و شهرسازي استان اصفهان افزود: 
كار زماني انجام خواه��د گرفت كه همه هماهنگي 
و همكاري كنند و با اقبال خوب��ي كه وزارت خانه به 
اصفهان دارد، مي توانيم كارهاي خوبي را انجام دهيم.

وي مطرح كرد: معتقدم پول نيست كه كار مي كند و 
تلاش و همكاري و پيگيري اس��ت كه كارها را پيش 
مي برد؛ در س��ال ۸7 و ۸۸ كه ركورد داش��تيم، چند 
پروژه سنگين از جمله پل امام خميني و زيرگذر هشت 
بهشت و چندين پروژه سنگين ديگر در اصفهان در 
حال انجام بود.قاري قرآن گفت: در توس��عه ش��بكه 
راه هاي استان به خصوص راه هاي پيرامون مي تواند 
كارهايي صورت بگيرد؛ در موضوع راه آهن هم مي توانيم 

طرح هايي را داشته باشيم.

جزيياتيجديدازانتقالآب
عمانبهشرق

سيستانوبلوچستان|
اس��تاندار سيس��تان و 
بلوچس��تان مي گويد كه 
بخش ه��اي خصوص��ي 
خراس��ان هاي جنوب��ي و 
رضوي به ويژه صنايع فولاد 
و سنگ آهن در پروژه انتقال 

آب عمان به سه  استان سرمايه گذاري مي كنند.
به گزارش تسنيم، شوراي عالي آب در سندي مصوب 
كرده ۱7 اس��تان كش��ور از آب دريا رفع نياز كنند؛ 
استان هايي خشك و بي آب كه سال هاست كارشناسان 
نسبت به درخط قرمز قرار گرفتن منابعشان هشدار 
مي دهند.انتقال آب عمان هم ح��الا وارد فاز اجرايي 
شده است و سيستان و بلوچستان چشم به راه آن است؛ 
وزارت نيرو مي گويد سيس��تان و بلوچستان درصدر 
بحران داران آب در ايران اس��ت، پايين ترين شاخصه 
دسترسي به آب بهداشتي و آشاميدني را در ايران دارد..

استاندار سيستان و بلوچستان مي گويد: با توجه به بروز 
خشكسالي ها، تأمين عمده نياز آبي منطقه سيستان 
و زاهدان از رودخانه هيرمند به عنوان منبعي ناپايدار 
و اينكه عمده روستاهاي بلوچستان منابع و شبكه آب 
ندارند و با چاه ها و تانكرهاي آبرساني سيار آبرساني 
مي شوند، انتقال آب براي سيستان و بلوچستان امري 
بديهي و ضروري  است.وي تأكيد مي كند: دولت براي 
اجراي پروژه پول و اعتباري ندارد و پروژه توسط بخش 

خصوصي اجرا مي شود.

تخصيص6هزارميلياردتومان
اعتباربهشهرداريهاودهياريها
تهران|معاون هماهنگي 
امور عمراني استاندار تهران 
مي گويد: شش هزار ميليارد 
تومان اعتبار از محل ارزش 
افزوده در اس��تان تهران به 
شهرداري ها و دهياري ها 
اختصاص يافته كه رقم قابل 
توجهي اس��ت و بايد به درس��تي هزينه شود.محمد 
تقي زاده ديروز در جلسه هم انديشي دهياران پيرامون 
حفظ اعتماد عمومي و افزايش سرمايه افزود: از مجموع 
ش��ش هزار ميليارد تومان، س��ه هزار ميليارد تومان 
آن سهم ش��هرداري تهران و مابقي سهم دهياري ها 
و ش��هرداري هاي شهرستان هاي اس��تان است.وي 
خاطرنشان كرد: استان تهران اين آمادگي را دارد كه 
به عنوان پايلوت مناطق روستايي در حوزه برنامه هاي 
سازمان ش��هرداري ها و دهياري ها عمل كند چراكه 
اقدامات در تهران الگويي براي همه كش��ور اس��ت و 
جمعيت ۸۰۰ هزار نفري روس��تاهاي استان تهران 
جمعيت قابل توجهي اس��ت كه مي توان با مديريت 
درست روس��تاها، در زمينه توسعه پايدار و راهبردي 
حركت كنيم.تقي زاده گف��ت: كميته هاي مختلف 
در حوزه آموزش، عمران و توس��عه اشتغال روستايي 
ايجاد مي شود تا بتوانيم با تشكيل جلسه ها به صورت 
متناوب ايده ها و خلاقيت در حوزه روستايي را افزايش 
دهيم همچنين مي توان از ظرفيت سازمان همياري 

شهرداري ها و دهياري ها استفاده كرد.

فرسايشخاكدركرمانشاه
سالانه۱۲تندرهكتاراست

كرمانشاه|رييس سازمان 
جهاد كش��اورزي اس��تان 
كرمانشاه ميزان فرسايش 
خاك در اس��تان را سالانه 
۱۲ تن در هكتار اعلام كرد. 
نوربخش حاتمي در همايش 
بزرگداشت روز جهاني خاك 
با بيان اينكه آيندگان عملكرد ما را در حوزه هاي مختلف 
ارزياب��ي خواهند كرد، گفت: اي��ن موضوع مي طلبد تا 
بيش��تر براي حفاظت از منابع موجود و از جمله آب و 
خاك بكوشيم.حاتمي با اشاره به تصويب و ابلاغ قانون 
حفاظ��ت از خاك، گفت: اين قان��ون تكاليف و وظايف 
دس��تگاه ها را براي حفاظت از خاك به صورت شفاف و 
روشن به ويژه براي دو دستگاه وزارت جهاد كشاورزي 
و سازمان محيط زيست كه دستگاه هاي اصلي مرتبط 
با خاك هستند، مش��خص كرده است.رييس سازمان 
جهاد كشاورزي استان كرمانشاه ابراز اميدواري كرد، با 
اجراي درست قانون حفاظت از خاك شاهد جلوگيري از 
فرسايش بيشتر خاك باشيم.وي سپس اشاره اي هم به 
آمارهاي مرتبط با فرسايش خاك در كشور داشت و ادامه 
داد: فرسايش خاك در كشور سالانه حدود ۱۶.۵ تن در 
هكتار است كه عدد تامل برانگيزي است.رييس سازمان 
جهاد كشاورزي استان كرمانشاه ميزان فرسايش خاك 
را در استان كرمانشاه سالانه ۱۲ تن در هكتار عنوان كرد 
و افزود: اين ميزان فرسايش ۱۲ برابر اتحاديه اروپا و سه 

برابر آسيا است.
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انهدام باند پولشويي  توسط 
پاسداران گمنام امام زمان )عج(

تبريز| پاس��داران گمنام امام زمان)عج( س��پاه 
عاشورا، در راستاي مبارزه با مفاسد اقتصادي، يك 

باند پولشويي را متلاشي كردند.
پاسداران گمنام امام زمان)عج( در سپاه عاشوراي 
آذربايجان ش��رقي، در راس��تاي مبارزه با مفاسد 
اقتص��ادي، نف��رات اصلي بان��دي را كه ب��ا ايجاد 
ش��ركت هاي صوري و اخذ وكالت ش��ركت ها و با 
ه��دف ص��وري واردات كاغذ ارز دولت��ي دريافت 
مي كرد، شناس��ايي و با همكاري دستگاه قضايي 
دستگير كردند؛ اين افراد پس از تحقيقات لازم به 
سيس��تم قضايي تحويل داده شدند.متهم اصلي 
اين پرونده با شراكت يك نفر از اتباع كشور تركيه 
و همكاري برخي از كاركنان و مسوولان در شبكه 
بانكي كشور، نفوذ و پس از دريافت ارز دولتي از طريق 
صرافي خود نسبت به خارج نمودن ارزهاي دريافتي 
از كشور اقدام مي كرد. سازمان اطلاعات سپاه عاشورا 
در اطلاعيه اي از مردم شريف استان به ويژه فعالان 
حوزه تجارت درخواست كرد در راستاي جلوگيري 
از سوء اس��تفاده هاي مالي و تبعات آن، از واگذاري 

كارت هاي بازرگاني خود به غير خوداري كنند.

 »پرويز اذكايي« 
خانه ۴ ميلياردي اش را وقف كرد

همدان|پرويز اذكايي نويس��نده شهير همداني 
خانه مس��كوني خود به ارزش ۴ ميلي��ارد تومان به 
منظور ايج��اد كتابخانه عمومي وق��ف كرد.پرويز 
اذكايي كه بزرگ ترين وقف فرهنگي استان و يكي از 
ارزشمندترين وقف هاي كشور را انجام داده است، بيان 
كرد: خانه ملكي ام را وقف عام موبّد مي كنم با توليت 
و مديريت نهاد كتابخانه هاي عموي كش��ور )اداره 
كل كتابخانه هاي عمومي استان همدان( به عنوان 
»خانه فرهنگي ميرزا كاظم اذكايي مدير« كه به عنوان 
»كتابخانه عمومي كوي شكريه همدان« مستقر شود.
وي افزود: شرط عمده وقف اين است تا زماني كه بنده 
و همسرم در قيد حيات هستيم، از ساختمان ملكي 
مذكور به عنوان محل سكونت خود استفاده كنيم و 
پس از وفات مشاراليهماست كه آنجا در راستا و اجراي 

نيت )وقف( واقف مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

ايجاد شهرك صنعتي ويژه معادن 
در شهرستان بستان آباد

بستانآباد|فرماندار بستان آباد از ايجاد شهرك 
صنعتي ويژه معادن توسط بخش خصوصي دراين 
شهرستان خبر دادو گفت: توجه به توسعه معادن 
يك��ي از اولويت ها خواهد بود.موس��وي فرماندار 
بستان آباد در جلسه شوراي معادن شهرستان با 
اشاره به اينكه شهرستان بستان آباد از نظر تعداد 
معادن فعال در استان مقام اول را به خود اختصاص 
داده است گفت: متاس��فانه از اين همه معدن در 
شهرستان بيش از اينكه مزيتي براي شهرستان 
باش��د به دليل خام فروش��ي و بهره برداري هاي 
غيرمجاز وغيراصولي موجب خسارت به محيط 
زيست و منابع ملي شهرستان شده است.موسوي 
در ادامه با بيان اينكه بحران خاك از مسائل اصلي و 
روز كشور است گفت: در بسياري از مناطق بحران 
خاك جدي تر از بحران آب اس��ت كه شهرستان 
بس��تان آباد هم جزو آنهاست. موسوي در پايان از 
ايجاد شهرك صنعتي ويژه معادن توسط بخش 
خصوصي در شهرستان بستان آباد خبر دادو گفت: 
در بحث تو سعه شهرستان نيز توجه به توسعه و 
ساماندهي معادن يكي از اولويت ها و برنامه هاي 

اساسي خواهد بود.

 انهدام باند بزرگ كلاهبرداري 
در مشهد

مشهد|فرمانده انتظامي خراسان رضوي گفت: 
باند بزرگ كلاهبرداري در زمينه دارو و تجهيزات 
پزشكي در مشهد منهدم شد. فرماندهي انتظامي 
خراسان رضوي ديروز به نقل از سردار محمدكاظم 
تقوي اعلام كرد: اعض��اي اين باند كلاهبرداري 
سه نفر هس��تند كه با جلب اعتماد يك شركت 
دارويي در مشهد 7۰ ميليارد ريال كلاهبرداري 
كرده اند. در اين راستا دارو ها در هشت كانتينر از 
نقاط مختلف كشور به مش��هد انتقال داده شده 
بود.فرمانده انتظامي خراسان رضوي با اشاره به 
اعتراف اعضاي باند ادام��ه داد: اين افراد با جعل 
اسناد ملكي بالغ بر ۴۰ ميليارد ريال از شهروندان 
در ديگر ش��هر ها كلاهبرداري كرده اند. او گفت: 

تحقيقات در اين زمينه ادامه دارد.

مالك فراري تالار عروسي سقز 
بازداشت شد

سنندج|فرمانده انتظامي استان كردستان از 
بازداش��ت مالك تالار عروسي »مانگه شو« سقز 
خبر داد. س��ردار عل��ي آزادي فرمانده انتظامي 
استان كردستان از بازداشت مالك تالار عروسي 
»مانگه شو« س��قز خبر داد و اظهار كرد: دقايقي 
پيش با اش��راف اطلاعاتي و هوشياري ماموران 
پليس و هماهنگي با دستگاه قضايي، صاحب تالار 

عروسي در سقز دستگير شد.
او افزود: پس از وقوع حادثه تالار عروسي و جان 
باختن تعداي از مهمانان، مالك تالار عروس��ي 
متواري و در اين مدت تحت تعقيب قضايي بود 
كه امروز بألاخره دستگير شد و در صورت محرز 
ش��دن تخلف، برابر قانون با او برخورد مي شود. 
فرمانده انتظامي استان كردستان ضمن تأكيد 
بر هوشياري و مراقبت نيرو هاي پليس در صيانت 
از نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران و حفظ 
امنيت و آس��ايش مردم، تصريح كرد: پليس در 

برخورد با متخلفان هيچ گونه مماشاتي ندارد.

چهرههاياستاني

رييسادارهامورعشايريايوان:

5۲0خانوارعشايركوچروايواندرمناطققشلاقياتراقكردند
 رييس اداره امور عشايري ايوان گفت: ۵۲۰ خانوار 
عش��اير كوچرو اين شهرس��تان در مناطق قشلاقي 
تنگه كوشك تا جاده كاشي پور سومار اتراق كردند. 
مجتبي احم��دي ديروز در گفت وگو ب��ا ايرنا اظهار 

داشت: كوچ پاييزه عشاير بخش مركزي و زرنه اين 
شهرستان از مناطق ييلاقي به قشلاقي از دوم آذرماه 

جاري آغاز شده است.
وي با بيان اينكه دورترين محل اتراق عش��اير ۱۲۵ 

كيلومتر اس��ت، افزود: بهسازي ۲۸۲ كيلومتر جاده 
دسترسي براي عش��اير كوچرو در نظر گرفته شده 
كه ۲۶ آذر ماه جاري پيمانكار آن مشخص مي شود.

احمدي با بيان اينكه اين عشاير به طور معمول كوچ 

برون استاني ندارند، گفت: در اين فصل برخي عشاير 
كوچروي استان كرمانشاه كه كوچ روي برون استاني 
دارند نيز به مناطق شترمل، چوگه و جاده كاشي پور 

شهرستان ايوان كوچ مي كنند.
وي يادآور ش��د: عش��اير كوچرو در مدت ۴۸ تا 7۲ 
س��اعت از مناطق ييلاقي به قشلاقي مي رسند و در 
اين مناطق براي گذران فصل سرد زمستان مستقر 

مي شوند.
رييس اداره امور عش��ايري ايوان گفت: در راستاي 

ارايه خدمات پشتيباني به عشاير كوچرو، آبرساني 
سيار توسط يك دستگاه تانكر آبرسان دولتي به محل 
آب انبارهاي واقع در مس��ير كوچ عشاير به ازاي هر 
خانوار ۲ هزار ليتر براي ۱۰ روز و همچنين تامين آب 

شرب دام هاي همراه عشاير اقدام مي شود.
عش��اير منطقه ايوان ۹۴7 خانوار ب��ا ۶ هزار و ۴۰۵ 
نفر جمعيت هستند كه بيش از ۱۳۹ هزار راس دام 
همراه دارند و س��الانه ۳۰ درصد گوشت مورد نياز 

استان ايلام را تامين مي كنند.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش »تعادل« از جزييات بودجه وزارت جهادكشاورزي براي سال 99

بيشترين برداشت از صندوق توسعه، سهم جهادكشاورزي
ريحانه جاويدي|

بررس��ي لايحه بودجه سال 99 در بخش كشاورزي 
حكايت از آن دارد كه وزارت جهادكشاورزي نسبت 
به سال گذش��ته، افزايش بودجه دو و نيم برابري را 
تجربه مي كند و از طرف ديگر بخش كشاورزي تنها 
بخشي است كه اعتبارات مناسبي از صندوق توسعه 
مل��ي در بودجه س��ال آينده درياف��ت خواهد كرد. 
وزارت جهاد كش��اورزي براي سال آينده، پنج هزار  
و 537 ميليارد تومان )55371416 ميليون ريال( 

اعتبار در اختيار خواهد داشت.
 بر اس��اس جداول بودجه، اي��ن وزارتخانه، بالغ بر 
سه هزار و 18 ميليارد تومان )30186263 ميليون 
ريال( بودجه جاري و دو هزار و 518 ميليارد تومان 
)25185153 ميليون ري��ال( بودجه عمراني در 
سال 99 دارد. اطلاعات سازمان برنامه و بودجه هم 
نشان مي دهد كه براي سال آتي 29 ميليارد تومان 
يارانه براي بخش كش��اورزي در نظر گرفته ش��ده 
اس��ت با اين حال تركش، محدوديت منابع دولت 
به بخش كش��اورزي هم برخورد ك��رده و در حالي 
كه صندوق بيمه كش��اورزي، براي خدمت رساني 
كامل حداقل به حدود س��ه هزار ميلي��ارد تومان 
نياز داشت  اما در ش��رايط فعلي براي اين صندوق 
رقمي معادل هزار و 650 ميليارد تومان لحاظ شده 
كه نس��بت به هزارو 500 ميليارد تومان سال 98، 
حدود 10 درصد رشد داشته است اما جوابگوي نياز 
كامل اين صندوق نيست. افزايش دو نيم و برابري 
بودجه اين وزارتخانه در سال 99 در حالي است كه 
بودجه س��ال 98 وزارت جهادكشاورزي نسبت به 
سال قبل از آن هزارو 352 ميليارد و 594 ميليون 

ريال كاهش داشت. 

   150 ميليون يورو 
براي آبياري تحت فشار از صندوق توسعه ملي

در بند »ه�« تبصره چهار لايحه بودجه اجازه برداشت 
از صندوق توس��عه ملي به طرح ه��اي معدودي داده 
ش��ده كه طرح هاي وزارت جهاد كش��اورزي پررنگ 
اس��ت. براي طرح هاي آبياري تحت فش��ار و نوين، 
150 ميليون يورو لحاظ ش��ده و براي آبخيزداري و 
آبخوان داري 150 ميليون يورو در نظر گرفته ش��ده 
است. بابت ريزگردها صد ميليون يورو اعتبار در نظر 
گرفته شده كه بين وزارت نيرو و محيط زيست و جهاد 

كشاورزي مشترك است. 
از س��وي ديگر بابت طرح هاي آبرس��اني روستايي و 
عش��ايري نيز در بند »ه« تبصره چهار، عددي لحاظ 
كرده اند و شبكه هاي آب 150 ميليون يورو اعتبار دارد 
كه سازمان امور عشاير از اين اعتبارات بهره مند مي شود، 
اين در حالي است كه اعتبار عشاير در سال جاري حدود 

13 ميليون يورو تاكنون مصوب داشته است.

   سهم صندوق بيمه كشاورزي و نهاده ها
از بودجه 99

در بن��د دو تبص��ره 13 لايحه بابت پرداخت س��هم 
دولت و تقويت صندوق بيمه كش��اورزي عدد هزار 
و 650ميليارد تومان لحاظ شده كه نسبت به هزارو 
500ميليارد تومان سال 98 حدود 10 درصد رشد 
داشته است. اما اين رقم در حالي است كه اين صندوق 
براي خدمت رساني كامل نيازمند به حدود سه هزار 
ميليارد تومان اس��ت كه به دليل محدوديت منابع 

دولت اين رقم تخصيص داده نشد. 
اگرچه وظايف بازرگاني كشاورزي بر اساس تصميم 
س��ران قوا به وزارت صنعت، معدن و تجارت منتقل 
ش��ده، اما رديف��ي ه��م در اعتب��ارات وزارت جهاد 

كشاورزي براي اين منظور لحاظ شده است. 
حسن قاسمي، مدير كل دفتر برنامه و بودجه وزارت 
جهاد كش��اورزي درباره اين موضوع بي��ان كرد: ما 
در تنظيم بازار داخلي دو ردي��ف داريم؛ يكي يارانه 
نهاده ها و ديگري يارانه عوامل توليد اس��ت كه 650 
ميليارد تومان براي وزارت جهاد كش��اورزي لحاظ 
كردند و اين بودجه چهار درصد رش��د داشته است. 
البته در تبصره 14 مصارف لايحه بودجه، مبلغ 10 
هزار و 200 ميليارد تومان بابت موضوعات مختلف، از 
جمله توليد، اشتغال، حمل ونقل، مسكن و نهاده هاي 

كشاورزي لحاظ شده كه سهم ما پس از تدوين قانون 
بودجه و تصويب مجلس ش��وراي اسلامي مشخص 
شده است. به احتمال فراوان مبلغي از اين 10 هزار و 
200 ميليارد تومان را به ما خواهند داد اما پيشنهاد 
ما چيزي حدود چهارهزار و 800 ميليارد تومان است 
كه 650 ميليارد تومان را در رديفي كه گفتم مي دهند 
و مابقي را قاعدتا در فضاي ديگري بايد به ما بدهند. 
اين عدد مشخص نيست، بايد منتظر باشيم كه اين 

منابع را در اختيار ما قرار دهند.
او اف��زود: البته ني��از واقعي اين بخش ب��راي تأمين 
نهاده هاي كش��اورزي به صورت ريال��ي چهار هزار 
و 800 ميليارد تومان اس��ت. در م��ورد تنظيم بازار 
داخلي موضوع س��اماندهي توليد و خريد تضميني 
چاي هم داراي اعتباراتي اس��ت. مبلغ 160 ميليارد 
تومان براي سال 99 لحاظ شده كه نسبت به اعتبار 
امسال اين بخش كه 125 ميليارد تومان بوده، رشد 

25 درصدي داشته است.

   660 ميليارد براي بيابان زدايي
در بن��د )ه( تبصره يك قانون بودج��ه 660 ميليارد 
تومان اعتبار براي رفع كانون هاي بحراني گرد و غبار 
و تپه هاي ش��ني، در اختيار س��ازمان جنگل ها قرار 
گرفته كه حدود 25 هزار هكتار از عرصه ها قرار است 

با كاشت جنگل بيابان زدايي ش��ود. از سوي ديگر با 
تصويب دولت و مجلس ش��وراي اسلامي و موافقت 
مقام معظم رهبري، مبلغ 100 ميليون يورو از محل 
صندوق توسعه ملي براي مقابله با پديده گرد و غبار 
در اختيار سازمان محيط  زيس��ت قرار داده شد كه 
از اي��ن مبلغ  26.5 ميليون يورو در اختيار س��ازمان 
جنگل ه��ا قرار گرفت ت��ا كار بيابان زداي��ي را با اين 

اعتبارات انجام دهيم.

   اخذ عوارض
براي واردات محصولات كشاورزي

بر اساس لايحه بودجه سال 99 در بخش كشاورزي 
پيش بيني ش��ده كه نس��بت ب��ه اخذ ع��وارض در 
برابر واردات ميوه و س��بزيجات، س��موم و داروهاي 

دامپزشكي، گوشت قرمز و طيور اقدام شود.
براساس جدول پيوس��ت لايحه بودجه 1399 كل 
كشور، درآمد حاصل از اخذ عوارض از واردات ميوه و 
سبزيجات و سموم كشاورزي براي هر كيلوگرم انواع 
ميوه و سبزي 700 ريال، براي هر كيلوگرم سم آماده 
كش��اورزي 14 هزارو 640 ريال و براي هر كيلوگرم 
س��م تكنيكال وارداتي 7 ه��زار و 320 ريال در نظر 
گرفته ش��ده اس��ت. همچنين اخذ عوارض واردات 
»س��موم و داروهاي دامپزش��كي« آماده مصرف و 

واكسن هاي طيور عوارض موارد مشابه توليد داخل 
از ارزش گمرك��ي محص��ولات واردات��ي 5 درصد و 
عوارض موارد غيرمشابه توليد داخل از ارزش گمركي 

محصولات وارداتي دو درصد تعيين شده است. 
برپاي��ه لايحه بودجه س��ال 99ع��وارض حاصل از 
كشتار دام و طيور در كشتارگاه ها براي دام سنگين 
15 هزار ريال، براي دام سبك يك هزار و 800 ريال 
و براي طيور 80 ريال در نظر گرفته شد.علاوه براين 
اخذ عوارض از واردات گوش��ت قرمز و مرغ براي هر 
كيلوگرم گوشت قرمز دو هزار و 750 ريال و براي هر 
كيلوگرم گوش��ت مرغ يك هزار و 100 ريال تعيين 

شده است.

  سهم سازمان ها و موسسات 
تابع جهادكشاورزي از بودجه99

بر پايه اي��ن گ��زارش، بودجه در نظر گرفته ش��ده 
ب��راي س��ازمان ها و موسس��ات تحقيقات��ي وزارت 
جهادكش��اورزي براي سال 99 به ش��رح زير است: 
س��ازمان تحقيقات، آموزش و ترويج كش��اورزي 6 
هزار و 911 ميليارد و 942 ميليون ريال، س��ازمان 
دامپزشكي كش��ور يك هزارو 993 ميليارد و 169 
ميليون ريال، س��ازمان امور عش��ايري كشور 732 
ه��زارو 759 ميليون ريال، س��ازمان حف��ظ نباتات 
كشور 724 هزارو 221 ميليون ريال، سازمان چاي 
كش��ور 132 هزار ميليون ريال، سازمان امور اراضي 
كشور يك هزار و 353 ميليارد و 197 ميليون ريال و  
سازمان شيلات ايران يك هزار و 932 ميليارد و 949 

ميليون ريال است.
همچنين بودجه موسس��ه تحقيقات علوم باغباني 
502 ه��زار و 77 ميليون ريال، موسس��ه تحقيقات 
برنج كشور 255 هزار و 257 ميليارد و 632 ميليون 
ريال، موسس��ه رازي سه هزار و 637 ميليارد و 271 
ميليون ريال، موسسه تحقيقات آب 310 هزار و 391 
ميليون ريال، موسسه تحقيقات علوم شيلاتي كشور 
يك هزار و 20 ميليارد و 56 ميليون ريال، موسس��ه 
تحقيقات ثبت و گواهي نهال و بذر 509 هزار و 295 
ميليون ريال، موسس��ه پژوهش هاي برنامه ريزي و 
اقتصاد كش��اورزي 172 هزار و 623 ميليون ريال، 
موسسه تحقيقات اصلاح و تهيه نهال و بذر 461 هزار 
و 970 ميليون ريال، موسس��ه تحقيقات علوم دامي 
344 هزار و 607 ميليون ريال، موسس��ه تحقيقات 
گياه پزشكي 379 هزار و 883 ميليون ريال، موسسه 
تحقيق��ات خ��اك و آب 234 ه��زار و 890 ميليون 
ريال، موسسه تحقيقات فني و مهندسي كشاورزي 
148 هزار و 975 ميليون ريال، پژوهشكده حفاظت 
خاك و آبخيزداري 212 هزار و 299 ميليون ريال و 
پژوهشكده بيوتكنولوژي كشاورزي 419 هزار و 525 

ميليون ريال در نظر گرفته شد.
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بررسي جزييات »توزيع 
متادون در داروخانه ها«

دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر كشور درباره 
مصوبه توزيع متادون در داروخانه ها بيان كرد: 
منبع تخصص��ي ما وزارت بهداش��ت و كميته 
درمان اس��ت. ش��وراي كميته درمان و وزارت 
بهداش��ت هر طور كه تصميم گيري كنند اين 
موضوع اجرا مي شود.در جلسه 136 ستاد مبارزه 
با مواد مخدر توزيع متادون از طريق داروخانه ها 
به تصويب و تصميم بر آن شد كه توزيع متادون 
از طريق داروخانه ها انجام شود، اما در اين ميان 
برخي صاحب نظ��ران حوزه اعتياد نس��بت به 
چنين مصوبه اي ابراز نگراني و مخالفت داشتند 
به طوري كه رييس كانون سراسري درمانگران 
اعتياد كشور ضمن انتقاد نسبت به تصويب اين 
طر ح، افزايش اپيدمي اعتياد در كش��ور، عدم 
مراجعه معتادان يقه سفيد براي تهيه داروهاي 
ترك اعتياد از داروخانه ها به دليل ترس از ديده 
شدن و... را از عوارض اين مصوبه دانست. اسكندر 
مومني، دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر كشور، 
درباره وضعيت متادون در داروخانه ها به ايسنا 
گفت: انش��الله وزارت بهداشت توضيحات لازم 
را در اين زمينه داده اس��ت، منبع تخصصي ما 
وزارت بهداشت و كميته درمان است كه در حال 
بررسي اجرايي كردن جزييات آن هستند.او در 
پاسخ به اين س��وال كه نظر ستاد مبارزه با مواد 
مخدر نسبت به اين موضوع چيست؟ نيز بيان 
كرد: شوراي كميته درمان و وزارت بهداشت هر 
طور كه تصميم گيري كنن��د اين موضوع اجرا 
مي شود. به گفته او، اين طرح در چند استان به 

صورت پايلوت در حال اجرا ست.

دادگاه نجفي
قتل را عمد تشخيص داد

حميدرضا گودرزي وكيل محمد علي نجفي از 
صدور حكم دادگاه براي محمدعلي نجفي خبر 
داد. وكيل نجفي در رابطه با جزييات حكم گفت: 
با توجه به كليات برآورد اين است كه دادگاه قتل 
را عمد تشخيص داده است اين در حالي است كه 
تشخيص و ادله ما بر غير عمدي بودن قتل است.

او افزود: در س��امانه ثنا رأي را ديده ايم اما ابلاغ 
نشده اس��ت. گودرزي گفت: اگر مسائل حبس 
يا غيره مطرح باش��د قطعا ما ب��ه حكم صادره 
اعتراض خواهيم كرد. وكيل نجفي در پاسخ به 
اين سوال كه تاثير اعلام رضايت  خانواده مقتول 
تاثي��ري در حكم دارد؟ گف��ت: احتمالا دادگاه 
در رابطه با قص��اص راي به موقوف تعقيب داده 
است. گودرزي اظهار كرد: دادگاه با نگاه به قتل 
عمد حكم داده است. نجفي پيش از اين موفق 
به كس��ب رضايت اولياي دم شده بود و از جنبه 

عمومي جرم، محاكمه شده است. 

»حرّا« در آتش بي مهري 
مديران مي سوزد

اين ب��ار آتش قاچاق در پي مديريت نادرس��ت 
عده اي مس��وول به جان جنگل هاي»حرا« در 

ميناب افتاد.
 اين اولين باري نيس��ت كه خبر غرق شدن حرا 
در گازوييل را مي ش��نويم، جنگل ش��ناور حرا 
كه قرار اس��ت ثبت جهاني ش��ود و تعدادي از 
قايق داران كه روزي شان را آب هاي اطراف اين 
جنگل طلب مي كنند غرق در آلودگي  گازوييل 
در سايه بي توجهي س��ازمان محيط زيست به 

آتش كشيده شد.
جنگل حرا از آن دسته جنگل هاي ناياب جهاني 
اس��ت كه تصور ش��ما را نس��بت به مفهوم هاي 
معمولي جنگل و آب ع��وض مي كند بايد آنچه 
در داستان هاي تخيلي گفته شده در جنگل هاي 
جنوب كش��ور رويت كنيم؛ درختان حرا از دلِ 
»ش��وري اش��ك« آدميان )با توجه ب��ه روايت 
اسطوره اي در مورد پيدايش جنگل  حرا از اشك 
ش��ور آدم( جوشيده شده اس��ت، چه به واسطه 
جادوگري طبيعت، از آن پديده هاي مرموز و ناياب 
طبيعي هستند كه هنوز كسي به يقين نمي داند، 
ريشه  نام گذاري آن در چيس��ت؛ عده اي حرا را 
نام گياهي مي دانند كه در جنوب كشور رويش 
مي كند و بي نياز به آب ش��يرين است و تعدادي 
برمبناي روايت ه��اي تاريخي در متون قديمي؛ 
نام گذاري اين جنگل ها را نخس��تين بار، بوعلي 

سينا دانشمند كهن ايراني بدعت گذاشته است.
درختان حرا، روي تپه هاي جزيره ش��كلي رشد 
كرده ان��د كه هنگام پايين رفت��ن آب دريا از آب 
بيرون مي مانند. عمق آب اين مناطق از يك تا يك 
و نيم متر بيشتر نيست؛ بنابراين جنگل هنگام بالا 
آمدن آب دريا، در آب هاي خليج فارس به حالت 
شناور است و با فروكش كردن آب دريا به مدت 
6 تا 7 س��اعت مانند جنگل هاي مناطق خشك 
خود را نمايان مي كند. مساحت كل جنگل هاي 
حرا 7500 هكتار و مساحت حوزه جزيره قشم 

2400 هكتار تخمين زده شده است.
فيل��م كوتاه��ي ك��ه ط��ي روزه��اي اخير در 
شبكه هاي اجتماعي در حال انتشار است مربوط 
به پاره شدن مشك هاي حامل سوخت قاچاق 
اس��ت، گازوييل هايي كه ب��ه درون دريا تخليه 
مي ش��ود، نگاه هر بيننده اي را متحير مي كند؛ 
ناخداهاي بندزرك��ي در گفت وگويي در مورد 
اين فيلم عنوان كردند: فيلمي كه طي روزهاي 
اخير پخش ش��ده مربوط به همين خورچاخا 
بخش بندزرك است كه متاسفانه مقادير قابل 
توجهي سوخت به درون دريا سرازير شد بعد از 
آتش زدن مشك هاي حامل سوخت با توجه به 
شناور بودن روي آب به سمت جنگل هاي حرا 
رفته و متاسفانه حجمي وسيعي از اين زيستگاه 

طبيعي را از بين برده است.

انتقاد از صدور مجوز توليد ۴5 برند جديد دخانيات
معاون بهداش��ت وزير بهداش��ت، ص��دور مجوزهاي 
جديد توليد م��واد دخاني را مغاير با مصوبات س��تاد 
كش��وري كنت��رل دخاني��ات دانس��ت و خواس��تار 
 پاس��خگويي وزارت صم��ت در اي��ن خص��وص

 شد.
عليرضا رييس��ي به خبر صدور مجوز 45 برند جديد 
دخانيات ش��امل 30 برند تنباكو اش��اره كرد و گفت: 
وزارت بهداشت اقدام اخير مركز برنامه ريزي و نظارت 
بر دخانيات كش��ور را مغاير با مصوبه جلسه نهم ستاد 
كش��وري كنترل دخانيات كه طبق آن كاربرد عطر و 
طعم در محصولات دخاني و ثبت برند جديد از مصاديق 
تبليغ مي باشد، دانسته و خواس��تار ورود و رسيدگي 
نهادهاي نظارتي به موضوع است. او ادامه داد: پيشنهاد 
تصويب تبصره 3 ماده 102 قانون برنامه پنجم توسعه 
از سوي وزارت صمت براي تاسيس كارخانجات توليد 
محصولات دخاني در كشور به ميزان تقاضاي داخل و با 
هدف جلوگيري از قاچاق و مسووليت پذير كردن صنايع 
در برابر قاچاق محصولات بوده اس��ت؛ در صورتي كه 

به رغم راه اندازي حدود 20 كارخانه توليدي و تامين نياز 
مصرف داخل، اين وزارتخانه با ادعاي افزايش مصرف 
و قاچاق اي��ن محصولات كماكان به صدور مجوزهاي 

جديد براي توليد اين محصولات مي پردازد.
معاون بهداشت بيان كرد: متاسفانه مسوولان حوزه هاي 
نظارتي توجه كافي به نگراني هاي حوزه س��لامت در 
اين خصوص نشان نداده اند و وزارت صمت به سياست 
توسعه اي در اين حوزه ادامه مي دهد. رييسي با اشاره 
به اينكه آمارها دلالت بر ثابت بودن و تا حدودي روند 
كاهشي مصرف سيگار در كشور دارد، گفت: بنابراين 
وزارت صمت بايد به جاي صدور مجوز توليد دخانيات، 
به پياده سازي كد رهگيري و رديابي محصولات دخاني و 
ساماندهي عرضه اين محصولات تا سطح خرده فروشي 
براي شفافيت زنجيره عرضه كه تاكنون به طور كامل 
اجرا نش��ده اس��ت و از الزامات قانون مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز و معاهدات بين المللي كه عضو آن هس��تيم، 
بپردازد تا ضمن كنت��رل قاچاق، ميزان دقيق مصرف 

هم مشخص شود.

او اظهار كرد: به رغم ش��واهد جهاني مبني برناپايدار 
بودن صنعت دخانيات و تغيير حوزه فعاليت اين صنايع 
از كشورهاي توسعه يافته به كشورهاي در حال توسعه، 
به دليل اجراي سياس��ت هاي انقباضي براي كاهش 
توليد و مصرف دخانيات در كشورهاي پيشرفته جهان، 
 متاسفانه شاهد رشد و گسترش اين صنعت در كشورمان

 هستيم.
او بزرگنمايي قاچاق و آمار مصرف مواد دخاني را بهانه اي 
براي توسعه صنعت مرگ آور دخانيات دانست و افزود: 
سوءاستفاده از شرايط موجود اقتصادي با بزرگ جلوه 
دادن قاچاق و ميزان مصرف محصولات دخاني بهانه اي 
براي ادامه صدور مجوز توليد اين محصولات در كشور 
ش��ده اس��ت در صورتي كه با اين ترفند كهنه صنايع 
دخاني كارايي خودش را در كشورهاي جهان از دست 
داده است. او در پايان تاكيد كرد: وزارت صمت تاكنون 
پاس��خگوي مكاتبات وزارت بهداش��ت در خصوص 
سياس��ت هاي ترويجي صنعت دخانيات از سوي آن 

وزارتخانه نبوده است.

بودجه مقابله با گرد و غبار سال 99 مشابه سال جاريمرگ ۶۰ بيمار تالاسمي به دليل كمبود دارو و قصور نظام درماني
رييس انجمن تالاس��مي اي��ران از م��رگ 60بيمار 
تالاس��مي در س��ال جاري ب��ه دليل كمب��ود دارو و 
قص��ور نظ��ام درمان��ي خب��ر داد. يون��س ع��رب 
در رابط��ه ب��ا كمبود مناب��ع خوني مورد ني��از براي 
بيماران تالاس��مي گفت: بيماران تالاس��مي كشور 
در گروه ه��اي مختلف خوني با كمب��ود خون مواجه 
هس��تند در چني��ن ش��رايطي لازم اس��ت، اهداي 
خون جدي گرفته ش��ود، در برخ��ي از مراكز اهداي 
 خون كشور، بيماران تالاس��مي منبع خوني لازم را 

دريافت نمي كنند.
عرب با اشاره به اينكه 23 هزار بيمار تالاسمي نيازمند 
به فرآورده هاي خوني در كشور داريم، گفت: اين افراد 
به طور مداوم و 20 روز يك بار نياز مندِ دريافت خون 
هستند. سازمان انتقال خون در فصل سرما با كاهش 

اهداكنندگان خون مواجه مي شود. 
رييس انجمن تالاس��مي ايران در تشريح نياز خوني 
بيماران تالاس��مي به ايلنا گفت: درخواس��ت ما اين 
اس��ت كه بانوان و جواناني كه در بازه سني 25 تا 35 
سال هس��تند، براي اهداي خون و كمك به بيماران 
تالاس��مي اقدام كنند. س��ازمان انتقال خون كمبود 
فرآورده هاي خوني را به پلاس��ما مح��دود مي كند، 
اما بيم��اران ما كه خون كامل دريافت مي كنند نيز با 
كمبود روبه رو شده اند. براي رفع نياز بيماران تالاسمي، 
لازم است اهداكنندگان در مراكز انتقال خون، خون 
كامل اهدا كنند؛ به عبارت دقيق تر اگر از آنها خواسته 

ش��د پلاكت اهدا كنند، اعلام كنن��د كه قصد اهداي 
خون كامل را دارند.

   ۲ هفته است كه با كمبود خون روبه رو هستيم
وي در خصوص جغرافياي كمبود فرآورده هاي خوني 
كامل در كش��ور گفت: در وضعي��ت كنوني تهران، 
اصفهان و بخش هايي از جنوب كشور، كمبود خون 
براي بيماران تالاسمي داريم. در اين مناطق بيماران 
با مشكل روبه رو هستند. البته كمبود خون به صورت 
مقطعي پيش مي آيد، اما بالغ بر 2 هفته است كه ما با 
كمبود خون روبه رو هس��تيم. عرب در ارتباط با آمار 
مرگ  و مير در بيماران تالاسمي گفت: سال گذشته 
حدود 90 بيمار تالاس��مي فوت كردند و امسال اين 
آمار به 60 نفر رس��يده است. دارو و درمان استاندارد 
مي توانست از فوت آنها جلوگيري كند. بنابراين بخشي 
از اين مرگ و مير به خاطر قصور نظام درماني است، 
چرا كه توان پزش��كي امروز اجازه مي دهد يك بيمار 
تالاسمي عمر كاملا عادي داش��ته باشد و به عبارت 

ديگر پذيرفته نيست بيماري به دليل تالاسمي فوت 
كن��د. عمده اين م��رگ و مير به خاط��ر كمبود دارو 
اس��ت. اگر اين كمبودها را جدي نگيريم مرگ و مير 

افزايش مي يابد.
او با تاكيد بر اينكه بايد كمبود داروهاي بيماران خاص 
جدي گرفته ش��ود، گفت: به هيچ عنوان نمي توانيم 
بگوييم اين مرگ و مير در جمعيت تالاس��مي شايع 
اس��ت. فوت بيماران افزايش داشته است. اينكه يك 
جوان 20 س��اله مبتلا به تالاس��مي فوت مي كند به 
هيچ عنوان طبيعي نيس��ت. هر چقدر ما كمبود دارو 
را منعكس مي كنيم و درخواس��ت مي كنيم كه اين 
كمبودها جدي گرفته شود، ترتيب اثري نمي بينيم. 
اين بي توجهي اگر ادامه پيدا كند، با مرگ ومير بيشتر 
بيماران تالاس��مي روبه رو خواهيم بود. عرب اظهار 
كرد: مسوولان در اين رابطه مي توانند كمبود بودجه 
را بهانه كنند، اما بايد به آنها بگوييم كه اگر نمي توانيد 
نياز بيماران را به دولت گوش��زد كنيد، چرا بر مسند 
نشسته ايد. اگر يك مسوول نمي تواند جوابگو باشد، 
نبايد مس��ووليت را قبول كند. اينگونه شده است كه 
مقام ماف��وق مي گويد، بايد با اي��ن بودجه و امكانات 
بسازيد و در اين بين كسي مسووليت را مي پذيرد كه 
بگويد چشم و صدايش درنمي آيد. وزير سابق حداقل 
در اين رابطه سروصدايي مي كرد و در نهايت ديد كه 
با اين امكانات نمي تواند، جوابگوي مردم باشد، ترك 

پست كرد.

مدير س��تاد ملي مقابله با گرد و غبار با بيان اينكه در 
بودجه س��ال 99 مبلغ 100 ميليون يورو به سازمان 
حفاظت محيط زيست براي مقابله با پديده گرد و غبار 
اختصاص داده ش��ده است، گفت: اين مبلغ نسبت به 

سال گذشته افزايش يا كاهش نيافته است.
علي محمد طهماس��بي با بيان اينكه بر اساس بند ه� 
تبصره 4 قانون بودجه س��ال 99 براي مقابله با پديده 
گرد و غبار در كش��ور مبلغ 100 ميليون يورو از محل 
صندوق توسعه ملي اختصاص داده شده است، اظهار 
كرد: طي س��ال 98 نيز همانند س��ال 99 مبلغ 100 

ميليون يورو اختصاص داده شده بود.
او با بيان اينكه 35 درصد اين مبلغ طي امس��ال براي 
كاهش تاثير گرد و غبار بر ش��بكه برق هزينه ش��د و 
همچنان در حال هزينه است، گفت: 65 درصد مابقي 
به طور مش��خص براي مقابل��ه با پديده گ��رد و غبار 
اختصاص داده شده اس��ت. مدير ستاد ملي مقابله با 
گرد و غبار ادامه داد: طي س��ال 98 پس از تبديل يورو 
به ريال اين مبلغ معادل 780 ميليارد تومان شد كه در 
حال حاضر چيزي حدود 50 درصد آن اختصاص داده 
شده است و اميدواريم كه بتوانيم مابقي آن را تا پايان 

سال دريافت كنيم.
طهماس��بي اظهار كرد: ب��ا توجه به كاه��ش نرخ ارز 
اميدواريم كه مبلغ ريالي بودجه امسال نسبت به سال 
گذشته افزايش داشته باشد. البته ما براي سال گذشته 
مبلغ 150 ميليون يورو براي مقابله با پديده گرد و غبار 

در كش��ور پيش بيني كرده بوديم كه در نهايت 100 
ميليون آن تصويب شد.

او با اش��اره به اينكه بودجه تخصيص داده ش��ده بين 
دستگاه هاي مختلف توزيع ش��ده است و هماهنگي 
و نظارت بر هزينه كرد آن با س��ازمان حفاظت محيط 
زيست اس��ت، به ايس��نا گفت: درصدي از اين بودجه 
نيز براي پايش گرد و غبار در كشور هزينه شده است. 
اميدواريم كه طي سال 99 نيز بتوانيم برنامه هاي مقابله 
با پديده گرد و غبار را ادامه دهيم. به گفته طهماسبي 
طي سال 98 تمركز بر كنترل گرد و غبار در استان هاي 
شرقي بود و به همين دليل 62 درصد بودجه سال 98 

به استان هاي شرقي تخصيص داده شد. 
مدير ستاد ملي مقابله با گرد و غبار در ادامه اظهار كرد: 
طي سال 96 نيز مبلغ 150 ميليون دلار و طي سال 97 
نيز مبلغ 100 ميليون دلار براي مقابله با پديده گرد و 
غبار در كشور تخصيص داده شده بود. طهماسبي با بيان 
اينكه اميدواريم بتوانيم تا پايان سال با توجه به عملكرد 
خود در زمينه مقابله با گرد و غبار مابقي بودجه سال 98 
خود را دريافت كنيم، گفت: بودجه سال 99 با توجه به 
ابعاد گسترده كار و تعدد دستگاه ها كافي نيست اما به 
هر حال بايد شرايط كشور را درك كنيم و از همين مقدار 
بودجه نيز استفاده بهينه كنيم. در حال حاضر اولويت 
ما به عنوان سازمان هماهنگ كننده و نظارت كننده بر 
برنامه هاي مقابله با پديده گرد و غبار، افزايش اثربخشي  

اين برنامه هاست.
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انحراف از طرح ملي مسكن كليد خورد
گروه راه و شهرسازي|

ثبت نام در طرح ملي مسكن با هدف خانه داركردن 
۶ دهك نخس��ت درآمدي و س��ه گ��روه درآمدي 
متفاوت )كم درآمدها، گروه هاي درآمدي متوس��ط 
و متوس��ط رو به بالا( آغاز شد، اما به نظر مي رسد، با 
گذشت زمان و پيش��رفت طرح، تناقض هاي ميان 
اهداف تعريف شده و اجرايي بالا مي گيرد. براساس 
تازه ترين اظهارات مديركل راه و شهرسازي استان 
تهران افرادي كه توانايي پرداخت اقساط وام مربوط 
به طرح ملي مسكن با سود ۱۸ درصدي را ندارند در 
اين طرح ثبت نام نكنند، اين اظهارات درش��رايطي 
مطرح مي ش��ود كه يكي از اهداف اصلي طرح، خانه 

داركردن اقشاركم درآمد بود.
اما تناقض ديگري كه طرح مس��كن ملي مسكن با 
اهداف تعريف شده خود دارد، بحث سوددهي اجراي 
اين طرح براي بانك مسكن است، اگرچه قرار بود با 
اجراي طرح ملي مسكن بخشي از مستأجران خانه 
دارش��وند و بازار مسكن با س��اخت 400 هزار واحد 
مسكوني تاحدودي رونق بگيرد، اما به گفته معاون 
وزيرراه و شهرس��ازي با اجراي اين طرح و پرداخت 
وام هاي 75 تا ۱00 ميليون توماني، 20 هزار ميليارد 
تومان س��ود نصيب بانك مس��كن مي شود. درواقع 
به نظر مي رس��د، جدا از انتقادهاي عريض و طويل 
كارشناسان بازار مسكن به اجراي طرح ملي مسكن 
مبني بر مشخص نبودن منابع تأمين مالي اين طرح، 
متناس��ب نبودن اين طرح با نياز جامعه )۱0 درصد 
نياز پاس��خ داده مي شود(، تجربه ناموفق پروژه هاي 
مس��كني با حضور دولت، زمان كوتاه در نظر گرفته 
شده براي پايان طرح و... اين طرح چندان به اهدافش 
پايبند نبوده اس��ت و در زمان اجرا مش��خص شده 
كه س��وددهي اين طرح براي بانك مسكن بيش از 
حمايت هاي دولت از مس��تأجران و خانه دار كردن 

آنها مورد نظر بوده است.

  نخستين تناقض طرح ملي 
براس��اس برنامه قرار اس��ت كه به ثبت نام كنندگان 
و پذيرفته ش��دگان در طرح ملي مس��كن، وام هايي 
بين 75 تا ۱00 ميليون تومان با س��ود ۱۸ درصد به 
متقاضيان پرداخت شود. بر اين اساس متقاضي در 
يك بازه ۱2س��اله بايد اقساط اين وام را بازپرداخت 
كند در روش س��اده و پلكاني بايد سودي بين ۱00 

تا ۱۶0 ميليون تومان به بانك عامل پرداخت كند.
در بازپرداخت به روش ساده وام گيرنده ماهانه براي 
تس��هيلات ۱00 ميليون توماني بايد يك ميليون و 

99۱ هزار و ۱95 تومان قسط پرداخت كند، اما در 
روش پلكاني رقم اقساط از يك ميليون و 530 هزار 
تومان آغاز شده و به 2 ميليون و ۱05 هزار تومان در 

سال ۱2 افزايش مي يابد.
در روش پلكاني براي وام 75 ميليون توماني، قسط 
ماهانه از يك ميليون و ۱44 هزار تومان آغاز شده و 
به يك ميليون و 5۸2 هزار تومان در سال دوازدهم 

ختم مي شود.
بررس��ي ميزان بازپرداخت ماهيانه اقس��اط نشان 
مي دهد كه حداقل اقس��اط پرداختي ماهيانه يك 
ميلي��ون و ۱44 هزار توم��ان و حداكثر 2 ميليون و 
۱05 هزار تومان اس��ت كه اين رقم با توجه به اينكه 
گروه هاي كم درآمد توان پرداخت چنين مبلغي را 
به صورت ماهيانه ندارند، قابليت اجرايي خود رابراي 

اين گروه از دست مي دهد.
بايد اين نكته در نظر گرفته شود كه ثبت نام كنندگان 
در اين طرح، مستأجر بوده و بايد علاوه بر پرداخت 
اجاره بها و هزينه زندگي، بيش از يك ميليون تومان 
به بانك عام��ل بپردازند كه چني��ن مبلغي حداقل 

خارج از توان گروه اول يعني كم درآمدها است.
البته ش��روط ثبت نام براي متقاضيان خريد مسكن 
در طرح اقدام ملي فقط به پرداخت اقساط ماهيانه 
بيش از ي��ك ميلي��ون تومان خلاصه نمي ش��ود و 
خري��داران بايد از هف��ت خوان رس��تم عبور كنند 
تا خانه دار ش��وند؛ براس��اس اين طرح، افرادي كه 
صاحب زمين يا واحد مس��كوني از سال ۸4 بوده اند 
يا از س��ال 57 تاكنون از امكانات نهادهاي عمومي 
غيردولتي مثل واحد مس��كوني، زمين و تسهيلات 
يارانه اي استفاده كرده اند به اصطلاح فرم »ج« شان 
قرمز اس��ت، در ثبت نام اقدام ملي مس��كن توسط 
سامانه حذف مي ش��وند. قرمز بودن فرم ج و حذف 
ثبت نام كنندگاني كه فرم ج آنها قرمز است موضوعي 
است كه وزير راه و شهرسازي هم به آن اشاره مي كند 
و مي گويد: به طور متوس��ط فرم »ج« 40 درصد از 
ثبت نام  كنندگان در طرح اقدام ملي مسكن »قرمز« 
اس��ت، يعني قبلا از تس��هيلات ياران��ه اي خريد يا 
ساخت واحد مس��كوني استفاده كرده اند و مشمول 

طرح اقدام ملي مسكن نمي شوند.
حذف 40 درصد از ثبت نام كنندگان در طرح اقدام 
ملي مس��كن در ش��رايطي اس��ت كه رضا نگهبان، 
مديركل راه و شهرس��ازي اس��تان تهران هم به آن 
اش��اره مي كند و ازثبت نام كنن��دگان در طرح ملي 
مسكن مي خواهد كه شروط درج شده در فرم ثبت 
نام را رعايت كنند زيرا در صورت نداشتن شرايط با 

ورود اين افراد به سامانه تنها ترافيك ثبت نام بيشتر 
شده و آنها حقوق همشهريان خود را نقض مي كنند.

او مي گويد: مورد بعدي كس��اني هستند كه سابقه 
5 سال سكونت در شهر مورد تقاضا را ندارند، چون 
در مرحله بعدي پالايش حذف مي ش��وند پس اين 
گروه هم نبايد براي ثبت نام اقدام كنند. شرط ديگر 
متاهل يا سرپرس��ت خانوار بودن است، البته زنان 
خودسرپرس��ت مشروط به داشتن حداقل 35 سال 

سن مي توانند در اين طرح نام نويسي كنند.
نداش��تن منع قانوني براي دريافت تسهيلات بانكي 
نظير چك برگشتي، تسهيلات معوقه و غيره، توانايي 
تأمين هزينه س��اخت مس��كن مازاد بر تسهيلات 
بانكي، امكان سپرده گذاري حداقل 30 درصد هزينه 
ساخت مازاد بر تسهيلات بانكي از جمله ديگر شروط 

اعلام شده است.

  سود ۲۰ هزار ميليارد توماني بانك عامل
به نظر مي رس��د كه اجراي اين ط��رح بيش از آنكه 
براي تأمين مسكن متقاضيان خريد مسكن و رونق 

ساخت و ساز باشد، درراس��تاي افزايش سود بانك 
مسكن است، به گفته معاون وزير راه و شهرسازي با 
پرداخت ۱20 هزار وام ۱00 ميليون توماني توسط 
بانك مس��كن در طرح ملي مس��كن كه س��ود ۱۸ 
درصدي دارند، 20 هزار ميليارد تومان سود نصيب 
بانك مسكن مي ش��ود. به گزارش تسنيم، محمود 
محم��ودزاده اظهار مي كند: مقرر ش��ده تا بانك ها، 
20 درصد تس��هيلات خ��ود را به بخش مس��كن، 
تخصي��ص بدهند كه پي��رو آن، مكاتبات��ي انجام و 
ابلاغي��ه بانك مركزي در اين خص��وص به بانك ها، 

اعلام شده است.
او با اشاره به اعلام آمادگي بانك ها براي تامين منابع 
مالي طرح ملي مس��كن، ابراز امي��دواري مي كند، 
بانك ها بتوانن��د با پرداخت به موقع تس��هيلات به 
پروژه ه��اي طرح اقدام مل��ي، روند اجراي��ي كار را 

سرعت ويژه بدهند.
با توجه به اينكه سود اين تسهيلات ۱۸ درصد است، 
براي يك فقره وام ۱00 ميلي��ون توماني، متقاضي 
بيش از ۱70 ميليون تومان بايد سود پرداخت كند. 

به عبارت ديگر س��ود ۱20 هزار فقره تسهيلات ۱۸ 
درصدي بيش از 20 هزار ميليارد تومان خواهد بود 
كه نصيب بانك مس��كن مي ش��ود. اظهارات معاون 
وزيرراه و شهرس��ازي درباره س��ودده بودن اجراي 
طرح ملي مسكن براي بانك مسكن در حالي است كه 
براساس برنامه وزارت راه و شهرسازي بايد اين بانك 
پيش از اين به يك بانك توسعه اي تبديل مي شد اما 
همچنان تجاري اس��ت.  در بانك هاي تجاري هدف 
اصلي كسب س��ود هر چه بيشتر و اجراي فعاليت ها 
و كس��ب و كارهاي زودب��ازده با بيش��ترين ميزان 
سوددهي اقتصادي است اما در بانك هاي توسعه اي 
كس��ب س��ود و منفعت ملاك اصلي فعاليت بانك 
نيس��ت بلكه چاره انديشي درباره مشكلات بخش و 
انجام اقدامات لازم براي رفع اين مشكلات مهم ترين 

رويكرد وجهت گيري بانك هاي توسعه اي است.
در برخ��ي م��وارد اين اقدام��ات لزوما ب��راي بانك 
توس��عه اي سودآور نيس��ت بلكه ممكن است بانك 
در اجراي طرح يا برنامه ه��اي مورد نظر دچار زيان 

مقطعي هم شود.

لوكسترينخانههاياجارهايدرپايتخت
همزمان با رشد نسبي خريد و فروش مسكن در شهر 
تهران ش��اهد خانه هاي اجاره اي هستيم كه نرخشان 

هوش از سر يك اجاره نشين خواهد پراند.
به گزارش ايسنا، از چند ماه پيش كه بازار خريد و فروش 
خانه در ركود به سر مي برد، بازار اجاره به تدريج تحريك 
ش��د و تحقيقات ميداني از افزايش 20 تا 50 درصدي 
قيمت ها حكايت دارد. گزارش بانك مركزي نيز نشان 

مي دهد در تهران اجاره بها 3۱ درصد بالا رفته است.
اما در ش��مال ش��هر تهران داس��تان هايي عجيب از 
خانه هاي لوكس اجاره اي ش��نيده مي شود كه نشان 
مي دهد برخي ترجيح مي دهند به جاي سرمايه گذاري 
روي ملك و خانه، س��رمايه خود را وارد بازار كنند و در 

خانه هاي اجاره اي بمانند. 
تيرماه امسال از اجاره ماهيانه ۸0 ميليون تومان با وديعه 
۸00 ميليون توماني يك خانه در تهران گزارش داديم. 

البته طبق بررسي ها تعداد زيادي خانه در تهران وجود 
دارد كه پول وديعه آن ه��ا بالاتر از يك ميليارد تومان 
است و ماهيانه نيز تا 70 ميليون تومان بايد براي اجاره 
آنها هزينه پرداخت شود. بر اساس اين گزارش، در يك 
آگهي خانه اي 450 متري در زعفرانيه آگهي شده كه 
وديعه آن 3 ميليارد و پانصد ميليون تومان و ماهيانه نيز 
اجاره آن 20 ميليون تومان اعلام شده است. خانه اي كه 
بر اساس اطلاعات موجود داراي مشاعات مجلل بوده 
و البته جزيياتي بيشتري درباره ويژگي هاي خاص آن 

منتشر نشده است. 
يك آگهي ديگر نش��ان مي دهد در شهرك غرب يك 
ويلاي س��ه طبقه با اس��تخر آبگرم و آب سرد و همه 
آپش��ن هاي فول با وديعه 20 ميلي��اردي و اجاره 50 
ميليون توماني متقاضيان زيادي داش��ته و ظرف يك 

هفته اجاره رفته است.

در زعفرانيه براي يك خانه 450 متري با چهار خواب، 
چهار مستر، لوكيش��ن تاپ، متريال برند، سازه بنام، 
مش��اعات فول فعال، طبقات بالا، ويو، تراس، نقش��ه 
تفكيك ش��ده، لابي و لابي من 24 ساعته و ... مبلغ 2 
ميليارد تومان وديعه و ماهيانه 70 ميليون اجاره تعيين 
شده است. در الهيه يك آپارتمان 350 متري سه خوابه، 
سوئيت مجزا، چهار مستر پلان تفكيك شده، آشپزخانه 
تمام فرنيش، متريال روز اروپا، پاركينگ سندي، لابي 
مجلل، ب��ه همراه لابي من و خدمه 24 س��اعته مبلغ 
2 ميليارد توم��ان وديعه و 70 ميلي��ون تومان اجاره 
ماهيانه، آگهي شده است در بسياري از آگهي ها، وقتي 
با مشاور املاكي كه آگهي كرده تماس مي گيريم، ارايه 
اطلاعات را منوط به حضور يا ارسال اسكرين شات از 
موجودي حساب اعلام مي كنند. در روزهايي كه به نظر 
مي رسد بازار اجاره خانه در بخش بدنه و اصلي فروكش 

كرده اما زعفرانيه و ش��هرك غرب و كامرانيه ميزبان 
اجاره نشين هاي لوكس تهراني است.

با ايجاد ثبات نسبي قيمت در بخش فروش، تورم بازار 
ملك به بخش اجاره منتقل ش��ده است. آمار رسمي 
كه توس��ط بانك مركزي در آبان ماه ۱39۸ ارايه شده 
از افزايش 3۱ درصدي نرخ س��الانه اجاره در تهران و 
32 درصدي در كل كش��ور حكايت دارد. با وجود اين، 
بررسي هاي ميداني نشان مي دهد در مناطق پرتقاضاي 
شهر تهران نرخ اجاره حدود 50 درصد افزايش يافته و در 
بعضي موارد به بيش از اين رقم مي رسد. هرچند با توجه 
به اتمام فصل جابه جايي، نرخ اجاره نسبت به شهريورماه 

حدود 20 درصد كاهش يافته است.
به دنبال جهش ه��اي ادواري قيمت ملك، بازار اجاره 
معمولا پ��س از يك دوره ثب��ات، نهايتا با يك حركت 
بطئي، خ��ود را با تورم بخش خريد و فروش هماهنگ 

مي كند. آمار نشان مي دهد كه قيمت مسكن شهر تهران 
از مردادماه امسال به ثبات رسيده، در حالي كه منحني 

نرخ رشد اجاره به آرامي رو به بالا حركت مي كند.
در حالي، مهم ترين دليل رشد قيمت ها در بازار اجاره، 
فشار تقاضا عنوان مي شود كه در تهران 500 هزار و در 
كل كشور 2 ميليون و 500 هزار واحد مسكوني خالي 
وجود دارد. طي سال هاي گذشته همواره از سوي دولت 
عنوان مي شد كه براي شناسايي خانه هاي خالي، برنامه 
وجود دارد اما هيچ��گاه رنگ تحقق به خود نگرفت. با 
اين حال وزارت راه و شهرس��ازي مج��ددا اعلام كرده 
براي ورود واحدهاي خالي از س��كنه به بازار مصرف، 
برنامه هاي خود را عملياتي مي كند. »ايجاد س��امانه 
املاك و اس��كان« براي شناس��ايي خانه هاي خالي و 
»اجاره داري حرفه اي« از جمله برنامه هايي اس��ت كه 

محمد اسلامي دنبال مي كند.

گامي ديگر براي افزايش فضاي سبز تهران 
گروه راه و شهرسازي|

در پي امضاي تفاهم نامه همكاري مشترك ميان بنياد 
مستضعفان و شهرداري تهران، احتمال افزايش فضاي 

سبز تهران قوت گرفت. 
بنياد مس��تضعفان يكي از س��ازمان هايي اس��ت كه 
زمين ها و املاك بس��ياري در اختيار دارد و به همين 
دليل ناگزير از ارتباط با مجموعه ش��هرداري اس��ت. 
طي چند س��ال اخير اين دو مجموع��ه اختلافات و 
تفاهمات بس��ياري با يكديگر داش��ته اند. اختلافات 
اي��ن دو نهاد بيش��تر به س��اخت مجدد پلاس��كو بر 
مي گردد. هر چند بعد از وقوع حادثه پلاس��كو پرويز 
فتاح رييس بنياد مستضعفان اعلام كرد كه ظرف دو 
سال پلاس��كوي جديد را تحويل ذي نفعان مي كند 
اما اكنون با گذشت بيش از 2 سال از اين واقعه هنوز 
كار احداث پلاسكوي جديد شروع نشده است. اوايل 
ماه ج��اري مهدي مقيم��ي مجري پروژه پلاس��كو 
گفت: »س��نگ اندازي هاي شهرداري تهران به دليل 
نقش��ه هاي پلاسكو نيس��ت و آنها در تلاش هستند 
عوارضي حدود 400 ميليارد توماني را از بنياد دريافت 
كنند و اين در حالي است كه بر اساس راي كميسون 

ماده 5، بنياد از پرداخت آن معاف است.«
اما بنياد مس��تضعفان طي يك سال اخير اقدام هاي 
مناسبي براي توسعه فضاي س��بز انجام داده است. 
براي مثال، سال گذشته طي تفاهمنامه اي 2 باغ بنياد 
مستضعفان در شمال و جنوب پايتخت به شهرداري 

تهران واگذار شد. 
براس��اس اين تفاهم نامه مقرر شد بنياد مستضعفان 
قس��متي از باغ عبقري واقع در منطقه دو شهرداري 
ته��ران )محله س��عات آباد - خيابان عبق��ري( را در 
اختيار ش��هرداري قرار دهد. همچنين مقرر شد در 
قبال واگذاري باغ معروف وثوق الدوله واقع در منطقه 
۱4 شهري زمين در همان محدوده منطقه ۱4 براي 

ساخت بيمارستان به شهرداري واگذار شود. بر اساس 
توافق صورت گرفته شهرداري با احياي باغ، آن را به 
يكي از مراكز فرهنگي و تفريحي عام المنفعه ش��هر 
تهران تبديل مي كند. روز سه شنبه هفته جاري، نيز 
رييس بنياد مس��تضعفان و شهردار تهران براي حل 
برخي مسائل في ما بين تفاهم نامه همكاري مشترك 
امضا كردن��د. در اين تفاهم نامه بنياد مس��تضعفان 
متعهد شد تا در زمينه فضاي سبز عمومي و پارك ها 
به شهرداري كمك كند. به گفته پرويز فتاح، رييس 
بنياد مستضعفان، اين بنياد املاكي را در اختيار دارد 
كه قابليت تبديل به فضاي س��بز را دارن��د. در واقع 
امضاي اي��ن تفاهم نامه گام جديد ش��هرداري براي 

توسعه فضاي سبز تهران است.
در مراسم امضاي اين تفاهم نامه فتاح با اشاره به جلسه 
3 ماه پيش خود با شهردار تهران اظهار كرد: اين يك 
تفاهم نامه كلي ميان شهرداري و بنياد مستضعفان 

است كه تمامي اختلافات و مسائل ميان اين دو را كه 
از سال ها پيش وجود داشت و بخشي از آن باقي مانده 
بود، برطرف مي كند. اي��ن اراده ميان دو طرف وجود 
دارد كه تمامي مس��ائل في مابين شهرداري و بنياد 

مستضعفان در يك بازه زماني منطقي حل شود.
رييس بنياد مستضعفان تصريح كرد: اين يك تفاهم 
كلي بوده و در آينده نه چندان دور، قطعا براي مصاديق 
ذكر ش��ده، توافق نامه هاي ديگري ب��ه امضا خواهد 
رسيد. بنا داريم آنچه به نفع مردم و شهرداري است، 
خصوصا در زمينه فضاي سبز عمومي و پارك ها، در 

قالب اين تفاهم نامه حل و فصل شود.
او با بيان اينكه بنياد مستضعفان در همه مواردي كه 
به نفع مردم اس��ت، همراهي لازم را خواهد داش��ت، 
گفت: نگاه مشترك من و آقاي حناچي اين است كه 
هر تصميم��ي كه به نفع مردم و تهران باش��د، اتخاذ 
شود و فضاهاي واگذار ش��ده حتما كاربري عمومي 

خواهند داش��ت. ريي��س بنياد مس��تضعفان اضافه 
كرد: بنياد مس��تضعفان املاكي را در اختيار دارد كه 
مي تواند با تغيير كاربري به فضاي سبز تبديل شود و 
اهتمام ما در اين بخش به اندازه اي است كه حتي اگر 
لازم باشد، بنياد حاضر به نقل مكان و اثاث كشي هم 
هست. اين تفاهم نامه هم به نفع مردم تهران و هم به 
نفع مستضعفان كشور خواهد بود و چون املاك بنياد 
به نام مستضعفان است ما مسووليت بزرگي داريم و 
قطعا كاري را خواهيم كرد كه به نفع مس��تضعفان، 

مردم و كشور باشد.
پيروز حناچي، شهردار تهران نيز با اشاره به اينكه بنياد 
مستضعفان يكي از ذي نفعان بزرگ تهران است، گفت: 
با توجه به سابقه و رويكرد مثبت آقاي فتاح، بدون شك 
موضوعات مشتركمان را به خوبي پيش خواهيم برد و 
در قالب اين همكاري پروژه هايي تعريف خواهيم كرد 
كه هم بنياد و هم شهر تهران از آنها منتفع شوند. اين 
تفاهم نامه چارچوب و كليات پروژه ها و همكاري هاي 
آينده را تعريف مي كند. پروژه هايي كه به عنوان مثال 
تا الان دو مورد آن تملك باغ و فضاي س��بز در اختيار 
بنياد و تبديل آن به بوستان براي شهروندان تهراني 

بوده است.
او با تاكيد بر اينكه اين تفاهم نامه همه زمينه ها را در بر 
مي گيرد، گفت: پروژه هايي هم كه در آينده به صورت 
مش��ترك پيش مي بريم، با نگاه همراهانه و براي نفع 
شهروندان خواهند بود و عمده آنها در مسير توسعه 

حوزه قلمرو عمومي قرار خواهند داشت.
به گ��زارش »تع��ادل«، يك��ي ديگ��ر از راهكارهاي 
شهرداري براي توس��عه فضاي سبز تهران، پيگيري 
خروج پادگان ها از تهران و تبديل بخشي از اين فضاي 
پادگان ها به پارك و فضاي سبز است. از زمان تصويب 
طرح جامع ساماندهي تهران )اتك( در سال ٧٢ بحث 
انتقال پادگان ها به خارج از ش��هر مطرح و مقرر شد 

يك س��ري از پادگان ها به خارج از شهر منتقل شوند 
كه تعدادي ه��م انتقال پيدا كردن��د. در طرح جامع 
س��ال ۱3۸۶، روي بعضي از اي��ن پادگان ها كاربري 
هم گذاش��تند كه كمي كار را پيچيده و مشكل كرد. 
درنهايت اولين پادگاني كه از تهران خارج شد پادگان 
30 متري جي بود و توس��عه فضاي سبز نيز در طرح 
بازسازي آن ديده شده اس��ت. همچنين شهرداري 
تلاش هايي بسياري براي خروج پادگان 0۶ از تهران 
انجام داد كه بالاخره به ثمر نشس��ت و قرار است 35 
هكتار از 50 هكتار اراضي پادگان 0۶ تهران تبديل به 
پارك شود. گفتني است پادگان 0۶ تهران در شمال 
شرق و در منطقه پاس��داران قرار دارد و منطقه اي با 

درختان بسيار است.
البته فقط شهردار نيست كه به دنبال خروج پادگان ها 
از شهر اس��ت، بلكه دولت نيز دراين زمينه مصوباتي 
دارد. س��ال ٨٨ بود كه بعد از ٤ س��ال طرح موضوع، 
سرانجام نمايندگان مجلس شوراي اسلامي »قانون 
فروش و انتق��ال پادگان ها و س��اير اماكن نيروهاي 
مسلح به خارج از حريم ش��هرها« را تصويب كردند 
تا ش��هرداري و وزارت راه وشهرس��ازي براساس يك 
چارچوب مشخص براي خريد و انتقال اراضي نظامي 
و پادگان ها اقدام كنند تا در نهايت زمين هاي آزادشده 
براي كمبود س��رانه هاي خدماتي شهر به كار گرفته 
ش��ود. تابستان س��ال جاري بود كه مقام رهبري نيز 
دستور خروج 25 پادگان از شهر را صادر كردند. همان 
زمان محمد اس��لامي، وزير راه و شهرس��ازي عنوان 
كرد كه براساس قانون خروج پادگان ها از شهرها كه 
مصوبات آن اخذ شده است، مقرر شده تا تعيين تكليف 
كنيم و در اراضي پادگان ها بر اساس بارگذاري مجازي 
كه پيش بيني شده است در چارچوب ضوابط، ساخت 
و ساز آغاز شود و براي پادگان ها نيز زمين معوضي در 

خارج از شهرها تخصيص يابد.
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برنامه شهرداري براي 
۱.۵ميليون موتور سوار تهراني

محمدرضا ج��وادي يگانه، معاون ام��ور اجتماعي 
و فرهنگي ش��هرداري ته��ران از آغاز به كار كمپين 
»موتورسوار خوب« خبر داد و گفت: شهرداري براي 

۱.5 ميليون موتور سوار تهراني برنامه دارد.
به گزارش ايلنا، جوادي يگانه با اشاره به آغاز كمپين 
موتورسوار خوب، تصريح كرد: ۱.5 ميليون موتورسوار 
در تهران وجود دارد كه بسياري از آنها با رفتارهايي 
ضمن ايجاد حس ناامني براي شهروندان، براثر سوانح 
مختلف آسيب هاي جبران ناپذيري را به خود، خانواده 
و جامعه وارد مي كنند. وي با بيان اينكه موتورسواران 
عامل بيشترين آمار مرگ و مير در ايران و جهان به 
ش��مار مي روند، عنوان كرد: آمارها ميزان نارضايتي 
از ش��يوه هاي موتورس��واري را ح��دود 70 درصد، 
نارضايتي از مي��زان دزدي و س��رقت را 34 درصد، 
رضايت از موتورس��يكلت به عنوان وسيله كار را 5۶ 
درصد و رضايت از موتورس��يكلت به عنوان وسيله 
نقليه را ۸4 درصد بازگو مي كند كه نش��ان مي دهد 
بايد براي اين قش��ر از جامعه برنامه جدي در حوزه 
فرهنگي در نظر گرفته ش��ود. معاون شهردار تهران 
اظهار كرد: براين اساس »كمپين موتورسوار خوب« 
به همت اداره كل آموزش هاي شهروندي معاونت امور 
اجتماعي و فرهنگي شهر تهران با همكاري معاونت 
حمل و نقل ترافيك و راهور تهران بزرگ، به منظور 
پيدا كردن راه حلي براي مس��ائلي چون ايجاد حس 
ناامني براي ش��هروندان به دليل تردد موتورسواران 
در پياده روه��ا، آمار ب��الاي مرگ و مي��ر و جراحت 
موتوسواران در تصادفات شهري، نارضايتي عمومي 
شهروندان از رفتارهاي پرخطر موتورسواران، سهم 
بالاي خودمراقبتي مانند استفاده از كلاه ايمني در 
كاهش دادن سوانح مربوط به موتورسواران و كمبود 
آموزش هاي لازم به موتورس��واران را طراحي كرده 
است. براس��اس گزارش روابط عمومي معاونت امور 
اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران، جوادي يگانه 
اهداف اين كمپين را تش��خص دادن و هويت دادن 
به موتورس��واران از طريق تعريف موتورسوار خوب، 
اطلاع رس��اني و آگاهي بخشي درباره بي نظمي ها و 
قانون شكني هاي موتورسواران با رويكرد ايجابي و 
تاكيد بر خانواده موتورس��واران و افراد پيرامون آنها 
عنوان كرد. معاون امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري 
تهران خاطرنشان كرد:  هويت بخشي به موتورسوار 
بايد به عن��وان قانوني و در زير س��اخت اجتماعي و 
عمومي محقق ش��ود كه اين كمپين در سطح شهر 
تهران و با همكاري سازمان هاي مرتبط در شهرداري، 
تلاشي نو براي ايجاد فرهنگ سازي براي اين جامعه 

بزرگ است.

جلب مشاركت بخش خصوصي 
در پروژه هاي شهري 

پيروز حناچي، شهردار تهران گفت: در شرايط فعلي 
روش هاي جديد تأمين منابع توسعه شهر از  جمله 

مشاركت بخش خصوصي را دنبال مي كنيم.
به گزارش فارس، شهردار تهران در مراسم افتتاحيه فاز 
نخست تقاطع غير همسطح بزرگراه شهيد لشكري �  
بلوار كرمان خودرو كه بزرگ ترين پروژه مشاركتي 
عمراني ترافيكي در غرب تهران است، گفت: در هفته 
جاري دو پروژه بزرگ در مناطق مختلف تهران افتتاح 
شد كه نش��ان از جرات مديران دارد. وي گفته بود: 
شرايط اقتصادي سختي را                            پشت سر مي گذاريم كه 
نهايت دشمني بدخواهان را                            نشان مي دهد و بايد با 
تدبير، جرات، درايت و پشتيباني اعضاي شوراي شهر 
مشكلات را پشت سر گذاريم. شهردار تهران اعلام كرد: 
پروژه هاي افتتاح نشده با تدبير مديران شهري و جرات 
آنها بهره برداري مي شود. ديروز اما پيروز حناچي در 
تازه ترين اظهاراتش درخص��وص افتتاح اين پروژه 
در پيامي توييتري نوشته است: پروژه  فرا منطقه اي 
تقاطع غيرهمس��طح بزرگراه شهيد لشگري � بلوار 
كرمان خودرو )دوگاز( و بخش اعظمي از 4۸ پروژه اي 
كه در منطقه 2۱ افتتاح ش��د با مش��اركت »بخش 
خصوصي« به ثمر رس��يده است. در شرايط سخت 
اقتصادي حاضر، روش هاي جديد تأمين منابع توسعه 
شهر از  جمله مش��اركت بخش خصوصي را دنبال 
مي كنيم. اين سخنان شهردار تهران را مي توان شيوه 
جديدي براي مديريت شهر تهران قلمداد كرد كه از 
شهر فروشي گذر كرده و اين بار پاي بخش خصوصي 
را به توسعه و اجراي پروژه هاي شهري باز خواهد كرد.

سهم زياد خودروهاي سواري 
در توليد گازهاي آلاينده

حسين مقدم، سرپرست ستاد معاينه فني شهرداري 
ته��ران اعلام كرد كه خودروهاي س��واري در توليد 
مس��تقيم ذرات معلق 3 درصد نقش دارن��د؛ اما در 
توليد آلايندگي هاي ثانويه از جمله گازهاي سرطان 
زا، نقش اساسي دارند. مقدم در گفت وگو با ايسنا، در 
واكنش به سخنان برخي قطعه سازان مبني بر اينكه 
خودروهاي سواري در توليد آلودگي هوا تنها 3 درصد 
نقش دارند، گفت: براس��اس آخرين سياهه انتشار، 
سهم آلودگي خودروهاي سواري در توليد مستقيم 
ذرات معلق كمتر از 2.5 ميكرون 3 درصد تعيين شده 
است. اما خودروهاي س��واري در توليد آلاينده هاي 
ثانويه نقش زيادي ايفا مي كنند كه متاسفانه مسوول 
مربوطه اين بخش بي توجهي كرده است. وي با بيان 
اينكه شاخص آلودگي هوا كه به صورت روزانه از سوي 
شركت كنترل كيفيت هوا اعلام مي شود بر مبناي 
بالاترين آلايندگي كه معمولا ذرات معلق است اعلام 
مي شود، گفت: خودروهاي سواري در توليد گازهاي 
آلاينده از جمله مونواكسيد كربن، اكسيدهاي ازت كه 
سرطان زا هستند نقش زيادي ايفا مي كند كه متاسفانه 

نقش خودروهاي سواري ناديده گرفته شده است.
سرپرست ستاد معاينه فني شهرداري تهران افزود: 
خودروهاي س��واري در توليد مستقيم ذرات معلق 
3درصد نقش دارند اما در توليد آلايندگي هاي ثانويه، 

نقش اساسي دارند.
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شاخص مديران خريد )شامخ( آبان ماه 51/13 واحد اعلام شد

رونق جزئي توليد در ميانه پاييز
تعادل |

ش��اخص مديران خريد )PMI( موس��وم به شامخ، براي 
آبان ماه 98 امس��ال 51/13 واحد محاس��به شد. اين رقم 
نسبت به شامخ ماه قبل )مهرماه( 0/7 واحد معادل 1/38 
درصد بهبود يافته، كه نشان دهنده رونق جزئي در بخش 
صنعت است. ارزيابي ها نشان مي دهد، همين بهبود بسيار 
اندك نيز ناشي از دو زيرشاخص »سرعت تحويل سفارش 
و ميزان استخدام و به كارگيري نيروي انساني« بوده است. 
به عبارت ديگر، با توجه به عدم تغيير چندان محسوس مقدار 
توليد، ميزان سفارشات جديد و بدتر شدن موجودي مواد 
اوليه مي توان گفت كه سايه سنگين ركود همچنان بر بخش 
صنعت ادامه دارد. همچنين براساس اين تحليل، شاخص 
قيمت خريد مواد اوليه پس از ۶ ماه روند كاهش��ي، دوباره 
با افزايش 3۶ درصدي مواجه ش��ده و خوش بيني فعالان 
اقتصادي ب��ه بهبود وضعيت توليد را كاهش داده اس��ت. 
داده هاي اين تحليل نيز نشان مي دهد، ميزان شاخص هاي 
»تولي��د، فروش، صادرات و موجودي م��واد اوليه« در اين 
ماه و همچنين درصد فعالان اقتصادي خوشبين به بهبود 
وضعيت توليد در ماه بعد )آذرماه؛ 59/71( نيز نسبت به ماه 
قبل )آبان ماه؛ ۶2/32( كاهش يافته است. در مجموع اين 
ارزيابي بيانگر اين است كه فعالان اقتصادي در پاسخگويي 
به سوالات مربوط به شاخص شامخ آبان ماه، انتظارات توليد 
در آذرماه را مثبت ارزيابي كرده اند و وضعيت بخش صنعت 

در اين شاخص بهبود داشته است.  
 جزييات اين بررسي نشان مي دهد، شاخص سرعت انجام و 
تحويل سفارش )59/38( در آبان، بيشترين ميزان شاخص 
و از آن س��و، ش��اخص موجودي مواد اوليه خريداري شده 
)43/58( كمترين مقدار ش��اخص در بين 5 مولفه اصلي 

شامخ بوده است.   

   لاستيك و پلاستيك
عدد شامخ كل به دست آمده براي گروه لاستيك و پلاستيك 
در آب��ان ماه )53.3( حاكي از بهب��ود اندك وضعيت كلي 
اين صنعت نسبت به ماه گذش��ته است. در اين ماه ميزان 
سفارشات جديد تغييري را نشان نمي دهد. )50( و قيمت 
مواد اوليه اندكي افزاش يافته )54.3( و به دنبال آن موجودي 
انبار مواد اوليه كاهش يافته اس��ت )45.8( . اين به معناي 
اس��تفاده از موجودي انبار مواد اولي��ه و به تأخير انداختن 

خريدهاي جديد به دليل افزايش بهاي مواد اوليه است.

   فرآورده هاي نفت و گاز
شامخ كل صنايع فرآورده هاي نفت و گاز در آبان ماه نشان 
از بهبود اندك در وضعيت عمومي اين صنعت دارد )57.8(. 

ش��امخ كل اين صنعت از آذرم��اه 1397 تا مهرماه 1398 
همواره حاكي از بدتر شدن وضعيت اين صنعت در هرماه 
نسبت به ماه گذش��ته خود بوده است. برخلاف اين روند، 
در مهرماه 98 شاهد تثبيت وضعيت اين صنعت و در آبان 
بهبود اندكي در شامخ كل اين صنعت را شاهد هستيم. ميزان 
سفارشات جديد كه طي 7 ماه گذشته كمتر از 50 بود در 
آبان ماه به 59.۶ رسيده است كه نشان مي دهد بعد از يك 
دوره كه هرماه نسبت به ماه قبل تنزل در سفارشات جديد 

داشته، شاهد افزايش در سطح سفارشات جديد بوده اند.

   نساجي
براي اولين بار در س��ال جاري، وضعيت صنعت نساجي در 
آبان ماه با عدد ش��امخ 55.94 توسط فعالان اين صنعت رو 
به بهبود ارزيابي شده است. افزايش ميزان سفارشات جديد، 
سرعت انجام و تحويل سفارش، موجودي مواد اوليه )هر سه 
با عدد شامخ 59.38( و افزايش ميزان استخدام و به كارگيري 
نيروي انساني )با عدد شامخ ۶5.۶3( بيشترين تأثير را در اين 
ارزيابي مثبت داش��ته است. همين مساله موجب شده كه 
علي رغم كاهش ميزان توليد محصولات با عدد شامخ 40.۶3 
نسبت به ماه قبل، انتظارات توليد در ماه آينده )با عدد شامخ 
۶2.50( مثبت باشد. بخش��ي از افزايش ميزان سفارشات 
جديد مي تواند به دليل كاهش قيمت محصولات نساجي )با 
عدد شامخ 40/۶3( علي رغم افزايش قيمت خريد مواد اوليه 
)با عدد شامخ ۶8.75( باشد كه اين علامت را به مصرف كننده 
مي ده��د كه قبل از افزاي��ش عن قريب قيمت محصولات 

توليدي، از فرصت خريد موجود نهايت استفاده را ببرد. 

   ماشين سازي و لوازم خانگي
گزارش شامخ آبان ماه صنايع ماشين سازي و لوازم خانگي 
حاكي از مشاهده بهبود در اين صنعت است. مقدار توليد 
محصولات، ميزان سفارشات جديد، سرعت انجام و تحويل 
سفارش، ميزان اس��تخدام و به كارگيري نيروي انساني از 
مولفه هايي اثرگذار بر شامخ كل هستند كه به نسبت مهرماه 
در شرايط بهبود گزارش شده اند و موجودي مواد اوليه نيز 
در اين ماه بدون تغيير به نسبت ماه قبل عنوان شده است.  
از ديگر نكات مثبت گزارش آبان ماه صنايع ماشين سازي و 
لوازم خانگي مي توان به افزايش بسيار اندك در ميزان فروش 

محصولات اين صنعت اشاره كرد.

   صنايع كاني غيرفلزي
شامخ كل به دست آمده براي گروه كاني هاي غيرفلزي در 
آبان ماه )53.8( حكايت از بهبود خفيف وضعيت كلي اين 
صنعت نسبت به ماه قبل دارد. عدد به دست آمده براي قيمت 

مواد اوليه كه بيشترين عدد در بين تمام گروه ها است )75(، 
نشان دهنده اين است كه عمده پرسش شوندگان اين صنايع 
به افزايش قيمت مواد اوليه اذعان داش��ته اند. باوجوداين 
افزايش در بهاي مواد اوليه، قيمت محصولات توليدشده اين 
گروه بدون تغيير بوده )50( و ميزان توليد محصول نيز تقريبا 
وضعيتي با ثبات را نشان مي دهد )52.5( . اين امر با كاهش 
در موجودي انبار مواد اوليه )42.5( همراه است كه حاكي از 
استفاده بيشتر از موجودي مواد اوليه براي توليد است كه به 
دنبال افزايش بهاي مواد اوليه رخ داده است. ميزان مصرف 
حامل هاي انرژي در اين صنعت در آبان ماه نسبت به مهرماه 
افزايش يافته )۶0( و ميزان سفارشات جديد نسبت به ماه 

گذشته تا حدودي كاهش نشان مي دهد. )47.5( .

   صنايع فلزي
در گزارش آبان ماه، صنايع فلزي، شامخ كل مقداري بهبود 
يافته اس��ت. مقدار توليد محصولات و ميزان سفارش��ات 
جديد از جمله مولفه هاي اثرگذار بر شامخ كل هستند كه به 
نسبت ماه قبل بهبود يافته اند. موجودي مواد اوليه، موجودي 
محصول در انبار، ميزان صادرات از جمله مولفه هايي هستند 
كه همانند ماه قبل كاهشي عنوان شده اند. ميزان فروش 
محصولات و انتظارات توليد در ماه آينده نيز به نسبت مهرماه 

تغيير محسوسي نكرده اند.  

   صنايع غذايي
در گزارش شامخ آبان ماه شرايط كلي صنايع غذايي به نسبت 
مهرماه بدتر ارزيابي شده است. كاهش مقدار توليد، كاهش 
سفارشات جديد و كاهش ميزان فروش محصولات در آبان 
ماه به نسبت مهرماه مويد بدتر شدن فضاي كلي اين صنعت 
در اين ماه است. براساس گزارشات شامخ قيمت خريد مواد 

اوليه از ابتداي امسال همواره افزايشي بوده كه سبب شده 
به صورت متقابل از ابتداي سال موجودي مواد اوليه در اين 

صنعت كاهشي گزارش شود. 

   صنايع شيميايي
ش��امخ كلي اين گروه نش��ان از ثبات وضعي��ت كلي اين 
صنعت در آبانماه نسبت به ماه گذشته دارد )49.9( . ميزان 
سفارشات جديد )47.5( و ميزان توليد محصولات )4۶.7( 
در آبان ماه نسبت به ماه گذشته تنزل جزئي را نشان مي دهد. 
با وجود كاهش قيمت محصولات در آبانماه نسبت به ماه 
گذشته )40.8( ميزان فروش محصول كاهش يافته است. 
بر اساس آمار شامخ، از ابتداي تابستان قيمت محصولات اين 
گروه در هرماه نسبت به ماه گذشته كاهش يافته درحالي كه 
ميزان فروش محصولات هيچ افزايشي نداشته است. اين 
روند كاهش��ي قيمت به دنبال 5 ماه افزايش پياپي قيمت 
محصولات توليدي اين صنعت رخ داده اس��ت. احتمالا با 
تداوم كاهش بهاي محص��ولات تقاضاي آنها به تغييرات 
قيمت حساس شده و در ماه هاي آينده شاهد افزايش فروش 

محصولات اين گروه باشيم.

   چوب كاغذ و مبلمان
وضعيت كل��ي صنايع چوب و مبلم��ان در آبان ماه با عدد 
شامخ 4۶.18 اندكي نس��بت به ماه قبل نامساعد ارزيابي 
شده است. كاهش ميزان سفارشات جديد، كاهش ميزان 
موجودي م��واد اوليه  و كاهش مقدار توليد محصولات در 
كنار عدم تغيير موجودي انبار و كاهش قيمت محصولات 
توليد شده، نشان دهنده ركود حاكم بر اين صنعت است. 
در چنين شرايطي، افزايش قيمت خريد مواد اوليه   در كنار 
انتظارات تورمي ناشي از افزايش قيمت حامل هاي انرژي، 

سبب دامن زدن به ركود خواهد شد و مشخص نيست كه 
چگونه انتظارات توليد در ماه آينده هم در مهرماه و هم در 

آبان ماه برخلاف واقعيت موجود و مثبت بوده است.

   وسايل نقليه و قطعات وابسته
در آبان 98 وضعيت صنعت وسايل نقليه و قطعات وابسته 
به نسبت ماه قبل خود اندكي بدتر ارزيابي شده است. اين 
امر در حالي رخ داده است فعالان اين حوزه ديد مثبتي به 
افزايش توليد خود در اين ماه داشتند كه سيگنال مثبتي به 
شرايط كلي اين صنعت در آبان ماه داده بود. البته فعالان اين 
حوزه ميزان توليد خود در اين ماه را اندكي افزايش داده اند، اما 
كاهش سفارشات جديد سبب كاهش فروش محصولات در 
اين ماه و درنتيجه كاهش رقم كل شاخص شامخ اين صنعت 
گرديد.  موجودي مواد اوليه و قيمت خريد مواد اوليه در اين 
ماه نيز همانند ماه هاي ديگر سال 1398 به نسبت ماه قبل 

به ترتيب كاهشي و افزايشي گزارش شده اند.

   پوشاك و چرم
وضعيت اين صنعت در آبان ماه با عدد شامخ 59.42 بهتر 
از ماه قبل ارزيابي ش��ده و افزايش مقدار توليد محصولات 
)با عدد ش��امخ ۶1.54(، افزايش ميزان سفارشات جديد، 
افزايش سرعت انجام و تحويل سفارش )هر دو با عدد شامخ 
57.۶9( و بهبود ميزان استخدام و به كارگيري نيروي انساني 
)با عدد شامخ ۶9.23(، در موافقت با اين بهبود قرار داشته 
است. بخش قابل توجهي از افزايش ميزان توليد )علي رغم 
اذعان توليدكنندگان به افزايش قيمت مواد اوليه( و افزايش 
ميزان فروش محصولات، به دليل افزايش تقاضاي فصلي و 
تغييرات آب و هوايي است كه تقاضاي پوشش هاي گرم و 

زمستاني را افزايش داده است.
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دستور ويژه راه اندازي ميادين 
ميوه و تره بار در استان ها

قانم مق��ام وزير صنعت روز گذش��ته طي نامه اي به 
استانداران كل كشور، دستور راه اندازي ميادين ميوه و 
تره بار اس��تاني را صادر كرد. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، وزارت صمت پس از افزايش قيمت بنزين، در 
راستاي كنترل بازار و جلوگيري از افرايش قيمت ها، هر 
روزه جلسات ستاد تنظيم بازار را تشكيل و دستگاه هاي 
نظارتي را ملزم به افزايش نظارت و بازرسي كرده است.

در همين راستا، حسين مدرس خياباني، قائم مقام 
وزارت صمت، طي نامه اي به استانداران كل كشور، 
خواستار راه اندازي ميادين ميوه و تره بار استاني شد. 
اين اقدام قائم مقام وزارت صمت در راستاي كاهش 
فاصله توليد تا توزيع كالاهاي اساسي انجام شده است.  
متن اين نامه خطاب به اس��تانداران محترم سراسر 
كشور به ش��رح ذيل است: »احتراما، همانطوري كه 
مستحضريد تنظيم بازار كالا يكي از اولويت هاي مهم 
و سياس��ت هاي راهبردي دولت محترم و به تبع آن 
دستگاه هاي ذيربط آن مي باشد كه در شرايط كنوني 
با جنگ اقتصادي ناجوانمردانه دشمنان و تحريم هاي 
ايجاد شده از اهميت چنداني برخوردار شده است. لزوم 
تأمين به موقع كالاهاي اساسي موجب شد تا با تكيه 
و حمايت از توليدات داخلي برنامه ريزي دقيق تري در 
تأمين، توزيع و مصرف كالاها خصوصا كالاهاي اساسي 
صورت گيرد. بهره من��دي از ظرفيت هاي موجود و 
بهره گيري از زيرساخت هاي تجاري مختلف خصوصا 
ش��بكه هاي توزيع كالا با اصل توجه به كوتاه شدن 
فاصله توليد تا مصرف و به تبع آن كاهش هزينه هاي 
مبادله به نفع مصرف كننده نظير مراكز عرضه مستقيم 
كالا از جمله مراكز ميادين ميوه و تره بار از برنامه هاي 
دولت در ايام پيش رو بوده است كه خوشبختانه اثرات 
مثبتي در فرآيند تسهيل توزيع كالاهاي پرمصرف 
مردم داشته اس��ت.  آنچه مسلم است وجود چنين 
زيرساخت هاي تجاري در مناطق مختلف كشور در 
تنظيم بازار كالاهاي اساسي و مايحتاج عمومي مردم 
امري ضروري است و مطابق مصوبه شوراي انقلاب 
و هيات وزيران مورخ يكم بهمن ماه 1374 اهميت 
اجراي آن مورد تأكيد قرار گرفته اس��ت؛ اما حسب 
گزارشات واصله اجراي اين مهم بصورت محدود در 
چند استان و منطقه كشور صورت گرفته و در برخي 
از استان ها به دلايل نامشخص مسكوت مانده است. 
خواهشمند اس��ت با توجه به اهميت و ضرورت امر 
دستور فرماييد: 1. آمار و اطلاعات شبكه هاي مشابه 
استاني را  به تفكيك شهرستان در قالب جدول به اين 
حوزه اعلام دارند. 2. موضوع راه اندازي ميادين ميوه و 
تره بار با اهداف تعيين شده مطابق مصوبه هيات محترم 
وزيران به صورت ويژه در دستور كار ستاد تنظيم بازار 
استان يا كارگروه هاي ذيربط استاني ديگر قرار گرفته 
و با فراهم كردن الزامات آن و تصميمات لازم جهت 

عملياتي شدن اين مراكز اقدام لازم صورت گيرد.«

روابط عمومي اداره كل ورزش و جوانان استان ايلام

آگهي فراخوان مناقصه يك مرحله اي عمومي
وزارت ورزش و جوانان

اداره كل ورزش و جوانان استان ايلام

اداره كل ورزش و جوانان اس�تان ايلام در نظر دارد پروژه هاي موجود در جدول شماره 2 را مطابق جدول زمانبندي شماره 1 از طريق 
س�امانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اس�ناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و 
بازگش�ايي پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. و 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاء الكترونيكي را جهت 
شركت در مناقصه و ارائه پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( از طريق آدرس: ايلام ميدان ميلاد بلوار دانشجو طبقه دوم معاونت 
فني و مهندسي ورزش و جوانان استان ايلام به شماره تماس 08432225729 انجام مي پذيرد. لازم به ذكر مي باشد كه تمام مراحل 
مناقصه شامل دريافت اسناد، تحويل پاكت، بازگشايي و اعلام برنده از طريق سامانه انجام مي پذيرد. تنها پاكت ضمانت نامه و رسيد 
ثبت پيشنهاد قيمت در سامانه ستاد به صورت فيزيكي تحويل گرفته خواهد شد و اين مناقصه براساس بخشنامه مناسب ترين قيمت 

پيشنهادي برگزار مي گردد. همچنين هزينه آگهي روزنامه و سامانه ستاد مناقصه به عهده برندگان اين مناقصات مي باشد. 

دريافت اسناد 
كميسيون   مناقصه تسليم پيشنهاد تا آخر وقت اداريعودت اسناد در صورت انصراف 

تا تاريخ از تاريخ 

98/09/2198/09/2598/10/0798/10/0798/10/08

جدول 1

مدت پيمان)ماه( رشته  و رتبه پيمانكارمبلغ تضمين )ريال( مبلغ برآورد )ريال(محل اجراءعنوان پروژهرديف 

 تكميل زمين چمن مصنوعي فوتبال سراب كارزان 1
3ابنيه970.901.374370.000.000سيروان )محوطه سازي و سرويس بهداشتي( 

12ابنيه 2.498.778.902130.000.000ملكشاهياحداث زمين چمن مصنوعي فوتبال روستاي گنبد پيرمحمد2

جدول 2 مشخصات پروژه ها

»آگهي فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه گران« 
شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند 

)سهامي عام(

نوبت دوم
شماره مجوز: 1398-5564

1(موضوع مناقصه: 
الف( شرح مختصر كار:

مبلغ تضمين شركت  در فرآيند ارجاع كار )ريال( مدت زمان انجام كار موضوع  مناقصه شماره  مناقصه رديف

9.568.000.000يكسال شمسي انجام حجم خدمات نگهداري و تعميرات عمومي198/34

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد به استناد قانون برگزاري مناقصات، انجام خدمات ذيل را از طريق مناقصه عمومي يك مرحله اي به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد.

ب( شرايط متقاضي 
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي و شناسه ملي. 

2- داشتن امكانات، توانايي مالي، نيروي انساني، تجربه كافي، سوابق كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه و گواهي حسن انجام كار از كارفرمايان قبلي. 
3- داشتن گواهي نامه تائيد صلاحيت ايمني ويژه پيمانكاران و گواهي تائيد صلاحيت از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي. 

4- توان ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار )در صورت قرار گرفتن در فهرست كوتاه اين شركت( و همچنين توان ارائه تضمين انجام تعهدات مطابق آئين نامه تضمين معاملات دولتي )در صورت برنده شدن(.
5- داشتن صورت هاي مالي حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي يا اعضاي جامعه حسابداران رسمي مطابق با ماده 2 آيين نامه راهكارهاي افزايش ضمانت اجرايي و تقويت حسابرسي )در صورت برنده شدن در مناقصه، 

مربوط به سال قبل از انعقاد قرارداد به تشخيص كارفرما(. 
ج( برآورد هزينه ها: 

برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه معادل 380.000.000.000 )سيصد و هشتاد ميليارد( ريال مي باشد. 
2( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند واقع در استان مركزي، اراك، كيلومتر 20 جاده بروجرد.

3( مهلت، محل دريافت و تحويل فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي: 
متقاضياني كه داراي شرايط اوليه مندرج در بند »ب« ماده يك بوده و متقاضي شركت در مناقصه فوق الذكر مي باشند مي توانند به مدت 5 روز كاري پس از انتشار نوبت دوم آگهي )سه روز پس از درج آگهي نوبت اول چاپ 
مي شود( طي ساعات اداري از ساعت 7 صبح لغايت 15:30 عصر ضمن ارسال تقاضاي اعلام آمادگي، فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از طريق پايگاه اينترنتي اين شركت به آدرس: WWW.IKORC.IR دريافت و پس از 
تكميل فرم ها، به همراه رزومه كاري در قالب لوح فشرده )CD( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضا به نشاني: اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند- 

ساختمان مركزي- طبقه دوم- امور حقوقي و پيمان ها- اتاق 232- تحويل نمايند. ضمنا تلفكس شماره 33۶73701-08۶ و تلفن شماره 33491085-08۶ آماده پاسخگوئي مي باشد. 
4( محل، زمان و مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان: 

مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان )رزومه كاري( در قالب لوح فشرده )CD( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي اعلام  آمادگي مي باشد. ضمنا محل تحويل مدارك درخواستي مورد نظر، امور حقوقي 
و پيمان هاي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند به نشاني مندرج در ماده »3« مي  باشد. بديهي است به مدارك ارسالي بعد از مهلت مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد. ضمنا اين شركت حق و اختيار تام و تمام قبول يا رد 
هر يك يا كليه پيشنهادهاي رسيده را در چهارچوب قوانين و مقررات مربوطه دارا مي باشد و دادن پيشنهاد و ارائه اسناد و مدارك هيچ گونه حقي براي متقاضيان ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه مناقصه گزار حداقل تا 

يك ماه پس از وصول اسناد ارزيابي كيفي نسبت به اعلام اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود.

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند  WWW.IKORC.IR                                                                                    
WWW.SHANA.IR                                                                                

آدرس اينترنتي:

دهياري قش�لاق دوم در نظر دارد به استناد مصوبه شورا به شماره 37/310 مورخ 98/06/13 و نظر كميته انطباق به ش�ماره 2945/2/2/1551 مورخ 98/06/17 در خصوص واگذاري پروژه خريد و تامين تجهيزات، حمل، نصب، راه اندازي، بهره برداري و 
نگهداري سامانه هوشمند پايش و نظارت تصويري معابر سطح روستاي قشلاق دوم از طريق برگزاري مناقصه عمومي اقدام نمايد. لذا از كليه پيمانكاران واجد شرايط دعوت مي شود جهت اخذ اسناد مناقصه بر اساس اطلاعات اعلام  شده ذيل اقدام نمايند.

1( محل ارائه خدمت: شهرستان قرچك، باقرآباد، روستاي قشلاق دوم.
 2( دستگاه مناقصه گذار: دهياري قشلاق دوم

3( سپرده شركت در مناقصه بصورت ارائه ضمانتنامه معتبر بانكي كه رسيد آن بايد ضميمه پيشنهاد باشد و يا واريز وجه نقد به مبلغ 278528750 ريال به حساب سپرده دهياري نزد بانك ملي شعبه شهيد ستاري قرچك به شماره حساب 0109315400004 
كد 2410 بنام دهياري روستاي قشلاق دوم.

4( محل دريافت اسناد مناقصه: شهرستان قرچك، باقرآباد، روستاي قشلاق دوم، ساختمان دهياري، طبقه اول، واحد امور مالي، تلفن 021-3۶109048 
5( نحوه دريافت اسناد مناقصه: واريز مبلغ 3.000.000 ريال به شماره حساب 010۶530735003 نزد بانك ملي شعبه زيباشهر قرچك كد 2398 بنام دهياري روستاي قشلاق دوم و ارائه فيش واريزي به واحد امور مالي.
6( مهلت اخذ و تحويل اسناد مناقصه: مهلت اخذ اسناد از تاريخ 98/09/21 لغايت 98/10/07 و زمان تحويل پاكت هاي پيشنهادي تا پايان وقت اداري )ساعت 14:30( مورخه 98/10/07 به واحد دبيرخانه دهياري روستا.

7( تشكيل كميسيون عالي معاملات دهياري قشلاق دوم و بررسي و بازگشايي پاكت هاي پيشنهادي در روز دوشنبه مورخه 1398/10/09 رأس ساعت 10 صبح در محل سالن جلسات ساختمان دهياري روستاي قشلاق دوم مي باشد.
8( به پيشنهادات مبهم، مخدوش، مشروط،  فاقد سپرده ترتيب اثر داده نخواهد شد.

9( دهياري در رد يا قبول هر يك از پيشنهادات رسيده مختار است. 
10( برندگان اول، دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد.

11( ساير اطلاعات و جزئيات فني مربوط به معامله در اسناد مناقصه قيد و هزينه آگهي بر عهده برنده مناقصه مي باشد.

نوبت اول

اصغر مرداني- دهيار روستاي قشلاق دوم

دهياري
 آگهي مناقصه عمومي

شماره: 98/1

مبلغ برآورد اوليه موضوعرديف
به ريال

 مبلغ سپرده شركت
شرايط متقاضي در مناقصه به ريال

1
خري�د و تامي�ن تجهي�زات، حم�ل، نص�ب، راه ان�دازي، 
بهره برداري و نگهداري س�امانه هوشمند پايش و نظارت 

تصويري معابر سطح روستاي قشلاق دوم
5570575008278528750

شخصيت حقوقي، داشتن امكانات، ماشين آلات، نيروي متخصص، كادر فني مجرب، توان مالي، تجربه و سابقه كافي و مرتبط با 
موضوع مناقصه و صلاحيت فني در رشته مرتبط بوده و الزاما نصب و راه اندازي سيستم هاي حفاظتي الكترونيكي و دوربين هاي 

مداربسته و پايش تصويري در موضوع فعاليت شركت )اساسنامه( درج شده باشد.

  تاريخ انتشار آگهي نوبت دوم: 1398/09/30  تاريخ انتشار آگهي نوبت اول: 1398/09/21



15 جهان

آغاز تاثيرگذارترين انتخابات بريتانيا از دهه۱۹۷۰ ميلادي

به دليل تبديل كردن دغدغه هاي محيط زيستي به جنبشي جهاني

انتخاباتي براي رهايي از بن بست برگزيت

گرتا تونبرگ شخصيت سال مجله تايم شد

گروه جهان|
 راي دهن��دگان بريتانيايي پنجش��نبه )ام��روز( پاي 
صندوق هاي راي مي روند تا براي س��ومين بار در پنج 
سال اخير در انتخابات سراسري شركت كنند. ناظران 
اين انتخابات را مهم تري��ن و تاثيرگذارترين انتخابات 
عمومي بريتانيا از دهه ۱۹۷۰ ميلادي تاكنون مي دانند. 
وال استريت ژورنال نوشته: انتخابات روز پنجشنبه را 
مي توان با رفتن بريتانيايي ه��ا پاي صندوق هاي رأي 
در سال ۱۹۷۹ ميلادي مقايسه كرد، انتخاباتي كه در 
نهايت باعث به قدرت رسيدن مارگارت تاچر از حزب 
محافظه كار ش��د. حال ممكن است اين انتخابات نيز 
مانند همان زمان باعث شود تا تحولاتي شكل بگيرد كه 
ساختار بريتانيا را براي يك نسل تغيير دهد. انتخابات 
امروز نه تنها دولت بعدي را تعيين مي كند بلكه ممكن  
است خط مشي هاي سياس��ي، اجتماعي و اقتصادي 

بريتانيا را به طور كلي تغيير دهد.
بنا براين گزارش، در انتخاباتي كه مهم ترين محور آن 
خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا )برگزيت( است، بوريس 
جانسون نخست وزير فعلي، تلاش مي كند تا مشروعيت 
دموكراتيك خود را پس از سه سال مانع آفريني پارلمان 
بر سر راه اجراي نتيجه همه پرسي سال ۲۰۱۶ بار ديگر 
احيا كند. به همين دليل جانس��ون از رأي دهندگان 
خواسته تا با دادن رأي به او، كسب يك پيروزي مطلق 
در پارلمان و هموار شدن مسير اجراي توافق خروج از 

اتحاديه اروپا را آسان كنند.
اما نظرس��نجي ها چني��ن اطميناني را به جانس��ون 
نمي دهند. گاردين چهارشنبه و تنها يك روز پيش از 
آغاز راي گيري از رقابت نزديك محافظه كاران و حزب 
كارگر خبر داده و نوشته گرچه نظرسنجي ها از پيشتازي 
محافظه كاران خبر مي دهند اما اختلاف بسيار اندك 
است. ناظران با اشاره به رقابت نزديك دو حزب سنتي 
بريتانيا، انتخابات پنجشنبه را غيرقابل پيش بيني ترين 

انتخابات بريتانيا در چند دهه گذشته مي دانند. 
مهم تري��ن وع��ده بوريس جانس��ون به ش��هروندان 
بريتانيايي، خروج سريع از اتحاديه اروپا است. در مقابل، 
جرمي كوربين انجام اصلاحات گس��ترده اجتماعي و 

ملي س��ازي در برخي بخش ها در كنار امضاي توافق 
تازه با اتحاديه اروپا يا لغو برگزيت را وعده داده اس��ت. 
بسياري از تحليلگران، شرايط را براي جانسون سخت 
مي دانند؛ گذش��ته از ناتواني هاي پيشين او در كسب 
آراي نمايندگان در مجلس عوام، نوع رويكرد رهبران 
حزب محافظه كار باعث اختلاف شديد در داخل اين 
حزب شده اس��ت. نمونه اين شكاف در ظهور »حزب 
برگزيت« به رهبري »نايجل فاراژ« بود. حال جانسون 
اين هراس را دارد كه ممكن است موضوع برگزيت باعث 
شود تا سرنوشتي همچون دو نخست وزير پيشين در 

انتظارش باشد. 

علاوه بر اين، احزاب ليبرال دموكرات، برگزيت، س��بز 
و حزب ملي اس��كاتلند هم در اي��ن انتخابات حضور 
محسوسي دارند. اگرچه برگزيت مهم ترين موضوع مهم 
براي راي دهندگان بريتانيايي است اما مسائلي همچون 
خدمات درماني، آموزش، مس��كن، محيط زيس��ت، 
مقابله با فقر و س��طح ماليات از ديگر محورهاي مورد 
توجه ش��هروندان هستند. مس��اله مهاجرت از جمله 
ديگ��ر موضوعات انتخاب��ات پيش رو اس��ت. بوريس 
جانسون متعهد شده كه نظام مهاجرتي را تغيير دهد 
و يك سيس��تم مهاجرتي بر اساس امتياز )نظير مدل 
استراليا( را جايگزين نظام فعلي كند. بوريس جانسون 

همچنين مدعي است كه حزب كارگر مهاجرت بي رويه 
و بي حس��اب و كتاب را پيش خواهد گرفت. نش��ريه 
گاردين با اشاره به رقابت هاي انتخاباتي احزاب نوشته: 
»هر چه ب��ه روز برگزاري انتخاب��ات پارلماني نزديك 
مي شويم مشكلات موجود بيشتر به چشم مي خورند؛ 
مهم ترين آنها هم رس��يدگي به طبقه كارگر و جوان 
جامعه است. به عنوان نمونه تا به حال موضوع مسكن از 
نگاه گروه هاي چپ و راست به صورت نمادين پيگيري 
مي شد. اما انتخابات تازه مي تواند نقطه عطفي در مسائل 
اجتماعي بريتانيا به ويژه در حوزه جوانان، طبقه كارگر 
و مسكن باشد. در سرتاسر جهان طرفداران اصلاحات 

و فعالان اجتماعي در حال ايجاد ساختارهاي جايگزين 
و تغيير وضع موجود هستند. در اين چارچوب در دوره 
بعد سياستمداران بايد رويكردي راديكالي را در زمينه 
رفع چالش هاي اجتماعي در پيش بگيرند و آن را محور 
اقدامات خود قرار دهند. اين انتخابات نه تنها فرصتي 
براي مقابله با اضطراب گس��ترده جامعه و ناملايمات 
ساختار كنوني است بلكه جديت در پرداختن به اين 
مسائل مي تواند مس��ير پيروزي در انتخابات را هموار 

كند.«
بوريس جانسون كه همانند سلفش ترزا مي، اكثريت 
پارلمان را براي تصويب توافق برگزيت نداشت، هفته ها 
به دنبال برگزاري انتخابات سراس��ري بود تا اينكه در 
نهاي��ت و در آخرين روزهاي اكتب��ر احزاب مخالف با 
برگزاري انتخابات موافقت كردند. از سال ۱۹۲۳ميلادي 
و انتخاباتي كه منجر به تشكيل نخستين دولت حزب 
كارگردر بريتانيا ش��د، اين نخس��تين باري است كه 
انتخابات سراسري بريتانيا دس��امبر برگزار مي شود. 
داوطلبان براي موفقيت در ۶۵۰ حوزه انتخابي رقابت 
مي كنند و هر حزبي كه ۳۲۶ كرس��ي يا بيش��تر را به 
دست بياورد دولت را تشكيل مي دهد. اگر هيچ يك از 
احزاب نتوانند اكثريت را به دست آورند، در آن صورت 
بريتانيا صاحب يك »پارلمان معلق« خواهد شد و براي 
تشكيل دولت احزاب بايد با يكديگر توافق كنند. در اين 
صورت دو حزب با بيشتر بايد ائتلاف كنند. احتمال ديگر 
تشكيل دولت اقليت است، يعني وقتي كه بزرگ ترين 
حزب با كمك توافقي كه مي��ان احزاب مخالف فقط 
براي حل بن بست سياسي ايجاد شده، كابينه را تشكيل 
مي دهد. به دليل بن بست سياسي بر سر برگزيت، اگر 
هم در پي انتخابات پنج شنبه دولت اقليت تشكيل شود، 
دولتي ناپايدار خواهد بود. نشريه واشنگتن پست نوشته: 
»اگر حزب جانسون بتواند اكثريت كرسي ها را كسب 
كند ادعاي خود براي اجراي برگزيت را عملي مي كند 
اما اگر او انتخابات را از دست بدهد احتمالا همه پرسي 
دوم براي بررسي خروج از اتحاديه اروپا برگزار خواهد 
شد و بريتانيا هم سوسياليست ترين دولت خود از دهه 

۱۹۷۰ تاكنون را تجربه مي كند.« 

گروه جهان|
 مجله تايم گرتا تونبرگ نوجوان كنشگر محيط زيست، 
را به عنوان شخصيت سال ۲۰۱۹ ميلادي انتخاب كرد 
و با انتشار عكس او نوشت: »نيروي جواني«. نشريه تايم 
در مورد اين انتخاب نوشته: »گرتا تونبرگ موفق شده 
نگراني هاي مبهم درباره س��ياره م��ا را به يك جنبش 

جهاني تبديل كند و خواستار تغيير جهاني شود.«
تونب��رگ ۱۶ س��اله ك��ه س��وئدي اس��ت به خاط��ر 
فعاليت هايش در جهت آگاه س��ازي جهاني در مورد 
خطرات ناشي از تغييرات اقليمي و گرمايش زمين و نيز 
با انتقاد از سياستمداران به دليل انفعال در برابر بحران 
آب وهوا، مشهور است. او طرفداران بسياري در سراسر 
جهان دارد و تاكنون با فراخوان او بسياري از مردم در 
كشورهاي مختلف جهان براي دفاع از محيط زيست 
و انتقاد از سياست هاي دولت ها در اين زمينه دست به 

تظاهرات زده اند.
ب��ا وج��ود اقب��ال اي��ن كنش��گر نوج��وان، برخي از 
سياستمداران جهان تاكنون درباره او اظهارنظرهاي 
منفي كرده اند. از جمله دونالد ترامپ، رييس جمهوري 
امريكا كه در سال ۲۰۱۷ خروج كشورش از معاهده آب 
و هوايي پاريس را اعلام كرد، درباره او به كنايه گفته بود: 
»دختر جوان بسيار شادي به نظر مي آيد كه با لبخند به 

آينده نظر دارد. نگاه كردن به او دلپذير است.« 
عنوان شخصيت سال تايم از سال ۱۹۲۷ اعلام مي شود 

و ۱۰ نامزد امسال آن شامل دونالد ترامپ، نانسي پلوسي 
ريي��س دموكرات مجلس نماين��دگان امريكا، و گرتا 
تونبرگ، فعال نوجوان عليه تغييرات اقليمي اهل سوئد 
بود. اين مجله امريكايي برنده خود را بر اساس اينكه چه 
كسي »بيشترين كوشش را براي تأثيرگذاري بر حوادث 
س��ال« انجام داده انتخاب مي كند. سال گذشته، تايم 
گروهي از روزنامه نگاران تحت تعقيب، از جمله جمال 
خاشقجي روزنامه نگار مقتول اپوزيسيون سعودي، را 

براي اين عنوان برگزيد.
بسياري از كنشگران پيش بيني مي كردند كه تونبرگ 
در س��ال ۲۰۱۹ برنده جايزه صلح نوبل ش��ود، اما اين 
اتفاق نيفتاد. گرتا تونبرگ )با تلفظ اصلي سوئدي: گريتا 
تونبري( كارزار خود براي برانگيختن اراده سياس��ي 
جهت حفظ محيط زيس��ت كره زمي��ن را به صورت 
»تظاهرات يك نفره« در بيستم اوت ۲۰۱۸ در جلوي 
پارلمان سوئد آغاز كرد. اين اقدام او باعث شده است تا 
از آن زمان ميليون ها نفر در سراسر جهان به خيابان ها 
بيايند و از سياستمداران بخواهند تا براي جلوگيري از 
گرم شدن بيشتر كره زمين اقدامي واقعي انجام دهند. 
دماي كره زمين نسبت به دوران پيشاصنعتي حدود 
ي��ك و نيم درجه افزايش يافته و تح��ت تاثير آن بروز 
گرماي بي سابقه، خشكسالي و باران هاي سيلاب زا و 
همين طور فرسايش زمين و بيابان زايي شدت گرفته 
است. دانش��مندان و سازمان ملل متحد مدت هاست 

به طور فزاينده اي عواقب بس��يار وخيم اين روند را به 
سياستمداران گوشزد مي كنند.

گرتا تونبرگ در سخنراني خود در اجلاس محيط زيستي 
سازمان ملل متحد خطاب به سياستمداران اينگونه آغاز 
كرد كه »حواسمان به كارهاي شما هست!«، او سپس 
گفت: »سر تا پاي قضيه اشكال دارد. من نبايد الان اينجا 
باشم. بايد سر كلاس درسم در آن سوي اقيانوس باشم. 
باز هم همه تان ب��راي اميد پيش من مي آييد؟ چطور 
جرأت مي كنيد! شماها با حرف هاي پوچتان آرزوهاي 
من و كودكي م��ن را دزديده ايد؛ و در اصل من يكي از 
خوش بختان هستم. مردم دارند رنج مي كشند. مردم 
دارند مي ميرند. كليت اكوسيس��تم در حال فروپاشي 
است. ما در آغاز يك انقراض انبوه قرار گرفته ايم؛ و تنها 
چيزي كه شما از آن حرف مي زنيد پول است و افسانه 
رشد ابدي اقتصادي. چطور جرأت مي كنيد؟« او ادامه 
داد: »بيش از ۳۰ سال است كه برهان علمي بي چون 
و چرا به شما ارايه شده. چطور جرأت مي كنيد رويتان 
را آن طرف بگيريد؟ و بع��د به اينجا بياييد و بگويد كه 
اقداماتتان كافي است. در حالي كه از سياست گذاري و 
چاره يابي شايسته و بايسته فرسنگ ها دوريم. مي گوييد 
كه صداي ما را شنيده و فوريت موضوع را درك مي كنيد. 
اما با همه غم و اندوهي كه دارم، با همه خشمي كه حس 
مي كنم نمي خواهم اين حرف ش��ما را باور كنم. چون 
اگر واقعاً شرايط را درك كرده باشيد و هنوز هم دست 

به اقدامي نمي زنيد آن وقت بايد گفت كه افراد پليدي 
هستيد. اما نمي خواهمچنين چيزي را باور كنم.«

تحقيقات جديد نيز هش��دارهاي تونب��رگ را تاييد 
مي كند. اخيرا اعلام شده س��رعت آب شدن يخ هاي 
گريلند در مقايسه با دهه ۱۹۹۰ هفت برابر شده است. 
براساس نتايج تحقيقات هيات بين دولتي تغيير اقليم، 
دامنه و سرعت ذوب شدن يخ هاي اين منطقه، بسيار 
بالاتر از ميزان پيش بيني ش��ده بوده است. بالا آمدن 
س��طح درياها خطر توفان را افزايش مي دهد. اين در 
حالي است كه احتمال بروز توفان هاي شديد به واسطه 
گرمايش زمين كه به مناطق س��احلي آس��يب وارد 
مي كند، افزايش يافته است. گفته شده، تقريبا نيمي از 
ذوب يخ ها در گريلند ناشي از گرماي سطح هوا است 
كه در منطقه قطب شمال سريع تر از ميانگين جهاني 

بوده و بقيه، ناشي از سرعت گرفتن جريان يخ به داخل 
درياها از طريق يخچال هاي طبيعي است كه در نتيجه 

گرم شدن اقيانوس ها به وجود آمده است. 
برنامه توس��عه انس��اني س��ازمان ملل متحد نيز در 
گزارش جديد خود درباره نقش تغييرات آب وهوايي 
و فناوري ها در ايجاد نابرابري هاي جديد هشدار داده 
اس��ت. اين برنامه در گزارش توس��عه انساني ۲۰۱۹ 
هشدار داده خلاف ثروت و درآمد، تغييرات آب وهوايي 
و فن��اوري در دوران مدرن به ش��كل فزاينده اي بين 
افراد دارا و ندار شكاف ايجاد كرده است. چنين شكل 
جديدي از بي عدالتي افزاي��ش يافته آن هم در حالي 
كه پيش��رفت هايي در برخي از ش��اخص هاي سنتي 
ايجاد نابرابري از جمله فقر شديد و بيماري ها حاصل 

آمده است.

دريچه

كوتاه از منطقه

تعرفه هاي چين ۴۲ ميليارد دلار 
به امريكا خسارت زد

گروه جه�ان| تعرفه هاي چي��ن روي كالاهاي 
امريكايي باعث ش��ده ت��ا مي��زان پرداختي هاي 
بازرگانان و كش��اورزان اين كشور ۴۲ ميليارد دلار 
افزايش يابد. به گزارش شينهوا، از فوريه ۲۰۱۸ به اين 
طرف بازرگانان و كشاورزان امريكايي به دليل اعمال 
تعرفه هاي چين مجبور به پرداخت هاي بيشتري 
معادل ۴۲ ميليارد دلار ش��ده اند. تنها در ماه اكتبر 
امسال امريكايي ها بيش از ۷ميليارد و ۲۰۰ميليون 
دلار تعرفه مالياتي متقبل شده اند كه يك ميليارد 
دلار بيش��تر از ماه مشابه س��ال ۲۰۱۸ بوده است. 
جاناتان گلد سخنگوي تجارت آزاد در اظهاراتي كه 
شينهوا از او نقل كرده، گفته جنگ تجاري امريكا با 
چين به اندازه كافي خسارت بار بوده است و بهتر است 
دو طرف هر چه زودتر به توافق برسند. او گفته: »اين 
نبرد تجاري بسيار طولاني شده و ضررهاي زيادي 
به دنبال داشته است. بايد زودتر توافقي حاصل كرد 
كه بر اس��اس آن بتوان موانع و چالش ها را برطرف 
كرد و تعرفه ها را به حداقل رساند و لغو كرد.« كرگ 
آلن رييس ش��وراي تجارت امريكا و چين كه ۲۰۰ 
شركت امريكايي زيرمجموعه در چين دارد، گفته: 
»اميدواريم دو طرف به س��رعت به توافق برس��ند 
و به اين وضعيت خاتمه داده ش��ود.« او خس��ارات 
تعرفه هاي چين روي كالاه��اي صادراتي امريكا را 
بسيار سنگين توصيف كرده و گفته: »نمي خواهيم 
تعرفه ها ابزاري براي چانه زني ها در مناقشات تجاري 
باش��د.« چين و امريكا هر دو براي رسيدن به اولين 
مرحله از توافق تجاري اب��راز اميدواري كرده اند اما 
هيچ تاريخ دقيقي براي اين هدف اعلام نشده است.

تداوم اعتراض ها عليه طرح 
ماكرون در فرانسه

گروه جه�ان| اعتصاب در فرانس��ه عليه طرح دولت 
امانوئل ماكرون رييس جمهوري اين كشور، براي اصلاح 
نظام بازنشستگي باز هم به تعطيلي تعدادي از مدارس و 
اختلال در حمل و نقل عمومي منجر شده اشت. به گزارش 
يورونيوز، ده ها هزار نفر نيز به دعوت اتحاديه هاي كارگري 
در شهرهاي مختلف فرانسه تظاهرات كردند. با اين حال به 
نظر مي رسد كه تعداد تظاهركنندگان در مقايسه با شمار 
شركت كنندگان در راهپيمايي هاي پنجشنبه گذشته 
كاهش يافته است. وزارت كشور فرانسه پنجشنبه گذشته 
اعلام كرده بود كه ۸۰۰ هزار نفر در تظاهرات عليه اصلاح 
نظام بازنشستگي شركت كرده اند. كاركنان بخش دولتي 
در حالي براي چندمين روز پياپي اعتصاب كردند كه شمار 
اعتصاب كنندگان در بخش آموزش و پرورش هم نسبت 
به پنجشنبه گذشته كاهش يافته است. ادوارد فيليپ 
نخست وزير فرانس��ه، چهارشنبه جزييات طرح اصلاح 
نظام بازنشستگي را اعلام كرد. معترضان به طرح دولت 
فرانسه بر انصراف دولت از اجراي اين طرح اصرار دارند. اين 
در حالي است كه دولت امانوئل ماكرون بر اجراي طرح 
اصلاح ساختار نظام بازنشستگي تاكيد مي كند. منتقدان 
طرح اصلاح نظام بازنشستگي فرانسه بر اين باور هستند 
كه در صورت اجراي اين طرح مستمري بازنشستگان 
كاهش خواهد يافت. دولت فرانس��ه با اين حال اين ادعا 
را رد كرده اس��ت. اتحاديه هاي كارگري تهديد كرده اند 
كه اعتصاب ها را تا زمان جشن كريسمس و تعطيلات 
پايان سال ميلادي ادامه خواهند داد. تداوم اعتصاب در 
بخش حمل و نقل به ويژه قطارها مي تواند برنامه س��فر 
بسياري از فرانسوي ها را كه براي تعطيلات پايان سال 

نزد خانواده هايشان مي روند مختل كند.

رييس جمهوري چپ گراي 
آرژانتين آغاز به كار كرد 

گ�روه جه�ان| آلبرت��و فرنان��دز با اداي س��وگند 
رياس��ت جمهوري در كنگره آرژانتين، به طور رسمي 
ق��درت را در اختي��ار گرفت. به گ��زارش خبرگزاري 
فرانسه، فرناندز ۶۰ س��اله از طيف چپگرا، اين سمت 
را از مائوريس��يو ماكري تحويل گرفت و قرار اس��ت تا 
س��ال ۲۰۲۳ در اين منصب باش��د. او كه در انتخابات 
رياست جمهوري با كس��ب ۴۸ درصد آرا به پيروزي 
رس��يد، اكنون با نرخ بالاي تورم، بيكاري و فقر در اين 
كشور مواجه است. رييس جمهوري جديد آرژانتين، 
پيش تر با وعده بازسازي اقتصاد اين كشور پا به عرصه 
انتخابات گذاشته بود. او با بيان اينكه آرژانتين جديدي 
در حال متولد شدن است، گفته بود لازم است دوران 
نامس��اعد كنوني پايان يابد. سياست هاي مائوريسيو 
ماكري رييس جمهوري راست گراي پيشين آرژانتين 
با حمايت ها از سوي بازارهاي مالي و دولت امريكا همراه 
بود اما مردم آرژانتين از عملكردش به دليل اعمال برخي 
سياست هاي رياضت اقتصادي رضايت نداشتند. اقتصاد 
آرژانتين اكنون در ركود قرار دارد و تورم سال گذشته 
اين كش��ور فراتر از ۵۰ درصد گزارش شد. همچنين 
»پزو« واحد پولي اين كش��ور، نيم��ي از ارزش خود را 
در برابر دلار از دست داد. به همين دليل ماكري طرح 
دريافت وام از صندوق بين المللي پول را تصويب كرد و 
در ازاي آن به مقام هاي اين صندوق قول داد برنامه هاي 
جديدي را در راس��تاي كاهش هزينه هاي دولتي در 
پيش بگيرد. اين سياست هاي اقتصادي جديد دولت 
ماك��ري، موجي از نارضايت��ي را در آرژانتين به وجود 
آورد. رييس جمهوري جديد آرژانتين، ماكري را عامل 

افزايش فقر و نرخ بيكاري معرفي كرده بود. 

خسارت ۵ميليارد دلاري 
آتش سوزي اندونزي 

گروه جهان| بانك جهاني خس��ارت هاي اقتصادي 
ناشي از آتش س��وزي در جنگل ها و مراتع اندونزي در 
سال جاري را دس��ت كم ۵.۲ ميليارد دلار برآورد كرده 
است. گزارش بانك جهاني كه چهارشنبه در رسانه هاي 
آس��يايي انعكاس يافته حاكي اس��ت، كل خس��ارات 
اقتصادي ناشي از آتش سوزي جنگل در اندونزي حداقل 
۵.۲ ميليارد دلار )۷.۰۷ميليارد دلار(، برابر با ۰.۵درصد 
از توليد ناخالص داخلي اين كشور جنوب شرق آسيا بوده 
است. كارشناسان بانك جهاني گفته اند ارزيابي جديد بر 
اساس گزارش نهادهاي دولتي اندونزي از ميزان خسارات 
ايجاد شده در هشت استان اين كشور در اثر آتش سوزي 
در جنگل هاي اندونزي در ماه هاي ژوئن تا اكتبر ۲۰۱۹ 
ارايه شده اس��ت. اين در حالي است كه آتش سوزي در 
جنگل هاي اندونزي تا ماه نوامبر س��ال جاري ميلادي 
ادامه داش��ته اس��ت. طبق اين گزارش، آتش س��وزي 
جنگل ها، زمي��ن و مراتع اندون��زي ۱۵۷ميليون دلار 
خسارت مستقيم به صنعت كشاورزي و همچنين مردم 
اندونزي وارد كرده است. نهادهاي درماني در اندونزي 
گزارش كردند در ايام آتش س��وزي ۹۰۰هزار نفر در اثر 
بيماري هاي تنفسي به درمانگاه ها و بيمارستان ها مراجعه 
كردند. علاوه براين، فعاليت۱۲فرودگاه اندونزي در اين 
مدت متوقف ش��د و صدها مدرسه به دليل گستردگي 
آتش سوزي و پراكندگي وسيع دود غليظ ناشي از آن در 
آسمان شهرهاي مرزي كشورهاي همسايه به طورموقت 
تعطيل شدند. آمار نش��ان مي دهد در حريق گسترده 
امسال بيش از ۹۴۲هزار هكتار از جنگل ها، مراتع و اراضي 
در اندونزي سوزانده شده است. اندونزي در ۲۰۱۵ هم 

شاهد آتش سوزي بزرگي بود.

نرخ رشد اقتصادي چين و هند 
كاهش يافت

گروه جهان| بانك توسعه آسيا در برآوردي جديد 
نرخ رشد اقتصادي براي چين و هند به عنوان دو قدرت 
بزرگ اقتصادي در آسيا را در سال آينده ميلادي به زير 
۶ درصد كاهش داد كه اين اقدام به معني كمرنگ تر 
شدن دورنماي رشد اقتصادي براي قاره آسيا است. 
به گزارش بلومبرگ، بر اس��اس تازه ترين پيش بيني 
بانك توسعه آسيا، اقتصاد كشور چين در سال جاري 
۶.۱ درصد و در سال آينده ميلادي ۵.۸ درصد رشد 
خواهد داش��ت در حالي كه اين ارقام در پيش بيني 
ماه سپتامبر به ترتيب ۶.۲ و ۶ درصد اعلام شده بود. 
بانك توسعه آسيا مستقر در مانيل، پيش بيني رشد 
اقتصادي هند � بزرگ ترين اقتصاد جنوب آسيا - را 
براي سال مالي منتهي به مارس ۲۰۲۰ ميلادي از ۶.۵ 
درصد به ۵.۱ درصد و همچنين برآورد رشد اقتصادي 
اين كشور براي سال مالي منتهي به مارس ۲۰۲۱ را 
از ۷.۲ درصد به ۶.۵ درصد كاهش داد. ياس��ويوكي 
ساوادا اقتصاددان ارشد بانك توسعه آسيا، گفته: “هر 
چند ميزان رشد اقتصادي در آسياي  در حال توسعه 
همچنان مناسب است، تنش هاي مداوم تجاري به 
اقتصاد اين منطقه لطمه زده و همچنان بزرگ ترين 
ريس��ك براي دورنماي اقتصادي بلندمدت منطقه 
محسوب مي شود.«  بانك توس��عه آسيا اعلام كرده 
كاهش رشد اقتصادي چين تا حد زيادي به علت جنگ 
تجاري و تضعيف تقاضاي داخلي در اين كشور به علت 
كاهش قدرت خريد مردم اس��ت. در كشور هند نيز 
 ،)credit crunch( كاهش كمك هاي مالي بانك ها
نرخ نزولي مصرف و افت اشتغال زايي موجب كاهش 

رشد اقتصادي خواهد شد. 
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پنتاگون آموزش نظامي 
سعودي را متوقف كرد

گروه جهان| در پي تيراندازي مرگبار يك سرباز 
س��عودي در پايگاه نيروي درياي��ي امريكا در ايالت 
فلوريدا، وزارت دفاع امريكا كار آموزش نظامي ۳۰۰ 
شهروند عربستان را موقتا و تا اطلاع ثانوي متوقف 
كرده است. به گزارش خبرگزاري آلمان، يك نظامي 
عربس��تان جمعه روي نيروهاي نظامي مستقر در 
پايگاهي در ايالت فلوريدا آتش گشود و سه نفر را به 
قتل رساند. فرد مهاجم نيز پس از آن توسط نيروي 
نظامي امريكا از پاي در آمد. حمله خونين اين سرباز 
سعودي منجر به مجروح شدن هشت نفر ديگر نيز 
شده بود. پنتاگون و سرويس هاي امنيتي امريكا پس از 
آن اقدام به بررسي و تحقيق پيرامون اين حمله مرگبار 
كردند. پليس فدرال امريكا همچنين از ديگر نيروهاي 
نظامي عربس��تان كه در حال گذران��دن دوره هاي 
آموزش نظامي در امريكا هستند، پيرامون اين حمله 
تحقيق كرده است. اف بي آي پس از تحقيقات اوليه 
از تروريستي بودن حمله ياد شده سخن گفته بود. 
اكنون در واكنش به اين حمل��ه، پنتاگون آموزش 
نيروهاي نظامي عربستان در خاك امريكا را متوقف 
كرده است. امريكا و عربس��تان در عرصه نظامي با 
يكديگر همكاري گسترده اي دارند و همه ساله  صدها 
شهروند سعودي در امريكا تعليم نظامي مي بينند. 
پنتاگون اعلام كرده است كه ظرف ده روز آينده به 
تحقيق خود در مورد همه خارجياني كه در اين كشور 
آموزش نظامي مي بينند، ادامه خواهد داد و پس از 
آن تصميم نهايي خود را در اين زمينه اتخاذ مي كند. 
اين نظامي س��عودي پيش از حمله مرگبار خود در 
پايگاه پنساكولا، واقع در ايالت فلوريدا، با انتشار چند 
پست توييتري، باورهاي سياسي خود را نسبت به 
امريكا اعلام كرده بود. او در يك پس��ت توييتري از 
مردم امريكا به عنوان »ملتي خبيث« نام برده بود. در 
همين رابطه و بر بستر اظهارات اين نظامي سعودي 
در شبكه هاي اجتماعي، رابرت اوبراين، مشاور امنيت 
ملي كاخ سفيد حمله روز جمعه ششم دسامبر را يك 
حمله تروريستي خوانده بود. تحقيقات پيرامون اين 
حمله مرگبار از سوي پليس فدرال امريكا همچنان 
ادامه دارد. ديويد نوركوئيست، معاون وزير دفاع امريكا 
اعلام كرده است كه درباره همه شهروندان سعودي 
كه در امريكا آموزش نظامي مي بينند تحقيق خواهد 
شد. او گفته است كه همه شهروندان سعودي كه در 
امريكا آموزش خلباني مي بينند، تا اطلاع ثانوي از حق 

پرواز محروم مي شوند. 

عصبانيت بحرين از غيبت 
امير قطر در اجلاس رياض

وزير خارجه بحرين با اشاره به غيبت امير قطر در 
نشست سران كشورهاي عضو شوراي همكاري 
خليج فارس در رياض، آن را نشانه جدي نبودن 
دوحه در پايان دادن بحران روابط با چهار كشور 
عربي ش��امل عربس��تان، امارات متحده عربي، 
بحرين و مصر دانس��ت. چهلمين نشست سران 
ش��وراي همكاري خليج فارس در رياض برگزار 
شد؛ نشستي كه كوتاه ترين و سريع ترين نشست 
اين شورا در طول ۳۸سال گذشته ارزيابي شده 
است. عربس��تان، امارات، بحرين و مصر ۵ ژوئن 
۲۰۱۷ با متهم كردن قطر به حمايت از تروريسم 
روابط خود با اين كشور را قطع كردند و مرزهاي 
زميني، دريايي و هوايي را به روي دوحه بستند. 
اين كشورها ۱۳شرط براي از سرگيري روابط با 
قطر اعلام كردند كه جمع ش��دن پايگاه نظامي 
تركيه در خاك قطر بخشي از اين شروط بود، اما 

دوحه اين شروط را نپذيرفت. 

حضور اسراييل در نمايشگاه 
اكسپوي ۲۰۲۰ دبي

وزارت خارجه رژيم صهيونيستي از سفر رسمي 
هياتي از اين رژيم به امارات و ديدار با مس��وولان 
ارشد اين كش��ور و نيز امضاي توافقنامه اي براي 
شركت در نمايشگاه اكسپو در سال ۲۰۲۰ خبر 
داده اس��ت. به گزارش الجزيره، اي��ن وزارتخانه 
تاكيد كرده هيات اسراييلي به رياست يووال روتم 
دبيركل وزارت خارجه، يكشنبه محرمانه  به امارات 
سفر كرده است. نمايشگاه بين المللي اكسپو هر 
پنج سال يك بار به مدت شش ماه برگزار مي شود.

تركيه: امريكا تحريم كند
 بايد از اينجرليك برود

وزير خارجه تركيه هش��دار داده اگر واشنگتن 
بخواهد تركيه را تحريم كند، آنكارا همه گزينه ها 
از جمله درخواست خروج نظاميان امريكايي از 
پايگاه هوايي اينجرليك را بررس��ي خواهد كرد. 
به گزارش ديلي صباح، مولود چاووش اوغلو، گفته 
اگر امريكا در واكنش به خريد سامانه دفاع موشكي 
اس۴۰۰ از سوي آنكارا، اين كشور را تحريم كند، 
تركيه همه گزينه ها را در نظر خواهد گرفت. امريكا 
به شدت مخالف خريد س��امانه موشكي روسيه 

توسط تركيه است.

 طالبان ۴۵ نفر را 
در افغانستان ربود

مقامات افغانستان گفتند، طالبان تا ۴۵ نفر از اعضاي 
خانواده يك كارمند فقيد دولت را كه در مراس��م 
تشييع جنازه او ش��ركت كرده بودند، ربوده است. 
به گزارش آسوشيتدپرس، به گفته نصرت رحيمي 
سخنگوي وزارت كشور افغانس��تان، طالبان اين 
مردان را كه اكثرا مسن هستند در راه حمل كردن 
تابوت به قبرستان ربودند. او گفته اين در حالي است 

كه طالبان به افراد جوان مراسم كاري نداشتند. 
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عكسروز

چهرهروز

عليه ما دسيسه چيدند و كنسرت لغو  شد
پرواز هماي پس از لغو كنسرتش در خرم آباد، به شرح ماجرا پرداخت و سودجويي برخي افراد را علت اصلي لغو كنسرتش در خرم آباد بيان كرد. 
پرواز هماي قرار بود در روزهاي 18 و 19 آذر 1398 كنسرتش را در خرم آباد برگزار كند كه اين اجراها لغو شد.  او گفت: متاسفانه يك نفر در انجمن 
موسيقي در لرستان به دنبال كسب درآمد براي خودش است و به همين دليل در تاريخي زودتر از كنسرت ما زمينه  برگزاري كنسرت همكار و 
دوست خوش صداي ما رضا بهرام را در همين سالن براي خودش فراهم كرد و در نهايت حاشيه هاي اين كنسرت موسيقي پاپ، موجب لغو كنسرت 
بعدي يعني كنسرت ما شد. هماي ادامه مي دهد: كنسرت رضا بهرام درست يك هفته قبل در سالني برگزار شد، كه ما اجازه برگزاري در همان 
سالن را نيافتيم. متاسفانه دوستان براي رفع مسووليت از شانه خودشان، بحث سرويس هاي بهداشتي يك مكان ورزشي در شهر را پيش كشيدند.

بازارهنر

گيشه  سينماها به  روايت  آمار  و  ارقام
تا امروز كه سومين هفته آذر را پشت سر گذاشتيم 
گيشه سينماي كشور از ابتداي اين ماه فروش ۲1 
ميلياردي را نشان مي دهد و به اين ترتيب با وجود 
آنكه يك هفته تا تا پاي��ان اين ماه مانده، از مجموع 
فروش مدت زمان مشابه در سال گذشته حدود چهار 
ميليارد تومان بيشتر اس��ت. اين در حالي است كه 
حدود يك ميليون و 9۰۰ هزار نفر مخاطب از ابتداي 
اين ماه به سينماها آمدند و در سال گذشته در آذر ماه 
حدود دو ميليون نفر! آمار فروش فيلم هاي سينمايي 
سومين هفته آذر بر اساس آمار و اطلاعات موجود در 
سامانه فروش سينماي ايران به اين شرح است: فيلم 
»خداحافط دختر شيرازي« ساخته افشين هاشمي 
با در اختيار داشتن 39 سالن سينمايي پس از يك 
هفته اكران 93 ميلي��ون و ۶۵۰ هزار تومان فروش 
داشته و هفت هزار مخاطب پاي تماشاي اين فيلم 
نشستند. انيمشين سينمايي »آخرين داستان« به 
كارگرداني اشكان رهگذر كه از ۶ آذرماه روي پرده 
سينماها رفته با اكران در 33 سالن سينمايي تا امروز 
به فروش 188 ميليون و ۶۵۰ هزار توماني رس��يده 
و 1۴ هزار مخاطب داش��ته اس��ت. فيلم سينمايي 
»ليلاج« داريوش ياري پس از گذشت دو هفته از آغاز 
نمايش خود در سينماها با جذب ۶هزار مخاطب به 
فروشي حدود ۷۴ ميليون توماني رسيده. اين فيلم 

سينمايي تا امروز در ۴3 سينما نمايش داشته است. 
فيلم اكشن »معكوس« پولاد كيميايي با در اختيار 
داشتن ۵۴ سالن سينمايي در كشور و پس از گذشت 
دو هفته اكران با جذب 9هزار نفر مخاطب به فروش 
11۵ ميليون و ۷۴۰ توماني دس��ت يافت كه از اين 
مقدار ۶8 ميليون تومان سهم فروش در تهران بوده 
است. كمدي »چشم و گوش بسته« ساخته فرزاد 
موتمن پس از بيش از يك م��اه اكران و نمايش در 
1۷۷ سالن سينمايي ۵1۰ هزار مخاطب را به سينما 
كشاند و به فروش��ي ۶ ميلياردي رسيد كه نيمي از 
اين مقدار حاصل فروش در سينماهاي تهران بوده 
است. فيلم »سمفوني نهم« به كارگرداني محمدرضا 
هنرمند كه اكرانش را از نيمه آبان ماه در سينماها آغاز 
كرد با جذب ۵۴هزار مخاطب و نمايش در 8۷ سينما 

۶93 ميليون تومان فروش داشته است. 

تاريخنگاري

راي مجلس موسسان به تاسيس سلطنت پهلوي 
بيست و يكم آذر، 13۰۴رضا خان سردار سپه به عنوان 
پادشاه، به وسيله نخستين مجلس موسسان ايران انتخاب 
شد. پس از آنكه تلاش هاي اقليت مخالفين تغيير سلطنت 
در مجلس پنجم شوراي ملي راه به جايي نبرد، طرفداران 
رضاخ��ان موفق به تصويب طرح ه��اي خود در مجلس 
ش��دند. بدين ترتيب مخالفين صحن مجل��س را ترك 
كردند و از جمع 8۵ نماينده حاضر در صحن، 8۰ نفر به 
تغيير سلطنت راي مثبت دادند. پس از خروج نمايندگان 
مخال��ف كه به علت تعداد اندكش��ان، ديگ��ر اميدي به 
موفقيت تلاش هايشان نداشتند، ماده واحده اي به تصويب 
نمايندگان رسيد كه در آن اينگونه قيد شده بود: »مجلس 
شوراي ملي به نام س��عادت ملت ايران، انقراض سلسله 
قاجاريه را اعلام نموده و حكومت موقتي را در حدود قانون 
اساسي و قوانين موضوعه مملكتي به شخص رضاخان 
پهلوي واگذار مي نمايد، تعيين حكومت قطعي موكول به 
نظر مجلس موسسان است كه براي تغيير مواد 3۶، 3۷، 
38 و ۴۰ متمم قانون اساس��ي تشكيل مي شود.« بدون 
ترديد موفقيت رضاخان و اطرافيانش و ناكامي مخالفين 
در مساله تغيير سلطنت به عواملي متعددي مرتبط بود. 

موفقيت هاي رضاخان براي ايجاد ثبات و امنيت در كشور 
و حمايت هاي انگلستان و سركوب مخالفين توسط وي 
از مهم ترين دلايل اين مس��اله بود. تقل��ب در انتخابات 
مجلس پنجم و ممانعت از ورود اشخاص مخالف و منتقد 
به مجلس نيز از ديگر دلايل اساسي اين واقعه بوده و باعث 
شد تا مخالفين اين مساله در مجلس پنجم بسيار اندك 
بوده و فعاليت هاي اين عده اندك نيز توام با موفقيت نباشد. 
رضاخان و طرفداران وي موفق شدند انقراض سلسله قاجار 
را به تصويب مجلس شوراي ملي برسانند. اما آنها براي 
تكميل پروژه انتقال سلطنت به خاندان پهلوي يك گام 

مهم ديگر در پيش داشتند و آن تشكيل مجلس موسسان 
و انتقال رسمي س��لطنت به رضاخان بود. از اين رو، داور 
كه با موازين حقوقي و رويه هاي جاري در نقاط مختلف 
دنيا آشنا بود آيين نامه مجلس موسسان را تهيه كرد و به 
تصويب مجلس رساند. نهايتا انتخابات مجلس موسسان 
از اوايل آذرماه 13۰۴ آغاز گرديد و تمام تلاش رضاخان و 
اطرافانش )تدين، داور و...( اين بود تا از ورود مخالفين به 
اين مجلس ممانعت ايجاد كنند. در زمان انتخابات مجلس 
موسسان تمامي افرادي كه ممكن بود با تغيير سلطنت و 
انتقال آن به رضاخان مخالف باشند از حضور در آن حذف 
شدند و افرادي اجازه ورود به اين مجلس را پيدا كردند كه 
كوچك ترين مخالفتي با برچيدن سلطنت قاجار و انتقال 
آن به پهلوي نداش��تند. از جمله افراد مهمي كه در اين 
مجلس حضور نداشتند عبارتند از آيت الله مدرس، دكتر 
مصدق، مستوفي الممالك، مشيرالدوله و غيره. در تهران 
شهرباني مامور انتخاب و چينش افراد بود و خود رضاخان 
و افرادي نظير تدين و داور نيز بر اين كار نظارت مي كردند 
و در شهرستان ها نيز روساي قشون كه طرفدار رضاخان 

بودند، به اين كار مي پرداختند.

پاييز  با  نواي  او  بهار شد
در مراسم تشييع پيكر تورج شعبانخاني � هنرمند 
موسيقي كشورمان � بارها تاكيد شد كه اين هنرمند 
برخلاف برخي تنها يك شخصيت داشت. او با يك 
ساز و آواز كار يك اركس��تر را مي كرد و تنها با چند 
كار توانست در موس��يقي ايران جادوانه شود. پيكر 
تورج ش��عبانخاني � هنرمند پيشكسوت موسيقي 
پ��اپ ايراني و خالق ترانه »بهار بهار« � چهارش��نبه 
)۲۰ آذرماه( از مقابل ساختمان تالار وحدت تشييع 
شد. در ابتداي اين مراسم محمدعلي بهمني � شاعر 
� ضمن عرض تسليت براي فقدان تورج شعبانخاني، 
گفت: او بسيار مهربان و خوب بود. حالم زياد خوب 
نيس��ت ولي مي دانم درون همه شما نيز اين خوب 
نبودن از نظر روحي و جسمي وجود دارد. وظيفه بود 
كه بيايم و اداي احترام كنم. خودتان مي دانيد تورج 
شعبانخاني چه ظرفيت هايي در موسيقي از لحاظ 
صدا داشت. او كسي است كه خوبي ها، مهرباني ها، 
صدا، موسيقي و خانواده او را مي شناسيد. او چقدر به 
ديدارها و نشستن ها شيفتگي داشت. در بندر بودم 
كه خبر فوتش را شنيدم و بالاخره توانستم خودم را 
برسانم. شرمنده خانواده او شدم؛ چون صميميت ها 
بيش��تر از اين بود كه بخواهد تاخيري در تس��ليت 
باش��د. محمدعلي بهمني در ادامه بخشي از يكي از 

اشعارش را چنين خواند: بهار بهار پرنده گفت يا گُل 
گفت؟ خواب بوديم و هيچكي صدايي نشنفت! ويگن 
داوودي، آهنگ س��از و صدابردار ارمني تبار ايراني و 
از دوستان آن مرحوم، اظهار كرد: من به عنوان يك 
صدابردار كه تقريبا از ده��ه ۴۰ يا ۵۰ با هنرمندان 
فعاليت داش��ته ام، بايد بگويم هنرمندان داراي دو 
چهره در داخل اس��توديو و خارج اس��توديو بودند. 
تورج شعبانخاني فردي بود كه در داخل و خارج يكي 
بود. آنقدر انس��ان خوب و پاكي بود كه سال ها بدون 
هيچ مشكلي در كنار هم بوديم. چند سال پيش با او 
صحبت كردم كه تغييراتي در كارش ايجاد كنيم، اين 
اتفاق افتاد و پخش شد كه فكر مي كنم كار خوب و 
آخرين كار او است. خواهش مي كنم اين دوستان را 

تا زماني كه زنده هستند بيشتر دريابيد.

گفته هايي تازه از فرهادي براي جدايي نادر از سيمين
اصغر فرهادي در مستند »صحنه هايي از يك جدايي« 
ريزه كاري هاي��ي از ش��يوه كارگرداني خ��ود در فيلم 
»جدايي نادر از سيمين« را بازگو مي كند. در دومين روز 
از سيزدهمين جشنواره بين المللي فيلم مستند )سينما 
حقيقت(، مس��تندي به كارگرداني وحيد صداقت به 
نمايش درآمد كه به پشت صحنه فيلم اسكاري »جدايي 
نادر از سيمين« مي پرداخت. در اين فيلم گفت وگويي 
از اصغر فرهادي درباره فيلمش نشان داده شد كه او در 
آن از چگونگي انتخاب بازيگرها و آنچه برايش در طول 
كار مهم ب��وده توضيحات جزئي مي دهد؛ توضيحاتي 
كه براي خيلي از علاقه مندان به كارگرداني، سينما و 
بازيگري مي تواند يك كلاس درس باشد. فرهادي در 
اين فيلم ضمن نشان دادن چند فيلمنامه آماده براي 
ساخت و اينكه حتما روزي آنها را مي سازد، گفت؛ براي 
انتخاب بازيگران، اول سراغ نقش »نادر« مي رود و از آنجا 
كه دوست داشته روابط ميان شخصيت ها به درستي 
شكل بگيرد، دوست داش��ته يك پدر و پسر واقعي در 
اين فيلم بازي كنند. براي همين سراغ زنده ياد نصرت 

كريمي و بابك كريمي مي رود مخصوصا اينكه يك بار از 
نصرت كريمي شنيده بود كه دوست دارد قبل از مرگش 
يك بار ديگ��ر جلوي دوربين بازي كن��د و اين جمله 
آنقدر فرهادي را تحت تاثير قرار داده بود كه تصميم به 
انتخاب او براي نقش پدر نادر يعني همان پيرمردي كه 
در خانه نگهداري مي شد، مي گيرد.  فرهادي براي اين 
كار پرس وجوهاي لازم را انجام مي دهد، اما پاسخي كه 
مي گيرد اين است كه اجازه براي حضور نصرت كريمي 
داده نشده است. در نهايت با معرفي پريسا بخت آور فرد 

ديگري براي اين نقش انتخاب مي شود.

میراثنامه

تكليف »شوش« معلوم شد
با طرح دولت دهم مبني بر »تعويض پل روگذر شوش 
� انديمش��ك و تبدي��ل آن به زيرگذر«، هش��دارها از 
احتمال وارد ش��دن آسيب و تعرض به شهر باستاني و 
جهاني شوش آغاز شدند، هر چند آن هشدارها از سال 
139۶ قوت بيش��تري به خود گرفتند، اما در طول دو 
سال گذشته نيز با اظهارنظرها و بعضا پاسخ به برخي 
ديدگاه هاي مختلف مس��وولان ميراثي و ش��هري به 
يكديگر، اين بحث در جلس��ات مك��رر همچنان بين 
مس��وولان مختلف مرتبط ادامه داشت، تا همين يك 
هفته  گذشته كه به نظر مي رسد ورق در حال برگشتن 
است. بعد از انجام كاوش هاي باستان شناسي مختلف، 
رس��يدن به آثار و يافته هاي باستان شناس��ي متعدد 
و ارزش��مند كه نتيج��ه اش نامه رييس پژوهش��كده 
باستان شناس��ي به مديركل ميراث فرهنگي اس��تان 
خوزستان مبني بر غيرقانوني بودن هر گونه عمليات 
عمراني ب��ا هدف ايج��اد زيرگذر در اي��ن محوطه به 
دليل كشف آثار ارزشمند از قبرهاي تاريخي گرفته تا 
نهشته هايي كه تاريخ كهني را در دل خود پنهان كرده 
است، منتشر ش��د. بهروز عمراني، رييس پژوهشگاه 
ميراث فرهنگي و گردشگري، 19 آذر در نشست خبري 
هفته پژوهش كه در پژوهشگاه ميراث فرهنگي برگزار 
ش��د، درباره آخرين اظهارنظرها و توافقات انجام شده 
تاكنون براي عرصه و حريم شوش جهاني صحبت كرد. 
او با بيان اينكه اقداماتي كه در عرصه و حريم محوطه 
جهاني شوش با مش��اركت پژوهشگاه و معاون ميراث 
فرهنگي وزارتخانه انجام ش��ده بود، در قالب دو بخش 
عرصه و حريم ملي و جهاني اس��ت، اظهار كرد: روگذر 
مدت ها قبل به دلايل ناشناخته برچيده شد كه از آن 

زمان تا حدود يك هفته گذشته تلاش كرديم تا آنها را 
هدايت كنيم كه نخست پروژه مسير محدوده عرصه را 
دربرنگيرد كه خدارا شكر اكنون مطمئن هستيم آنها 
وارد عرصه نخواهند شد. وي با اين وجود به حياتِ مردم 
در شهر ش��وش و لزوم توجه به زندگي شهري مردم و 
مباحث اجتماعي شهر وارتباطي كه بين شوش و دزفول 
و محور اصلي انديمشك- اهواز وجود دارد، اشاره كرد 
و با بيان اينكه تاكنون جلسات مختلفي براي به نتيجه 
رس��يدن درباره محوطه جهاني شوش و طرح »ايجاد 
زير گذر شوش - انديمشك« برگزار شده است، ادامه 
داد: در آخرين جلسه كه هفته گذشته با حضورمعاون 
ميراث فرهنگي و معاون عمراني خوزستان و نمايندگان 
شهرداري ش��وش برگزار شد، دو جايگزين براي طرح 
اوليه مطرح شد. او با تاكيد بر اينكه دومين پيشنهاد از 
نظر ميراث فرهنگي مهم تر از پيشنهاد جايگزين نخست 
بود، آن را » احداث روگذر محور شوش - دزفول در حريم 
و نه در عرصه« دانست تا به واسطه آن بتوان شريان اصلي 
و مهم انديمشك اهواز را باز نگه داشت و اين مشكل براي 
ساكنان شهر مرتفع شود، هر چند اين اتفاق منوط به 

ساختار سازه اي و احتمال مطالعات ترافيكي منطقه 
اس��ت. عمراني نخستين پيشنهاد را همان طرح اوليه 
دانست كه براساس آن احداث زيرگذر در عرصه و حريم 
عرصه جهاني در محور شوش - دزفول بود و ادامه داد: 
ما با اولويت روگذر وارد مذاكره شديم و امروز با توجه به 
راي مشاور و پيگيري هاي معاونت ميراث فرهنگي به 
انجام رسانده به نظر مي رسد قبولانده اند كه محور روگذر 
اجرايي شود. يعني عملا ما هيچ نقشِ ديگري در آنجا 
نداريم چون فعاليت عمراني عملا آنجا انجام مي شود كه 

با مضامين جهاني مغايرتي ندارد.
 او با تاكيد بر اينكه ميراث فرهنگي و مسوولان شهري 
تاكنون اعلام كرده اند كه با روگذر مساله را حل كرده اند، 
اظهار مي كند: تاكنون ۲9 گمانه باستان شناس��ي در 
روگذري كه حذف شده توسط باستان شناسان ايجاد 
شده اس��ت. اين گمانه ها در بخش بال به سمت اهواز، 
مركز و مسير انديمشك زده شد. نقطه نظرات مطرح 
شده در ايجاد اين گمانه ها نشان مي داد در داخل عرصه 
جهاني و محدوده خياب��ان بين محدوده AوD حريم 
ملي و جهاني حركت مي كند، آثار و نهشته هاي درجا 
و ساختارهاي س��ازه اي وجود داردبه همين دليل كار 
متوقف ش��د، گمانه ها پر شد و اكنون روگذر خود را به 
سمت حريم ومحور شرق به غرب مي رساند، نه شمال 
به جنوب، يعن��ي وارد عرصه جهاني نيس��ت. رييس 
پژوهشگاه ميراث فرهنگي و گردشگري با بيان اينكه 
احتمال برخي تغيي��رات در اين طرح همچنان وجود 
دارد، اما تأكيد كرد: مهم اين است كه 1۲۰۰ متر طولي 
كه قرار بود به صورت زير در عرصه جهاني برود، به 3۰۰ 

متر شرقي و غربي حريم تبديل شد.

ايستگاه

اعطاي نوبل ادبيات 
با چاشني اعتراض و انتقاد

جوردن پيل با »ما« جايزه برد

»پيتر هانتكه« در حالي 
جاي��زه نوبل خ��ود را در 
مراسمي از پادشاه سوئد 
دريافت كرد كه معترضان 
در بيرون از سالن اعطاي 
جايزه با برپايي تظاهرات 
به اين تصمي��م آكادمي 
اعت��راض كردن��د. ب��ه 

گزارش رويترز، »پيتر هانتكه« برنده نوبل ادبيات 
سال ۲۰19 به همراه »اولگا توكارچوك« نويسنده 
لهستاني برنده نوبل ۲۰18 و برندگان نوبل شيمي، 
پزشكي، فيزيك و اقتصاد طي مراسمي مجلل در 
سالن كنسرت هال شهر استكهلم سوئد، جوايز خود 
را از دس��تان پادشاه سوئد دريافت كردند.  تصميم 
آكادمي سوئد براي انتخاب »پيتر هانتكه«، نويسنده 
اتريش��ي به عنوان برنده جايزه نوبل ادبيات س��ال 
۲۰19 با انتقادها و خشم بسياري از افراد روبرو شد 
كه او را به دليل حمايت هاي پيشين از »اسلوبودان 
ميلوشويچ«، رييس جمهور سابق صربستان و ابراز 
همدردي با صرب ها در جنگ يوگسلاوي در دهه 
9۰ ميلادي، شايس��ته درياف��ت مهم ترين جايزه 
ادبي جهان نمي دانند.  در حين برگزاري مراس��م 
اعطاي جايزه نوبل ادبيات به »هانتكه« تعدادي از 
معترضان با تجمع در بيرون از سالن مراسم و با بالا 
نگه داشتن پلاكاردهايي نسبت به اين اتفاق اعتراض 
و با اين پلاكاردها به نحوه واكنش »هانتكه« به قتل 
عام بيش از هشت هزار مسلمان بوسنيايي در سال 
199۵ انتقاد كردن��د.  »عدنان محموتويچ« يكي 
از افرادي كه تجمع ضد »هاندكه« را در اس��تكهلم 
ترتيب داده بود معتقد است مشكل »هانتكه« اين 
است كه نسل كشي مردم بوس��ني در دهه 199۰ 
ميلادي را انكار مي كند.  پيش تر سفيران كشورهاي 
آلباني، بوسني، كرواسي، كوزوو و تركيه اعلام كردند 
كه مراسم اعطاي جايزه نوبل ادبيات ۲۰19 به »پيتر 

هانتكه« را بايكوت مي كنند.  

فيلم »ما« ساخته جوردن 
پيل موفق به كسب جايزه 
بهترين فيلم سال ۲۰19 
از سوي انجمن منتقدان 
فيلم ه��اي آفريقاي��ي-

امريكايي شد. به گزارش 
ورايتي، فيلم ترس��ناك 
»ما« ساخته جوردن پيل 

به عنوان برنده جايزه اصلي انجمن منتقدان فيلم هاي 
آفريقايي- امريكايي شناخته شد. اين فيلم جايزه 
بهترين كارگرداني را نيز برد و لوپيتا نيونگو براي بازي 
در آن بهترين بازيگر زن سال شد. جوايز برندگان ۲۲ 
ژانويه در مراسمي كه در هاليوود برگزار مي شود، اهدا 
خواهد شد. پيل دو سال پيش نيز با فيلم »برو بيرون« 
همين موفقيت را كسب كرده بود و نه تنها به عنوان 
بهترين فيلم و بهترين كارگردان انتخاب شده بود بلكه 
جايزه بهترين فيلمنامه و بهترين بازيگر مرد را براي 
دانيل كالويا از آن خود كرده بود. گيل رابرتسون رييس 
انجمن منتقدان فيلم هاي آفريقايي- امريكايي گفت: 
جوردن پيل همچنان دارد به موفقيت هاي خود در 
ساخت فيلم هاي خوب و به ويژه فيلم هاي ترسناك 
خوب ادامه مي دهد. داستان فيلم جديد وي با تمركز 
بر يك خانواده سياهپوست ساخته شده كه بايد در 
برابر مشكلات مختلف پيچيده اي كه فيلمنامه در 
برابرش��ان مي گذارد بقاي خودشان را حفظ كنند. 
فيلم »ما« ۲۵۵ ميليون دلار در باكس آفيس جهاني 
فروش كرد. در ميان جوايز اين انجمن ادي مورفي نيز 
به عنوان بهترين بازيگر سال براي بازي در فيلم »اسم 
من دولمايت است« انتخاب شد و بازيگر همراهش 
در اين فيلم يعني داوين جوي راندولف هم بهترين 

بازيگر زن نقش مكمل شد.  

آرمين هادي پور: زجر كشيدم تا   المپيكي شدم

وام ميلياردي پرسپوليس، دامن دادگان را گرفت!

دارن��ده مدال هاي نق��ره و برنز جهان 
پس از كسب سهميه المپيك خواستار 
حمايت هر چه بيشتر مسوولان ورزش 
از تكواندو ش��د و گفت: براي كس��ب بهترين مدال 
تمرين مي كنم و اميدوارم به اهدافمان در المپيك 
برسيم. آرمين هادي پور تكواندوكار سبك وزن تيم 
ملي با اش��اره به راه س��خت خود در كسب سهميه 
المپيك، گفت: واقعا بر م��ن و ديگر تكواندوكاران 
تي��م ملي س��خت گذش��ت. از نظر رژي��م غذايي، 
آس��يب ديدگي، مبارزات فشرده، تمرينات سخت 
و... واقعا زجر كشيديم تا بتوانيم به موفقيت برسيم. 
اميدوارم خدا كمك كند و در المپيك هم بهترين 
نتيجه را بگيريم تا خس��تگي از تنمان خارج شود. 
دارن��ده مدال هاي نق��ره و برنز جه��ان، در ادامه با 
اش��اره به انتقادهاي بعضا غيرمنصفانه از او و ديگر 
ملي پوشان طي روزها و ماه هاي گذشته، گفت: همه 

استاد آناليز شده اند و بدون در نظر گرفتن واقعيات 
فقط انتقاد مي كنند. مگر آن منتقد زماني كه مربي 

تيم ملي بود چه گلي به سر تكواندو زد و چه كمكي 
كرد كه حالا فقط انتقاد مي كند؟ 

بانك تجارت در س��ال 1383 يك فقره وام يك ميليارد و 
3۰۰ ميليون توماني به باشگاه پرسپوليس پرداخت كرده، 
وامي كه هنوز بازپرداخت نشده و اكنون بانك پس از 1۵ 
سال در نامه اي به محمد دادگان رييس وقت فدراسيون 
فوتبال از او خواسته تا اين بدهي را پرداخت كند. باشگاه 
پرسپوليس كه اين روزها با مشكلات مالي زيادي روبرو 
شده حالا درگير يك بدهي جديد بانكي شده است. بانك 
تجارت كه در س��ال 1383 وامي در ح��دود 1ميليارد و 
3۰۰ميليون توماني به باشگاه پرسپوليس پرداخت كرده، 
هنوز نتوانس��ته مطالبات خود را وصول كند و به همين 
خاطر با ارسال نامه اي به اعضاي هيات مديره وقت باشگاه، 
از آنها خواسته تا درباره وصول مطالبات بانك اقدام لازم 
را صورت دهند. در اين نامه كه در تاريخ 9 آذر امضا ش��ده 
و رونوش��ت آن به فدراسون فوتبال و باشگاه پرسپوليس 
ارس��ال شده است، آمده، كه اين باش��گاه بايد ۲ ميليارد 
و ۷۰۰ ميليون تومان به عنوان اصل وام و س��ود ديركرد 
را به بانك تجارت پرداخت كن��د و از آنجايي كه اعضاي 
هيات مديره وقت امضا كننده گان اصلي وام هستند، نسبت 
به بازپرداخت اين وام مديون هستند. بانك تجارت نامه اي 
را نيز به محمد دادگان رييس وقت فدراس��يون فوتبال و 
به گفته خودش عضو افتخاري هيات مديره وقت باشگاه 
پرسپوليس ارسال كرده است. در اين نامه آمده كه چون 

شما يكي از امضا كنندگان اسناد دريافت اين وام ميلياردي 
باشگاه پرسپوليس در سال 1383 هستيد، بايد نسبت 
به بازپرداخت اين وام اقدام كنيد. محمد دادگان با تاييد 
دريافت نامه بانك تجارت، اظهار كرد: باشگاه پرسپوليس 
از دوره مديريت مرحوم خطيب به بانك تجارت بدهكار 
است اما الان براي ما نامه فرستاده اند كه بايد بدهي باشگاه 
پرسپوليس را بدهيد. من با بانك تجارت تماس گرفتم و 
گفتم اين بدهي مربوط به باشگاه پرسپوليس است و چرا 
بايد ما بدهي را بپردازيم؟ به من گفتند شما در آن زمان عضو 
هيات مديره بوديد. اين درحالي است كه من در آن سال 
رييس فدراسيون فوتبال بودم و به عنوان عضو افتخاري در 
هيات مديره پرسپوليس بودم و حتي حق امضا نداشتم. به 
من گفتند مرحوم خطيب به جاي من امضا كرده تا با اعتبار 

شما اين وام دريافت شود. او به ايسنا گفت: واقعيت اين است 
كه الان پرسپوليس و وزارت ورزش بدهكار هستند نه من. 
چرا بايد ما اين بدهي را پرداخت كنيم؟ وقتي درباره اين 
نامه تحقيق كردم ديدم فقط براي من نامه ارسال شده و 
به آقايان پورمحمدي و شجاعي برهان كه عضو اصلي وقت 
هيات مديره بوده اند، نامه اي ارسال نشده است. واقعا جاي 
تعجب دارد كه اين نامه را به كس��اني كه در آن سال حق 
امضا داشتند و براي دريافت وام امضا هم كرده اند ارسال 
نشده است. دادگان ادامه داد: از رييس يكي از شعبه هاي 
بانك تجارت است سوال كردم، چرا نامه را فقط براي من 
ارسال كرده ايد كه گفت از بالا گفته اند فقط به دادگان نامه 
بدهيد چون دو عضو ديگر هيات مديره وقت الان پس��ت 
دولتي دارند و اين كارها بوي سياس��ي مي گيرد. رييس 
اسبق فدراسيون فوتبال گفت: من هم خطاب به مديران 
وقت بانك تجارت كه وام را داده اند مي گويم ش��ما كه از 
دادن اين وام فيض! برده ايد. اصلا چرا شما بدون استعلام 
وام پرداخت كرديد؟ حالا هم شما بايد پاسخگو باشيد. من 
چرا بايد براي اين وام و بازپرداخت نشدن آن به بانك جواب 
بدهم؟ مي خواهيد برخورد سياس��ي كنيد، پس من هم 
تا آخر ايستاده ام. دادگان تاكيد كرد: بانك تجارت بايد از 
مديران وقت بپرسد روي چه حسابي بدون انجام استعلام 

اين وام را پرداخت كرده اند؟

ورزشي
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